
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Ειδική Ηµερήσια Διάταξη: 
Συζήτηση επί της προτάσεως δυσπιστίας κατά της Κυβέρ-

νησης που υπέβαλαν οι Πρόεδροι των Κοινοβουλευτικών
Οµάδων ΠΑΣΟΚ-Κίνηµα Αλλαγής κ. Νικόλαος Ανδρουλάκης,
ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική Συµµαχία κ. Σωκράτης Φάµελλος, Νέα
Αριστερά κ. Αλέξης Χαρίτσης, Πλεύση Ελευθερίας κ. Ζωή
Κωνσταντοπούλου και οι Βουλευτές των Κοινοβουλευτικών
τους Οµάδων, σύµφωνα µε τα άρθρα 84 του Συντάγµατος και
142 του Κανονισµού της Βουλής και που, προφανώς, ο αριθ-
µός των υπογραφόντων εξακόντισε τον ελάχιστο αριθµό που
απαιτούσε ο Κανονισµός, σελ. 13355-13410 

2. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 13355, 13356, 13357,
13358, 13360, 13361, 13362, 13363, 13364, 13365, 13366,
13372, 13373, 13374, 13375, 13376, 13378, 13379, 13380,
13382, 13387, 13389, 13390, 13391, 13393, 13394, 13395,
13396, 13398, 13402, 13405, 13410 

3. Επί προσωπικού θέµατος, σελ. 13391, 13402, 13403 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ

ΤΑΣΟΥΛΑΣ Κ. , σελ. 13355 - 13356

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ  Γ. , σελ. 13374 - 13393
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. ,

σελ. 13393 - 13410
ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ Ι. , σελ. 13367 - 13374
ΜΠΟΥΡΑΣ Α. , σελ. 13356 - 13367

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί της Ειδικής Ηµερήσιας Διάταξης:
Βουλευτές - Υπουργοί 
ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ Ε. , σελ. 13394, 13395, 13402
ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ Μ. , σελ. 13405
ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ Ι. , σελ. 13399
ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗ  Ε. , σελ. 13356, 13357, 13358, 13363
ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ Γ. , σελ. 13393
ΒΛΑΧΑΚΟΣ Ν. , σελ. 13403
ΒΟΡΙΔΗΣ Μ., σελ. 13362, 13363, 13364, 13365, 

13367, 13368, 13369, 13373, 
13374, 13375

ΒΡΕΤΤΟΣ Ν. , σελ. 13368, 13372, 13380
ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ Π. , σελ. 13400
ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ Χ. , σελ. 13388, 13389, 13390, 13401, 

13402
ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 13391
ΚΑΖΑΜΙΑΣ Α. , σελ. 13378, 13390
ΚΑΙΡΙΔΗΣ Δ., σελ. 13387, 1388, 13389, 13390
ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ Ε. , 

σελ. 13396
ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 13384
ΚΑΤΡΙΝΗΣ Μ. , σελ. 13365, 13371, 13379, 13388
ΚΑΤΣΙΒΑΡΔΑΣ Χ. , σελ. 13409
ΚΑΤΣΩΤΗΣ Χ. , σελ. 13403
ΚΟΚΚΑΛΗΣ Β. , σελ. 13373, 13374

ΚΟΝΤΗΣ Ι. , σελ. 13368
ΚΡΗΤΙΚΟΣ Ν. , σελ. 13398
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ Ζ. , 

σελ. 13361, 13362, 13363, 13364, 
13365, 13366, 13369, 13374, 
13375, 13385, 13390, 13394, 
13395

ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ Μ. , σελ. 13383
ΛΙΝΟΥ Α. , σελ. 13398
ΜΠΑΡΑΛΙΑΚΟΣ Ξ. , σελ. 13406
ΜΠΑΡΤΖΩΚΑΣ Α. , σελ. 13404
ΝΙΚΗΤΙΑΔΗΣ Γ. , σελ. 13376
ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ Α. , σελ. 13397
ΠΑΠΠΑΣ Ν. , σελ. 13358, 13359, 13360, 13362, 

13363, 13364, 13369
ΠΑΦΙΛΗΣ Α. , σελ. 13367
ΠΕΡΚΑ Θ. , σελ. 13407
ΠΕΤΣΑΣ Σ. , σελ. 13381
ΠΛΕΥΡΗΣ Α. , σελ. 13360, 13367, 13369, 13372, 

13373
ΡΑΠΤΗ Ζ. , σελ. 13385
ΡΟΥΝΤΑΣ Γ. , σελ. 13408
ΣΑΡΑΚΗΣ Π. , σελ. 13386, 13387
ΣΑΡΑΚΙΩΤΗΣ Ι. , σελ. 13382
ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ Χ., σελ. 13376, 13378, 13380
ΣΤΥΛΙΟΣ Γ. , σελ. 13401
ΤΖΑΚΡΗ  Θ. , σελ. 13370, 13379
ΤΣΑΒΔΑΡΙΔΗΣ Λ. , σελ. 13374, 13375
ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ Ε. , σελ. 13366
ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ Β. , σελ. 13360, 13390, 13391
ΧΑΛΚΙΑΣ Α. , σελ. 13392
ΧΗΤΑΣ Κ. , σελ. 13367, 13389

Β. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ Ε. , σελ. 13402
ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗ  Ε. , σελ. 13357, 13358
ΒΟΡΙΔΗΣ Μ., σελ. 13360, 13362, 13375
ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 13374, 13375, 13376, 13378, 

13379, 13380, 13382, 13387, 
13389, 13390, 13391, 13393

ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ Χ. , σελ. 13389, 13391, 13395, 13396, 
13402

ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 13390, 13391
ΚΑΖΑΜΙΑΣ Α. , σελ. 13376, 13378, 13379
ΚΑΤΡΙΝΗΣ Μ. , σελ. 13358, 13364
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 

σελ. 13394, 13395, 13396, 13398, 
13402, 13405, 13410

ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ Ζ. , 
σελ. 13362, 13364, 13366, 13368, 

13369, 13373, 13375, 13376, 
13378, 13379, 13389, 13390, 
13391

ΜΠΟΥΡΑΣ  Α. , σελ. 13357, 13358, 1360, 13361, 
13362, 13363, 13364, 13365, 
13366

ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΠΑΛΙΟΥΡΑ Α. , 
σελ. 13360

ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ Ι. , σελ. 13368, 13369, 13372, 13373
ΠΛΕΥΡΗΣ Α. , σελ. 13361
ΤΑΣΟΥΛΑΣ Κ. , σελ. 13355, 13356

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΓ’

Τρίτη 26 Μαρτίου 2024 (απόγευµα)



ΤΣΑΒΔΑΡΙΔΗΣ Λ. , σελ. 13366, 13375
ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ Β. , σελ. 13390, 13391

Γ. Επί προσωπικού θέµατος:
ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ Ε. , σελ. 13402
ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ Χ. , σελ. 13391, 13402, 13403
ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ Β. , σελ. 13391

Δ. ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:
ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ Α. , σελ. 13362
ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ  Θ. , σελ. 13359
ΜΠΑΡΚΑΣ Κ. , σελ. 13360
ΠΟΛΑΚΗΣ Π. , σελ. 13373, 13374, 13375
ΤΣΙΑΡΑΣ Κ. , σελ. 13358
ΦΑΜΕΛΛΟΣ Σ. , σελ. 13360
ΨΥΧΟΓΙΟΣ Γ. , σελ. 13364



Αθήνα, σήµερα στις 26 Μαρτίου 2024, ηµέρα Τρίτη και ώρα
19.09’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Προέδρου αυτής κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ ΤΑΣΟΥΛΑ.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Όπως σας προεξόφλησα, αµέσως µετά την κατάθεση της προ-
τάσεως εισερχόµαστε στην

ΕΙΔΙΚΗ ΗΜΕΡΗΣΙΑ ΔΙΑΤΑΞΗ
Συζήτηση επί της προτάσεως δυσπιστίας κατά της Κυβέρνη-

σης, που υπέβαλαν οι Πρόεδροι των Κοινοβουλευτικών Οµάδων
«ΠΑΣΟΚ - ΚΙΝΗΜΑ ΑΛΛΑΓΗΣ» κ. Νικόλαος Ανδρουλάκης, «ΣΥ-
ΡΙΖΑ - ΠΡΟΟΔΕΥΤΙΚΗ ΣΥΜΜΑΧΙΑ» κ. Σωκράτης Φάµελλος, «ΝΕΑ
ΑΡΙΣΤΕΡΑ» κ. Αλέξης Χαρίτσης, «ΠΛΕΥΣΗ ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΣ» κ. Ζωή
Κωνσταντοπούλου και οι Βουλευτές των Κοινοβουλευτικών τους
Οµάδων, σύµφωνα µε τα άρθρα 84 του Συντάγµατος και 142 του
Κανονισµού της Βουλής και που, προφανώς, ο αριθµός των υπο-
γραφόντων υπερακόντισε τον ελάχιστο αριθµό που απαιτούσε ο
Κανονισµός.

Η συζήτηση θα διεξαχθεί, σύµφωνα µε τα άρθρα 84 του Συν-
τάγµατος και 142 του Κανονισµού της Βουλής, σε συνδυασµό µε
ανάλογη εφαρµογή των άρθρων 91 παράγραφοι 5, 96 και 97 του
Κανονισµού. Τα άρθρα 96 και 97 του Κανονισµού αφορούν στην
εφαρµογή της κατ’ αρχήν συζητήσεως επί νοµοσχεδίων. Εκεί πα-
ραπέµπει ο Κανονισµός.

Ειδικότερα, ως προς την οργάνωση της συζήτησης θα πρό-
τεινα η ακολουθούµενη διαδικασία να είναι η εξής: Η συζήτηση
θα αρχίσει µε την οµιλία των δύο συναδέλφων που υπογράφουν
ανάµεσα στους άλλους την πρόταση δυσπιστίας, µε χρόνο οµι-
λίας δεκαπέντε λεπτά για τον καθένα. Κατά τη διάρκεια των οµι-
λιών θα εγγραφούν οι συνάδελφοι Βουλευτές µε το ηλεκτρονικό
σύστηµα, όπως κάνουµε σε αντίστοιχες περιπτώσεις. Δηλαδή,
µέχρι να τελειώσει ο δεύτερος εκ των εισηγητών θα πρέπει να
γίνουν οι εγγραφές όσων επιθυµούν να µιλήσουν. 

Οι αγορεύσεις θα οργανωθούν σε κύκλους οµιλητών, όπως γί-
νεται. Ο κάθε κύκλος θα απαρτίζεται από δεκαπέντε Βουλευτές
και ο χρόνος θα είναι επτά λεπτά, χωρίς δικαίωµα δευτερολο-
γίας. 

Όταν κλείσει το σύστηµα ηλεκτρονικής εγγραφής, η αρµόδια
υπηρεσία θα καταρτίσει έναν ενιαίο κατάλογο, στον οποίο θα
εναλλάσσονται οι Βουλευτές της Συµπολίτευσης µε τους Βου-
λευτές της Αντιπολίτευσης, για να τηρηθεί η κατ’ αναλογία της
κοινοβουλευτικής δύναµης των κοµµάτων εκπροσώπηση.  Δη-
λαδή, πώς θα µοιραστεί στο δεκαπενταµελές σχήµα του κύκλου
η αναλογία; Είναι έξι Βουλευτές από την Κοινοβουλευτική Οµάδα
της Νέας Δηµοκρατίας, δύο Βουλευτές από την Κοινοβουλευτική

Οµάδα του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς - Προοδευ-
τική Συµµαχία και ένας Βουλευτής από κάθε µία από τις υπόλοι-
πες επτά Κοινοβουλευτικές Οµάδες. Εάν επιθυµεί κάποιος από
τους Ανεξάρτητους Βουλευτές να λάβει τον λόγο, θα ενταχθεί
σε αυτούς τους κύκλους ως δέκατος έκτος οµιλητής. 

Προφανώς, στη συζήτηση µπορούν να µετέχουν, εφόσον το
επιθυµούν, οι Πρόεδροι των Κοινοβουλευτικών Οµάδων, όπως
ορίζεται από το άρθρο 97 του Κανονισµού της Βουλής. 

Η αγόρευση του Πρωθυπουργού και Προέδρου της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδος της Νέας Δηµοκρατίας κ. Μητσοτάκη, δύναται
να διαρκέσει µέχρι είκοσι λεπτά και µέχρι δεκαπέντε λεπτά για
τους Προέδρους των υπόλοιπων οκτώ Κοινοβουλευτικών Οµά-
δων. Θα σας πω µετά πότε προβλέπεται να µιλήσουν και µε ποια
σειρά οι Αρχηγοί των κοµµάτων, όχι στις καθηµερινές τους πα-
ρεµβάσεις, που θα είναι και αυτές έως ένα όριο, αλλά στην τελική
οµιλία.

Οι Υπουργοί, οι Αναπληρωτές Υπουργοί και οι Υφυπουργοί
µπορούν να λάβουν τον λόγο για δέκα λεπτά.

Οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι δικαιούνται να πρωτολογή-
σουν για δώδεκα λεπτά, να δευτερολογήσουν για έξι και να τρι-
τολογήσουν για τρία, πάµε δηλαδή διαρκώς στο µισό.

Εάν προηγηθεί οµιλία Προέδρου Κοινοβουλευτικής Οµάδος,
ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος θα περιοριστεί στον χρόνο της
δευτερολογίας και της τριτολογίας, δηλαδή θα περιοριστεί στα
έξι και τα τρία λεπτά αντιστοίχως. Ο λόγος είναι προφανής. Οι
Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι µιλούν για λογαριασµό των Αρ-
χηγών, άρα εάν προηγηθεί ο Αρχηγός, δεν µπορεί να µιλήσει δύο
φορές για το ίδιο θέµα.

Σε όλες τις συνεδριάσεις µπορούν να παρεµβαίνουν µε οµιλίες
οι Υπουργοί και οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι ενδιαµέσως
των αγορεύσεων των οµιλητών του καταλόγου. Υπογραµµίζω,
όµως, ότι σε όλες τις συνεδριάσεις, όπως κάνουµε κατά κοινο-
βουλευτική πρακτική, ο αριθµός των παρεµβάσεων δεν είναι απε-
ριόριστος. Γι’ αυτό όταν αποφασίσαµε να συστήσουµε αυτή τη
συζήτηση που ξεκινάει τώρα, σας ανέφερα την πρόσφατη κοινο-
βουλευτική πρακτική του Ιανουαρίου 2023 στην πρόταση δυσπι-
στίας που υπέβαλε ο κ. Τσίπρας κατά της τότε κυβερνήσεως. Θα
ακολουθηθεί αυτή η πρακτική. Κανένας λοιπόν οµιλητής, κανέ-
νας εξ όσων δικαιούνται να µιλήσουν, δεν θα έχει δικαίωµα να
µιλήσει περισσότερες από τρεις φορές ανά ηµέρα συνεδριά-
σεως. 

Η τήρηση του χρόνου οµιλίας από όλους, Βουλευτές, Υπουρ-
γούς, Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους, µε εξαίρεση τη σχετική
ανοχή για την κυρίως οµιλία των αρχηγών των Κοινοβουλευτικών
Οµάδων, που θα υπάρξει µια ανοχή, αποτελεί απαραίτητη προ-
ϋπόθεση για να µιλήσουν όσο το δυνατόν περισσότεροι από τους
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εγγεγραµµένους Βουλευτές. Παράλληλα, για να το επιτύχουµε,
οι συνεδριάσεις και των τριών ηµερών θα διαρκέσουν όσο γίνεται
περισσότερο, όπως θα σας περιγράψω στη συνέχεια. 

Σήµερα η συζήτηση θα ολοκληρωθεί όσο το δυνατόν πιο αργά,
για να µιλήσει ο µεγαλύτερος αριθµός συναδέλφων. Και όταν
λέµε αργά, εννοούµε στις 3.00’ µετά τα µεσάνυχτα. 

Αύριο η συζήτηση θα ξεκινήσει στις 9.00’ και επίσης θα είναι
πολύωρη, µέχρι τις πρωινές ώρες. 

Την Πέµπτη 28 Μαρτίου, τελευταία ηµέρα της συζήτησης της
πρότασης, θα ξεκινήσουµε πάλι στις 9.00’. Προτείνω την ηµέρα
εκείνη να συγκεντρωθούν οι κυρίως οµιλίες των Κοινοβουλευτι-
κών Εκπροσώπων σε έναν κύκλο και να ακολουθήσουν οι οµιλίες
των αρχηγών των Κοινοβουλευτικών Οµάδων κατά το υπόδειγµα
του προϋπολογισµού, όπως το είχαµε πριν από ενάµιση µήνα -
γι’ αυτό ανέφερα και τον προϋπολογισµό-, µε αντίστροφη σειρά,
ώστε να ακολουθήσει η λήψη απόφασης µε ονοµαστική ψηφο-
φορία, που θα διεξαχθεί µε το ηλεκτρονικό σύστηµα, σύµφωνα
µε το άρθρο 142 παράγραφοι 4 και 5, σε συνδυασµό µε τις δια-
τάξεις των άρθρων 141 παράγραφοι 3, 72 και 72Α του Κανονι-
σµού. 

Η προβλεπόµενη ονοµαστική ψηφοφορία θα επιδιώξουµε να
διεξαχθεί ανάµεσα στην 8η και την 9η βραδινή της τρίτης ηµέρας. 

Επίσης, οι Βουλευτές δύνανται να ψηφίσουν µε επιστολές που
θα αποσταλούν στο Προεδρείο, σύµφωνα µε το άρθρο 70Α του
Κανονισµού, όπως ισχύει, οι οποίες και θα συνυπολογιστούν
στην καταµέτρηση. Η σχετική απόφαση επί της προτάσεως λαµ-
βάνεται µε την απόλυτη πλειοψηφία του όλου αριθµού των Βου-
λευτών, δηλαδή µε εκατόν πενήντα συν µία ψήφους, όπως
ορίζουν το Σύνταγµα και ο Κανονισµός. 

Συνοψίζοντας, επαναλαµβάνω ότι στο πλαίσιο της απόπειρας
εξάντλησης του καταλόγου -προβλέπεται να εγγραφεί σχεδόν
το σύνολο των συναδέλφων- η σηµερινή συνεδρίαση θα ολοκλη-
ρωθεί µετά τα µεσάνυχτα, γύρω στις 3.00’. Η δεύτερη συνε-
δρίαση θα αρχίσει στις 9.00’, µε την ίδια περαίωση και η τρίτη,
την Πέµπτη στις 9.00’ και θα ολοκληρωθεί µε την επιδίωξη ψη-
φοφορίας την ώρα που σας είπα, οπότε και θα κλείσουµε µε την
ονοµαστική ψηφοφορία. 

Τυχόν αλλαγές -προσέξτε το αυτό οι γενικοί γραµµατείς- στη
σειρά των εγγεγραµµένων οµιλητών θα πρέπει να γίνονται σε
εξαιρετικές περιπτώσεις, µε έγγραφο του γραµµατέα της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας στην οποία ανήκουν οι Βουλευτές, το οποίο
έγγραφο θα απευθύνεται στο Προεδρείο και µε την απαραίτητη
προϋπόθεση της αµοιβαίας αλλαγής. 

Αυτή είναι η πρόταση. Επαναλαµβάνουµε ό,τι τηρήσαµε και
στην πρόταση δυσπιστίας του Ιανουαρίου 2023 µαζί µε κάποια
στοιχεία από τη συζήτηση επί του προϋπολογισµού. 

Συµφωνεί το Σώµα µε αυτή την πρόταση; 
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Το Σώµα συµφωνεί.

Η Βουλή συνεφώνησε, περιέργως, οµοφώνως. 
Και όπως προανέφερα, θα τηρηθούν αυστηρά οι προβλεπόµε-

νοι χρόνοι όλων, Βουλευτών, Υπουργών και Κοινοβουλευτικών
Εκπροσώπων. Το λέµε, γιατί δεν βοηθούν οι συνάδελφοι µέχρι
τώρα. Πρέπει να βοηθήσουν και οι εισηγητές, που θα ξεκινήσουν
µε το δεκαπεντάλεπτο και οι συνάδελφοι µε τα επτάλεπτα. Γιατί
όποιος ξεπερνάει τον χρόνο του είναι σαν να εµποδίζει τον επό-
µενο να µιλήσει. 

Κατόπιν του ορισµού του τρόπου οργάνωσης της τριήµερης
αυτής σοβαρής κοινοβουλευτικής διαδικασίας, καλώ τη Βου-
λευτή κ. Μιλένα Αποστολάκη στο Βήµα, η οποία έχει τον λόγο
για δεκαπέντε λεπτά. 

Παρακαλώ, µε την έναρξη της οµιλίας της κ. Αποστολάκη, να
ανοίξει  το σύστηµα ηλεκτρονικής εγγραφής. 

ΜΙΛΕΝΑ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στις 28 Φεβρουαρίου του 2023

συµβαίνει στη χώρα µας η µεγαλύτερη σιδηροδροµική τραγωδία.
Δύο τρένα συγκρούονται στα Τέµπη µετωπικά λόγω της ταυτό-
χρονης κίνησής τους στη γραµµή καθόδου. Πενήντα επτά συ-
νάνθρωποί µας χάνονται άδικα. Πολλοί από αυτούς είναι νέα
παιδιά, είναι φοιτητές. Εκατοντάδες τραυµατίζονται. Ακόµα και
σήµερα µερικοί δεν έχουν συνέλθει. Και φυσικά, το µετατραυµα-

τικό αποτύπωµα έχει σηµαδέψει τη ζωή τους ανεξίτηλα, για
πάντα. Η χώρα βυθίζεται στο πένθος. Λύγισαν οι πάντες από το
συλλογικό πένθος, που είναι βαρύ, αλλά που φυσικά δεν έχει
καµµία σχέση µε το πένθος των οικογενειών, ένα πένθος που ισο-
δυναµεί µε θάνατο.  

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής, κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ)

Η χώρα µέσα σε αυτό το πένθος παράλληλα κατακλύζεται και
από επίµονα «γιατί». Γιατί η Ελλάδα του εικοστού πρώτου αιώνα
είναι τόσο ανοχύρωτη; Γιατί η ευρωπαϊκή Ελλάδα του εικοστού
πρώτου αιώνα, που είναι αποδέκτης εκατοµµυρίων ευρώ από ευ-
ρωπαϊκούς πόρους, έχει τέτοιες ελλείψεις σε βασικά συστήµατα
ασφαλείας; Γιατί στην Ελλάδα του πολυδύναµου εκσυγχρονι-
σµού του κ. Μητσοτάκη -επί πρωθυπουργίας του κ. Μητσοτάκη-
, ο οποίος, σύµφωνα µε τα λόγια του, θέλει να παρουσιάζεται ως
συνεχιστής του Ελευθέριου Βενιζέλου, του Κωνσταντίνου Καρα-
µανλή, αλλά και του Κώστα Σηµίτη, ένας πενηνταεννιάχρονος αχ-
θοφόρος είναι δυνατόν να µετατάσσεται σε σταθµάρχη,
προκειµένου να λαµβάνει τις αυξηµένες αποδοχές του σταθ-
µάρχη, και µε ολιγόµηνη εκπαίδευση, χωρίς επιτήρηση, να του
ανατίθεται µια τόσο σοβαρή και υπεύθυνη υπηρεσία; Πολύ βαριά
ερωτηµατικά και αναπάντητα σε έναν βαθµό, ακόµα και µέχρι σή-
µερα! 

Την εποµένη της τραγωδίας ο Πρωθυπουργός έρχεται µε µία
δήλωσή του να σοκάρει το Πανελλήνιο. Είναι µια δήλωση από
την οποία, όχι µόνο απουσιάζει η συντριβή, αλλά κυριαρχεί η
απόπειρα αποτίναξης της αντικειµενικής πολιτικής του ευθύνης.
Ακολουθεί η επιβράβευση της αυτονόητης παραίτησης του
Υπουργού του. Και ολοκληρώνεται µε την έκδοση από τον ίδιο
εν είδει πραγµατογνώµονα ενός πορίσµατος για τα πραγµατικά
αίτια του δυστυχήµατος. 

Σας τη διαβάζω αυτολεξεί, γιατί είναι ένα µνηµείο ανευθυνό-
τητας, έλλειψης ενσυναίσθησης και γενναιότητας και βέβαια ση-
µατοδοτεί αυτή η δήλωση του Πρωθυπουργού την έναρξη της
οργανωµένης και συστηµατικής επιχείρησης συγκάλυψης του
εγκλήµατος των Τεµπών. 

Λέει ο κ. Μητσοτάκης: «Ο Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών Κώστας Καραµανλής, αναλαµβάνοντας την αντικειµενική
πολιτική ευθύνη, υπέβαλε αµέσως την παραίτησή του. Το ίδιο και
οι επικεφαλής του ΟΣΕ και της «ΕΡΓΟΣΕ». Η στάση του τον
τιµά…» -λέει ο Πρωθυπουργός- «…καθώς όλα δείχνουν πως το
δράµα οφείλεται δυστυχώς κυρίως σε τραγικό ανθρώπινο
λάθος». 

Η ελληνική κοινωνία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παγώνει
απ’ αυτή τη δήλωση. Τα αντανακλαστικά όµως των συµβούλων
επικοινωνίας ενεργοποιούνται και λίγα εικοσιτετράωρα µετά ο
Πρωθυπουργός ανασκευάζει. Κυριολεκτικά, ανακαλεί. 

Λέει ο Πρωθυπουργός λίγα εικοσιτετράωρα µετά: «Στην Ελ-
λάδα του 2023 δεν γίνεται δύο τρένα να κινούνται αντίθετα στην
ίδια γραµµή και να µην το έχει αντιληφθεί κανείς. Δεν µπορούµε,
δεν θέλουµε και δεν πρέπει να κρυφτούµε πίσω από το ανθρώ-
πινο λάθος». Έτσι λέει ο Πρωθυπουργός. 

Είναι προφανές, όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι όλα
τα παραπάνω λέγονται κατ’ επίφασιν, προκειµένου να απορρο-
φηθεί η οργή που γέννησε η αρχική δήλωση. Είναι προφανές ότι
λέγονται µε όρους επικοινωνιακής διαχείρισης. Είναι προφανές
από τους κυβερνητικούς χειρισµούς που ακολούθησαν ότι τίποτα
από αυτά δεν συµµερίζεται ο Πρωθυπουργός, ο οποίος, αντιθέ-
τως µε όσα δήλωνε, µέχρι τέλους κρύβεται πίσω από το ανθρώ-
πινο λάθος. Το ανθρώπινο λάθος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
αποτελεί το θεµέλιο της οργανωµένης συγκάλυψης που θα υπη-
ρετηθεί µέχρι τέλους από το Προεδρείο και τα µέλη της εξετα-
στικής επιτροπής της Νέας Δηµοκρατίας που ενεργούν µε
άνωθεν εντολές. 

Ένα µήνα αργότερα, στις 6 Απριλίου του 2023, µε απόφαση
του Πρωθυπουργού, ο κ. Καραµανλής συµπεριλαµβάνεται στα
ψηφοδέλτια της Νέας Δηµοκρατίας. Στις 20 Απριλίου του 2023
δίνεται στη δηµοσιότητα το πόρισµα της Επιτροπής Εµπειρογνω-
µόνων που η Κυβέρνηση διορίζει. Είναι η γνωστή Επιτροπή Γε-
ραπετρίτη, την οποία αποτελούν ο πρώην Πρόεδρος του
Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους κ. Χαλκιάς, και δύο καθηγητές
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του Δηµοκρίτειου και του Αριστοτέλειου, ο κ. Προφυλλίδης και
ο κ. Πυργίδης. Σύµφωνα µε το πόρισµα: «Το δυστύχηµα ήταν συ-
νέπεια της συνδροµής πολλών παραγόντων που αφορούν το επί-
πεδο λειτουργίας, το ανθρώπινο δυναµικό, τον τεχνολογικό
εξοπλισµό και το διοικητικό πεδίο». Θα επανέλθω στο πόρισµα
και στα µέλη της Επιτροπής Εµπειρογνωµόνων, γιατί πρέπει να
τα θυµίζουµε ειδικά στους συναδέλφους της Νέας Δηµοκρατίας
που ήταν αυτήκοες µάρτυρες των καταθέσεων των µελών της
Επιτροπής Γεραπετρίτη. 

Τον Ιούλιο του 2023 η Ευρωπαϊκή Εισαγγελία, η οποία ερευνά
τις συνθήκες µη ολοκλήρωσης της σύµβασης 717 ανάµεσα στην
«ΕΡΓΟΣΕ» και την Κοινοπραξία, διαβιβάζει το πόρισµά της στις
ελληνικές αρχές, καθώς κατά τη διάρκεια της έρευνάς της,
πέραν των στελεχών της «ΤΡΑΙΝΟΣΕ» και της Διαχειριστικής
Αρχής, έρχεται αντιµέτωπη µε πράξεις και παραλείψεις µελών
κυβέρνησης, των κυρίων Σπίρτζη και Καραµανλή. Στο πόρισµα
αυτό, µεταξύ άλλων, αναφέρει: «Το χειρότερο είναι ότι το 2022
µε τον τρόπο που διαχειρίζεται τα έργα η «ΕΡΓΟΣΕ», τα τρένα
κυκλοφορούν χωρίς κανένα σύστηµα ασφαλείας».

Θέλω, κύριε Πρόεδρε, λίγο στους συναδέλφους σας… Ξέρω
ότι πιστεύουν ότι φταίει το ανθρώπινο λάθος, αλλά πρέπει να µε
ακούσουν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Σας ακούν.
ΜΙΛΕΝΑ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗ: Δεν µε ακούν. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Πώς το διαπιστώνετε

αυτό; 
ΜΙΛΕΝΑ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗ: Το διαπιστώνω. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Σας παρακαλώ, ησυ-

χία.
ΜΙΛΕΝΑ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗ: «Το χειρότερο, λοιπόν…» -λέει η Ευ-

ρωπαϊκή Εισαγγελία- «…ότι µε τον τρόπο που διαχειρίζεται τα
έργα η «ΕΡΓΟΣΕ» τα τρένα κυκλοφορούν χωρίς κανένα σύστηµα
ασφαλείας. Έχουµε ήδη θρηνήσει τρεις νεκρούς από το δυστύ-
χηµα του Αδένδρου. Πρόσφατα µε τη χιονόπτωση η σύγκρουση
στη Δαύλεια µε τον τραυµατισµό έντεκα ακόµη. Εάν η σύµβαση
717 είχε ολοκληρώσει το φυσικό της αντικείµενο από το 2016,
όπως συµβατικά όφειλε, και λειτουργούσε η σηµατοδότηση και
µε βάση αυτή το σύστηµα ETCS, τίποτα από τα ανωτέρω δυσά-
ρεστα δεν θα είχαν συµβεί».

Στις 8 Νοεµβρίου 2023 o κ. Γεωργιάδης, ένας επιφανής συ-
νεργάτης του Πρωθυπουργού, δηλώνει: «Αντί να ασχολούνται µε
αυτά που ενδιαφέρουν πραγµατικά τους Έλληνες, ασχολούνται
µε πράγµατα που δεν αφορούν κανέναν παρά µόνο τον µικρόκο-
σµό τους». Λέει ο κ. Γεωργιάδης: «Δηλαδή σήµερα στην Ελλάδα
πόσοι πιστεύετε από τους εκατό συµπολίτες µας, άµα τους ρω-
τήσουµε, ενδιαφέρονται για την εξεταστική ή την προκαταρκτική
επιτροπή για τα Τέµπη;». Φαίνεται ότι ο κυνισµός επιλέγεται ως
«η καλύτερη άµυνα είναι η επίθεση» και έτσι αυτή η δήλωση δεν
ανασκευάζεται ποτέ. 

Ήταν γνωστό ότι το ΠΑΣΟΚ θα πρότεινε τη σύσταση προκα-
ταρκτικής επιτροπής. Κατά τη συζήτηση στην Ολοµέλεια άλλος
επιφανής συνεργάτης του Πρωθυπουργού, ο παριστάµενος
Υπουργός κ. Βορίδης -που ενώ µιλά πάντοτε µε στόµφο Ρωµαίου
νοµοµαθή, φαίνεται να αγνοεί τη διάκριση των εξουσιών που το
Σύνταγµα την επιβάλλει και επιβάλλει όχι µόνο να τη γνωρίζουµε,
αλλά επιβάλλει να τη σεβόµαστε- δηλώνει σε σχέση µε την πρό-
ταση προανακριτικής επιτροπής του ΠΑΣΟΚ: «Θα γίνει συζήτηση
στην Ολοµέλεια, αλλά σας το λέω από τώρα για να το ξεκαθαρί-
σουµε. Εµείς θα την απορρίψουµε, γιατί δεν συντρέχουν ποινικές
ευθύνες», αποφαίνεται ο Υπουργός. 

Σχετικά µε τη δικογραφία της Ευρωπαίας εισαγγελέως που
έχει έρθει στη Βουλή, λέει ακόµα: «Αφορά τα ευρωπαϊκά δηµο-
σιονοµικά και αφορά τη διαχείριση χρηµάτων της Ευρώπης.
Εµείς όµως, φαντάζοµαι, ότι µας ενδιαφέρει η συζήτηση των αι-
τιών του τραγικού δυστυχήµατος. Θέλουµε να επικεντρώσουµε
εκεί την προσοχή µας και όχι στα δηµοσιονοµικά». Έτσι, η Κυ-
βέρνηση µε αυτό το τόσο «στέρεο» σκεπτικό απορρίπτει την πρό-
ταση του ΠΑΣΟΚ, δέχεται όµως την πρόταση του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας για σύσταση εξεταστικής
επιτροπής.

Η εξεταστική επιτροπή αρχίζει τις εργασίες της τον Νοέµβριο

του 2023 και για όσους υπήρξαµε µέλη αυτής της εξεταστικής
επιτροπής είναι προφανές ότι από τις πρώτες µέρες των εργα-
σιών γίνεται σαφές ότι το Προεδρείο και τα µέλη της κυβερνητι-
κής πλειοψηφίας που συγκροτούν την επιτροπή έχουν µία και
σαφή στόχευση: την οικοδόµηση του αφηγήµατος του ανθρώπι-
νου λάθους ως το αποκλειστικό αίτιο για το έγκληµα των Τεµπών,
την αποδόµηση της προφανούς αιτιώδους συνάφειας ανάµεσα
στη µη ολοκλήρωση της σύµβασης 717 και την τραγωδία στα
Τέµπη. Αυτό το εγχείρηµα επιχειρείται µε συγκεκριµένα βήµατα.
Το πιο σηµαντικό από όλα είναι ο αποκλεισµός κρίσιµων µαρτύ-
ρων, τους οποίους όλα τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης προτεί-
νουν.

Στις 12 Δεκεµβρίου 2024 ασκείται ποινική δίωξη από την Ευ-
ρωπαϊκή Εισαγγελία εναντίον είκοσι τριών υπευθύνων για την
717, στελεχών της «ΕΡΓΟΣΕ» και της Διαχειριστικής Αρχής. Στις
26 Ιανουαρίου το έγκυρο «POLITICO», το οποίο πολλές φορές η
Κυβέρνηση επικαλείται όταν υπάρχουν θετικά σχόλια για τη
χώρα µας, αναφέρεται δηµόσια στην απόπειρα συγκάλυψης. Κα-
ταλογίζει απόπειρα συγκάλυψης στην ελληνική Κυβέρνηση σε
ό,τι αφορά τη διαχείριση του αιτήµατος της Ευρωπαίας εισαγ-
γελέως.

Στις 31 Ιανουαρίου έρχεται στην Επιτροπή για τα Τέµπη ο Πρό-
εδρος της Επιτροπής Εµπειρογνωµόνων κ. Ιωάννης Χαλκιάς,
πρώην Πρόεδρος του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους. Κατά
την εξέτασή του δηλώνει ότι «η µετάταξη του σταθµάρχη ήταν
προδήλως παράνοµη και η εκπαίδευσή του ήταν ελλιπέστατη».
Και συµπληρώνει ότι «αν υπήρχαν τεχνολογικά µέσα και σή-
µανση, η σύγκρουση θα είχε αποφευχθεί». Την προηγουµένη,
όµως, ο κ. Προφυλλίδης, που ο τοµέας του δεν είναι η νοµική,
αλλά είναι καθηγητής σιδηροδροµικής, λέει στην εξεταστική:
«Και µόνο το ETCS εάν λειτουργούσε, θα µπορούσε να αποτρέ-
ψει την τραγωδία».

Στις 6 Φεβρουαρίου του 2024 ασκείται ποινική δίωξη σε βάρος
του πρώην Περιφερειάρχη Θεσσαλίας Κώστα Αγοραστού. Είναι
ένα πρόσωπο το οποίο θα έπρεπε να έχει κληθεί αµέσως στην
εξεταστική επιτροπή, γιατί εν τω µεταξύ υπάρχει το ζήτηµα της
επέµβασης -αυτό που πλέον συνηθίσαµε να λέµε όλοι µπάζωµα-
στον τόπο του εγκλήµατος. Η κλήτευση, όµως, του κ. Αγοραστού
καθυστερεί. Στις 6 Φεβρουαρίου έχει πλέον καταστεί κατηγορού-
µενος ο κ. Αγοραστός. 

Στις 7 Φεβρουαρίου 2024 το Ευρωκοινοβούλιο µε ψήφους
τριακοσίων τριάντα µελών του, ανάµεσα στους οποίους και επτά
µέλη του Ευρωπαϊκού Λαϊκού Κόµµατος. καταδικάζει την Ελλάδα
σε ό,τι αφορά το κράτος δικαίου και έχει ιδιαίτερη αναφορά στα
Τέµπη. Οι Ευρωβουλευτές µιλούν για έλλειψη πολιτικής αµερο-
ληψίας στην κοινοβουλευτική έρευνα για το δυστύχηµα. Ανησυ-
χούν για την άρνηση της φιλοκυβερνητικής κοινοβουλευτικής
πλειοψηφίας να διεξάγει έρευνα σε ό,τι αφορά δύο πρώην
Υπουργός Μεταφορών, όπως ζητήθηκε από την Ευρωπαϊκή Ει-
σαγγελία. «Εν όψει όλων αυτών, η επιτροπή θα πρέπει να κάνει
πλήρη χρήση των διαθέσιµων εργαλείων για την αντιµετώπιση
των παραβιάσεων των αξιών της Ευρωπαϊκής Ένωσης στην Ελ-
λάδα, συµπεριλαµβανοµένης της αξιολόγησης της χρήσης των
κονδυλίων της Ευρωπαϊκής Ένωσης βάσει του κανονισµού για
τις κοινές διατάξεις σύµφωνα µε τον Χάρτη των Θεµελιωδών Δι-
καιωµάτων, όπως και σε σχέση µε τη µη εφαρµογή αποφάσεων
από τα ευρωπαϊκά δικαστήρια, σύµφωνα µε τον κανονισµό προ-
ϋποθέσεων για το κράτος δικαίου». 

Οι Ευρωβουλευτές αναφέρονται στις παραβιάσεις του απορ-
ρήτου µε λογισµικά υποκλοπής σε καταχρηστικές µηνύσεις, ανα-
φέρονται στο στενό πρωθυπουργικό περιβάλλον, αναφέρονται
στο Predator Gate, την εργαλειοποίηση των φερόµενων απειλών
για την εθνική ασφάλεια για να παρακολουθούνται πολιτικοί αν-
τίπαλοι και δη Αρχηγός κόµµατος την περίοδο που διεκδικούσε
την αρχηγία του κόµµατός του, συµπεριλαµβανοµένων των αρ-
χηγών των Ενόπλων Δυνάµεων. 

Το ψήφισµα εκφράζει ανησυχίες για τη µεταφορά της έρευνας
για το σκάνδαλο των υποκλοπών σε άλλους εισαγγελείς από ότι
οι αρχικοί, όπως και για τις πολιτικές πιέσεις και τους εκφοβι-
σµούς σε αξιωµατούχους ανεξάρτητων αρχών. Στις 15 Φεβρουα-
ρίου καλείται επιτέλους ο κ. Αγοραστός στην εξεταστική
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επιτροπή, αλλά επικαλείται ως κατηγορούµενος το δικαίωµα της
σιωπής και έτσι στις επίµονες ερωτήσεις για το ποιος έδωσε την
εντολή για το µπάζωµα αρνείται να απαντήσει. 

Η κυβερνητική πλειοψηφία στην εξεταστική επιτροπή, παρά το
γεγονός ότι οχλείται επιµόνως να καλέσει τον κ. Τριαντόπουλο,
αρνείται γνωρίζοντας ότι σε σχέση µε το επίµαχο θέµα δεν υπάρ-
χει ούτε ένας µάρτυρας που έχει κληθεί. Ο κ. Τριαντόπουλος τις
ηµέρες της τραγωδίας, στις 7 Μαρτίου συγκεκριµένα, δίνει συ-
νέντευξη στο τοπικό κανάλι «TRT» και πραγµατικά εκεί, αν τον
ακούσει κανείς, υπερηφανεύεται ως ο διοργανωτής της άψογης
αποκατάστασης του χώρου. «Έχει ολοκληρωθεί», λέει ο κ. Τριαν-
τόπουλος, «διαµορφώθηκε ο χώρος».

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Παρακαλώ ολοκλη-
ρώστε…

ΜΙΛΕΝΑ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗ: Θέλω λίγο ακόµη χρόνο, κύριε Πρό-
εδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): …γιατί πρέπει να τη-
ρηθούν από όλους οι χρόνοι, όπως είπε και ο Πρόεδρος στην
αρχή που άνοιξε τη συζήτηση.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Μα, είναι εισηγήτρια.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Όχι, δεν είναι έτσι,

κύριε Κατρίνη. Μην κάνετε τον συνήγορο. Πρέπει να τηρήσουµε
όλοι τους χρόνους. Παρακαλώ ολοκληρώστε.

ΜΙΛΕΝΑ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗ: Ο οργανωτής, λοιπόν, αυτής της πε-
ρίφηµης, όπως είπε µε σεβασµό στον πόνο των γονέων, επιχεί-
ρησης δεν καλείται ποτέ. Όµως, προσέξτε. Ο άνθρωπος που
επαίρεται για την άψογη διοργάνωση και την άψογη διαχείριση
της κατάστασης την 1η Μαρτίου του 2024 στο πλαίσιο κοινοβου-
λευτικού ελέγχου λέει verbatim: «Δεν έδωσα εγώ καµµιά εντολή
για το µπάζωµα».

Στις 11 Μαρτίου του 2024 κατηγορητήριο της Ευρωπαϊκής Ει-
σαγγελίας για το 717 διαβιβάζεται στον Εφέτη Ειδικό Ανακριτή
της Λάρισας κ. Μπακαΐµη. Η συσχέτιση των δύο δικογραφιών
είναι προφανής η αιτιώδης συνάφεια ανάµεσα στη µη ολοκλή-
ρωση της 717 και το έγκληµα των Τεµπών είναι ακόµα προφανέ-
στερη.

Στις 14 Μαρτίου του 2024 η Ευρωπαία Εισαγγελέας Λάουρα
Κοβέσι προέβη σε δηλώσεις για τα Τέµπη καταγγέλλοντας πως:
«Μας µπλοκάρουν από το να βρούµε την αλήθεια, µας µπλοκά-
ρουν από το να εφαρµόσουµε δικαιοσύνη». Η Ευρωπαία εισαγ-
γελέας επαναλαµβάνει έχοντας γνώση της δικογραφίας πως αν
είχε εφαρµοστεί η σηµατοδότηση και η τηλεδιοίκηση, το πολύ-
νεκρο δυστύχηµα θα είχε αποφευχθεί.

Στην προσπάθεια συγκάλυψης της αλήθειας για την τραγωδία
των Τεµπών ήρθαν τις τελευταίες µέρες, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, να προστεθούν νέα δεδοµένα που αποδεικνύουν αλλοί-
ωση των συνοµιλιών του µοιραίου σταθµάρχη µε µηχανοδηγούς
στη Λάρισα το βράδυ της τραγωδίας, ώστε να µεγεθυνθεί το,
κατά το αφήγηµα της Κυβέρνησης, ανθρώπινο λάθος ως απο-
κλειστικό αίτιο της σύγκρουσης και να υποβαθµιστούν οι υφιστά-
µενες κυβερνητικές ευθύνες αναφορικά µε την κατάσταση του
σιδηροδροµικού δικτύου. 

Σύµφωνα µε έγγραφο των εγκληµατολογικών εργαστηρίων
της Ελληνικής Αστυνοµίας, προκύπτει ότι λίγες µόνο ώρες µετά
τη σύγκρουση κάποιοι αφαίρεσαν παράνοµα τις συνοµιλίες του
σταθµάρχη από τον ΟΣΕ και κατόπιν κοπτοραπτικής τις έδωσαν
αλλοιωµένες στη δηµοσιότητα την 1η Μαρτίου, ώστε να φαίνεται
πως ο σταθµάρχης είχε υποδείξει λανθασµένη πορεία στο µοι-
ραίο τρένο για να ενισχυθεί το προαποφασισµένο και ήδη διατυ-
πωµένο αφήγηµα που ήθελε την τραγωδία να οφείλεται
αποκλειστικά σε ανθρώπινο λάθος. Προαποφασισµένο. Θυµίζω
ότι πρώτος ο Πρωθυπουργός την εποµένη του δυστυχήµατος το
ανέφερε. 

Σηµειώνεται ότι, όπως επιβεβαίωσε η Ελληνική Αστυνοµία, το
καταγεγραµµένο ηχητικό υλικό παραδόθηκε στην έδρα της
Αστυνοµίας από υπάλληλο του ΟΣΕ στις 3 Μαρτίου του 2023. 

Αυτές οι νέες συγκλονιστικές αποκαλύψεις έρχονται να προ-
στεθούν στο τρίπτυχο συγκάλυψη-διαφθορά-ατιµωρησία, στο
οποίο η Κυβέρνηση του κ. Μητσοτάκη είναι αλήθεια ότι διακρί-
νεται µε επιτυχία. 

Και σαν να µην έφταναν όλα αυτά, έχουµε τη µετατροπή του

Υπουργείου Εσωτερικών σε έναν παρακρατικό εκλογικό µηχανι-
σµό που διαρρέει προσωπικά δεδοµένα επιλεκτικά σε υποψήφι-
ους Ευρωβουλευτές ακυρώνοντας µε τον πιο χυδαίο τρόπο την
επιχειρούµενη δήθεν µεταρρύθµιση της επιστολικής ψήφου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Νοµίζω ότι πρέπει να
κλείσετε, κυρία Αποστολάκη. 

ΜΙΛΕΝΑ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Η ανοχή υπήρξε

πάρα πολύ µεγάλη. Κλείστε σας παρακαλώ θερµά. 
ΜΙΛΕΝΑ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗ: Η σχέση της παράταξης της Νέας

Δηµοκρατίας, αλλά και της Κυβέρνησης µε τα επιχειρηµατικά
συµφέροντα είναι παραδοσιακές και στέρεες. Η προσπάθειά σας
να παραστήσετε ότι είστε θύµατα επιχειρηµατικών συµφερόντων
ηχεί ως ένα ανέκδοτο όχι µόνο στην Αίθουσα, αλλά και σε όλο
το έθνος που µας παρακολουθεί. 

Η προστασία που προσφέρετε µεθοδικά στον πρώην Υπουργό
κ. Καραµανλή έχει ήδη προκαλέσει ρήγµατα στην κυβερνητική
πλειοψηφία τόσο ορατά πλέον και µε ονοµατεπώνυµο, ώστε ό,τι
και να αποφασίσετε για να εκτονώσετε την υπόθεση θα είναι
πολύ λιγοστό και πολύ αργοπορηµένο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, -και κλείνω- η λειτουργία του
κράτους δικαίου είναι ο εγγυητής των ανθρωπίνων δικαιωµάτων,
είναι η προϋπόθεση για την οµαλή λειτουργία του πολιτεύµατος,
είναι η θεσµική οχύρωση απέναντι στην αυθαιρεσία της εκάστοτε
πλειοψηφίας. Το κράτος δικαίου είναι ο πυρήνας του ευρωπαϊ-
κού κεκτηµένου και η συνθήκη εκείνη έξω από την οποία δεν µπο-
ρεί να υπάρξει καµµία δηµοκρατική νοµιµοποίηση. Το
παραβιάζετε κατά συρροή και κατ’ εξακολούθηση. 

Η εικόνα του Πρωθυπουργού ως φιλελεύθερου ηγέτη δεν θα
φιλοτεχνηθεί από την πρωτοβουλία του για τον γάµο των οµό-
φυλων ζευγαριών. Η εικόνα του φιλελεύθερου ηγέτη έχει τρωθεί
ανεπανόρθωτα από τις υποκλοπές, από τη συγκάλυψη του εγ-
κλήµατος των Τεµπών, από το σκάνδαλο της διαρροής των προ-
σωπικών δεδοµένων, από τις επιθέσεις στις ανεξάρτητες αρχές.
Είστε αποµονωµένοι και εκτεθειµένοι. Έχετε ηθικά απωλέσει
κάθε πολιτική νοµιµοποίηση και αποµένει η ηχηρή πολιτική σας
καταδίκη στην επόµενη εκλογική αναµέτρηση. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο τώρα έχει
ο Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Νικόλαος
Παππάς για δεκαπέντε λεπτά.

Σε λίγο θα σας ανακοινώσω τον αριθµό των εγγεγραµµένων
συναδέλφων και όπως είπε και ο Πρόεδρος στην αρχή, καθένας
που καταχράται τον χρόνο ζηµιώνει τον συνάδελφό του. Και
επειδή το βουλευτήριο είναι για όλους τους Βουλευτές, πρέπει
όλοι να σεβόµαστε τον χρόνο.

Ορίστε, κύριε Παππά, έχετε τον λόγο για δεκαπέντε λεπτά. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, µπορείτε να καθυστερή-

σετε για πάρα πολύ λίγο…
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

Επιτρέπεται; Λέω ότι η µεριά της Πλειοψηφίας και της Κυβέρ-
νησης µπορεί να καθυστερήσει για πάρα πολύ λίγο τη σύγ-
κρουσή της µε την αλήθεια, την αµείλικτη αλήθεια και για αυτό
ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία ζήτησε την παραίτηση της Κυ-
βέρνησης και τη δροµολόγηση εθνικών εκλογών, διότι οι παρα-
βιάσεις του κράτους δικαίου σε αριθµό και σε κλίµακα δεν έχουν
προηγούµενο. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία)

Βλέπω χαµόγελα και έχω ακούσει και Βουλευτές της Νέας Δη-
µοκρατίας να λένε, Ναύαρχε, ότι οι προτάσεις δυσπιστίας συ-
σπειρώνουν την Κυβέρνηση. Έτσι δεν λέτε; Αυτό ξέρετε πότε
συµβαίνει;

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε, αν έχετε την καλοσύνη, την οχλο-

βοή. Αξιώνω όσο σεβασµό µπορείτε να δείξετε και στον εαυτό
σας. Δεν θέλω κάτι παραπάνω. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Εσείς, όµως, µην προκαλείτε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Αυτό, λοιπόν, θα συνέβαινε, εάν η κοινή
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γνώµη δεν είχε καταλήξει σε ένα αµετάκλητο συµπέρασµα, ότι
στα Τέµπη πάτε να κάνετε συγκάλυψη και για τρεις µέρες θα
µπείτε εδώ στη βάσανο να απαντάτε στην Αντιπολίτευση και να
απαντάτε στον ελληνικό λαό. 

Εδώ, λοιπόν, θα κληθείτε να δώσετε απαντήσεις και θα µας
κάνει την τιµή φαντάζοµαι ο κ. Μητσοτάκης οπωσδήποτε, ελπί-
ζουµε και ο κ. Καραµανλής να έρθει στην Ολοµέλεια και να πει
ποια είναι η θέση του. 

Καλείστε, λοιπόν, να δώσετε απαντήσεις. 
Για τις υποκλοπές δεν ξέρω ποιος είναι αρµόδιος, ενδεχοµέ-

νως κάποιος που δεν ήταν στόχος παρακολούθησης της ΕΥΠ και
του «Predator», κύριε Βορίδη, κάποιος που δεν έχει την άποψη
ότι εάν τίθεται λόγος εθνικού συµφέροντος, αυτός κάµπτει την
ανάγκη προστασίας του απορρήτου των επικοινωνιών του.

Πού άνθισε, λοιπόν, το άνθος των υποκλοπών και των παρα-
κολουθήσεων; Άνθισε µέσα στο Μαξίµου. Ο κ. Μητσοτάκης λοι-
πόν πήρε την ΕΥΠ υπό τον έλεγχό του. Ο κ. Μητσοτάκης καλο-
δέχτηκε το «Predator» πρωί. Ο κ. Μητσοτάκης οργάνωσε και την
εξαγωγή του «Predator» σε άλλες χώρες και βεβαίως επέλεξε να
παρακολουθεί πολιτικούς αντιπάλους, δηµοσιογράφους, αλλά
κυρίως τα στελέχη της δικής του Κυβέρνησης, τα οποία απ’ ό,τι
καταλάβαµε δεν ενοχλούνται και πάρα πολύ από αυτή τη διαπί-
στωση και από αυτά τα τεκµήρια. 

Οι µισοί λοιπόν από το Υπουργικό Συµβούλιο έχουν µόνο ονο-
µατεπώνυµο και οι άλλοι µισοί έχουν και ονοµατεπώνυµο και κω-
δικό παρακολούθησης. Αυτή είναι η πικρή αλήθεια. Αυτή είναι η
πικρή αλήθεια και είναι πικρή αλήθεια για τη δηµοκρατία µας,
πικρή αλήθεια και για το πολιτικό ανάστηµα όσων έχουν δεχτεί
να είναι παρακολουθούµενοι σε ένα κόµµα που έχει παρακολου-
θητές. 

Σας ενόχλησε πάρα πολύ –είναι σαφές- το ράπισµα του Ευρω-
κοινοβουλίου για δύο λόγους. Διότι για µία δεκαετία προσπαθού-
σατε να πείσετε τον ελληνικό λαό ότι είστε η παράταξη που
µπορεί να εγγυηθεί την παραµονή της χώρας στην Ευρώπη και
στο πνεύµα της δυτικής φιλελεύθερης δηµοκρατίας. Και έρχεται
ο πιο δηµοκρατικός θεσµός της Ευρώπης και διατυπώνει έναν
κόλαφο για την Κυβέρνηση Μητσοτάκη και χτυπάει µια δυνατή
καµπάνα για τους δηµοκρατικούς θεσµούς στη χώρα µας. 

Σας ενόχλησε και κάτι άλλο, ότι το ψήφισµα αυτό ήταν διακοµ-
µατικό και συσπείρωσε ένα τόξο δυνάµεων –προσέξτε- το οποίο
το βλέπετε να συσπειρώνεται εναντίον σας σε αυτή την πρόταση
δυσπιστίας και στο ελληνικό Κοινοβούλιο. Και αυτό είναι ένα πο-
λιτικό µήνυµα, το οποίο είµαι βέβαιος ότι το αξιολογείτε µε περί-
σκεψη, κυρίες και κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας. 

Σας καλεί το Ευρωκοινοβούλιο λοιπόν να αφήσετε τις ανεξάρ-
τητες αρχές να κάνουν τη δουλειά τους. Σας καλεί το Ευρωκοι-
νοβούλιο να πάρετε την αρµοδιότητα της ΕΥΠ από τον κ.
Μητσοτάκη. Σας καλεί το Ευρωκοινοβούλιο να καλέσετε τη EU-
ROPOL να συµµετέχει στις έρευνες για το κατασκοπευτικό λογι-
σµικό. 

Πρέπει να δώσετε απαντήσεις αυτές τις µέρες, να δώσετε
απαντήσεις και για τη διαρροή των προσωπικών δεδοµένων.
Πρόκειται, επίσης, για µία υπόθεση που ακουµπά τον ίδιο τον
Πρόεδρο της Νέας Δηµοκρατίας. Διότι έχουµε παραδοχή του
γραµµατέα τότε του κόµµατός του ότι έφυγαν τα στοιχεία από
το Υπουργείο Εσωτερικών και πήγαν στον αρµόδιο κοµµατάρχη
σας. 

Και σαν να µην έφταναν όλα αυτά, µάθαµε σήµερα το από-
γευµα ότι η κ. Ασηµακοπούλου, την οποία αποµακρύνατε, χρη-
σιµοποιούσε την ίδια βάση δεδοµένων για να αποστείλει τη
συγγνώµη της για την ενόχληση στους ανθρώπους, των οποίων
το email παρανόµως χρησιµοποίησε. Μάλιστα. Ένα δείγµα αρι-
στείας παραπάνω. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία)

Αλλά µη νοµίζετε ότι καθαρίσατε µε την παραίτηση της κ. Αση-
µακοπούλου και δύο γραµµατέων. Εδώ θα κληθείτε να δώσετε
απαντήσεις και γι’ αυτό το ζήτηµα και εγγυήσεις, κύριε Βορίδη
και θα έρθω και παρακάτω. 

Πώς πήγε το στικάκι λοιπόν από τη µια µεριά στην άλλη; Πόσα
στικάκια έχουν διακινηθεί; Προς ποια κατεύθυνση; Υπάρχει καµ-

µιά άλλη εταιρεία η οποία κατέχει αυτά τα δεδοµένα; Καµιά εται-
ρεία η οποία δρα στην Ελλάδα µετά τη δράση της στα Βαλκάνια,
η οποία µε αθέµιτο τρόπο χρησιµοποιεί µεγάλες βάσεις δεδοµέ-
νων για να επηρεάσει κακόβουλα το εκλογικό σώµα, όπως απο-
καλύφθηκε από την εφηµερίδα «DOCUMENTO» την Κυριακή που
µας πέρασε; 

Μπορούµε να πάρουµε απαντήσεις σε αυτά; Μπορούµε να
έχουµε εγγυήσεις ότι τίποτα τέτοιο δεν συµβαίνει στην Ελλάδα,
όπως συνέβη σε άλλες χώρες των Βαλκανίων;

Και βεβαίως, προσέξτε. σε αυτές τις ηµέρες θα κληθείτε να
δώσετε απαντήσεις και για τα Τέµπη. Δεν υπάρχουν υπεκφυγές.
Και, κύριε Βορίδη, θα σας έλεγα να µην χρησιµοποιείτε το επι-
χείρηµα –γιατί είδα ότι το χρησιµοποιήσατε απέναντι στον Πρό-
εδρο του ΠΑΣΟΚ κ. Ανδρουλάκη- ότι δεν υπήρχε τίποτα
καινούργιο. Προσέξτε γιατί είναι πολύ πυκνός ο χρόνος και κάθε
ώρα που περνάει ενδέχεται να έχουµε νέες αποκαλύψεις. Έχουν
ανοίξει τα στόµατα…

ΘΕΟΔΩΡΑ (ΝΤΟΡΑ) ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Τρέµε Βορίδη. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Έρχοµαι, παρακάτω, κυρία Μπακο-

γιάννη. Μη γρηγορείτε. Λίγο υποµονή. Λίγο υποµονή. Δεν γίνεται
εδώ να µην απαντήσετε, διότι ή θα διαψεύσετε την αστυνοµία ή
θα αυτοδιαψευστείτε. Δεν γίνεται. 

Εσείς, λοιπόν, είχατε έναν στόχο –και αυτό είναι ένα σχόλιο
σχετικά µε την κεντρική σας πολιτική στρατηγική-, την ιδιωτικο-
ποίηση της υποδοµής του σιδηροδρόµου. Έτσι δεν είναι; Λίγες
µέρες πριν το δυστύχηµα µέσα στο Φλεβάρη του ‘23 είχε διακη-
ρύξει ο κ. Καραµανλής, ο κρυπτόµενος, ότι σχεδιάζει η Κυβέρ-
νησή σας τρία ΣΔΙΤ για τη συντήρηση της υποδοµής βόρεια
Ελλάδα, κεντρική Ελλάδα, νότια Ελλάδα. Ποιο θα ήταν το κεν-
τρικό επιχείρηµα για να δικαιολογηθεί αυτή η επιλογή, η οποία
δεν έχει λειτουργήσει πουθενά; Ότι ο σιδηρόδροµος είναι στα
κακά χάλια και πρέπει να βρούµε έναν επενδυτή να τον ανατάξει. 

Σας καταγγέλλουµε λοιπόν ευθέως για συνειδητή εγκατάλειψη
του σιδηροδρόµου και δεν το λέµε τώρα. Η δική µας η παράταξη
τα τρία-τέσσερα τελευταία χρόνια, αν µη τι άλλο, µε ενενήντα
ερωτήσεις, µε παρεµβάσεις στη Βουλή, µε δηµόσιες τοποθετή-
σεις έκρουε τον κώδωνα του κινδύνου για τα ζητήµατα του σιδη-
ροδρόµου. 

Τον εγκαταλείψατε λοιπόν και όταν έγινε το δυστύχηµα βάλατε
µπροστά µια διπλή στρατηγική: µπάζωµα, ξεµπάζωµα και µοντα-
ζιέρα. Μπάζωµα, ξεµπάζωµα και µονταζιέρα. Και θέλω για άλλη
µια φορά να πω στον Κώστα Αγοραστό να πει όλη την αλήθεια,
να µη µείνει στο γεγονός. Διότι εµείς τι πιστεύουµε; Την κ. Κα-
ρυστιανού που είπε ότι της είπε στο αυτί ότι ο Τριαντόπουλος
έδωσε την εντολή για τη µετακίνηση του υλικού. Καταλαβαίνετε
τι είχε γίνει εκεί; Τριακόσια κυβικά υλικού µετακινήθηκαν λίγες
ώρες µετά το δυστύχηµα. 

Βρέθηκα προσωπικά στον χώρο της τραγωδίας, στον χώρο
του εγκλήµατος, στον χώρο του δυστυχήµατος, πριν ξηµερώσει,
4 παρά 20 τα ξηµερώµατα. Και η επιχείρηση είχε ξεκινήσει. Διότι
σας ανέφερε και πριν η κ. Αποστολάκη τις ασυνέχειες µεταξύ
του αφηγήµατος του κ. Τερεζάκη –του πολύ κ. Τερεζάκη- ο
οποίος ήταν υπεύθυνος ασφαλείας στον ΟΣΕ και επειδή τα πήγε
καλά φαίνεται, τον αναβαθµίσατε σε διευθύνοντα. Μπράβο! Και
ήρθε στην εξεταστική και είπε ότι πήγε ο ίδιος και έκανε την εξα-
γωγή των ηχητικών από το κέντρο του ΟΣΕ. Μάλιστα. Και έρχεται
η ανακοίνωση της αστυνοµίας, η οποία ανακοίνωση της αστυνο-
µίας λέει ότι τα παραλάβαµε στις 3 του µήνα, τρεις µέρες µετά. 

Τα τινά, λοιπόν, είναι τα εξής: Ή ο Τερεζάκης λέει ψέµατα διότι
είπε ότι πήγε µε την αστυνοµία –και τα έχει πει στην εξεταστική,
έτσι, δεν τα έχει πει σε κανένα φίλο του στον δρόµο- ή λέει ψέ-
µατα η αστυνοµία. Θα περιµένουµε και τον κ. Χρυσοχοΐδη. 

Και η αστυνοµία λέει και κάτι άλλο, ότι της παραδόθηκαν αρ-
χεία στα οποία καταγράφεται η ώρα δηµιουργίας, εξαγωγής και
επεξεργασίας. Προσέξτε, χρησιµοποιεί και τον όρο «επεξεργα-
σία». Δεν ξέρω τι σηµαίνει αυτό. Θα περιµέναµε αυτά τα αρχεία
απλώς να δηµιουργούνται και να εξάγονται. Φαίνεται λοιπόν ότι
υπάρχει µία ασυνέχεια εκεί. 

Και πάµε τώρα στο πιο ενδιαφέρον γιατί είδα και κάποια χα-
µόγελα. Ο κ. Μητσοτάκης µία και µισή το µεσηµέρι της εποµένης
κάνει την περίφηµη δήλωση περί ανθρώπινου λάθους. Μάλιστα.

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΓ’ - 26 ΜΑΡΤΙΟΥ 2024 (ΑΠΟΓΕΥΜΑ) 13359



Είχε πρόσβαση στα ηχητικά ο ίδιος; Είχε πρόσβαση στα ηχητικά;
Δεν φαντάζοµαι. Είχε µιλήσει µε τον κ. Τερεζάκη; Θα περιµέ-
νουµε µε ενδιαφέρον να µάθουµε αν είχε συµβεί αυτό. Είχε µι-
λήσει µε την αστυνοµία; Μα και να είχε µιλήσει, η αστυνοµία δεν
είχε τίποτα στα χέρια της. 

Και γεννάται λοιπόν το ερώτηµα: Πώς κατέληξε στο συµπέρα-
σµα ο κ. Μητσοτάκης ότι είναι ανθρώπινο λάθος; Αφού ούτε η
αστυνοµία δεν έχει τα τεκµήρια στα χέρια της!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική
Συµµαχία)

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Δεν ήταν ανθρώπινο λάθος; 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Μία και µισή την εποµένη, λοιπόν, κύριε

Πλεύρη, επειδή διακόπτετε. 
Θα µας πει λοιπόν ο κ. Μητσοτάκης ποιες ήταν οι πηγές της

ενηµέρωσής του και να κόψετε και τις διακοπές και τα αστειάκια.
Έχουµε πενήντα επτά νεκρούς! Έλεος πια! 

Και βγήκε την επόµενη µέρα το πρωί χωρίς να έχει γνώση, για
να πει «ανθρώπινο λάθος» και φαίνεται έναν χρόνο µετά ότι έχει
γίνει κοπτοραπτική και δεν ντρέπεστε! Και δεν έχει ακουστεί µία
συγγνώµη για την κοπτοραπτική! Ποιος τον ενηµέρωσε, λοιπόν;

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ: Το Μάτι το ξεχνάς!
(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μην διακόπτετε, σας
παρακαλώ!

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ: Είστε απαράδεκτοι
και µικροί!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μην διακόπτετε!
Συνεχίστε, κύριε Παππά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Σας ευχαριστώ πολύ.
Είναι σαφές, λοιπόν, ότι κύριοι της κυβερνητικής πλειοψηφίας

έχουν ένα µεγάλο κενό.
Κύριε Βορίδη, δεν υποχρεούστε να ξέρετε αυτή τη στιγµή, ει-

λικρινά σας το λέω, αλλά θα περιµένουµε, όταν ο κ. Μητσοτάκης
ανέβει σε αυτό το Βήµα επιτέλους να εξηγηθεί, να µας πει χαρτί
και καλαµάρι ποιον συνάντησε και τι του είπαν από την ώρα που
ενηµερώθηκε για το δυστύχηµα µέχρι την ώρα που πήγε και είπε
ότι είναι ανθρώπινο λάθος. Δεν δικαιούµεθα να ξέρουµε πώς κα-
τέληξε ο επικεφαλής της Κυβέρνησης -αλίµονό µας!- στο συµ-
πέρασµα του ανθρωπίνου λάθους; Δικαιούµεθα και αξιώνουµε,
λοιπόν, εδώ µία απάντηση, διότι η ανακοίνωση της Αστυνοµίας
σάς εξέθεσε.

Και κάνατε και κάτι άλλο: Φωνάζαµε εκεί πέρα, ειρωνευόσα-
σταν και τότε. Ο κ. Βίνης και ο κ. Πατέρας, οι Διευθύνοντες Σύµ-
βουλοι, ανακοινώθηκε ότι παραιτούνται…

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Μπορώ να
διακόψω για ένα λεπτό;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Παρακαλώ.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Ο σταθ-

µάρχης για ποιον λόγο κρατείται, αν δεν υπάρχει ανθρώπινο
λάθος;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μην διακόπτετε! Πα-
ρακαλώ! 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Θα σας εξηγήσω παρακάτω. Γιατί εί-
παµε εµείς ότι δεν υπάρχει ανθρώπινο λάθος;

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Εσείς λέτε ότι είναι αποκλειστικά ανθρώπινο λάθος και να σας

πούµε τι άλλο λέτε; Ηρεµήστε, δεν το σώνετε! Και ξέρετε γιατί
δεν το σώνετε; Να σας πω και κάτι άλλο: Διότι πήγε ο Γεραπε-
τρίτης, αφού παραιτήθηκε ο Καραµανλής…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Ασυλία είναι η απάντηση…
(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµ-

µαχία)
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΠΑΛΙΟΥΡΑ: Προ-

καλεί ο κ. Παππάς!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Σας παρακαλώ, σας

παρακαλώ!
Εσείς, κύριε Παππά, µην απαντάτε, στο κείµενό σας! Μην

απαντάτε, προκαλείτε διάλογο. Στο κείµενό σας συνεχίστε!
Παράκληση θερµή, όχι διακοπές από κανέναν! Μην διακό-

πτετε!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Εκτός κειµένου, δεν πειράζει…

Ο κ. Γεραπετρίτης, λοιπόν, έρχεται και το καλύτερο, µισό
λεπτό…

Ο σταθµάρχης, λοιπόν, ο οποίος ήταν απολύτως ακατάλληλος
και παραβιάσατε τον νόµο για να τον διορίσετε τον άνθρωπο έχει
την ευθύνη. Αποδείχθηκε, όµως, ότι ο Καραµανλής θα µπορούσε
να έχει κάνει τρία πράγµατα ή ένα από τα τρία πράγµατα µάλλον
για να αποσοβήσει το δυστύχηµα. Ποια ήταν αυτά; Ή να λειτουρ-
γεί το Δευτεροβάθµιο Κέντρο Ελέγχου στην Καρόλου στον ΟΣΕ
στα κεντρικά, ή να µην έχει διορίσει τον ακατάλληλο σταθµάρχη,
ή να έχει φτιάξει την Τηλεδιοίκηση της Λάρισας. Τα θυµάστε τα
σόου του κ. Παπαδόπουλου; Δεν είχε φτιαχτεί η Τηλεδιοίκηση
της Λάρισας και έρχεται ο κ. Γεραπετρίτης µετά -και µπράβο του-
και µε λίγα λεφτά σε τρεις, τέσσερις µήνες φτιάχνει την Τηλεδι-
οίκηση της Λάρισας.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Ο Καραµανλής
δεν µπορούσε!

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ο Καραµανλής δεν µπορούσε τέσσερα
χρόνια, του Γεραπετρίτη του πήρε τέσσερις µήνες

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία)

Και ξέρετε ποια είναι η ειρωνεία; Ότι αυτή η δουλειά έγινε µε
λιγότερα λεφτά από όσα χρειάστηκαν για να γίνει το ξεµπάζωµα
των αποδεικτικών στοιχείων και αυτό είναι ύψιστη ύβρις και ύψι-
στη ντροπή. Αυτή είναι η ντροπή σας, ότι χρειάστηκαν λιγότερα
λεφτά για να φτιαχτεί η Τηλεδιοίκηση της Λάρισας, που τέσσερα
χρόνια, από τα τέλη Ιουλίου του 2019 από τη φωτιά και µετά, δεν
είχε αποκατασταθεί, η υποδοµή δηλαδή που θα έδινε στον σταθ-
µάρχη τον ακατάλληλο τη δυνατότητα να βλέπει και το σηµείο
της σύγκρουσης των τρένων. Πόσο κακοπαιγµένο θέατρο ήταν
αυτό πια µετά τέλος, τέλος!

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα χρειαστώ τρία λεπτά ακόµα, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τα έχετε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Η προσπάθειά σας, λοιπόν, να διαχύ-

σετε τις ευθύνες είναι προφανής, αλλά, όπως έχουµε πει και
αλλού, µοιάζει σαν να γίνεται ένα αυτοκινητιστικό, να είµαστε
όλοι αυτόπτες µάρτυρες, να υπάρχει θύµα και ο δικηγόρος του
οδηγού του αυτοκινήτου που σκότωσε κάποιον να λέει: «Πριν
από το δυστύχηµα θα συζητήσουµε για την οδική ασφάλεια στην
Ελλάδα».

Δεν αφήσατε τη συζήτηση στην εξεταστική επιτροπή να γίνει
µε τους κατάλληλους µάρτυρες. Την κλείσατε άρον-άρον. Αυτό
το θέµα το ανέδειξε το Ευρωκοινοβούλιο και βεβαίως, µαζί µε
αυτά ανέδειξε και ότι η δηµοκρατία µας είναι σε σκληρή δοκιµα-
σία, ότι οι ανεξάρτητες αρχές δεν αφήνονται να κάνουν τη δου-
λειά τους, ότι η δικαιοσύνη δέχεται απαράδεκτες πιέσεις και ότι
η Νέα Δηµοκρατία, βεβαίως, κατέστειλε τη δυνατότητα εξεύρε-
σης της αλήθειας.

Η συγκάλυψη, λοιπόν, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, έχει γίνει
η πρώτη σας φύση και στα θέµατα των υποκλοπών και στα θέ-
µατα της παράνοµης εξαγωγής δεδοµένων των εκλογέων και βε-
βαίως, στο θέµα της υπόθεσης του εγκλήµατος του δυστυχή-
µατος των Τεµπών. 

Πρέπει να επιτρέψετε, λοιπόν, στη δηµοκρατία να ανασάνει.
Διότι εκτός από την υπερσυγκέντρωση της οικονοµικής δραστη-
ριότητας φαίνεται ότι στο σχέδιό σας είναι και η υπερσυγκέν-
τρωση της πολιτικής εξουσίας. Όµως, έχετε πέσει σε βράχο. Και
ξέρετε γιατί; Διότι έτσι όπως -µε πολλή έπαρση- έλεγε το γνωστό
σας στέλεχος ότι «ποιος ασχολείται µε τα Τέµπη;», διαπιστώσατε
οδυνηρά ότι µαζεύτηκαν ένα εκατοµµύριο τριακόσιες χιλιάδες
υπογραφές που αξιώνουν την αλήθεια. Και µε αυτό δεν µπορείτε
να αναµετρηθείτε. Δεν µπορείτε να αντιτείνετε ταπεινά κίνητρα,
όπως κάνετε απέναντι στην Αντιπολίτευση. Δεν µπορείτε να πείτε
σε αυτούς τους ανθρώπους ότι κακώς αναζητούν τους όρους
του κράτους δικαίου να λειτουργήσουν και σε αυτή την περί-
πτωση, για να µπορούν να κοιµούνται τα βράδια, επειδή χάσανε
δικούς τους ανθρώπους. 

Εκλογές, λοιπόν, είναι η λύση και εκλογές µε παρατηρητές.
Βεβαίως, µε παρατηρητές. Υπάρχει κάποια αξίωση να γίνουν
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χωρίς παρατηρητές; Δεν µπορώ να το διανοηθώ και να το φαν-
ταστώ. Οι οποίοι παρατηρητές βεβαίως και θα ενηµερωθούν εκ
των προτέρων ότι έχει γίνει εξαγωγή στοιχείων των εκλογέων και
χρήση από ένα συγκεκριµένο κόµµα, το οποίο ήταν στην Κυβέρ-
νηση. 

Εκλογές, λοιπόν, διότι είστε σε µια κατάσταση που βρίσκεται
σε αντίθεση µε αυτό που έλεγε ο ιδρυτής σας το «έξω πάµε
καλά», όταν προσπαθούσε να βάλει την Ελλάδα στην Ευρωπαϊκή
Ένωση, αλλά είχε προδιαγραφεί η ήττα της Νέας Δηµοκρατίας
τότε µε το «έξω πάµε καλά». Εσείς δεν πάτε καλά ούτε έξω ούτε
µέσα. Διότι και το Ευρωκοινοβούλιο έχει εγείρει πάρα πολύ ση-
µαντικές ενστάσεις για τον τρόπο που λειτουργείτε και η Κοµι-
σιόν έχει πει ότι θα στείλει τεχνικά κλιµάκια για να δει τι έγινε µε
την εκτέλεση της σύµβασης 717 και η Ευρωπαία Εισαγγελέας
λέει ότι δεν την αφήνουν να κάνει τη δουλειά της και βεβαίως,
εντός της χώρας 90% του κόσµου πιστεύει ότι στα Τέµπη λει-
τουργείτε για συγκάλυψη. 

Μας ρωτήσατε, κύριοι, αν θέτουµε θέµα ακεραιότητας των
εκλογών. Έχετε παρεξηγήσει τα πράγµατα νοµίζω. Εµείς ρω-
τάµε, εσείς απαντάτε. Ρωτάµε, λοιπόν: Εγγυάστε ότι δεν θα διαρ-
ρεύσουν ή δεν έχουν ήδη διαρρεύσει τα προσωπικά δεδοµένα
των εκλογέων; Ρωτάµε. Εγγυάστε ότι δεν γίνεται κακόβουλη εκ-
µετάλλευση µεγάλων βάσεων δεδοµένων από εταιρείες τύπου
«Cambridge Analytica»; Τα εγγυάστε; Εγγυάστε ότι δεν παρακο-
λουθούνται αυτή τη στιγµή πολιτικοί, δηµοσιογράφοι, στελέχη
της διοίκησης; Αυτά είναι τα ερωτήµατα. Δεν κατάλαβα τι ερώ-
τηµα απευθύνετε στην Αντιπολίτευση. Είστε στη διοίκηση και
είστε και εκτεθειµένοι. Άρα, δεν είµαστε εµείς, αυτοί που πρέπει
να απαντήσουν. Είχε πει και κάτι άλλο ο ιδρυτής σας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Δύο λεπτά και τελειώνω. Επιτρέπεται; Δύο λεπτά µόνο. 
Όταν είχε δολοφονηθεί, λοιπόν, ο Λαµπράκης, ο ιδρυτής της

παράταξής σας τότε είχε πει το περίφηµο «ποιος κυβερνά αυτόν
τον τόπο;». Και αισθάνοµαι ότι κάτι τέτοιο πάει να ακουστεί κι
αυτό το τριήµερο. Κάποιος άλλος πάντα φταίει. Απαντάµε, λοι-
πόν, εσείς κυβερνάτε αυτή τη στιγµή αυτόν τον τόπο. Εσείς τον
κυβερνούσατε όταν γίνονταν οι υποκλοπές. Εσείς όταν τσακί-
στηκε το κράτος δικαίου, εσείς όταν παρακολουθούνταν το µισό
πολιτικό σύστηµα και η ηγεσία των Ενόπλων Δυνάµεων, εσείς
όταν διέρρεαν τα προσωπικά δεδοµένα δεκάδων χιλιάδων πολι-
τών, εσείς όταν έγινε το έγκληµα των Τεµπών. Εσείς κυβερνού-
σατε, εσείς πρέπει να παραιτηθείτε για να ανασάνει η
δηµοκρατία, για να µιλήσει ο λαός. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ – Προοδευ-

τική Συµµαχία) 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Έχει ζητήσει τον

λόγο για την πρώτη της παρέµβαση, όπως το δικαιούται, η Πρό-
εδρος της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Ζωή Κωνσταντοπούλου για
πέντε λεπτά. 

Παράκληση θερµή, έχουν εγγραφεί πάνω από εκατόν πενήντα
συνάδελφοι. Εάν βάλετε τους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους,
τους Αρχηγούς των Κοµµάτων, τους Υπουργούς, τους Υφυπουρ-
γούς, καταλαβαίνετε επειδή η Βουλή είναι για τους Βουλευτές
να µιλάνε, παράκληση θερµή να τηρούµε τους χρόνους. 

Ορίστε κυρία Πρόεδρε, έχετε το λόγο. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Ξεκινώ µε την αυτονόητη διευκρίνηση ότι η Βουλή δεν
είναι για τους Βουλευτές να µιλάνε, η Βουλή είναι για τους πολί-
τες. Υπάρχουµε εδώ µε την εντολή των συµπολιτών µας για να
τους υπηρετούµε, για να τους εκπροσωπούµε και για να φέρ-
νουµε τη φωνή τους µέσα στη Βουλή. Η Πλεύση Ελευθερίας
υπογράφει και στηρίζει την πρόταση µοµφής κατά της Κυβέρνη-
σης, ζητώντας δικαιοσύνη, λογοδοσία, τέλος της ατιµωρησίας. 

Ζητάµε αυτό που βροντοφωνάζουν οι οικογένειες των θυµά-
των των πενήντα επτά νεκρών, τα θύµατα τραυµατίες -οι συνάν-
θρωποί µας, που άλλοι µπορούν να µιλήσουν και άλλοι όχι- από
το έγκληµα αυτό για το οποίο η Κυβέρνησή σας έχει ευθύνη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μια µικρή διακοπή,
παρακαλώ. 

Να κλείσει το σύστηµα της ηλεκτρονικής εγγραφής των οµι-
λητών. 

Συνεχίστε, κυρία Πρόεδρε. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Δεν είµαι εδώ για να µιλήσω κοµµατικά. Είµαι εδώ για
να µιλήσω µε βάση το αίσθηµα δικαίου των πολιτών, µε βάση την
απαίτηση της δηµοκρατίας. Η Κυβέρνηση και πρώτος ο κύριος
Πρωθυπουργός, κύριε Βορίδη, να έρθει εδώ να δώσει λόγο, να
απολογηθεί, να δώσει όλα τα στοιχεία που ο ίδιος γνωρίζει και
βέβαια, να συναινέσει στο να ξεκινήσει η δικαστική διαδικασία σε
βάρος της Κυβέρνησης για το έγκληµα των Τεµπών. 

Παρακολουθώντας το ύφος σας, κύριε Βορίδη και πριν και
τώρα, που βλέπω ότι διασκεδάζετε µε τον κ. Δηµοσχάκη αυτή τη
φορά…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Δηµοσχάκη,
σας παρακαλώ θερµά.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Από πού προκύπτει ότι δεν µπορεί να
µιλάει ο Υπουργός όταν µιλάει κάποιος;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Σας παρακαλώ, κύριε
Πλεύρη. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Κύριε Πρόεδρε, θα παρακαλούσα να µη διακοπώ άλλο.
Ο κ. Βορίδης διατηρεί, φυσικά, το δικαίωµά του να χαµογελά την
ώρα που µανάδες, πατεράδες, παιδιά, αδέλφια και γονείς θρη-
νούν τους ανθρώπους τους. Και ο καθένας, φυσικά, έχει το δι-
καίωµα να τον κρίνει για τη στάση του. 

Εµείς γι’ αυτό σας κρίνουµε. Και κρίνουµε τον κ. Μητσοτάκη
και για τη σηµερινή του απουσία και για την προκλητική του δή-
λωση πριν από λίγες ηµέρες από τις Βρυξέλλες, ότι κανείς δεν
περίµενε από αυτή την εξεταστική που έγινε στη Βουλή, να βγει
τίποτε. Και για το γεγονός ότι στέλνει τη δικηγόρο του και αντ’
αυτού εσάς και πάλι και δεν εµφανίζεται εδώ στη Βουλή, την ώρα
που βοά ο τόπος για παρεµβάσεις στη δικαιοσύνη, παρεµβάσεις
στα αποδεικτικά στοιχεία που αφορούν στο έγκληµα των Τεµ-
πών, παρεµβάσεις σε σχέση µε το συνολικό υλικό, παραποίηση
αποδεικτικού υλικού και µια οργιώδη ενεργοποίηση της Κυβέρ-
νησης του ίδιου του κυρίου Πρωθυπουργού και του Μεγάρου
Μαξίµου, προκειµένου να «κουκουλωθεί» η υπόθεση. 

Δεν µπορώ να αφήσω ασχολίαστο ούτε το κλίµα που επικρα-
τεί, ήδη, εδώ µέσα ούτε το κλίµα που διοχετεύθηκε στα µέσα
ενηµέρωσης από Βουλευτές σας και Υπουργούς σας, από την κ.
Βούλτεψη που είπε ότι είναι µπαγιάτικο θέµα τα Τέµπη, έως τον
κύριο πρώην Βουλευτή σας των Τρικάλων, που είπε ότι δεν θα
πάρουµε µαντήλια να κλάψουµε για τα θύµατα των Τεµπών. Δεν
µπορώ να το αφήσω ασχολίαστο, γιατί είναι δηλωτικό µιας αµε-
τανόητης στάσης. 

Η Πλεύση Ελευθερίας υπογράφει και υπογράψαµε -όλη µαζί
η Κοινοβουλευτική Οµάδα- την πρόταση µοµφής, πιστεύοντας
ότι οι πολίτες αυτής της χώρας, τα θύµατα του εγκλήµατος, οι
συγγενείς των θυµάτων δικαιούνται να ελπίζουν -και εµείς γι’
αυτό θα φροντίσουµε- ότι σε αυτή τη χώρα θα λειτουργήσει επι-
τέλους η δικαιοσύνη, ότι θα σταµατήσετε να την στραγγαλίζετε
µε τις παρεµβάσεις σας, ότι θα σταµατήσετε να κανοναρχείτε τα
µέσα ενηµέρωσης µε τις ταϊσµένες πληροφορίες, όπως αποδείχ-
θηκε, µάλιστα, και πλαστογραφηµένες, ότι θα λειτουργήσει ανε-
ξάρτητα και χωρίς να την µπλοκάρετε καταψηφίζοντας, όπως
κάνατε στις 24 Νοεµβρίου του 2023, τη σύσταση επιτροπής προ-
καταρκτικής εξέτασης, δηλαδή προανακριτικής επιτροπής για τα
Τέµπη.

Ξέρετε, είναι φοβερό για εµάς να διαπιστώνουµε, και για τους
πολίτες, ότι πιστεύετε και ελπίζετε πως θα κάνετε στην υπόθεση
των Τεµπών αυτά που έχετε µάθει να κάνετε στις εξεταστικές
επιτροπές για οικονοµικά εγκλήµατα, αυτό για το οποίο κόµπασε
ο Πρωθυπουργός ότι κανείς δεν περίµενε να βγει κάτι από την
εξεταστική επιτροπή. Και ταυτόχρονα διερωτάτο ο κύριος Πρω-
θυπουργός από τις Βρυξέλλες πού είναι η συγκάλυψη. Του
έδωσα κάποιες απαντήσεις και θα τις δώσω κωδικοποιηµένα και
εδώ.

Η συγκάλυψη βρίσκεται στην ενεργοποίηση του ίδιου του
Πρωθυπουργού από το πρώτο λεπτό µετά από τη σύγκρουση
των τρένων, παρεµβαίνοντας και παρεµβαίνοντας και στο υλικό
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που διοχετεύτηκε στα µέσα ενηµέρωσης. Ο ίδιος έχει συνοµο-
λογήσει σε συνέντευξή του ότι από την πρώτη στιγµή πληροφο-
ρήθηκε το δυστύχηµα και έµεινε άγρυπνος όλο το βράδυ
επικοινωνώντας και προσπαθώντας να διαχειριστεί την κατά-
σταση. Έχει ο ίδιος πρωτογενή πληροφόρηση, πρωτογενή ανά-
µιξη και είναι ο ίδιος που ζήτησε προσωπικά συγγνώµη για το
έγκληµα των Τεµπών, για να φτάσουµε σήµερα να λέει πού είναι
το έγκληµα και πού είναι η συγκάλυψη.

Η συγκάλυψη βρίσκεται στις περίεργες διαδροµές της δικο-
γραφίας, η οποία άλλαξε τρία χέρια, την τρίτη φορά µε παρέµ-
βαση του ίδιου του Πρωθυπουργού στον κ. Ντογιάκο, τον
διορισµένο εισαγγελέα του Αρείου Πάγου από την Κυβέρνησή
σας, µε τον γιο του κ. Ντογιάκου επιστηµονικό ή άλλο συνεργάτη
του κ. Καραµανλή, δηλαδή του ελεγχόµενου Υπουργού. 

Η συγκάλυψη βρίσκεται στο µπάζωµα, στην αλλοίωση του
τόπου του εγκλήµατος από τις πρώτες ηµέρες µε πρωθυπουρ-
γική εντολή, µε ανάµιξη του περιφερειάρχη της Νέας Δηµοκρα-
τίας, του κ. Αγοραστού, και του Υφυπουργού παρά τω
Πρωθυπουργώ, του κ. Τριαντόπουλου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, κυρία
Κωνσταντοπούλου. Έχετε κάνει 50% υπέρβαση.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Όχι, δεν έχω κάνει υπέρβαση. Έγιναν διακοπές. Είναι
ενοχλητικά αυτά που λέω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Σας παρακαλώ
θερµά, ολοκληρώστε.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Κύριε Πρόεδρε, θέλω δύο λεπτά για να ολοκληρώσω,
ευχαριστώ. Δεν θα µπω σε αυτή την τριβή µαζί σας. Νοµίζω ότι
το γεγονός ότι µε διακόπτετε την ώρα που εξηγώ στον κ. Μητσο-
τάκη, που διερωτήθηκε ποια είναι η συγκάλυψη, τα λέει όλα.
Δώστε µου, λοιπόν, αυτά τα δύο λεπτά για να ολοκληρώσω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Όχι, δεν θα σας
δώσω. Σας παρακαλώ θερµά να ολοκληρώσετε. Εξάλλου έχετε
και άλλες παρεµβάσεις και έχετε και οµιλία εν τοιαύτη περιπτώ-
σει. Διότι περιµένουν, ακόµη δεν αρχίσαµε τη διαδικασία. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Κύριε Πρόεδρε, νοµίζω ότι είναι εξαιρετικά ασυνήθιστο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Σας παρακαλώ
θερµά, κλείστε σε ένα λεπτό.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Κύριε Βορίδη, θα πάρω και στη συνέχεια τον λόγο για
να πω τα εξής, γιατί βλέπω ότι υπάρχει ηθεληµένη προσπάθεια
να µη µιλήσουµε, γιατί ξέρετε ότι για µας δεν έχετε τίποτα να
πείτε. Τους άλλους µπορεί να τους κατηγορείτε µε σενάρια, για
εµάς δεν έχετε τίποτα να πείτε παρά µόνο αυτό που είπατε ήδη,
ότι υπερασπίζοµαι τις οικογένειες των θυµάτων. 

Ως υπερασπίστρια, λοιπόν, των οικογενειών των θυµάτων αφι-
λοκερδώς, σας απαντώ ότι ο κ. Μητσοτάκης καλείται να έρθει
εδώ όχι από εµένα, όχι από τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης, όχι
από τα κόµµατα της Βουλής. Καλείται από τους πολίτες, καλείται
από το ενάµιση, σχεδόν, εκατοµµύριο πολιτών που υπέγραψαν
το ψήφισµα για άρση της βουλευτικής και της υπουργικής ασυ-
λίας, καλείται από τις µανάδες και τους πατεράδες και τους συγ-
γενείς των θυµάτων, καλείται από το ίδιο το αίσθηµα δικαίου που
διακατέχει όλους τους πολίτες που εξεγέρθηκαν αµέσως µετά
τα Τέµπη, καλείται και από πρωθυπουργικό καθήκον, το οποίο
παραβιάζει βαρύτατα όταν κρύβεται, ενώ τον προσκαλούµε σε
απολογία. 

Η Πλεύση Ελευθερίας σε αυτή τη συζήτηση θα σας ζητήσει
εξηγήσεις για τις παρεµβάσεις σας στη δικαιοσύνη. Ζητάµε –πα-
ρακαλώ, σηµειώστε το- στην Αναθεώρηση του Συντάγµατος να
αναθεωρηθεί ο διορισµός της ηγεσίας της δικαιοσύνης από την
Κυβέρνηση. Σας ζητάµε να δηλώσετε όλα τα κυβερνητικά πρό-
σωπα και µέλη της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νέας Δηµο-
κρατίας -εµείς το δηλώνουµε από πλευράς Πλεύσης Ελευθερίας-
ότι αποποιούµαστε κάθε προστασίας, ασυλίας κοινοβουλευτικής
και συνταγµατικής. Δηλώστε το, σταµατήστε να µπλοκάρετε τις
έρευνες. Λέτε «θα µιλήσει η δικαιοσύνη», αλλά εσείς µπλοκάρετε
τη δικαιοσύνη. 

Σας καλούµε να προτείνετε εσείς -έχετε τον αριθµό των Βου-

λευτών- τη σύσταση προανακριτικής επιτροπής για τον κ. Μη-
τσοτάκη, για τον κ. Καραµανλή και για όποιον άλλον εµπλεκό-
µενο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, κυρία
Κωνσταντοπούλου.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Σας καλούµε να λογοδοτήσετε και κυρίως καλούµε τον
κ. Μητσοτάκη, τον Πρωθυπουργό, να αναλάβει την προσωπική
του ευθύνη. 

Κυρίες και κύριοι, κλείνω µε το εξής. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Έχετε πει ότι θα κλεί-

σετε πριν από πολύ ώρα. Κλείσατε, σας παρακαλώ θερµά. Στα
έντεκα λεπτά πήγατε από πέντε. Δηλαδή πόση άλλη ανοχή; Είναι
η πρώτη παρέµβαση κιόλας. Σας παρακαλώ θερµά.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Κύριε Πρόεδρε, νοµίζω ότι εκφεύγει της, αν θέλετε,
πρέπουσας συµπεριφοράς αυτό που κάνετε. 

Με µία φράση, εγώ παρακαλώ και εσάς και τους συναδέλφους
σας της Νέας Δηµοκρατίας να καταλάβουν ότι αυτό που γίνεται
τώρα δεν είναι άλλη µια άσκηση κοινοβουλευτική. Για αυτή σας
τη στάση, για το ύφος, για τις παρεµβάσεις, για όλα αυτά που
κάνετε, µένετε στην ιστορία. Τις απαντήσεις τις ζητούν οι νεκροί
και οι ζωντανοί και εµείς δεν θα σταµατήσουµε να µιλάµε για αυ-
τούς. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-

ρίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο ζήτησε για

µία παρέµβαση ο Υπουργός Επικρατείας κ. Βορίδης.
Κύριε Βορίδη, έχετε τον λόγο.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Ευχαρι-

στώ, κύριε Πρόεδρε. Θα προσπαθήσω να τηρήσω τον χρόνο µε
µία µικρή ανοχή.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Με την ίδια που έδειξε και σε εµένα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Δώδεκα λεπτά µιλή-
σατε, κυρία Κωνσταντοπούλου. Είναι ακόµη γραµµένος ο χρόνος
στο ρολόι.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Εάν είχατε
την ευγενή καλοσύνη να µου δείξετε την ίδια ανοχή µε την κ.
Κωνσταντοπούλου, θα είµαι πολύ ευχαριστηµένος. 

Λοιπόν, να ξεκινήσω λέγοντας το εξής: Κατ’ αρχάς είδα ειση-
γητή σε µία πρόταση δυσπιστίας, που αφορά στο κράτος δικαίου
και ανάµεσα σε άλλα και στο θέµα της χειραγώγησης των µέσων
ενηµέρωσης, τον κ. Παππά!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Και έλεγα «δεν θα το πει»;
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Δηλαδή,

από όλους επιλέξατε τον κ. Παππά. Κρίµα που δεν έχει εκλεγεί
και ο κ. Παπαγγελόπουλος να είναι η δεύτερή σας επιλογή, για
να είναι συµπληρωµένο το σετ του κράτους δικαίου.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Αυτό είναι το εύκολο.

Πάµε στα δύσκολα.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Θα δούµε

ποια είναι τα εύκολα και ποια είναι τα δύσκολα, αγαπητέ συνά-
δελφε, αλλά από ένα κόµµα το οποίο έχει δύο Υπουργούς κατα-
δικασµένους για ζητήµατα λειτουργίας του κράτους δικαίου και
που ο Αρχηγός του έχει οµολογήσει την απόπειρα στησίµατος
δικαστηρίων και δηµιουργίας ενόχων, θα περίµενε κάποιος χα-
µηλότερους τόνους για το κράτος δικαίου. Γιατί όλοι έχουµε µία
ιστορία και µία διαδροµή. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Μη µας το λέτε!
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Δεν σας

ζήτησα ποτέ να µου χαρίσετε τη δική µου, έτσι δεν είναι; Ούτε
και θυµάµαι να µου την έχετε χαρίσει, για να είµαστε συνεννοη-
µένοι. Άρα, λοιπόν, έτσι αυστηροί όπως είστε µαζί µου –µπράβο,
καλά κάνετε, συγχαρητήρια- να είστε και λίγο µε τους εαυτούς
σας, ναι; 

Ερχόµαστε, όµως, στο σηµερινό. Το σηµερινό, κυρίες και κύ-
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ριοι συνάδελφοι, τι είναι; Είναι µία πρόταση δυσπιστίας.
Θα νόµιζε κάποιος ότι είναι πρόταση δυσπιστίας κατά της Κυ-

βερνήσεως. Λάθος! Είναι πρόταση δυσπιστίας κατά της κοινο-
βουλευτικής Πλειοψηφίας. Είναι πρόταση δυσπιστίας κατά του
Κοινοβουλίου. Δεν σας άρεσαν οι αποφάσεις του Κοινοβουλίου
έτσι όπως αυτές ελήφθησαν στα ζητήµατα της προκαταρκτικής
ή της εξεταστικής επιτροπής και µέµφεστε τώρα την κοινοβου-
λευτική Πλειοψηφία, γιατί δεν σας άρεσαν οι απόψεις της. 

Αυτό ως πρόταση δυσπιστίας µε την Κυβέρνηση τι ακριβώς
σχέση έχει; Είχαµε διαφωνία για τα ζητήµατα αυτά στην εξετα-
στική επιτροπή. Βεβαίως. Ανεπτύχθη. Είχαµε διαφωνία για τα ζη-
τήµατα αυτά στην προκαταρκτική επιτροπή. Ανεπτύχθη. Εσείς
τώρα κάνετε πρόταση δυσπιστίας κατά της Κυβερνήσεως για τα
ζητήµατα αυτά. 

Προσωπικώς, κύριε Παππά, κυρία Αποστολάκη ένιωσα ντεζα-
βού. Λες και ήµουν µια εβδοµάδα πριν και άκουγα ξανά επανά-
ληψη της συζητήσεως επί του πορίσµατος της εξεταστικής
επιτροπής. Ακριβώς το ίδιο!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Η ίδια φρασεολογία, τα ίδια επιχειρήµατα ακριβώς. Επανάλη-

ψις!
ΜΙΛΕΝΑ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗ: «Ποιος ασχολείται µε τα Τέµπη;».
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Δεν σας

είπα καθόλου αυτό. Θερµή παράκληση. 
ΜΙΛΕΝΑ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗ: Το είπαν άλλοι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Δεν σας

είπα καθόλου αυτό. Σας είπα ότι αντιθέτως υπεβλήθη αίτηση για
τη σύσταση εξεταστικής επιτροπής, έγινε συζήτηση στο Κοινο-
βούλιο και έγινε δεκτή. Υπεβλήθη η πρότασή σας για τη σύσταση
προκαταρκτικής επιτροπής, έγινε συζήτηση στο Κοινοβούλιο και
απερρίφθη. Με δική µας πρωτοβουλία µετά από το πέρας των
εργασιών της εξεταστικής έγινε συζήτηση επί του πορίσµατος
της εξεταστικής. Σας είπα και σας λέω ότι αυτό σήµερα είναι µία
πρόταση δυσπιστίας που δεν έχει κυβερνητικά πεπραγµένα. Θέ-
λετε να πέσει η Κυβέρνηση, γιατί δεν σας αρέσει η γνώµη της
κοινοβουλευτικής Πλειοψηφίας. Γι’ αυτό ζητάτε να πέσει η Κυ-
βέρνηση. 

Έρχοµαι, όµως, στα βασικά. Θα συνοψίσω όσο πιο γρήγορα
µπορώ. Κατ’ αρχάς, ήθελα να σας ρωτήσω. Ήρθατε εδώ µε απο-
ρίες, µε απορίες για το τι έκανε ο Πρωθυπουργός σε σχέση µε
αυτό το δηµοσίευµα και τις περίφηµες αποκαλύψεις που απετέ-
λεσαν και το πρόσθετο στοιχείο, για να έρθουµε σήµερα σε συ-
ζήτηση. Να το ξαναπώ λίγο αυτό, διότι, όπως αντιλαµβάνεστε,
όλα αυτά που συζητάµε σήµερα είναι θέµατα -θέλω να θυµίσω
στο Σώµα- που έχουν απασχολήσει κατ’ επανάληψη: Τις υποκλο-
πές τις έχουµε συζητήσει στο Σώµα πολλές φορές, όχι µία, κατ’
επανάληψη. Τα ζητήµατα, όπως είπα, επί των Τεµπών έχουν απα-
σχολήσει το Σώµα κατ’ επανάληψη. Για τα ζητήµατα του ψηφί-
σµατος του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου έχετε κάνει ερωτήσεις,
έχετε κάνει επερωτήσεις. Έχουν απασχολήσει. Τι συνέβη σή-
µερα, για την ακρίβεια την Κυριακή που έκανε τη δήλωση ο κ.
Ανδρουλάκης; Του ξανάρθαν στο µυαλό όλα αυτά και ξαφνικά
είπε: «τώρα είναι η ώρα της πρότασης δυσπιστίας»; Διότι το µόνο
πρόσθετο -και κατά την άποψή σας, του ΠΑΣΟΚ- συγκλονιστικό
στοιχείο είναι η δηµοσίευση ενός άρθρου στο «ΒΗΜΑ», όπου το
άρθρο αυτό επαναλαµβάνει ζητήµατα λελυµένα εδώ και έναν
χρόνο, λελυµένα και απαντηθέντα εδώ και έναν χρόνο.

Και ακούστε, κύριε Μπάρκα, επειδή εσείς µε την ευφυΐα που
σας χαρακτηρίζει θα αντιληφθείτε όλα αυτά. Προσέξτε. Ποιο
είναι το συγκλονιστικό; Ότι εδώ έγινε µοντάζ –αυτό είναι το δη-
µοσίευµα της εφηµέριδας «ΤΟ ΒΗΜΑ»- σε µία συζήτηση, για να
αναδειχθεί, λέει, το ανθρώπινο λάθος. Να ρωτήσω κάτι. Το ξα-
ναρωτώ. Το είπα στον κ. Παππά, αλλά µε ενδιαφέρει η γνώµη
σας ειλικρινώς. Η άποψή σας είναι ότι δεν έχει υπάρξει ανθρώ-
πινο σφάλµα στα Τέµπη; Κακώς τον κρατάµε τον άνθρωπο; Είναι
προφυλακισµένος ο σταθµάρχης. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Εσείς τον κρατάτε;
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Κακώς

κρατείται;
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Ντροπή σας!

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μη διακόπτετε. Σας

παρακαλώ θερµά.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Είναι δια-

φορετικό να λέτε ότι συνέτρεξε ανθρώπινο σφάλµα, αλλά να εξε-
τάσουµε κι άλλα και διαφορετικό να ισχυρίζεστε ότι δεν
συνέτρεξε ανθρώπινο σφάλµα. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ποιος το είπε αυτό;
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Περιµέ-

νετε. Να πω γιατί, κύριε Παππά. Μην εξανίστασθε. Διότι, αν συµ-
φωνούµε όλοι στο ότι πάντως έχει συντρέξει ανθρώπινο σφάλµα
και να δούµε τα περαιτέρω ζητήµατα, τότε ποιο είναι το συγκλο-
νιστικό της µονταζιέρας, που λέτε ότι έγινε, για να αναδειχθεί το
ανθρώπινο σφάλµα; Δηλαδή, έγινε µοντάζ, για να έρθουµε στο
αποτέλεσµα που όλοι συµφωνούµε ότι υπάρχει, δηλαδή ότι ναι,
υπάρχει και ανθρώπινο σφάλµα!

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Για να µην υπάρχει και κάποιων άλλων.
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μη διακόπτετε.
Όταν πάρετε τον λόγο, θα πείτε τα επιχειρήµατά σας.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Άρα, λοι-
πόν, ο παραλογισµός όλων αυτών των σωρευτικών επιχειρηµά-
των γιατί; Γιατί πάνω σε αυτό ξεκινάει: «Να µας πει ο
Πρωθυπουργός τι εντολή έδωσε για το συγκεκριµένο θέµα.» Από
πού προκύπτει η εµπλοκή του Πρωθυπουργού ή οποιουδήποτε
άλλου; Από το πουθενά.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Όχι, από τη δήλωσή του.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Από κα-

νένα στοιχείο.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Από τα στοιχεία που υπάρχουν.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Από τη

λήψη του ζητουµένου. Από την ανάγκη -και εδώ σήµερα φαίνεται
και το πραγµατικό σας κίνητρο- να δηµιουργήσετε συνθήκες πο-
λιτικής εκµετάλλευσης µιας ανθρώπινης τραγωδίας. Και σήµερα
είναι η κορωνίδα και η επίρρωση αυτού του πολιτικού σκοπού!
Σήµερα έγινε αυτό και σήµερα φαίνεται η µεθόδευσή σας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Ψέµατα, χαλκεύσεις, συκοφαντίες, άσχετες συνδέσεις, υπο-

ψίες, υπαινιγµοί, αυτό είναι η πολιτική σας µέχρι σήµερα σε κρί-
σιµα ζητήµατα, σε ζητήµατα στα οποία, ακριβώς επειδή υπάρχει
σωρευµένος ανθρώπινος πόνος, θα έπρεπε όλοι να τα προσεγ-
γίζουµε µε πολύ µεγάλο σεβασµό, µε σεβασµό σε αυτούς τους
ανθρώπους που υποφέρουν, γιατί έχουν χάσει τους δικούς τους,
χωρίς από την άλλη µεριά να δηµιουργούµε φαντάσµατα εκεί
που πραγµατικά δεν υπάρχουν. Γιατί; Γιατί θέλετε να το εκµεταλ-
λευτείτε πολιτικά. Με απόλυτη αδιαφορία...

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Το φάντασµα του Πρωθυπουργού…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Παρακαλώ, µη δια-
κόπτετε.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Ακούστε,
κυρία µου, εσείς είστε ο ορισµός της συκοφαντίας, του συστη-
µατικού ψεύδους, της κατασπίλωσης.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Σας έχει ανεχτεί αυτή η Αίθουσα πάρα πολύ και η κοινοβου-

λευτική Πλειοψηφία πάρα πολύ.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Σοβαρά;
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Εσείς προ-

στατεύεστε από τις διατάξεις του Κοινοβουλίου για τις συκοφαν-
τίες τις οποίες λέτε, όχι εµείς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Σας παρακαλώ. Μη
διακόπτετε, κυρία Κωνσταντοπούλου.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Έχω ζητήσει τον λόγο.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Καλά κά-
νατε και τον ζητήσατε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο θα τον πά-
ρετε, όταν θα τον δικαιούστε.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Άρα, λοι-
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πόν, ερχόµαστε σε όλα αυτά τα ζητήµατα. Τι ακούσαµε; Τι
έχουµε ακούσει σε αυτή την Αίθουσα; Έγινε -µε συγχωρείτε-
µπάζωµα, για να µην ανακαλυφθεί η πεντηκοστή έβδοµη σορός,
ενώ είχαν ανακαλυφθεί οι πενήντα έξι! Τι ακούµε εδώ µέσα;

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ντροπή σας!

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Δεν το
έχετε πει εσείς. Το έχει πει άλλος. Γιατί απαντάτε εσείς; Εσείς
γιατί «τσιµπήσατε»; Δεν το λέω για εσάς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Σας παρακαλώ.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Άρα, λοι-

πόν, προσέξτε. Έχουµε ακούσει απίθανες τερατολογίες. Το
αφήνω, γιατί –ξαναλέω- αυτά τα έχουµε πραγµατικά συζητήσει
κατ’ επανάληψη.

Κύριε Παππά, εσείς σηκωθήκατε και είπατε ότι θέλετε να έρθει
ο Πρωθυπουργός, για να απαντήσει σε ερωτήµατα. Σωστά; Την
πρόταση δυσπιστίας την κάνετε, για να λύσετε τις απορίες σας;
Σοβαρά τώρα;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Σοβαρά µιλάµε;
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Αντί, δη-

λαδή, να κάνετε κοινοβουλευτικό έλεγχο, θέλετε να πέσει η Κυ-
βέρνηση, γιατί θέλετε διευκρινίσεις από τον Πρωθυπουργό;
Έχουµε καταλύσει κάθε έννοια κοινοβουλευτικού µέσου, κάθε
έννοια ελέγχου. 

Προσέξτε. Και µιλάτε τώρα, επαναλαµβάνω, εσείς για το ψή-
φισµα του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου σε µια Κυβέρνηση η οποία
έχει τον εσωτερικό έλεγχο τον οποίο εσείς είχατε απολύτως εγ-
καταλείψει. Έχει εκπαιδεύσει συστηµατικά εσωτερικούς ελεγ-
κτές µε σκληρές εξετάσεις για να κάνουν τη δουλειά τους. Έχει
υιοθετήσει σχέδιο ετήσιας δράσης εσωτερικών ελέγχων για να
µπορούµε να παρακολουθούµε τι κάνουν οι εσωτερικοί ελεγκτές.
Έχει νοµοθετήσει κι εφαρµόσει τον Σύµβουλο Ακεραιότητας.
Έχει νοµοθετήσει τη νοµοθεσία για το λόµπι. Έχει φτιάξει την
Εθνική Αρχή Διαφάνειας. Έχει φτιάξει ένα ολόκληρο πλέγµα θε-
σµών για την ενίσχυση της ακεραιότητας. Το Υπουργικό Συµβού-
λιο έχει νοµική υποχρέωση κάθε έτος να εκδίδει το Εθνικό Σχέδιο
Ακεραιότητας το οποίο παρακολουθείται από τη γραµµατεία συν-
τονισµού ακριβώς για να υπάρξει συµµόρφωση σε όλες αυτές
τις επιλογές. Κι έρχεστε τώρα και µας λέτε ότι εσείς, που επί των
ηµερών σας η χώρα κατρακύλησε δεκατρείς µονάδες στον δεί-
κτη διαφθοράς, µας κάνετε µάθηµα για τα ζητήµατα του κράτους
δικαίου. Πάει πολύ. Είναι υπερβολικό. 

Δεν έχετε τέτοιου είδους νοµιµοποίηση να ασκείτε τέτοιου εί-
δους έλεγχο. Και µάλιστα µε τι; Με ένα ψήφισµα του Ευρωπαϊκού
Κοινοβουλίου το οποίο παρουσιάζει την Ελλάδα σαν να είναι πε-
ρίπου µία χώρα που οι δηµοσιογράφοι υφίστανται διωγµούς. Η
Κυβέρνηση αυτή που κάθε µέρα έχει δέκα πρωτοσέλιδα εκ των
οποίων τα δύο είναι βαρύτατα υβριστικά και συκοφαντικά και κα-
νείς δεν παθαίνει τίποτε, είναι η χώρα της ανελευθερίας του
Τύπου κατά την άποψη των φίλων σας και της οµάδας που ου-
σιαστικά ενορχήστρωσε αυτό το ψήφισµα του Ευρωπαϊκού Κοι-
νοβουλίου. Ποιοι το ψήφισαν; Το ψήφισαν οι σοσιαλιστές, το
ψήφισαν οι αριστεροί, το ψήφισαν οι οικολόγοι. Δηλαδή, το ψή-
φισαν όλοι εκείνοι οι οποίοι τι θέλουν; Ακούστε. Ο στόχος δεν
είναι η Ελλάδα. Δευτερογενής στόχος είναι η Ελλάδα. Ετερογο-
νία του σκοπού. Θα πληγεί η Ελλάδα γιατί πρέπει να πληγεί εν
όψει ευρωεκλογών ο πιο επιτυχηµένος Πρωθυπουργός κεντρο-
δεξιάς Κυβέρνησης σε όλη την Ευρωπαϊκή Ένωση. Γιατί πρέπει
να πληγεί µια ολόκληρη αντίληψη διακυβέρνησης. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας) 
Για να επιτύχετε αυτόν τον ταπεινό κοµµατικό στόχο πήγατε

και γράφατε στο ψήφισµα να διακοπεί η διακυβέρνηση της
χώρας. Και πήγαν και ψήφισαν οι Ευρωβουλευτές σας, Έλληνες
-το τονίζω- Βουλευτές στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο, υπέρ της
διακοπής της χρηµατοδότησης της χώρας. Αυτό είναι το καλό
έργο που κάνετε στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο και το οποίο θέ-
λετε να επικροτήσει τώρα ελληνικός λαός. 

Επειδή, λοιπόν, ειπώθηκαν πολλά και επειδή στην πραγµατι-
κότητα τείνετε να ξεχάσετε και τα βασικά που έχουν κάνει, θέλω
να σας ρωτήσω. Έχετε θυµηθεί την τεράστια ευθύνη µας για την
ποινική αρµοδιότητα της Βουλής, στο άρθρο 86. Σωστά; Έχετε

την καλοσύνη να µας θυµίσετε, κύριε Παππά, τι ακριβώς εισηγη-
θήκατε όταν είχατε την ευθύνη της συνταγµατικής Αναθεώρησης
για το άρθρο 86; Θυµάστε; Να σας θυµίσω; Μήπως εισηγηθή-
κατε την κατάργησή του; Μήπως εισηγήθηκε το ΠΑΣΟΚ την κα-
τάργησή του; Μήπως είχαµε πρόταση της κατάργησης του
άρθρου 86 για την ποινική αρµοδιότητα της Βουλής για τους
Υπουργούς; Θυµάστε τι λέγατε; Μία διευκρινιστική δήλωση, µια
ερµηνευτική δήλωση, για το ζήτηµα της έννοιας της ασκήσεως
των καθηκόντων. Παρεµπιπτόντως αχρείαστη είναι όταν ερµη-
νεύεται ορθά από το Σώµα της Βουλής. Αλλά προσέξτε. Αυτό ζη-
τήσατε. Τώρα ξαφνικά αλλάξατε θέση; 

Για το θέµα της βουλευτικής ασυλίας έχετε την ευγενή καλο-
σύνη να θυµηθείτε τι προτείνατε; Προτείνατε την κατάργησή της;
Γιατί δεν προτείνατε τίποτα. Ποια είναι η κυβερνητική Πλειοψη-
φία που πρότεινε στη Βουλή και δέχθηκε την εξάλειψη της βρα-
χύβιας αποσβεστικής προθεσµίας για τα αδικήµατα των
Υπουργών; Η Νέα Δηµοκρατία. Και κουνάτε εσείς το δάχτυλο γι’
αυτό; Κουνάτε το δάχτυλο γι’ αυτό; Εµείς κάναµε την Αναθεώ-
ρηση.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας) 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΨΥΧΟΓΙΟΣ: Λάθος είναι αυτό. Δεν ισχύει.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μη διακόπτετε. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Άρα, λοι-

πόν, ακούστε. Εγώ σας λέω απλά πράγµατα για να καταλάβουµε
τη σηµασία της Αναθεώρησης. Μπορεί οι πολίτες να µην το κα-
ταλαβαίνουν στο σύνολό του. Παλιά, µετά από την νέα εκλογή
που µεσολαβούσε σε δύο συνόδους εξαλειφόταν το αξιόποινο
των Υπουργών. Τώρα το αξιόποινο πηγαίνει στην κοινή παρα-
γραφή. Δεκαπέντε χρόνια; Δεκαπέντε χρόνια. Τι σηµαίνει αυτό;
Μεσολαβούν περισσότερα Κοινοβούλια. Μεσολαβούν περισσό-
τερες πλειοψηφίες. Και µπορεί η πλειοψηφία που θεωρεί ότι έχει
γίνει κάτι σηµαντικό, στην επόµενη Βουλή -που µάλιστα θα το
θέσει κιόλας φαντάζοµαι ως ένα ζήτηµα να αποφασίσει ο λαός-
να πει «εµείς θέλουµε να εκλέγουµε, να γίνουµε Κυβέρνηση γιατί
θέλουµε να κινήσουµε αυτή την ποινική διαδικασία». Να η τερά-
στια µεταβολή που έχει επέλθει. Και αυτή έγινε χάρη στη Νέα
Δηµοκρατία. Όχι χάρη σε εσάς. Ή ξεχνάτε ποιος έδωσε τη δυ-
νατότητα σε µειοψηφίες να κάνουν εξεταστική στη Βουλή; Η Νέα
Δηµοκρατία µε τη συνταγµατική Αναθεώρηση έδωσε αυτή τη δυ-
νατότητα. Και µιλάτε τώρα και παρουσιάζετε τον Πρωθυπουργό
περίπου έναν οιονεί δικτάτορα την ώρα που έχουν ενισχυθεί όλοι
οι κρατικοδικαιϊκοί θεσµοί επί Νέας Δηµοκρατίας και επί Κυβερ-
νήσεως µας; 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας) 
Αυτή η πρόταση δυσπιστίας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

είναι απόδειξη ότι για µία ακόµα φορά µε απολύτως ανεύθυνο
τρόπο, το σύνολο της αριστερής Αντιπολιτεύσεως, εκείνο που
θέλει να κάνει είναι να εκµεταλλευτεί τον ανθρώπινο πόνο. Την
ανθρώπινη ευαισθησία δεν σας τη χαρίζουµε. Και αυτό θα φανεί
σύντοµα στο αποτέλεσµα της Πλειοψηφίας µε το οποίο η Κοινο-
βουλευτική µας Οµάδα θα επικυρώσει την εµπιστοσύνη που έχει
στην Κυβέρνησή µας και στον Πρωθυπουργό µας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Κύριε Πρόεδρε, έχω ζητήσει τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο για ποιο

θέµα; 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Για παρέµβαση. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Δεν µπορείτε να πά-

ρετε τώρα τον λόγο. Μόλις κάνατε παρέµβαση. Καινούργια; 
Ο κ. Κατρίνης δεν πρέπει να πάρει τον λόγο που είναι Κοινο-

βουλευτικός Εκπρόσωπος; 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Είπα εγώ να µην πάρει; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Εντάξει. 
Κύριε Κατρίνη, έχετε τον λόγο.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Προηγείται ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος από τον
Αρχηγό; Ντροπή. 
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ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Κύριε Βορίδη, όσο κι αν φωνάζετε -γιατί
έτσι φωνάζατε και πριν από µία εβδοµάδα και είδατε τα αποτε-
λέσµατα- την αλήθεια δεν µπορείτε να την κρύψετε. Είπατε και
ρωτήσατε αν εµείς κατηγορούµε την Κυβέρνηση ή την κοινοβου-
λευτική Πλειοψηφία. Απαντήστε µου. Η κοινοβουλευτική Πλει-
οψηφία έδωσε εντολή να µπαζωθεί η περιοχή στα Τέµπη ή
κυβερνητικός παράγοντας; 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Ποιος; 
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Η κοινοβουλευτική Πλειοψηφία έστειλε

κάποιον να πάρει τα αρχεία, να τα παραποιήσει και να διανείµει
στα µέσα ενηµέρωσης ή η Κυβέρνηση; Η κοινοβουλευτική Πλει-
οψηφία διέρρευσε τα mail ή στέλεχος της Κυβέρνησης το οποίο
παραιτήσατε κιόλας; Ή µήπως η κοινοβουλευτική Πλειοψηφία
έδωσε την εντολή για να υπάρχει αυτό το παρασύστηµα των υπο-
κλοπών; 

Κύριε Βορίδη, µέσα στο παραλήρηµά σας αποκαλύψατε αυτό
το οποίο πιστεύετε. Όπως κάνατε µια στρατηγική για να φέρετε
το ανθρώπινο λάθος στην συνείδηση των πολιτών ως την από-
λυτη αιτία, µε την ίδια λογική είπατε, πριν από λίγα λεπτά, ότι
«τον βάλαµε µέσα». Ποιοι βάλατε µέσα τον σταθµάρχη, κύριε Βο-
ρίδη; Ποιοι τον κρατάνε µέσα; Είπατε «τον κρατάµε µέσα». Άρα,
εσείς σε ένα σχεδιασµό που µόλις αποκαλύψατε παρεµβαίνετε
στη δικαιοσύνη. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Σας παρακαλώ, ησυ-

χία. 
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Πάµε τώρα στο καλύτερο, κύριε Βορίδη.

Όταν µιλούσαν οι εισηγητές υπογράφοντες την πρόταση δυσπι-
στίας, προσέξτε, κύριε Πρόεδρε, ποιοι ήταν στα έδρανα εκπρο-
σωπώντας την Κυβέρνηση. Ήταν ο κ. Φραγκογιάννης εποπτεύων
Υπουργός του κ. Σµυρλή ως Υπουργός Εξωτερικών, αρµόδιος
για θέµατα οικονοµικής διπλωµατίας, ο οποίος υπέγραψε την
άδεια εξαγωγής του «Predator». Αυτόν έστειλε η Κυβέρνηση.
Ήταν και ο κ. Βορίδης ο οποίος σύµφωνα µε τη δική σας γραµµή
υπεράσπισης της κ. Κεραµέως, τον δικό σας γενικό γραµµατέα
και µηχανισµό αφήσατε στις εκλογές γιατί εσείς λέτε ότι η υπη-
ρεσιακή Κυβέρνηση ήταν υπεύθυνη για τη διαρροή των mail.

Και πείτε µου, ποιος ήταν ο Υπουργός που άφησε τον κ. Σταυ-
ριανουδάκη και όλον αυτόν τον µηχανισµό στην υπηρεσιακή κυ-
βέρνηση και διέρρευσαν τα mail; Άρα, η Κυβέρνηση έστειλε τους
λύκους να φυλάνε τα πρόβατα σε θέµατα θεσµικής τάξεως. 

Και δεν δικαιούστε ούτε να υψώνετε τους τόνους ούτε να κου-
νάτε το δάχτυλο ούτε να στρεψοδικείτε. Εδώ, τρεις ηµέρες θα
απολογηθείτε γιατί καλύπτετε µε προκλητικό τρόπο τις ευθύνες
στελεχών σας, γιατί µε προκλητικό τρόπο έχετε καταλύσει κάθε
έννοια αρχής σεβασµού στο κράτος δικαίου και γιατί µε όλα αυτά
που έχετε κάνει και βεβαίως, µε την κακή νοµοθέτηση -το έχουµε
συζητήσει, πάλι, επί ηµερών σας- η Ελλάδα µοιάζει όλο και λιγό-
τερο µε µια σύγχρονη ευρωπαϊκή χώρα που σέβεται τους κανό-
νες του κράτους δικαίου. 

Όσο και αν θέλετε όσο και αν φωνάζετε, κύριε Βορίδη, αυτή
τη στιγµή υπάρχει µια πλειοψηφία που δεν σας ακούει και ζητάει
ένα πράγµα, το οποίο εσείς αρνείστε επίµονα και προκλητικά,
συγκαλύπτοντας τους ενόχους: Δικαιοσύνη και απόδοση ευθυ-
νών εδώ και τώρα. 

(Χειροκροτήµατα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Η κ. Κωνσταντοπού-

λου, η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας, έχει τον λόγο για τη
δεύτερη -για σήµερα- παρέµβασή της για τρία λεπτά. 

Ορίστε, κυρία Κωνσταντοπούλου, έχετε τον λόγο.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Βορίδη, τελικώς, τι µας λέτε ακριβώς; Ότι είναι υπεύθυ-

νος µόνο ο σταθµάρχης; Είναι αυτή η θέση σας; Γιατί στις επτα-
κόσιες είκοσι τρεις σελίδες που έφερε η δική σας Κοινοβουλευτική
Οµάδα περιέχονται επιχειρήµατα ανθρωπίνων λαθών µόνον του
σταθµάρχη και των νεκρών µηχανοδηγών. Επίσης, τι µας λέτε
ακριβώς; Μας λέτε ότι ο κ. Καραµανλής παραιτήθηκε για τα µάτια
του κόσµου; Ήταν µια σικέ παρέµβαση για να τον ξεπλύνετε; Τι
µας λέτε ακριβώς; Ότι ο κ. Μητσοτάκης έλεγε περίλυπος ότι ζητά
προσωπικά µια µεγάλη συγγνώµη, αλλά δεν το εννοούσε; Γιατί ο

κ. Μητσοτάκης όλες τις πρώτες ηµέρες µετά από το έγκληµα, επα-
νέφερε τις συγγνώµες του και έδινε διαβεβαιώσεις για αυτά τα
οποία ο ίδιος υπογράµµιζε ότι γνωρίζει. 

Κύριε Βορίδη, ακούστε µε, σας παρακαλώ και ας µην µπορείτε
να συγκρατήσετε όλη αυτήν την οργή και την εµπάθεια που βγά-
λατε από του Βήµατος. Ακούστε µε, σας παρακαλώ. Προκύπτει
ότι την 1η Μαρτίου δόθηκαν στη δηµοσιότητα, από το Μέγαρο
Μαξίµου και από τον κύριο Πρωθυπουργό προσωπικά, µε εµ-
πλοκή του προσωπική, συγκεκριµένοι διάλογοι οι οποίοι είχαν
συγκολληθεί για να δηµιουργηθεί συγκεκριµένη εντύπωση…

Χαίροµαι πολύ που µιλάτε και ανταλλάσσετε µε την κ. Μπακο-
γιάννη, αυτή τη στιγµή, αυτά που έχετε να πείτε. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Μη µας
κάνετε παρατηρήσεις.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Σας απευθύνοµαι, όµως και σας απευθύνοµαι για πε-
νήντα επτά νεκρούς ανθρώπους, το οποίο δεν µπορείτε ούτε να
το κρύψετε ούτε να το κουκουλώσετε. 

Ο κύριος Πρωθυπουργός στις 9 Μαρτίου, µιλώντας στο
Υπουργικό Συµβούλιο, κύριε Βορίδη, στο οποίο και εσείς συµµε-
τέχετε, είπε: «Προσωπικά, ακούγοντας τους διαλόγους, τους επί-
µαχους διαλόγους, το βράδυ του δυστυχήµατος αισθάνθηκα
αυτό που πιστεύω ότι αισθανθήκατε κι εσείς και αισθάνθηκαν
όλες οι Ελληνίδες και όλοι οι Έλληνες: Οργή και ντροπή». 

Στις 9 Μαρτίου, εννέα ηµέρες µετά από το έγκληµα των Τεµ-
πών, που επιµένετε να το αποκαλείτε «ατύχηµα», «δυστύχηµα»
και «καταστροφή», γιατί δεν θέλετε να το πείτε «έγκληµα», ενώ
γίνονται ανακρίσεις για κακουργήµατα -επειδή έχετε ευθύνη δεν
θέλετε να το πείτε «έγκληµα», οµολογείτε την ευθύνη σας όταν
αρνείστε να το πείτε «έγκληµα»- ο κ. Μητσοτάκης έδινε διαβε-
βαιώσεις στο Υπουργικό Συµβούλιο και στο πανελλήνιο ότι έχει
ακούσει τους διαλόγους το βράδυ του εγκλήµατος, του καθ’
υµάς «δυστυχήµατος», «ατυχήµατος» και «καταστροφής» και
αυτοί οι διάλογοι είναι που του προκάλεσαν συναισθήµατα
οργής και ντροπής. Οφείλετε να δώσετε µία απάντηση. 

Ο κ. Μητσοτάκης, απαντώντας στον κ. Θεοδωράκη, στη συ-
νέντευξη αυτή την οργανωµένη που έδωσε λίγο πριν ξεχυθείτε
σε προεκλογικές εκστρατείες, είπε: «Τι περιείχε το εµπορικό
τρένο;» τον ρωτάει ο κ. Θεοδωράκης, «Δηλαδή, η µεγάλη φωτιά
είχε σχέση µε την ουσία, µε τα υλικά, που µετέφερε;» και ο κ. Μη-
τσοτάκης απαντά: «Καµµία. Το γνωρίζουµε αυτό πια µε βεβαι-
ότητα. Γνωρίζουµε ακριβώς τι µετέφερε το εµπορικό τρένο. Δεν
υπήρχε τίποτα εύφλεκτο». 

Από πού τα γνώριζε αυτά ο κ. Μητσοτάκης; Με ποιους είχε επι-
κοινωνήσει και γνώριζε µε βεβαιότητα; Ποια εξήγηση δίδεται για
το γεγονός ότι ο οδηγός της εµπορικής αµαξοστοιχίας ήταν προ-
σωπικός γνωστός του Πρωθυπουργού και εθελοντής στο γρα-
φείο του, όπως έχετε εσείς οι ίδιοι δώσει στη δηµοσιότητα, όταν
στην κηδεία του νεκρού µηχανοδηγού της εµπορικής αµαξοστοι-
χίας βρέθηκε ο κ. Μητσοτάκης, ο κ. Σταϊκούρας και ο κ. Οικονό-
µου; Ο κ. Μητσοτάκης τότε έλεγε, «δεν θα είναι η Ελλάδα η χώρα
του µπλάνκο». Και είναι, όχι απλώς η χώρα του µπλάνκο, είναι η
χώρα του µπαζώµατος, για το οποίο δεν µας είπατε ποιος ενέ-
κρινε τις εκατοντάδες χιλιάδες ευρώ που εγκρίθηκαν για το µπά-
ζωµα. Και για ποιο λόγο έγινε, εάν δεν υπήρχαν εύφλεκτες
ουσίες και γνωρίζατε πολύ καλά ότι δεν υπάρχει κανένας λόγος
να γίνει παρέµβαση στον τόπο του εγκλήµατος; 

Απαντήστε, όχι σε µας -και σε εµένα προσωπικά, όχι µε ύβρεις
και κουνώντας το δάχτυλο, γιατί δεν έχετε κανένα επιχείρηµα-
απαντήστε στις οικογένειες, απαντήστε στους πολίτες, απαντή-
στε στα νέα παιδιά που παίρνουν ακόµη και σήµερα αυτό το
τρένο και δεν τους έχετε διασφαλίσει ότι δεν θα γίνει σύγκρουση. 

Απαντήστε µας πώς αλλάξατε γνώµη και εκεί που ο κ. Μητσο-
τάκης ζητούσε συγγνώµη για όλες τις προηγούµενες κυβερνή-
σεις και τη δική σας, τώρα λέτε ότι συνέτρεξαν ανθρώπινα λάθη
πέντε λεπτά πριν από τη σύγκρουση και αυτά ήταν τα µοναδικά;
Εξηγήστε µας τι συνέβη σε όλους αυτούς τους µήνες, που ο κ.
Μητσοτάκης είχε υποσχεθεί -αυτά είχε πει στις 5 Μαρτίου στο
µήνυµά του- «θα προτείνω σε όλα τα κόµµατα να δεσµευθούµε
από τώρα ότι στην επόµενη Βουλή θα συσταθεί ειδική επιτροπή,
που θα διερευνήσει την πονεµένη ιστορία των ελληνικών σιδη-
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ροδρόµων όλη την τελευταία εικοσαετία, όσα δεν έγιναν τόσα
χρόνια και πρέπει να κάνουµε τώρα και γρήγορα». Τι συνέβη;
Τότε, όταν τα έλεγε, είχε υπόψη του ότι οι εξεταστικές δεν βγά-
ζουν τίποτε και κορόιδευε τον κόσµο; Πείτε το ευθέως.

Και τέλος, κύριε Βορίδη, κοιτάξτε. Όταν δολοφονήθηκε ο Αλέ-
ξανδρος Γρηγορόπουλος, µία µονταζιέρα έδειξε το βίντεο της
δολοφονίας µε υπόκρουση από δήθεν επεισόδια. Η πλαστογρα-
φία στη συνέχεια οµολογήθηκε, κρίθηκε από το µικτό ορκωτό δι-
καστήριο και ζητήθηκε συγγνώµη από τον διευθυντή του
καναλιού που έκανε πρώτο το µοντάζ. Όµως, µε την ίδια στρα-
τηγική τότε όλα τα µέσα ενηµέρωσης προέβαλαν το σενάριο των
επεισοδίων. 

Οι µονταζιέρες, τα διοχετευµένα βίντεο και ηχητικά και η προ-
σπάθεια ελέγχου της κοινής γνώµης είναι γνωστή σε εσάς και
στις κυβερνήσείς σας πρακτική. Η σπίλωση του θύµατος, η αντι-
στροφή της πραγµατικότητας, η προσπάθεια σπίλωσης και λοι-
δορίας, ακόµη και αυτής της µάνας, της Μαρίας Καρυστιανού,
που έχει πάρει στην πλάτη της όλη την Ελλάδα και όλα τα παιδιά
της Ελλάδας και η φωνή της έχει ακουστεί στα πέρατα του κό-
σµου, έχει συγκινήσει τους πάντες εκτός από εσάς και κάποια
µέσα υπό την καθοδήγησή σας, που κάνουν ότι δεν βλέπουν και
δεν ακούν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρία Κωνσταντο-
πούλου, κοιτάξτε λίγο το ρολόι. Κοιτάξτε το λιγάκι.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. Είναι αντιληπτό πότε γί-
νονται οι παρεµβάσεις. 

Κύριε Βορίδη, πρώτον, σας το είπα και την άλλη φορά, είστε
εδώ συνήγορος υπεράσπισης του κατηγορουµένου κ. Μητσο-
τάκη και του κατηγορουµένου κ. Καραµανλή. Πείτε στους κατη-
γορουµένους εντολείς σας και τον κυριότερο από αυτούς, στον
Πρωθυπουργό, πείτε στον κύριο κατηγορούµενο Πρωθυπουργό
ότι εµείς τον καλούµε να έρθει να απολογηθεί, γιατί εκτός από
υποχρέωσή του έχει και το σχετικό δικαίωµα να έρθει στη Βουλή
και να δώσει απαντήσεις και στοιχεία.

Δεν µπορεί να αποσοβήσει αυτό το έγκληµα, µε αυτά τα θύ-
µατα, µε τα γνωστά σε εσάς τρικ.

Θα σας πω και κάτι τελευταίο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τριπλασιάσατε τον

χρόνο. Τα τρία λεπτά τα κάνατε εννέα. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Κλείνω, κύριε Πρόεδρε. Λοιδορείστε εµένα!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Σας παρακαλώ

θερµά. Τον λόγο τώρα έχει, διότι εγώ διευθύνω…
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Λοιδορείστε εµένα!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Δέχοµαι και από τους

συναδέλφους µου από κάτω διαµαρτυρία. Κλείστε.
ΛΑΖΑΡΟΣ ΤΣΑΒΔΑΡΙΔΗΣ: Να ξεκινήσει η διαδικασία, κύριε

Πρόεδρε. Δεν µπορεί να µιλάει µόνη της η κ. Κωνσταντοπούλου.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Κύριε Βορίδη…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει ο Κοι-

νοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Αριστεράς, ο κ. Τσακαλώ-
τος.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Να ολοκληρώσω, παρακαλώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Το έχετε πει πέντε
φορές το «ολοκληρώνω».

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Κύριε Βορίδη…

(Θόρυβος – διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Δηµο-
κρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Σας παρακαλώ
θερµά. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Κύριε Βορίδη, σε αυτή τη συνθήκη ειδικής προστασίας
που σας εξασφαλίζει το κόµµα σας, δεν θα βρεθείτε µέσα στην
κοινωνία. Αυτό να θυµάστε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Τσακαλώτο,
συγγνώµη να εξηγήσω. 

Οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι και οι Πρόεδροι των Κοινο-
βουλευτικών Οµάδων, όπως διάβασε ο Πρόεδρος στην αρχή της
συνεδρίασης, έχουν δικαίωµα τριών παρεµβάσεων κάθε µέρα.
Σήµερα είµαστε στην πρώτη µέρα. Οι παρεµβάσεις των µεν Προ-
έδρων είναι πέντε λεπτά η πρώτη, τρία και τρία οι επόµενες. Οι
παρεµβάσεις των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων είναι τρία
λεπτά κάθε φορά. Εάν, όµως, δεν σεβαστούµε τον χρόνο όλοι,
τότε οι Βουλευτές δεν έχουν λόγο εδώ πέρα να κάθονται. 

Γι’ αυτό σας παρακαλώ θερµά. Συγγνώµη, δηλαδή, γιατί κι εµείς
έχουµε νεύρα κι εµείς έχουµε υποµονή κι εµείς έχουµε και χαρα-
κτήρα στο τέλος τέλος και θέλω να σεβόµαστε ο ένας τον άλλον. 

Ορίστε, κύριε Τσακαλώτε, έχετε τον λόγο ως Κοινοβουλευτι-
κός Εκπρόσωπος της Νέας Αριστεράς για την πρώτη σας παρέµ-
βαση. 

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα προσπαθήσω, πραγµατικά, για τους λόγους που είπατε να

κρατήσω το τρίλεπτο.
Κύριε Βορίδη, αν κατάλαβα καλά, δίνετε µεγάλο βάρος στον

σταθµάρχη και θεωρείτε ότι ήταν βασικό επιχείρηµα για να αντι-
µετωπίσετε την Αντιπολίτευση ότι όλοι δεχόµαστε ότι έχει κάποια
ευθύνη. Δώσατε πολύ µεγάλο βάρος σε αυτό. Προφανώς, δεν
λέτε ότι είναι ένοχος γιατί είσαστε νοµικός και µάλλον πρέπει να
περιµένουµε να δούµε τι θα αποφασίσει το δικαστήριο. 

Η µικρή ερώτησή µου είναι: Θεωρείτε ότι ήταν σωστή η τοπο-
θέτηση του σταθµάρχη; Δεν απαντήσατε σε αυτό. Ήταν εντελώς
δεν ξέρω αν είναι παράνοµο ή ανήθικο ότι µετά ήρθε η απόφαση
που λέει ότι τελικά µπορεί ο σταθµάρχης αυτός ο συγκεκριµένος
να πάρει αυτή τη θέση. Δεν άκουσα να απαντήσετε. Δεν είναι
όµως εκεί το βασικό. Το βασικό είναι αυτό που λέτε για τον σταθ-
µάρχη και την ενοχή του ο κύριος Πρωθυπουργός το αποφάσισε
σε είκοσι τέσσερις ώρες ότι φταίει ως σταθµάρχης. Κάνω λάθος;
Πάνω σε ποια στοιχεία το αποφάσισε; Δεν είναι ερώτηση αυτό
που µπορεί να πει στο Κοινοβούλιο πάνω σε ποια στοιχεία;

Δεύτερο. Μετά από µια εβδοµάδα αποφάσισε ο κύριος Πρω-
θυπουργός να εκφράσει τον τρόµο του, την αηδία του, όπως όλοι
οι Έλληνες, µας είπε, που άκουσαν το βίντεο. Έτσι δεν µας είπε
ο Πρωθυπουργός; Μας είπε ότι είναι τροµαγµένος από αυτό που
ακούει µαζί µε όλον τον ελληνικό λαό. Ποιο βίντεο είχε δει και
είχε αποφασίσει; Ούτε σε αυτό απαντήσατε. 

Μήπως, κύριε Βορίδη, θεωρείτε ότι πρέπει να είµαστε πιο ελα-
στικοί και να µην τα φέρνουµε τα πράγµατα στα άκρα επειδή
έχετε τον προηγούµενο έντιµο βίο; Εδώ κάνατε εξεταστική για
τη λίστα Πέτσα και δεν είχατε την καλοσύνη να καλέσετε τον κ.
Πέτσα. Εδώ κάνατε εξεταστική για τις παρακολουθήσεις και δεν
καλέσατε τον κ. Γρηγοριάδη. Εδώ κάνατε εξεταστική για τα
Τέµπη και δεν καλέσετε τον άνθρωπο ο οποίος είχε ενηµερώσει
για τον κίνδυνο.

Κι ένα τελευταίο, κύριε Βορίδη. Για οχτώ µήνες ακούµε συνε-
χώς σε όποιο επιχείρηµα βάζει η Αντιπολίτευση το 41%. Το 41%
απαντάει σε όλα τα ερωτήµατα. Κι εσείς ο ίδιος -και θα το βρω-
λέτε 41%. Δεν το λέτε πια τώρα. Δεν το λέτε το 41% γιατί 70%
των Ελλήνων και των Ελληνίδων θεωρεί ότι κάτι πολύ στραβά
πάει σε αυτή τη χώρα. Κι αυτό που πάει πολύ στραβά είναι ότι
έχουµε µια Κυβέρνηση που θέλει να συγκαλύψει, µια Κυβέρνηση
που δεν έµαθε το βασικό µάθηµα του Watergate. Αν έχεις κάνει
την κουτσουκέλα -που δεν είναι κουτσουκέλα, είναι κάτι πολύ σο-
βαρό- οµολόγησέ το γιατί θα το πληρώσεις διπλά, τριπλά, τετρα-
πλά για τη δικαιολογία. Γιατί αυτά που πληρώνετε τώρα δεν είναι
αυτά που δεν κάνατε. Γιατί αν είχατε πάει στον ελληνικό λαό του
είχατε πει γίνανε λάθη, αυτά τα λάθη, τώρα δεν θα είχατε 70%
του κόσµου εναντίον σας. Γιατί αυτό που έχουµε όπως και στο
Watergate είναι cover up, συγκάλυψη. Αυτό πληρώνετε και θα το
πληρώσετε για πολύ καιρό ακόµα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Να διορθώσω λίγο

την αρχική µου πρόβλεψη. Έχουν εγγραφεί εκατόν εβδοµήντα
πέντε συνάδελφοι Βουλευτές. Προέβλεψαν για εκατόν πενήντα.
Έπεσα έξω. Απλά λάβετε το υπ’ όψιν.

Τον για την πρώτη του παρέµβαση έχει ο Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, ο κ. Αθα-
νάσιος Παφίλης για τρία λεπτά. 
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ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Κύριε Βορίδη και κύριοι της Κυβέρνη-
σης, µαταιοπονείτε. Η προσπάθεια  για συγκάλυψη βγάζει µάτι κι
έχει περάσει και στο σύνολο της κοινωνίας όχι µόνο σε εµάς. Από
την αρχή του εγκλήµατος των Τεµπών µέχρι και σήµερα συνεχί-
ζετε και οχυρώνεστε πίσω από το ανθρώπινο λάθος. Αυτά µας εί-
πατε τόσην ώρα. Μπορεί να υπάρχει ανθρώπινο λάθος; Βεβαίως.
Όµως, ακόµα και όταν υπάρχει, αν υπήρχαν τα συστήµατα ασφα-
λείας δεν θα γινόταν αυτό το έγκληµα. Το αµφισβητείτε αυτό;
Ποιος φταίει που δεν υπήρχαν τα συστήµατα ασφαλείας; Εσείς
δεν φταίτε σε τίποτα;

Εµείς λέµε ότι φταίει η εγκληµατική σας πολιτική και η πολιτική
των άλλων κοµµάτων που στη µονταζιέρα ακουµπάνε και σε διά-
φορα πράγµατα, που ακολουθήθηκε κατά γράµµα, µε βάση και
την ολέθρια, κυριολεκτικά, εγκληµατική πολιτική της Ευρωπαϊκής
Ένωσης την οποία προσπαθείτε κι εσείς και οι υπόλοιποι να την
να βγάλετε λάδι. Ποια είναι αυτή η πολιτική; Θα την πω απλά,
όπως λέει το σύνθηµα. «Τα κέρδη τους ή οι ζωές µας». Αυτό φώ-
ναξαν εκατοµµύρια Έλληνες. Αυτό φωνάζουν και σήµερα. Αυτό
ακριβώς ακολουθήθηκε και στην πολιτική των σιδηροδρόµων και
ακολουθείται και θα τα πούµε και αναλυτικά µετά. 

Είναι µόνο στους σιδηρόδροµους αυτή η εγκληµατική πολι-
τική; Είναι σε όλα. Στον βωµό του κέρδους εξαπολύετε επίθεση
σε όλα τα λαϊκά στρώµατα. Σε όλα. Εµπορευµατοποιείται και
ιδιωτικοποιείται η υγεία και οι λαϊκές ανάγκες συνολικά, η παιδεία
κ.λπ.. Όλα µαζί είναι µία πολιτική και όχι κάτι το ξεχωριστό. 

Εµείς τη µοµφή την κάνουµε κάθε µέρα, όχι από τώρα, από
την πρώτη στιγµή και από παλιότερα, προσπαθώντας να οργα-
νώσουµε τους λαϊκούς αγώνες των εργατών, των αγροτών, των
φοιτητών και αυτό γίνεται και µεγαλώνει. Πήρατε πολλά µαθή-
µατα κι εσείς και άλλοι. Αυτή, λοιπόν, είναι η πρόταση µοµφής η
δικιά µας. Θα την ψηφίσουµε αυτή που κατατέθηκε; Ναι, µε το
δικό µας σκεπτικό. Είναι αυτό που, επιγραµµατικά λέω τώρα,
είναι για όλους τους τοµείς και όχι αποσπασµατικά για ένα κο-
ρυφαίο πραγµατικά γεγονός, το έγκληµα των Τεµπών. Γι’ αυτό,
λοιπόν, σας κατηγορούµε. 

Και θα επισηµάνουµε -δεν µπορώ να µην το πω- ότι το να ψη-
φίζεις το 70% των νόµων της Νέας Δηµοκρατίας και µετά να
ζητάς να πέσει η Κυβέρνηση, εντάξει έχεις το δικαίωµα αλλά
είναι ένα ερώτηµα. Όπως παραδείγµατος χάριν το ΠΑΣΟΚ, τους
µισούς νόµους ο ΣΥΡΙΖΑ και ο προηγούµενος και ο καινούργιος,
η Νέα Αριστερά δηλαδή, γιατί ήταν στην κυβέρνηση τότε, και
τώρα να κάνεις τον αδιάφορο. 

Δύο νοµοσχέδια είναι τώρα -ένα πριν και ένα τώρα- που τα ψη-
φίζουν όλοι µαζί και είναι οδηγίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης, οι
οποίες είναι αντιλαϊκές βαθιά. Δεν θέλω να τα αναλύσω. Τα είπε
ο εισηγητής µας πριν.

Και τέλος, κύριε Βορίδη και οι υπόλοιποι, δεν αφήνετε τον συν-
δικαλισµό λέω εγώ; Μας δουλεύετε εδώ µέσα; Δουλεύετε τον
ελληνικό λαό; Εµείς προτείναµε στο Σύνταγµα να καταργηθεί η
διάταξη περί ευθύνης των Υπουργών. Να σηκωθεί ένα κόµµα από
αυτά που ήταν να µας πει ότι το στήριξε. Κανένας, ούτε και εσείς
που λέτε «γιατί ο ΣΥΡΙΖΑ δεν το έφερε». Το φέραµε εµείς. Γιατί
δεν το στηρίξατε; Δεν το στηρίξατε. Το στηρίξατε στην Αναθεώ-
ρηση του Συντάγµατος; Όχι. Δεν το στηρίξατε. Τώρα το στηρί-
ζετε;

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Δεν συµφωνούµε.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Δεν συµφωνείτε. Α, µπράβο, πείτε το

ντε. Μην κάνετε συνδικαλισµό, «γιατί εσείς», «γιατί οι άλλοι». Τα
ίδια και οι υπόλοιποι. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Όχι, σας το είπαµε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μη διακόπτετε, να

ολοκληρώσει ο κ. Παφίλης.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Και ο ΣΥΡΙΖΑ και τα άλλα κόµµατα

που ήταν, κανένας δεν δέχτηκε αυτήν την πρόταση που καταθέ-
σαµε, όπως κανένας δεν δέχτηκε την πρόταση να µη διορίζεται
η δικαιοσύνη από την εκάστοτε κυβέρνηση αλλά να υπάρξει ένα
ευρύτερο σώµα κ.λπ.. Ποιος συµφώνησε; Συµφωνήσατε, κύριε
Παππά, και τώρα φωνάζετε; Το ΠΑΣΟΚ συµφώνησε; Η Νέα Δη-
µοκρατία συµφώνησε, όσοι ήταν τότε τελικά; Κανένας δεν συµ-
φώνησε.

Επειδή προβλέπουµε να συνεχιστεί -όπως είπε κάποιος, δεν
λέω- η κοκοροµαχία -για να υπάρχει κοκοροµαχία πρέπει να
υπάρχουν πολλά κοκόρια, δεν µπορεί να υπάρχει ένα, αλλιώς θα
κάνει αυτοκτονία, ή θα κάνει θεατρική παράσταση-, εµείς θα θέ-
σουµε πάλι επί της ουσίας ποιες είναι οι πραγµατικές ευθύνες
και στο πόρισµά µας έχουµε πάρα πολύ συγκεκριµένα πράγµατα
και το παραδώσαµε και στον Άρειο Πάγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ τον κ. Πα-
φίλη.

Τον λόγο τώρα έχει για τη δική του παρέµβαση, για τρία λεπτά,
ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Ελληνικής Λύσης, ο κ.
Κωνσταντίνος Χήτας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ πολύ.
Ήθελα να πω σαν µια πρώτη τοποθέτηση, ότι είστε όλοι πολύ

προβλέψιµοι. Αυτό ακριβώς περιµέναµε να γίνει σήµερα. Ακρι-
βώς αυτό. Είστε πάρα πολύ προβλέψιµοι. Οφείλω, όµως, κύριε
Πρόεδρε να πω, απευθυνόµενος στην Κυβέρνηση και στα υπό-
λοιπα πολιτικά κόµµατα, το εξής: Εµείς ήµασταν αυτοί που πριν
από έναν χρόνο, ακριβώς, όλα όσα συζητούνται και σήµερα τα
είχαµε αποκαλύψει και να µην πω τι χαρακτηρισµούς µας αποδί-
δατε τότε στην παράταξή µας και στον Πρόεδρό της.

Ήµασταν οι πρώτοι που µιλήσαµε για µπάζωµα και µας λέγατε
«ψεκασµένους». Ήµασταν οι πρώτοι που µιλήσαµε για έκρηξη
λόγω εύφλεκτου υλικού και µας λέγατε διάφορα, «υπερβολι-
κούς», «λαϊκιστές» κ.λπ.. Ήµασταν οι πρώτοι που καταθέσαµε
ερώτηση, στις 3 Μαρτίου, τι κουβαλούσε η αµαξοστοιχία και γιατί
έγινε η έκρηξη. Οι πρώτοι ήµασταν εµείς, η Ελληνική Λύση. Ήµα-
σταν οι πρώτοι, κύριε Πρόεδρε, που καταθέσαµε αίτηση σύστα-
σης εξεταστικής επιτροπής η οποία δεν βγήκε ποτέ από τα
συρτάρια του Προεδρείου της Βουλής για να έρθει προς συζή-
τηση. Οι πρώτοι! Για να δούµε εδώ, να µετρηθούµε όλοι το τι έχει
κάνει ο καθένας. Όλα αυτά για τα οποία µιλάτε σήµερα και τα
υπερασπίζεστε, ήµασταν οι πρώτοι. Τότε ποιούσατε όλοι τη νήσ-
σαν. Κανείς, κανένα κόµµα δεν στήριξε την πρόταση της εξετα-
στικής επιτροπής. Κανένα!

Κύριε Βορίδη, βάλτε στη φανέλα της Νέας Δηµοκρατίας
«µέγας χορηγός, Νίκος Ανδρουλάκης», τέτοια δώρα που σας
κάνει προεκλογικά και ο ΣΥΡΙΖΑ και το ΠΑΣΟΚ. Για όνοµα του
Θεού, δηλαδή!

Έρχεται ο κ. Ανδρουλάκης, λοιπόν, τώρα -ο άνθρωπος ο
οποίος καταθέτει καθηµερινά τα διαπιστευτήριά του στο σύ-
στηµα- µε την πρόταση µοµφής να αποδείξει ότι είναι 100% συ-
στηµικός. Νέα Δηµοκρατία, λοιπόν, ΣΥΡΙΖΑ και ΠΑΣΟΚ θέλουν
να πρωταγωνιστήσουν για άλλη µια φορά σε µια δικιά τους πα-
ράσταση µε αφορµή αυτήν την πρόταση δυσπιστίας. Με αυτόν
τον τρόπο, όµως, τι πετυχαίνουν; Εκτός της συσπείρωσης των
δήθεν αντιφρονούντων Βουλευτών η Κυβέρνηση κερδίζει και έξι
µήνες. Το καταλαβαίνετε αυτό; Άλλους έξι µήνες ανενόχλητης
παραµονής στην εξουσία και συµπληρώνεται µε τις κυβερνητικές
καταγγελίες για σκοτεινό σχέδιο οικονοµικών συµφερόντων. Τα
έχετε βρει σε όλα. Πραγµατικά τέτοιο δώρο που τους κάνετε!

Γιατί εάν θέλατε, πραγµατικά, να πέσει η Κυβέρνηση, κύριε
Παππά, που µε κοιτάτε, πριν από ενάµιση µήνα σας πρότεινε ο
Πρόεδρος µας, σε εσάς, στο ΠΑΣΟΚ. Εµείς δεν αποκλείουµε
κόµµατα. Για εµάς δεν υπάρχουν κόµµατα -και ντροπή του κ. Αν-
δρουλάκη και του ΠΑΣΟΚ- του συνταγµατικού τόξου. Οι υπόλοι-
ποι τι είµαστε; Δεν κατάλαβα. Ντροπή του Προέδρου του ΠΑΣΟΚ
να κάνει λόγο για κόµµατα συνταγµατικού τόξου. Όταν, λοιπόν,
σας καλέσαµε να καταθέσετε πρόταση µοµφής µε αφορµή τον
γάµο των οµοφυλόφιλων που θα έπεφτε η Κυβέρνηση, τότε κά-
νατε τη νήσσαν και πάλι. Και έρχεστε τώρα που γνωρίζετε ότι δεν
πρόκειται να γίνει τίποτε, για να κάνετε το κοµµάτι σας, το πολι-
τικό σας κοµµάτι, το κοµµατικό κοµµάτι, ένα σωσίβιο για τον κ.
Ανδρουλάκη που βυθίζεται πολιτικά και εσείς επίσης του ΣΥΡΙΖΑ
που είστε στα ίδια νερά µε τον κ. Ανδρουλάκη.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο  Α’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ)

Ο κόσµος βλέπει. Αν είχατε την πολιτική ανδρεία να ρίξετε την
Κυβέρνηση, να ακολουθούσατε την πρότασή µας για πρόταση
µοµφής µε τον γάµο των οµοφυλόφιλων. Πενήντα ένας Βουλευ-
τές είτε κρύφτηκαν και καφέ είτε καταψήφισαν. Εκεί θα στριµώ-
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χναµε την Κυβέρνηση όχι σήµερα. Όλα τα υπόλοιπα που κάνατε
είναι για το θεαθήναι και τα υπόλοιπα θα τα πούµε τις επόµενες
ηµέρες. Γιατί είστε όλοι συνυπεύθυνοι και είστε όλοι συµπαίκτες
στο ίδιο θέατρο του παραλόγου. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.
Χήτα.

Τον λόγο έχει για τη δική του παρέµβαση ο Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος των Σπαρτιατών, ο κ. Ιωάννης Κόντης.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, ερχόµαστε σήµερα να ψηφίσουµε ένα νοµο-

σχέδιο οικονοµικό και µαθαίνουµε, µας πιάνει εξαπίνης η πρό-
ταση του ΠΑΣΟΚ, ότι κατατίθεται αυτή η πρόταση µοµφής.
Ανατρέχοντας -γιατί έλειπα στη Θεσσαλονίκη- στις εφηµερίδες,
βλέπουµε ότι η πρόταση έγινε προς τα κόµµατα του δηµοκρατι-
κού τόξου. Και ανακαλύπτουµε ότι στη Βουλή, λοιπόν, υπάρχει
το δηµοκρατικό τόξο και οι υπόλοιποι που είναι εκλεγµένοι ανή-
κουν σε ένα άλλο τόξο το οποίο δεν ξέρουµε ακριβώς πώς περι-
γράφεται.

Σε τέτοιες περιπτώσεις είθισται οι Πρόεδροι των κοµµάτων
που υποβάλλουν αυτές τις προτάσεις να επικοινωνούν µε όλους
τους Προέδρους των κοµµάτων, είτε συµφωνούν είτε διαφω-
νούν. Η απόρριψη ενός κόµµατος ή δύο ή τριών -από ό,τι γνω-
ρίζω- από αυτή τη διαδικασία είναι -αν µη τι άλλο- προσβλητική
για τη διαδικασία του Κοινοβουλίου σε όλους που θέλουν να λένε
ότι το σέβονται.

Εµείς έχουµε δείξει εδώ µε την παρουσία µας ότι σεβόµαστε
και τους κανόνες του και τους θεσµούς και τους συναδέλφους
και όλους. Κανονικά, λοιπόν, τι θα έπρεπε να κάνουµε; Να απέ-
χουµε από τη διαδικασία αυτή; Να φύγουµε και να µη συζητή-
σουµε καθόλου; Αντίθετα, θα συµµετάσχουµε και θα
περιµένουµε µέσα από αυτές τις τρεις ηµέρες να καταλάβουµε
που αποσκοπεί η πρόταση µοµφής η οποία εκ των προτέρων
είναι γνωστό ότι δεν πρόκειται να αποφέρει πουθενά, σε τίποτε,
µε κανένα αποτέλεσµα.

Το να καταδείξουµε την αντίθεσή µας στις πρακτικές της Κυ-
βέρνησης, το καταδεικνύουµε κάθε µέρα. Έχουµε καταψηφίσει
τα περισσότερα νοµοσχέδια. Δεν έχουµε συνταχθεί πουθενά, µε
κανένα, πόσω µάλλον εµείς οι οποίοι γνωρίζετε ότι είµαστε σε
µια ιδιαίτερη κατάσταση και στόχευση. Παρ’ όλα αυτά περιµέ-
νουµε να είναι δηµοκρατική η στάση όλων και να µην αποκλείει
ούτε κόµµατα ούτε ανθρώπους µέσα από αυτόν τον θεσµό σε
τόσο σηµαντικές διαδικασίες. Γιατί, λοιπόν, έγινε έτσι αυτό το
σηµερινό, αυτή η πρόταση; Δεν µας εξήγησε κανείς.

Είδαµε τρία κόµµατα -ή τέσσερα- να έχουν -εν αγνοία µας-
υπογράψει µια πρόταση. Θα µπορούσαµε να πούµε ή συµφω-
νούµε ή διαφωνούµε. Δεν µας κάλεσε κανείς. Γι’ αυτό θέλουµε
να είµαστε άκρως προσεκτικοί σε ό,τι ειπωθεί αυτές τις τρεις
ηµέρες και να δούµε τελικά που αποσκοπεί. Είναι µια κίνηση
απελπισίας κάποιων κοµµάτων τα οποία γνωρίζουν ότι πέφτουν
στις δηµοσκοπικές έρευνες; Είναι µια κίνηση που άθελά της θα
προσφέρει συσπείρωση στη Νέα Δηµοκρατία; Γιατί αυτό θα
γίνει. Μια συµπαγής Νέα Δηµοκρατία µε εκατόν πενήντα οκτώ
ψήφους θα έρθει και θα βγει πιο δυνατή ακόµα.

Και δεν είναι µόνο το εξάµηνο που θα της επιφέρει αυτό, είναι
γενικότερα η εντύπωση που θα περάσει. Λοιπόν, εµείς αισθανό-
µαστε άσχηµα. Το εκφράζω εκ µέρους του κόµµατος µου. Συζη-
τήσαµε πολύ µε όλους τους Βουλευτές και όπως βλέπετε
είµαστε εδώ παρόντες για να ακούσουµε τελικά όλες αυτές τις
ηµέρες στη διαδικασία τι πρόκειται να συµβεί και γιατί εµείς µεί-
ναµε απ’ έξω. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Τον λόγο έχει ο Κοι-

νοβουλευτικός Εκπρόσωπος από την Νίκη, ο κ. Νικόλαος Βρετ-
τός. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΡΕΤΤΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, εµείς στη Νίκη προ-
φανώς δεν αισθανόµαστε άσχηµα που δεν µας εντάσσουν οι συ-
νάδελφοι στο λεγόµενο «δηµοκρατικό τόξο». Αν το «δηµοκρατικό
τόξο» είναι αυτό που έχει φέρει σε αυτήν την κατάντια τη χώρα
µας, τότε σας το χαρίζουµε και όλοι µαζί από κοινού να συναπο-

φασίσετε, όπως συναποφασίσατε στην επιτροπή των Τεµπών, να
καταγγείλετε από κοινού τον διευθύνοντα σύµβουλο της ΤΡΑΙ-
ΝΟΣΕ. Γιατί τότε ανακαλύψατε ξαφνικά ότι ήταν µαφιόζος ο πρό-
εδρός του. Όλα αυτά τα κόµµατα εξουσίας έφεραν τη χώρα µας
σε αυτή την κατάντια. Εµείς δεν µπορούµε να ενταχθούµε σε κα-
νένα τόξο, γιατί ακριβώς αυτά τα τόξα έχουν εκτοξευθεί στον
ίδιο τον ελληνικό λαό.

Εποµένως εµείς αυτή την πρόταση έτσι και αλλιώς δεν την πι-
στεύουµε, γιατί είναι ένα δεκανίκι, πραγµατικά, απέναντι στην Κυ-
βέρνηση, ένα δεκανίκι που θα της δώσει ευκαιρία. Τόσο καιρό
όταν ο κόσµος αδυνατούσε να αντεπεξέλθει στις υποχρεώσεις
του, έβγαινε η Κυβέρνηση και έλεγε «εµείς έχουµε τις δηµοσκο-
πήσεις». Τώρα που οι δηµοσκοπήσεις έχουν καταρρεύσει, βρή-
καν µια σανίδα σωτηρίας ότι τώρα θα έχουν τη νοµιµοποίηση.
Διότι και οι εκατόν πενήντα οκτώ Βουλευτές της Νέας Δηµοκρα-
τίας θα ψηφίσουν ότι στηρίζουν την Κυβέρνηση. Αλίµονο αν δεν
το πούνε. Είναι καταδικασµένοι να επωµιστούν και οι εκατόν πε-
νήντα οκτώ όλη αυτή την αντάρα που έχουν δηµιουργήσει στον
ελληνικό λαό και τον έχουν καταντήσει να µην αισθάνεται περή-
φανος. 

Όµως υπάρχει µια διαδικασία που οφείλουµε να την τονί-
σουµε. Και αυτή η διαδικασία δεν είναι καµµία άλλη από τις δυ-
νάµεις οι οποίες πρέπει να έρθουν κοντά στη Νίκη, να
συσπειρωθούν για να αποδείξουν τελικά ότι υπάρχει ελπίδα. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε.
Θα δώσουµε τώρα τον λόγο στον Υπουργό Επικρατείας, κ. Βο-

ρίδη, για πέντε λεπτά. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Ευχαρι-

στώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κοιτάξτε, κύριε Τσακαλώτε, δεν είναι ότι δεν έχουµε απαντή-

σεις σε όλα αυτά. Επαναλαµβάνω όλα αυτά τα οποία τίθενται σή-
µερα ως δήθεν ερωτήµατα, έχουν απαντηθεί στο πόρισµα των
επτακοσίων δεκαπέντε σελίδων σε δύο διαδοχικές συνεδριάσεις,
όλα τα ερωτήµατα αυτά. Απλώς τι γίνεται; Δεν σας αρέσουν οι
απαντήσεις. Οι απαντήσεις δεν είναι βολικές. Είναι διαφορετικό
να λέτε ότι δεν σας απάντησα και διαφορετικό να υπάρχουν για
κάθε ένα από αυτά απαντήσεις που εσείς δεν θέλετε να ακού-
σετε. Και να πρέπει τώρα να τις επαναλαµβάνουµε ξανά και ξανά
και ξανά και ξανά ως δήθεν ερωτήµατα.

Οι υποθέσεις για την εµπλοκή του Πρωθυπουργού. Αν σας ρω-
τήσω, εσείς που κάνετε αυτά τα ερωτήµατα, µπορείτε να µας
πείτε ποιο στοιχείο έχετε; Δεν έχει προσκοµιστεί κανένα στοιχείο
αλλά φταίει ο Μητσοτάκης. Γιατί φταίει ο Μητσοτάκης; Γιατί πρέ-
πει να γίνει πολιτική εκµετάλλευση την οποία επιδιώκετε. Αλλιώς
δεν µπορεί να γίνει. Μα ποιος είπε κάτι τέτοιο; Μα, κανένας. Μα,
κανένας. Όµως, φταίει και κρύβεται. Πρώτα απ’ όλα ο Πρωθυ-
πουργός θα είναι εδώ και θα απαντήσει γι’ αυτά και για όσα
ακόµα θέλετε προφανώς την ώρα της οµιλίας…

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Πότε, θα έλθει, κύριε Βορίδη; Στο τέλος;

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Κοιτάξτε,
κυρία Κωνσταντοπούλου, εγώ αντιλαµβάνοµαι ότι ο αγαπηµένος
σας ρόλος θα ήταν ο ρόλος λαϊκού κατηγόρου σε λαϊκό δικαστή-
ριο. Επειδή αυτή η εποχή έχει παρέλθει και τώρα είστε Αρχηγός
κοινοβουλευτικού κόµµατος, συµπεριφερθείτε αναλόγως. Δεν
είστε κήνσορας των πάντων, δεν έχετε δικαίωµα να υποτιµάτε
τους πάντες και πάντως σίγουρα δεν έχετε δικαίωµα να µιλάτε
µε τον τρόπο που µιλάτε για συναδέλφους Βουλευτές πρωτί-
στως και κυρίως για τον Πρωθυπουργό. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Πότε θα έλθει ο Πρωθυπουργός;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ, κυρία
Πρόεδρε.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Αν ανοί-
ξετε τον Κανονισµό, θα ενηµερωθείτε για το πότε προβλέπεται
να οµιλούν οι Πολιτικοί Αρχηγοί.

Θέλω όµως να πω κάτι άλλο, διότι, πράγµατι, οι συνάδελφοι
από την Ελληνική Λύση, από τη Νίκη αλλά και από τους Σπαρ-
τιάτες έθεσαν ένα ερώτηµα. Ήρθαµε σήµερα εδώ µε µία πρό-
ταση δυσπιστίας. Για ποιον λόγο; Αυτό το ερώτηµα έθεσαν.
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Αυτό, λοιπόν, το ερώτηµα, κύριε Κατρίνη, πρέπει εσείς να το
απαντήσετε. Γιατί το λέω; Εγώ σας πιστώνω κάτι. Καλός πόντος
σήµερα. Το ότι καταφέρατε να βάλετε την Αξιωµατική Αντιπολί-
τευση από κάτω να υπογράφει στην πρόταση δυσπιστίας σας το
δίνω.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Αυτός σας το δίνω. Πράγµατι, καταλαβαίνω την πολιτική αξία

της κινήσεως, ενταγµένη σε µία νευρικότητα ενδεχοµένως µε τις
δηµοσκοπήσεις, που από εκεί που ήσασταν δεύτεροι, σας πήγαν
τρίτους. Ως κίνηση σάς τη δίνω. Πολλώ µάλλον που ο Αρχηγός
της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, όπως είπα, χαρακτήρισε τη
«διαδικασία άνευ αντικειµένου», «χωρίς κανένα πολιτικό αποτέ-
λεσµα», «κοκοροµαχίες» και αφού τα είπε όλα αυτά -τα λέω και
για πίσω, σας απαντώ- ήρθε και έβαλε υπογραφή. Ωραία. 

Όµως το ερώτηµά µου µένει και δεν µου απαντάτε. Όλα αυτά
τα έχουµε συζητήσει πάρα πολλές φορές στην Αίθουσα για τα
οποία έχει γίνει κοινοβουλευτικός έλεγχος και έχετε πάρει απαν-
τήσεις. Μπορεί να µη σας ικανοποιούν διότι είναι διαφορετική
άποψη η δική µας. Δεν σας αρέσει να κάνετε κριτική. Απαντήσεις
όµως έχετε πάρει. Συζητήσεις έχουν γίνει, το έχουµε εξαντλήσει
σε απόλυτο βαθµό όλο αυτό το θέµα όχι άπαξ. 

Και παρακαλώ µην αδικείτε την άποψη µας. Η άποψη της Νέας
Δηµοκρατίας ποτέ δεν υπήρξε -ούτε στο πόρισµά της- ότι υπάρ-
χει µόνο ανθρώπινο σφάλµα. Δεν το έχουµε πει ποτέ αυτό. Τι
έχουµε πει; Έχουµε πει και έχουµε αναδείξει σειρά συστηµικών,
διαχρονικών σφαλµάτων και παθογενειών του σιδηροδρόµου.
Άλλο και τελείως διάφορο το ζήτηµα των ποινικών ευθυνών.
Εσείς τώρα επίτηδες, σκοπίµως και δολίως συγχέετε αυτό που
λέµε. 

Εµείς λέµε: ανθρώπινο σφάλµα και συστηµικά προβλήµατα και
άρα να τι πρέπει να φτιάξουµε και φτιάχνουµε, και θα σας µιλήσει
ο αρµόδιος Υπουργός γι’ αυτά. Εσείς είστε εκείνοι που λέτε «Όχι,
αυτά δεν µας ενδιαφέρουν. Εµάς µας ενδιαφέρει η ποινική ευ-
θύνη του Υπουργού. Τίποτε άλλο». Εσείς τα λέτε αυτά. Άρα, λοι-
πόν, να εστιάσουµε τη διαφωνία µας. Δεν είναι σε αυτό που λέτε
είναι σε κάτι άλλο.

Εγώ όµως έρχοµαι ξανά στο ερώτηµα που έκανα και στον Αρ-
χηγό σας και ήλπιζα κάπως να το απαντήσετε σήµερα. Αυτό που
µας έφερε άρον άρον σήµερα εδώ σε αυτήν την πρόταση δυσπι-
στίας, για όλα αυτά που έχουµε συζητήσει πενήντα φορές, ήταν
το άρθρο από το «ΒΗΜΑ»; Ήταν αυτή η µεγάλη ειδοποιός δια-
φορά, αυτό το καινούργιο συγκλονιστικό στοιχείο το οποίο δήθεν
δεν υπήρχε και µας έφερε σήµερα εδώ ή ήταν ότι αποφασίσατε
να ενεργήσετε ακριβώς πια εκπροσωπώντας άλλου τύπου συµ-
φέροντα µη πολιτικά, και το χειρότερο ακόµα να σύρετε από
πίσω και όλη την αριστερή Αντιπολίτευση στην εξυπηρέτηση
αυτών των συµφερόντων; Αυτό να µου εξηγήσετε, γιατί εγώ από
την αλληλουχία γεγονότων δεν µπορώ να δω κάποια άλλη δια-
φοροποίηση. Οι υποκλοπές έχουν γίνει και έχουν συζητηθεί δύο
χρόνια.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Και δεν είναι µέσα.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Και δεν

είναι καν µέσα. Τα ζητήµατα του Ευρωκοινοβουλίου, του ψηφί-
σµατος, είναι τρεις µήνες πριν. Τα ζητήµατα των Τεµπών τα
έχουµε συζητήσει κατ’ επανάληψη. Γιατί ήρθαµε σήµερα εδώ; Τι
συνέβη και ξαφνικά σηκώθηκε ο κ. Ανδρουλάκης και είπε: «σή-
µερα να κάνουµε µια πρόταση δυσπιστίας», αν όχι η προνοµιακή
σχέση που έχει αναπτύξει µε το συγκεκριµένο συγκρότηµα; Αυτό
είναι στο οποίο είστε έκθετοι, αυτό είναι που κάνει ύποπτη την
πολιτική σας πια κινητροδότηση και στόχευση.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Τον λόγο έχει η κ.

Κωνσταντοπούλου για την τρίτη και τελευταία της παρέµβαση,
όπως οµοφώνως αποφασίσαµε.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Κύριε Πρόεδρε, επιτρέψτε µου να πω ότι είναι ορατό -
το λέω απλώς και µόνο για τους πολίτες για να ξέρουν- ότι κάθε
φορά που ζητάω να µιλήσω, υπάρχει ο επιτετραµµένος του Προ-
έδρου της Βουλής ο οποίος σηκώνεται ανησυχώντας και έρχεται
προς τον Αντιπρόεδρο να πει: «Μην την αφήσεις να µιλήσει
πολύ». 

Επειδή εµείς το βλέπουµε και ξέρουµε, κύριε Μπαγιώκο, και
επειδή η διαδικασία εδώ δεν µπορεί να µπει στην προκρούστειο
κλίνη της συγκάλυψης που την ξέρετε πάρα πολύ καλά, το λέω
για να ξέρουν οι πολίτες ακριβώς τι συµβαίνει. Ακόµη και για το
να µη µιλήσουµε και για τις διακοπές τις εσκεµµένες που γίνανε
πριν και για τις παρεµβάσεις τις εσκεµµένες που γίνανε πριν και
για να µην ειπωθούν και να µην ακουστούν αυτά που πρέπει,
υπάρχει εκεί εκπρόσωπος του Προέδρου της Βουλής, ο κ. Μπα-
γιώκος, ο οποίος µετακινείται κάθε φορά όταν ζητάω εγώ τον
λόγο για να διασφαλίσει ότι δεν θα φέρω σε πάρα πολύ δύσκολη
θέση την Κυβέρνηση και τον κ. Βορίδη, που αυτήν τη στιγµή έχει
ξεκαρδιστεί στα γέλια σα να συζητάµε για κάτι πραγµατικά εύ-
θυµο.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Με εσάς
γελάω, κυρία Κωνσταντοπούλου.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Κύριε Βορίδη, δεν συζητάµε κάτι εύθυµο.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Με εσάς
γελάω, όχι µε τη διαδικασία. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Επειδή είπατε ότι θα ήταν αγαπηµένος µου ρόλος να
είµαι λαϊκός κατήγορος σε λαϊκό δικαστήριο, σας το ξανάπα.
Όταν λέτε τέτοια πράγµατα, δείχνετε ότι αισθάνεστε κατηγορού-
µενος και ότι αισθάνεται κατηγορούµενη και ολόκληρη η Κυβέρ-
νηση. Δεν είµαι λαϊκός κατήγορος, αλλά σας κατηγορεί ο λαός
και η κοινωνία και όλοι οι πολίτες. Δεν είµαι λαϊκός κατήγορος.
Είµαι, όµως και είναι τιµή µου µεγάλη που είµαι συνήγορος τριών
οικογενειών θυµάτων, δικών σας θυµάτων, παιδιών και ανθρώ-
πων που σκοτώσατε µε τις πράξεις και τις παραλείψεις σας, για
τα οποία δεν έχετε απολογηθεί.

Ο κύριος Πρωθυπουργός οφείλει να έρθει εδώ. Αυτό σας ρώ-
τησα πριν να απαντήσετε και µου είπατε ότι είµαι λαϊκός κατή-
γορος. Πότε θα έρθει; Η απάντησή σας είναι ότι θα έρθει στο
τέλος, για να µην µπορεί κανείς να µιλήσει µετά από την οµιλία
του; 

Και αυτό ενέργεια συγκάλυψης είναι. Και όλη αυτή η στηµένη
διαδικασία εκ µέρους σας ενέργεια συγκάλυψης είναι. Ενέργεια
συγκάλυψης ήταν και το µπάζωµα του τόπου του εγκλήµατος µε
ενεργό ανάµειξη του κ. Μητσοτάκη και του κ. Αγοραστού, για την
οποία πρέπει να δώσει απαντήσεις. Ενέργεια συγκάλυψης ήταν
και το µοντάζ το οποίο διοχετεύτηκε από την πρώτη στιγµή στα
µέσα ενηµέρωσης για να επηρεάσει την κοινή γνώµη. Ενέργεια
συγκάλυψης ήταν και η εντολή σε όλους σας επί µήνες να µην
αναφέρετε τη λέξη Τέµπη µέσα σε αυτήν την Αίθουσα, να µην
ακούγεται η λέξη Τέµπη, γιατί πιστεύατε ότι διά της σιωπής και
διά της παρασιώπησης, οι νεκροί θα ξεχαστούν. Τα παιδιά αυτά
που έχασαν τη ζωή τους, τους την αφαιρέσατε, νοµίζατε ότι θα
ξεχαστούν.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υφυπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτικής
Πολιτικής): Ντροπή! Τι λέτε; Τι είναι αυτά που λέτε; 

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Δηµο-
κρατίας)

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ότι θα σταµατήσουν να ζητούν δικαιοσύνη οι γονείς
τους, τα αδέρφια τους, οι συγγενείς τους, τα παιδιά τους, οι σύν-
τροφοί τους.

Κύριε Βορίδη, τα Τέµπη δεν είναι οικονοµικό µόνο αδίκηµα.
Είναι αδίκηµα - κακούργηµα, µε ανθρώπινα θύµατα. Όταν έρχε-
στε εδώ και λέτε πού είναι οι ενέργειες συγκάλυψης την ώρα που
είστε υπόλογοι για τόσες πολλές ή όταν έρχεστε και λέτε ότι
αποφάσισε η Βουλή, δεν αποφάσισε καµµία Βουλή. Αποφάσισε
η παράταξή σας, η Κυβέρνησή σας, η Νέα Δηµοκρατία µόνη της
για τον εαυτό της. Αυτού του είδους τα φιρµάνια αυτοαθώωσης,
ούτε η Ιερά Εξέταση δεν τα είχε σκεφτεί. Να αποφασίζουν, δη-
λαδή, οι ελεγχόµενοι ότι αθωώνουν τον εαυτό τους και όταν τους
κατηγορούν τα θύµατα, οι οικογένειες και ολόκληρη η ελληνική
κοινωνία στην οποία κάποιοι εξακολουθούµε να βρισκόµαστε και
να περπατάµε στο δρόµο, τότε είπατε ότι είναι οικονοµικοί πα-
ράγοντες που επηρεάζουν ή πολιτική εκµετάλλευση. 

Ακούστε. Ό,τι και να κάνετε, ό,τι και να πείτε και όσο κι αν το
διασκεδάσετε εδώ µέσα, γιατί µας το δείχνετε µε µεγάλη ζέση
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το πόσο διασκεδάζετε, το έγκληµα των Τεµπών ούτε θα ξεχαστεί
ούτε θα συγκαλυφθεί ούτε πρόκειται να παρασιωπηθούν οι ευ-
θύνες. Η ευθύνη του κ. Μητσοτάκη, ούτε θα παραγραφεί ούτε
πρόκειται να εξαϋλωθεί µε αυτά τα τεχνάσµατα. Και αν τελικά
επιλέξει, θα έπρεπε να εκτιµήσει ότι έχει µία ευκαιρία πρώτης τά-
ξεως να έρθει να δώσει λόγο στη Βουλή, κάτι το οποίο αποφεύ-
γει, όπως ο διάολος το λιβάνι. Το αποφεύγει, όπως ο ένοχος
αποφεύγει να δώσει εξηγήσεις. 

Αν, λοιπόν, πιστεύετε ότι εµείς θα καθίσουµε ήσυχα και θα πε-
ριµένουµε την τελευταία ώρα της τελευταίας ηµέρας για να εµ-
φανιστεί ο Πρωθυπουργός και να τον χειροκροτήσετε όρθιοι,
αυτό να ξέρετε ότι θα είναι πάρα πολύ µεγάλη προσβολή στα θύ-
µατα και στις οικογένειες. Αυτή η εικόνα που ετοιµάζεστε να στή-
σετε -και σας προτρέπω να µην την στήσετε- να χειροκροτάτε
όρθιοι τον Πρωθυπουργό που θα έρθει στο τέλος για τη συγκά-
λυψη, να ξέρετε ότι είναι µια εικόνα ύβρεως στην κοινωνία και
στα θύµατα, που δεν πρόκειται να ξεχαστεί και που δεν πρόκειται
η ιστορία να την διαγράψει από τις πιο µαύρες σελίδες της.

Κατά τα άλλα, εγώ σας καλώ για άλλη µία φορά να σταµατή-
σετε να παίζετε εδώ µέσα παιχνίδια εντυπώσεων και παιχνίδια
κατατροµοκράτησης και κατασίγασης όποιου αντιδρά, να στα-
µατήσετε να προσπαθείτε να ελέγξετε τη διαδικασία για να µην
ακουστούν αυτά που λέµε. Είναι τροµακτικό ότι την πρώτη µέρα
συνεδρίασης της εξεταστικής επιτροπής η ΕΡΤ δεν έδειξε τίποτα
στο κεντρικό δελτίο, αλλά έδειξε τη σύγκρουση των δύο φτερών
δύο αεροπλάνων. Είναι τροµακτικό για τη συγκάλυψη την οποία
µεθοδεύετε και η οποία έχει σχέση µε τα δικά σας συµφέροντα
και µάλιστα µε πολύ ταπεινά αίτια που ισχύουν και συντρέχουν
στο πρόσωπό σας, κύριε Βορίδη, και στο πρόσωπο του ίδιου του
Πρωθυπουργού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Τον λόγο έχει ζητή-
σει η κ. Τζάκρη, η Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ,
για την οµιλία της.

Ορίστε, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η σηµερινή

πρόταση δυσπιστίας απέναντι στην Κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας που κατέθεσε η Αντιπολίτευση, είναι µια κραυγή αγωνίας
όλης της κοινωνίας µπροστά στην πρωτοφανή πολιτική παρακ-
µής συνολικά του νεοφεουδαρχικού συστήµατος που έχει εγκα-
ταστήσει στη χώρα η Νέα Δηµοκρατία και προσωπικά ο
Πρωθυπουργός, ο Κυριάκος Μητσοτάκης, και µπροστά στον ατε-
λείωτο κατήφορο που οδηγείται πλέον όλη η χώρα σε όλα τα επί-
πεδα κοινωνικό, θεσµικό και εθνικό. 

Η πρόταση δυσπιστίας, την οποία συνυπογράφουµε, έχει να
κάνει µε την κορυφαία κυβερνητική εγκληµατική αδιαφορία σε
θέµατα ασφάλειας στον ελληνικό σιδηρόδροµο που οδήγησε τε-
λικά στο έγκληµα των Τεµπών την ώρα µάλιστα που ο αρµόδιος
Υπουργός εγκαλούσε και προκαλούσε και διαβεβαίωνε ότι δεν
τίθεται καν θέµα ασφαλείας στο σιδηρόδροµο. Αυτός, λοιπόν, ο
πολιτικός άνδρας είχε την ανιστόρητη και µη ηθικά πολιτική
στάση να είναι και πάλι υποψήφιος, µη αναλαµβάνοντας ουσια-
στικά όχι την ποινική αλλά ούτε καν την πολιτική ευθύνη που τον
βαραίνει, καταφεύγοντας στην πολιτική θαλπωρή που του προ-
σέφερε το όνοµα και το τζάκι το οποίο τον έβγαλε.

Παντελή, όµως, έλλειψη ηθικής τόσο σε ανθρώπινο όσο και σε
πολιτικό επίπεδο έδειξε και διαρκώς δείχνει ο ενορχηστρωτής
Πρωθυπουργός, Κυριάκος Μητσοτάκης, πολιτικός γάµος και
κληρονόµος και ο ίδιος από αυτούς που θεωρούν τη χώρα πως
τους ανήκει δικαιωµατικά ελέω κληρονοµικού δικαίου, γιατί την
ώρα του πάνδηµου θρήνου, την ώρα του εθνικού πένθους, την
ώρα του προσωπικού πόνου η επιτελική κρατική µηχανή Μητσο-
τάκη χωρίς αιδώ και αίσθηµα συµπόνιας µε πολιτική ψυχρότητα
σχεδίασε και υλοποίησε άµεσα ένα πρωτοφανές για τα χρονικά
του τόπου µας έγκληµα πολλαπλής συγκάλυψης του εγκλήµατος
και της βεβήλωσης των νεκρών, γιατί µε εντολή σε ανώτατο επί-
πεδο συσκότισαν πλήρως την έρευνα, κατέστρεψαν τα στοιχεία
που υπήρχαν στον τόπο του εγκλήµατος, µπάζωσαν κάθε στοι-
χείο που θα αναδείκνυε την αλήθεια και κανείς δεν αναλαµβάνει
την ευθύνη γι’ αυτό. 

Το γεγονός αυτό αποτελεί µείζονα υποχώρηση του κράτους
δικαίου. Αποτελεί καθεστωτική αντίληψη εκ µέρους της Κυβέρ-

νησης της Νέας Δηµοκρατίας και αυτοτελές έγκληµα που πλέον
ρητά εµπλέκει την κυβερνητική µηχανή στο υψηλότατο επίπεδο
που καλείται να δώσει πειστικές εξηγήσεις και στη Βουλή και
στον ελληνικό λαό.

Δεν αρκεστήκατε, όµως, κύριε Βορίδη, µόνο στην καταστροφή
και στην αποµάκρυνση κρίσιµων αποδεικτικών στοιχείων από τον
τόπο του εγκλήµατος. Ως κοινοί ποινικοί εγκληµατίες που παρα-
χαράσσουν τα αυθεντικά στοιχεία και τα αλλοιώνουν προκειµέ-
νου να συσκοτίσουν τα εγκλήµατα και να απαλλάξουν από την
ευθύνη τους εγκληµατίες αλλάξατε τους διαλόγους σαν τους πα-
ραχαράκτες που φτιάχνουν ψεύτικες επιταγές για να ενισχύσετε
το επιχείρηµά του προσωπικού λάθους που σας επέδειξε εξ
αρχής ο ακριβοπληρωµένος άγνωστος κ. Γκρίνµπεργκ και εκφώ-
νησε από την αρχή ο Πρωθυπουργός.

Η αλλοίωση, λοιπόν, και παραχάραξη των διαλόγων που εξυπη-
ρέτησε κατ’ εξοχήν το αφήγηµα του ανθρώπινου λάθους, αποτελεί
αυτοτελές ποινικό έγκληµα, στο οποίο εµπλέκονται τόσο σε πολι-
τικό επίπεδο οι ιθύνοντες νόες -δηλαδή, ο Πρωθυπουργός και οι
πολιτικοί που µετέφεραν τις πολιτικές του αποφάσεις- όσο και σε
επίπεδο εκτέλεσης του εγκλήµατος οι φυσικοί αυτουργοί. 

Η Κυβέρνησή σας προσπαθεί να επιβιώσει µε πρωτοφανή αλ-
λοίωση στοιχείων και κατασκευή ψεµάτων του κοινού Ποινικού
Δικαίου. Η κατάσταση αυτή που έχετε οδηγήσει τη χώρα, κύριε
Βορίδη, δεν µπορεί άλλο να γίνει ανεκτή σε κανένα επίπεδο. Και
αυτό σας το φωνάζουν πλέον όλες οι κοινωνικές οµάδες. Είστε
µια Κυβέρνηση ψευτών, παραχαρακτών, νεογκεµπελίσκων, που
έχετε αντικαταστήσει την πολιτική µε την ψυχρή, ανελέητη και
καλοπληρωµένη προπαγάνδα των πολιτικών µυθευµάτων και των
ψεµάτων σας. 

Αντί να αντιµετωπίσετε τα πραγµατικά προβλήµατα που πνί-
γουν τον κόσµο, χρησιµοποιείτε την ψηφιακή προπαγάνδα µόνο
για να διαµορφώσετε τις απόψεις της κοινής γνώµης. Δεν αφή-
νετε, στο πλαίσιο του θεµελιώδους σεβασµού της δηµοκρατίας,
τους πολίτες να αποφασίσουν µε βάση τα στοιχεία. Δηµιουργείτε
παντού ψεύτικα και παραχαραγµένα στοιχεία τα οποία, ακολού-
θως µέσα από τα πληρωµένα µέσα σας και το πλέγµα χειραγώ-
γησης της κοινής γνώµης, διοχετεύετε µε καταιγιστικούς
επικοινωνιακούς ρυθµούς στους πολίτες. Έχετε δηµιουργήσει
στον δηµόσιο χώρο µια δυστοπική και πνιγηρή συνθήκη από την
οποία όλες και όλοι πλέον προσπαθούν να ξεφύγουν. 

Είστε µια Κυβέρνηση ανεύθυνων που µε περισσή δειλία προ-
σπαθείτε να κρατήσετε γερά την παχυλή και πολλαπλά διαπλε-
κόµενη εξουσίας σας. Προσπαθείτε να υποστυλώσετε το
οικοδόµηµά σας που όµως τρίζει γιατί έχει θεµελιωθεί µε τα
παλιά υλικά άλλων σκοτεινών εποχών, όπως οι παρακολουθήσεις
πολιτικών, στρατιωτικών και δικαστών. Έχετε αλλάξει απλώς τα
παραδοσιακά µέσα των χαφιέδων που χρησιµοποιούσαν οι πο-
λιτικοί σας πρόγονοι µε σύγχρονα ψηφιακά. Δηµιουργήσατε τον
ψηφιακό χαφιεδισµό, γιατί δεν γνωρίζετε να κάνετε πολιτική στο
επίπεδο της κοινωνίας. 

Τρίζει το οικοδόµηµά σας, γιατί βασίζεται στη χυδαία συναλ-
λαγή, αυτήν που δεν καθαρίζει τη λάσπη αλλά απλώς προσπαθεί
να την κρύψει. Δεν έχει τέλος αυτός ο κατήφορος της κατάλυσης
του κράτους. Πώς να εξηγήσεις ότι όλοι οι παρακολουθούµενοι
-πλην ολίγων εξαιρέσεων- δεν κατέφυγαν στη δικαιοσύνη; 

Σας βαραίνουν, όµως, και άλλα σκάνδαλα και συγκαλύψεις,
εκτός από το πανευρωπαϊκό σκάνδαλο των παρακολουθήσεων,
που διασύρει τη χώρα µας σε όλη την Ευρώπη µε δική σας ευ-
θύνη καθώς θίγει βασικά δικαιώµατα πάνω στα οποία εδράζεται
η δηµοκρατία µας για την οποία πάλι αρνηθήκατε την πραγµα-
τική έρευνα µε το πραξικόπηµα που κάνατε στις ανεξάρτητες
αρχές, στην προσπάθειά σας να τις καταστήσετε εξαρτηµένες.

Σας βαραίνει και το εκτεταµένο σκάνδαλο της καθεστωτικής
σας έπαρσης. Ένα σκάνδαλο που πάλι πάτε να συγκαλύψετε,
αυτό της διαρροής των προσωπικών δεδοµένων των Αποδήµων
Ελλήνων. Πάλι έχουµε απαξίωση των δηµοκρατικών θεσµών,
πάλι ψηφιακή δυστοπία υποκλοπών δεδοµένων, πάλι εµπλεκό-
µενο το κόµµα της Νέας Δηµοκρατίας σε διεθνούς κλίµακας
σκάνδαλο, καθώς µηνύεστε σωρηδόν σε πολλές χώρες όπου λει-
τουργεί το κράτος δικαίου. Ακόµη και στη χώρα µας, όµως, τσου-
νάµι είναι οι αγωγές των Ελλήνων πολιτών που προσφεύγουν στο
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Διοικητικό Πρωτοδικείο Αθηνών µε αγωγές και ζητούν χρηµατική
ικανοποίηση λόγω ηθικής βλάβης.

Είναι προφανές, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Νέας Δη-
µοκρατίας, ότι επιτρέψατε την αντιδηµοκρατική και ποινικά κο-
λάσιµη διαρροή προσωπικών δεδοµένων των αποδήµων για να
δώσετε πλεονέκτηµα στους δικούς σας υποψηφίους. 

Πόσος «πολιτικαντισµός», όµως, πια, κύριε Βορίδη; Πόση ωµή
απαξίωση των θεσµών και έλλειψη σεβασµού προς τους συµπο-
λίτες µας τα δεδοµένα των οποίων µετατρέψετε σε εµπόρευµα; 

Πόσοι ακριβώς εµπλέκονται σε αυτό το σκάνδαλο, κύριε Μη-
τσοτάκη; Σε πόσους άλλους υποψηφίους σας έχετε διαρρεύσει
τα προσωπικά δεδοµένα των αποδήµων; Γιατί µόνο οι αφελείς
πιστεύουν ότι αυτά τα έχει µόνο η κ. Ασηµακοπούλου, που
απλώς, -στην κούρσα του ανταγωνισµού των υποψηφίων, λει-
τουργώντας όχι εντελώς απερίσκεπτα αλλά µε το περισσό πολι-
τικό θράσος της καθεστωτικής ατιµωρησίας µε την οποία έχετε
εκπαιδεύσει τα στελέχη σας- έσπευσε να τα χρησιµοποιήσει
πρώτη και καλύτερη.

Σε οποιαδήποτε άλλη υπεύθυνη χώρα µε κανόνες δικαίου σε
λειτουργία, η αρµόδια Υπουργός θα είχε παραιτηθεί από µόνη
της. Η κ. Κεραµέως, όµως, κατανοεί την πολιτική ευθύνη µε
όρους µεγαλοαστικής τάξης όπου η ιστορία την έταξε για µε-
γάλα και σπουδαία πολιτικά επιτεύγµατα. Όµως από όποιες θέ-
σεις διέρχεται η κ. Κεραµέως, αυτό που έχει επιτύχει µέχρι τώρα
είναι η διαρροή προσωπικών δεδοµένων. Είχαµε των µαθητών
στο Υπουργείο Παιδείας, έχουµε των αποδήµων στο Υπουργείο
Εσωτερικών και δεν ξέρουµε τι άλλο µπορεί να ακολουθήσει. 

Γιατί η παραίτηση στελέχους µη εκλεγµένου αλλά διορισµέ-
νου, όπως ο αποδιοποµπαίος γενικός γραµµατέας, δεν συνιστά
ανάληψη της πολιτικής ευθύνης. Είναι σαν να πληρώνει ο κλητή-
ρας µιας εταιρείας την κλοπή σηµαντικών εγγράφων. Το Υπουρ-
γείο Εσωτερικών, όµως, έχει πολιτικό προϊστάµενο που έχει την
κατά νόµο ευθύνη για τη φύλαξη των προσωπικών δεδοµένων
των πολιτών. 

Σε κάθε περίπτωση, η κ. Κεραµέως απέτυχε στη διαφύλαξη
των στοιχείων και υπονόµευσε ως εκ τούτου την ίδια τη διαδικα-
σία της επιστολικής ψήφου. Η Υπουργός, η κ. Κεραµέως, αντι-
λαµβάνεται, όµως, το Υπουργείο Εσωτερικών ως παράρτηµα της
Νέας Δηµοκρατίας. 

Εγείρεται, λοιπόν, το µείζον ερώτηµα: Πώς µπορούµε να είµα-
στε σίγουροι ότι δεν έχουν διαρρεύσει και άλλοι κατάλογοι µε
προσωπικά δεδοµένα που πρέπει να προστατεύει το Υπουργείο
Εσωτερικών; Δεν µπορεί για ένα τέτοιο σκάνδαλο να µην παραι-
τείται κανένας πολιτικός. Πάλι φταίει ένας υπάλληλος όπως και
για το έγκληµα των Τεµπών. 

Το σαθρό οικοδόµηµά σας, όµως, κύριε Μητσοτάκη, τρίζει
γιατί έχει θεµελιωθεί στις υποκλοπές από το κόµµα σας και στην
υφαρπαγή από την Κυβέρνησή σας του µόχθου των εργαζοµέ-
νων, ενός µόχθου που αφού τον αρπάζετε καθηµερινά και ανε-
ρυθρίαστα µε τις ληστρικές πολιτικές σας, τον µεταφέρετε
στους οικονοµικούς εντολείς σας αυτούς που σας συγκρατούν
στην εξουσία για να τους προσφέρετε ακόµα µεγαλύτερα κέρδη,
ακόµη περισσότερη απαξίωση του παραγωγικού, για τους πολ-
λούς και τις πολλές, κοινωνικού κράτους. 

Κύριε Μητσοτάκη, µετατρέψατε σε εµπόρευµα την υγεία, µε-
τατρέψατε σε εµπόρευµα την παιδεία, ξεπουλάτε οτιδήποτε δη-
µόσιο έχετε χτίσει ένα αποκρουστικό και δυστοπικό σύγχρονο
µητσοτακικό φέουδο, από το οποίο ακόµη και εσείς θέλετε να
αποδράσετε όπως φηµολογείται και όπως διαψεύδετε. Γιατί
αυτό που ζούµε δεν είναι το φιλελεύθερο κράτος που πάλι πα-
ραχαράσσετε και παριστάνετε ότι υπηρετείται. Είναι µια «µητσο-
τακκή» φεουδαρχία, πολύ µακριά από το ευρωπαϊκό κεκτηµένο
του κράτους δικαίου, της λειτουργίας των θεσµών και της ρητής
διάκρισης των εξουσιών. 

Δεν «µένετε Ευρώπη», κυρίες και κύριοι της Νέας Δηµοκρα-
τίας, αλλά φεύγετε από την Ευρώπη. Σε όλους τους ευρωπαϊ-
κούς µέσους όρους οδηγείτε τη χώρα στις τελευταίες θέσεις. 

Πίσω, όµως, από το προσωπείο που επιµελώς φιλοτεχνείτε
στα κοινωνικά µέσα, κρύβεται ό,τι πιο συντηρητικό και αναχρο-
νιστικό πρέπει να τινάξει από πάνω της η ελληνική κοινωνία για
να αλλάξει σελίδα ο τόπος µας. 

Κύριε Μητσοτάκη, είστε ο εκπρόσωπος των ολιγαρχών που
αποµυζάτε τον µόχθο του απλού κόσµου και µεταφέρετε µέσω
της ακρίβειας στις εκατό οικογένειες για τις οποίες εργάζεστε
µε σχέδιο. Δουλεύετε για τις τράπεζες των 3,5 δισεκατοµµυρίων
ευρώ κερδών τον χρόνο, κερδών από τα θηριώδη επιτόκια. Δου-
λεύετε για τις εταιρείες ενέργειας, για τα διυλιστήρια, για τις µε-
γάλες αλυσίδες. Σε αυτούς µεταφέρετε τον µόχθο του ελληνικού
λαού όπως βεβαίως και στους εθνικούς εργολάβους και κατα-
σκευαστές. 

Κανόνες πραγµατικοί δεν υπάρχουν πουθενά µόνο απευθείας
αναθέσεις και ακόµη πιο απευθείας φωτογραφικοί διαγωνισµοί
για τους υµετέρους. Για τους πολλούς υπάρχουν ανυπέρβλητα
κριτήρια. Όλες οι πολύ µικρές και µικρές επιχειρήσεις είναι εκτός
χρηµατοδοτήσεων από το Ταµείο Ανάπτυξης. Μόνο οι εκλεκτοί
φίλοι σας είναι εκτός αυτού. 

Είστε η Κυβέρνηση των µυστικών συνοµιλιών στα εθνικά θέ-
µατα. Είστε η Κυβέρνηση που σε ανώτατο επίπεδο υποκλίνεστε
επικίνδυνα στον αναθεωρητικό γείτονα, ενώ παραλείπετε να έρ-
θετε στη Βουλή στη συζήτηση του πορίσµατος της Εξεταστικής
Επιτροπής για τα Τέµπη, απαξιώνοντας πλήρως τους πενήντα
επτά νεκρούς που έπρεπε πρωτίστως να τιµάτε. Επιλέγετε αντ’
αυτού να πηγαίνετε σε τελετές παραλαβής σύγχρονων ελικόπτε-
ρων για την Πολεµική Αεροπορία που θα µπορούσαν να γίνουν
µια µέρα αργότερα, ξεχνώντας βεβαίως να πείτε ότι αυτά παραγ-
γέλθηκαν από την κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ. 

Κύριε Βορίδη, όσο κι αν σας πονάει, το ψήφισµα της ολοµέ-
λειας του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου της 7ης Φεβρουαρίου του
2024 είναι ένας κόλαφος για την Κυβέρνησή σας, µε χαρακτηρι-
σµούς που µέχρι τώρα συνηθίζονται µόνο για τις ανελεύθερες
δηµοκρατίες. Είναι ένα ψήφισµα που υπερψηφίστηκε από τέσ-
σερις πολιτικές οµάδες συµπεριλαµβανοµένης και αυτής του
Μακρόν. 

Και µην ξεχνάτε ότι στη θέση για την ελευθερία του Τύπου η
Ελλάδα είναι τελευταία στην Ευρωπαϊκή Ένωση, κάτω από την
Ουγγαρία, στον δείκτη διαφθοράς προτελευταία στην Ευρω-
παϊκή Ένωση στον δείκτη δηµοκρατίας από ανεξάρτητους ορ-
γανισµούς στη θέση είκοσι δύο και είκοσι τέσσερα αντίστοιχα,
δηλαδή στις τελευταίες θέσεις σε όλη την Ευρώπη. 

Πόση ακόµη διάλυση µπορεί να αντέξει η ελληνική κοινωνία,
κύριε Βορίδη, και µέχρι πότε από τις ανελεύθερες επιλογές σας;

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η πρόταση δυσπιστίας, δεδοµέ-
νων των κοινοβουλευτικών συσχετισµών, περισσότερο αντιπρο-
σωπεύει µια συλλογική συµβολική αποτύπωση του δηµοσίου
αισθήµατος και γι’ αυτόν τον λόγο και υπογράψαµε και τη στη-
ρίζουµε. Γιατί όταν µια Κυβέρνηση προκαλεί διαρκώς και βρίσκε-
ται σε δυσαρµονία µε το πραγµατικό εκλογικό σώµα, πρέπει να
της αποδίδεται η αρµόζουσα απαξία. 

Η λύση, όµως, όπως ορθά και ξεκάθαρα διατύπωσε ο Πρό-
εδρος του ΣΥΡΙΖΑ είναι η άµεση προσφυγή στις κάλπες, για να
µπορέσει ο θεατής να έχει δηµοκρατικά και να µπορέσει η ελλη-
νική κοινωνία να αναπνεύσει από την αντικοινωνική και αντιθε-
σµική διακυβέρνηση την οποία ασκεί ο ίδιος προσωπικά. Ακόµη
και όσοι επικαλούνται το επιχείρηµα ότι έχει νωπή λαϊκή εντολή,
γνωρίζουν ότι αυτή η εντολή υπεξαιρέθηκε µε έναν καταιγισµό
ψεµάτων και συνειδητής παραποίησης της πραγµατικότητας. Σε
λιγότερο από έναν χρόνο αποκαλύφθηκαν όσα συγκάλυπτε και
είναι τόσο επικίνδυνος για τη δηµοκρατία µας, γιατί δεν είναι ο
εξωτερικός αλλά είναι ο εσωτερικός εχθρός της. 

Υπερψηφίζουµε την πρόταση δυσπιστίας και επιµένουµε για
την ταχύτερη δυνατή προσφυγή µας σε εκλογές. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε την κ.
Τζάκρη. 

Τον λόγο έχει ζητήσει ο κ. Κατρίνης, Κοινοβουλευτικός Εκπρό-
σωπος του ΠΑΣΟΚ, για µια σύντοµη παρέµβαση.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Πολύ σύντοµα, κύριε Πρόεδρε.
Δεν ξέρω αν είναι εδώ ο κ. Βορίδης ή εάν βλέπει τα πέναλτι.

Είναι και κρίσιµος ο αγώνας της εθνικής. Θέλω όµως να του
απαντήσω. Να ξεκινήσω λέγοντας ότι κατανοώ την ευαισθησία
του να ξεκινήσει την τοποθέτησή του, εκφράζοντας τη συµπα-
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ράστασή του στα κόµµατα τα οποία εµείς επιλέξαµε να µη συνυ-
πογράψουν την πρόταση δυσπιστίας. Διότι ναι, η πρόσκλησή µας
δεν απευθυνόταν σε αυτά τα κόµµατα. Και καταλαβαίνω ότι ο κ.
Βορίδης ξεκίνησε έτσι την τοποθέτησή του γιατί στο δικό του πο-
λιτικό τόξο, τους Σπαρτιάτες, την Ελληνική Λύση και τη Νίκη πι-
θανότατα να τους αισθάνεται πολύ κοντά και γι’ αυτό κιόλας
ξεκίνησε την τοποθέτησή του µε αυτή την αγωνία. 

Θέλω όµως -και κρίµα που δεν είναι εδώ να το ακούσει ο κύ-
ριος Υπουργός που υπερασπίζεται την Κυβέρνηση- να σχολιάσω
κάποια από τα λεχθέντα του. Είπε ο κ. Βορίδης για το θέµα των
Τεµπών, επί λέξει, «αυτά που έχουµε συζητήσει πενήντα φορές».
Και θα ήθελα να τον ρωτήσω αν ήταν εδώ, κουραστήκατε κύριε
Βορίδη και για το θέµα των Τεµπών να συζητάτε; Διότι φαίνεται
ότι δεν κουράστηκε κανένας εκτός από εσάς. 

Όµως, είναι ακριβώς, κύριε Πρόεδρε, η ίδια αντίληψη που εκ-
φράστηκε λίγους µήνες πριν από τον οµογάλακτό του τον κ. Γε-
ωργιάδη, ο οποίος έλεγε ότι δεν ασχολείται κανένας µε την
εξεταστική για τα Τέµπη, αλλά ο κ. Γεωργιάδης δεν διαγράφηκε,
όπως διαγράφηκε ο κ. Ταµήλος σήµερα που έκανε µια παρόµοια
δήλωση, γιατί πιθανόν ο κ. Γεωργιάδης τυγχάνει µιας πρωτοφα-
νούς ασυλίας από τον κ. Μητσοτάκη ή από εξωθεσµικούς παρά-
γοντες και δεν είχε την ίδια αντιµετώπιση µε τον κ. Ταµήλο
σήµερα. 

Είπε ο κ. Βορίδης και αναρωτήθηκε γιατί -λέει- το ΠΑΣΟΚ, το
ενδιαφέρει η ποινική ευθύνη Υπουργού. Λέω ακριβώς τα λεχ-
θέντα του. Δεν ενδιαφέρει την Κυβέρνηση πιθανή ποινική ευθύνη
Υπουργού για την τραγωδία των Τεµπών; Εµάς δε, µας ενδιαφέ-
ρουν πιθανές ποινικές ευθύνες και γι’ αυτό θέλουµε να χυθεί
άπλετο φως σε αυτή την υπόθεση, αλλά εσάς δεν σας ενδιαφέ-
ρει και το αποκαλύψατε. Και µάλιστα είπε ο κ. Βορίδης ότι και µε
τις υποκλοπές -λέει- δεν έγινε τίποτα. Τι βιάζεται να προκαταλά-
βει µήπως τη διερεύνηση από τη δικαιοσύνη; Ξέρει κάτι και δεν
µας το έχει πει; Θέλει µήπως να το µοιραστεί µαζί µας, που λέει
ότι δεν έγινε τίποτα µε την υπόθεση των υποκλοπών; 

Και τελειώνοντας. Επειδή ο κ. Βορίδης µε ευκολία θέλει να πε-
ράσει τη λάσπη -σε αυτά είναι πρώτοι όλοι οι Υπουργοί προπα-
γάνδας της Νέας Δηµοκρατίας που όλως τυχαίως προέρχονται
από την ίδια πολιτική µήτρα- µίλησε για οικονοµικά συµφέροντα,
γιατί εµείς ακούσαµε το δηµοσίευµα της έγκριτης εφηµερίδας
που µιλάει για παραποίηση ηχητικού ντοκουµέντου. 

Τον παραπέµπω, λοιπόν -και τελειώνω µε αυτό- στο tweet του
επί δέκα χρόνια διευθυντή της εφηµερίδας αυτής, κ. Καρακούση,
που λέει: «Προκαλούν τους πάντες τα κυβερνητικά στελέχη. Αχά-
ριστοι και αµετροεπείς, χωρίς αίσθηση του µέτρου». Προσέξτε,
το καλύτερο: «Επί πέντε χρόνια απόλαυσαν πρωτοφανή υποστή-
ριξη και προβολή και στην πρώτη κριτική εξεγέρθηκαν.». 

Αυτό λοιπόν δίνει από µόνο του την απάντηση στη λασπολογία
του κ. Βορίδη και των υπόλοιπων κυβερνητικών στελεχών.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.

Κατρίνη. 
Τον λόγο έχει ζητήσει ο κ. Βρεττός, Κοινοβουλευτικός Εκπρό-

σωπος της Νίκης για τη δεύτερη παρέµβασή του. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΡΕΤΤΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Προς αποκατάσταση ζητώ τον λόγο της αληθείας, µιας και τα

κόµµατα και τα αποκόµµατα της εξουσίας ασχολούνται και µε
εµάς. 

Εµείς δεν είχαµε καµµία φιλοδοξία να χαρακτηρίσουµε τα
άλλα κόµµατα και κυρίως καµµία φιλοδοξία να παρουσιάσουµε
τον εαυτό µας ως κίνηµα, κάτι τελείως διαφορετικό από αυτό
που αποφάσισε ο ελληνικός λαός. Και ο ελληνικός λαός αποφά-
σισε να µας φέρει στη Βουλή, πιστεύοντας ότι δεν ανήκουµε
ούτε δεξιά ούτε αριστερά. Αναφέροµαι στους συνειρµούς που
ακούστηκαν και από τον κ. Βορίδη και στο πλαίσιο ότι µας ενέ-
ταξε σε µια οµάδα µαζί µε την Ελληνική Λύση και τους Σπαρτιά-
τες. Εµείς µε τα πρόσωπα δεν έχουµε καµµία διαφορά, αλλά µε
τις πολιτικές και των δύο αυτών κοµµάτων, τεράστια διαφορά. 

Άλλωστε, η Ελληνική Λύση είναι συνεργάτης της Κυβέρνησης
κι ως δεκανίκι της Κυβέρνησης, συνέδραµε ώστε το ΕΣΡ παρά-
νοµα να υπάρχει ως συµβούλιο. Τους δε Σπαρτιάτες, η ίδια η Κυ-
βέρνηση τους άγει και τους φέρνει σε δικαστικές διαδικασίες. 

Όσον αφορά τώρα τον εκπρόσωπο του ΠΑΣΟΚ, αν και δεν
είναι θέση µας ποτέ να ασχολούµαστε εµείς µε αυτόν που δεν
ασκεί διοίκηση, γιατί δεν έχει και κανένα νόηµα, εµείς απλώς να
σηµειώσουµε ότι δεν ζητήσαµε κι αν µας το ζητούσατε δεν θα
εντασσόµαστε σε αυτή την πρόταση κατάθεσης δυσπιστίας,
γιατί το είπαµε και στην πρώτη µας παρέµβαση ότι δεν πι-
στεύουµε ότι αυτό ωφελεί το λαό. Αυτό που θα ωφελούσε τον
λαό ήταν η αναντιστοιχία που δείχνουν οι δηµοσκοπήσεις να κα-
τέβουν στον λαό και να πάρουν νέα νοµιµοποίηση. Και αυτό γί-
νεται µόνο µε εκλογές. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Εµείς ευχαριστούµε

θα συνεχίσουµε τώρα µε τον πρώτο κύκλο του καταλόγου των
οµιλητών. 

Τον λόγο έχει ο κ. Αθανάσιος Πλεύρης από τη Νέα Δηµοκρα-
τία. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, αποδεί-
χτηκαν δυστυχώς οι προθέσεις του κάθε κόµµατος, όσον αφορά
στη διαλεύκανση του δυστυχήµατος των Τεµπών που προφανώς
έχει και εγκληµατικές ευθύνες, οι οποίες αναζητούνται από τη
δικαιοσύνη. Δυστυχώς, αποδείξατε, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι του ΠΑΣΟΚ, του ΣΥΡΙΖΑ και των λοιπών κοµµάτων που υπο-
γράφετε την πρόταση, ότι αυτό το οποίο σας ενδιαφέρει είναι
µόνο το µικροκοµµατικό όφελος. 

Και µπορεί, κύριε Κατρίνη, κυρία Τζάκρη, κυρία Πρόεδρε και
κύριε Ηλιόπουλε, που είστε εδώ πέρα να υπογράφετε εσείς την
πρόταση, όµως η πρόταση στην πραγµατικότητα έχει συνταχθεί
από την Ελληνική Λύση, γιατί αυτά τα οποία αναφέρονται µέσα
στην πρόταση είναι αυτά που υποστήριζε ο Κυριάκος Βελόπου-
λος, οπότε δυστυχώς φαίνεται ότι προκειµένου να έχετε ένα µι-
κροκοµµατικό όφελος, προσχωρείτε τελείως σε θέσεις οι οποίες
έχουν απαντηθεί. 

Και πάµε λοιπόν, να ξεκαθαρίσουµε και να δούµε την ουσία,
πάνω σε τι κάνετε πρόταση µοµφής, πάνω σε τι κάνετε πρόταση
δυσπιστίας; Κάνετε για ευθύνες της δικαιοσύνης; Αν έχουν διε-
ρευνήσει ή πώς έχουν διερευνήσει την υπόθεση; Κάνετε σε
βάρος των δεκαέξι Βουλευτών που συµµετείχαν στην εξεταστική
επιτροπή, το πόρισµα των οποίων στηρίζεται από τους εκατόν
πενήντα οκτώ Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας; Κάνετε κατά
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νέας Δηµοκρατίας; Εναντίον
ποιου κάνετε πρόταση µοµφής; Γιατί στην πρόταση µοµφής ανα-
φέρεστε σε τυχόν συµπεριφορές που δεν συνδέονται µε την Κυ-
βέρνηση, αλλά συνδέονται µε τη λειτουργία είτε της δικαιοσύνης
είτε του Κοινοβουλίου. 

Ακόµα όµως αν θεωρηθεί ότι συνδέονται και µε πράξεις της
Κυβέρνησης, ποιας Κυβέρνησης; Κυβέρνησης που έχουν µεσο-
λαβήσει στο µεταξύ εκλογές. Ζητάτε πρόταση µοµφής σε µια Κυ-
βέρνηση για τυχόν πράξεις που εσείς λέτε ότι έχουν γίνει τον
Μάρτιο του 2023 που µεσολάβησαν εκλογές. 

Θα είναι η πρώτη πρόταση µοµφής που θα µπει στην ιστορία,
διότι δεν συνδέεται µε κυβερνητική πολιτική. Δεν έχουµε ξαναδεί
τέτοια πρόταση µοµφής και δυσπιστίας. Στην πραγµατικότητα,
θέλετε να επαναλάβετε µια συζήτηση η οποία έγινε πριν µια
εβδοµάδα αναφορικά µε την εξεταστική επιτροπή. 

Κι ερχόµαστε εδώ πέρα και λέµε, πρώτα από όλα το κοµµάτι
της ποινικής διερεύνησης. Η ποινική διερεύνηση ανήκει στη δι-
καιοσύνη και γίνεται από τη δικαιοσύνη. Τι λέτε τώρα; Ότι εµείς
δήθεν, επειδή δεν ενεργοποιούµε το νόµο περί ευθύνης Υπουρ-
γών, γιατί θεωρούµε ότι δεν υπάρχουν οι περιστάσεις που απαι-
τούνται για να συσταθεί προκαταρκτική επιτροπή, είναι αυτός
λόγος µοµφής. Μοµφή εναντίον ποιου; Αφού την πρωτοβουλία
για το άρθρο 86 την έχει η Βουλή. Δεν την έχει η Κυβέρνηση. Η
Βουλή εδώ µέσα έχει. Κάνετε πρόταση µοµφής για αρµοδιότητα
που έχει η Βουλή. 

Όµως, πάµε να δούµε τη συνθήκη, βάσει της οποίας ζητάτε
αυτή την πρόταση. Πρώτα απ’ όλα επιτέλους το λέτε. Γιατί εδώ
πέρα εγώ αισθάνοµαι ότι τα κόµµατα που υπογράφετε την πρό-
ταση µοµφής είστε συνήγοροι υπεράσπισης όχι των θυµάτων,
αλλά του σταθµάρχη. Διότι αυτή τη στιγµή έχετε βγάλει πλήρως
τις ευθύνες του ανθρώπου, που έβαλε δύο τρένα και συγκρού-
στηκαν µεταξύ τους, προκειµένου να έχετε πολιτικό όφελος. Κι
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εδώ είναι ο βασικός διαχωρισµός ποινικών και πολιτικών ευθυ-
νών. 

Συµπεριφέρεστε ως συνήγοροι υπεράσπισης του σταθµάρχη,
διότι δεν σας ενδιαφέρει η διαλεύκανση της υπόθεσης. Σας εν-
διαφέρει αποκλειστικά και µόνο να κερδίσετε όφελος. 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Πλεύρη, ξέρεις τι λες τώρα; Έχεις κατα-
λάβει τι λες;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Χαίροµαι, κύριε Πολάκη, που είστε
µέσα στην Αίθουσα, γιατί µέσα στην Αίθουσα βρίσκονται οι πραγ-
µατικοί Αρχηγοί του ΣΥΡΙΖΑ, ο Παύλος Πολάκης και ο Νίκος Παπ-
πάς. Αυτοί εκπροσωπούν σήµερα τον ΣΥΡΙΖΑ. Καταλαβαίνω ότι
ο αρχηγός σας τέτοια ώρα έχει σιωπητήριο και δεν µπορεί να
παρακολουθεί τη συνεδρίαση, αλλά εσείς εκφράζετε τον ΣΥΡΙΖΑ
αυτή τη στιγµή.

Πάµε παρακάτω. Σε αυτό λοιπόν το τοξικό πλαίσιο έρχεστε να
µιλήσετε. Και τι δεν λέτε, βέβαια; Δεν λέτε αυτά που συζητήθη-
καν πριν µία εβδοµάδα. Δεν λέτε για τις έξι παρατάσεις της 717
που δώσατε εσείς, η Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, που εσείς ήσασταν
αυτοί οι οποίοι ευθυνόσασταν για τις καθυστερήσεις όλης αυτής
της σύµβασης και τη µη ολοκλήρωση. Και εµείς ερχόµαστε και
το λέµε στο πόρισµά µας ότι η παράταση η οποία δόθηκε ήταν η
κρίσιµη παράταση, προκειµένου να µπορέσει να ολοκληρωθεί η
717. 

Σε κάθε όµως περίπτωση αυτό είναι το αντικείµενο που εξετά-
σαµε στην εξεταστική επιτροπή, το εξετάζει, όπως λέτε εσείς, η
Ευρωπαία εισαγγελέας µε άσκηση διώξεων, το εξετάζει η ανά-
κριση στη Λάρισα. Προς τι λοιπόν η πρόταση µοµφής σε κάτι που
αυτή τη στιγµή βρίσκεται στη δικαιοσύνη και εξετάζεται;

Και επειδή πολλά λέµε για κράτος δικαίου, εδώ θα το ξεκαθα-
ρίσουµε. Ο ΣΥΡΙΖΑ πλέον έχει ποινικό µητρώο. Και το ποινικό µη-
τρώο έχει αποτυπωθεί µε δυο καταδικαστικές αποφάσεις του
Ειδικού Δικαστηρίου που έγινε µετά από πόρισµα προανακριτι-
κών επιτροπών για παραβιάσεις του κράτους δικαίου, για παρεµ-
βάσεις στη δικαιοσύνη από τον αρµόδιο Υπουργό και για
παρεµβάσεις στα µέσα µαζικής ενηµέρωσης από τον αρµόδιο
Υπουργό. Όταν λοιπόν εσείς επικαλείστε πολιτικά ψηφίσµατα ή
εκθέσεις που γίνονται από αυτούς οι οποίοι είναι σε εσάς φίλα
προσκείµενοι εµείς επικαλούµαστε τις ποινικές αµετάκλητες κα-
ταδικαστικές αποφάσεις Υπουργών σας για παραβίαση του κρά-
τους δικαίου.

Είναι πολύ λυπηρό που αυτή τη στιγµή γίνεται ένα αντι-Νέα
Δηµοκρατία µέτωπο από φωνές που µεταξύ τους σφάζονται
όπου σταθούν µε αποκλειστικό και µοναδικό όφελος, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, πώς θα αποκοµίσουν πολιτικά οφέλη εν όψει
ευρωεκλογών.

Η Νέα Δηµοκρατία το έχει ξεκαθαρίσει, έχουµε µία ποινική διε-
ρεύνηση υπόθεσης και παράλληλα γίνεται µία εργασία για τη
διαλεύκανση των συνθηκών ευρύτερα. Στο πόρισµά µας, που εν-
δεχοµένως πολλοί από εσάς δεν το έχετε διαβάσει, έχουµε µπει
σε σαφείς ευθύνες που συνδυάζονται και µε τη δική µας διακυ-
βέρνηση. Τις περιγράφουµε µία προς µία αυτές τις ευθύνες.
Εσείς είστε αυτοί που βλέπετε ευθύνες ποινικές αποκλειστικά και
µόνο στον Υπουργό Μεταφορών. Αυτό λέτε.

Ενώ εµείς ερχόµαστε και λέµε υπάρχουν οι ποινικές ευθύνες
που αποδίδονται και ελέγχονται από τη δικαιοσύνη. Υπάρχουν
διαχρονικές ευθύνες. Και ερχόµαστε εδώ και λέµε ναι, οι καθυ-
στερήσεις που κάνατε το 2015-2019 καλύφθηκαν εν µέρει από
την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τις επόµενες µέρες θα συζητή-
σουµε αυτό όµως το οποίο πρέπει να ξέρουµε, και αυτό είναι πια
που σας χαρακτηρίζει και σας βάζει τη στάµπα, είναι ότι για µι-
κροκοµµατικό αποκλειστικά όφελος προσπαθείτε δυστυχώς να
εργαλειοποιήσετε πόνο ανθρώπων, πόνο συγγενών, πόνο θυµά-
των. 

Και ναι, κυρία Κωνσταντοπούλου, δεν τους εκπροσωπείτε
εσείς. Και εµείς εδώ εκπροσωπούµε αυτούς τους ανθρώπους και
τους εκπροσωπεί και όλη η Βουλή. Το να θες να διαλευκάνεις
την υπόθεση και να βρεις την αλήθεια δεν σηµαίνει ότι θα κά-
νουµε ό,τι είναι δυνατόν, προκειµένου εσείς να κατασκευάζετε
ενόχους όπου δεν υπάρχουν. 

Προφανέστατα καταψηφίζουµε την πρόταση µοµφής, καλοδε-

χούµενη. Σας προκαλούµε να εξαντλήσετε όποιο µέσο θέλετε,
διότι εδώ θα είναι συντεταγµένη η Κοινοβουλευτική Οµάδα της
Νέας Δηµοκρατίας και ο ελληνικός λαός που τη στηρίζει, για να
σας δίνει τις απαντήσεις.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο επί προσωπικού.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κυρία Πρόεδρε, δεν

έχετε τον λόγο, σας παρακαλώ. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Αναφέρθηκε σε εµένα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ, κυρία

Πρόεδρε, δεν υπάρχει προσωπικό.
Τον λόγο έχει ο κ. Κόκκαλης.
Παρακαλώ, κύριε Κόκκαλη, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Σπεύσατε, κύριε Κόκκαλη.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Δεν δίνω εγώ την άδεια.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κύριε Κόκκαλη,

έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνε-

ται κουβέντα για ευθύνες πολιτικών, για ευθύνες του σταθµάρχη.
Βέβαια ενώ σας αρέσουν οι δηµοσκοπήσεις, αγνοείτε το γεγονός
ότι το 70% των πολιτών θεωρεί ότι υπάρχει συγκάλυψη. 

Είναι γεγονός, κύριε Υπουργέ και κύριοι και κυρίες της κυβερ-
νητικής πλειοψηφίας, ότι η πρόταση δυσπιστίας δεν σας φοβίζει.
Σας φοβίζουν όµως τα γεγονότα. Γιατί τα γεγονότα δεν µπορείτε
να τα προβλέψετε και δεν µπορείτε να κάνετε κάτι για αυτά. 

Μας παρακολουθεί ο κόσµος, κύριε υπουργέ, κύριε Πλεύρη.
Λέµε για ευθύνες. Να το πούµε όσο γίνεται πιο απλά; Να συµ-
φωνήσουµε όλοι να ερευνηθεί ο Καραµανλής και οι υπόλοιποι
από τη δικαιοσύνη; Διότι, αν το συµφωνήσουµε, νοµίζω δεν
υπάρχει κάποιος λόγος η δικαιοσύνη να πει το αντίθετο. Εάν το
συµφωνήσουµε, δεν υπάρχει λόγος να κάνουµε εδώ µια στείρα
αντιπαράθεση «οι ποινικές ευθύνες» οι συγκεκριµένες ή άλλες. 

Είναι ξεκάθαρο ότι προσπαθείτε -αυτό το κάνατε πάντα- να απα-
ξιώσετε και αυτή την πρόταση δυσπιστίας. Έχετε πει τουλάχιστον
είκοσι φορές τη φράση ότι «αυτά έχουν εξαντληθεί», τουλάχιστον
είκοσι φορές. Μας κάνετε και χάρη δηλαδή που έρχεστε και απαν-
τάτε.

Αναφέρατε ότι δεν µας αρέσουν οι απαντήσεις που δίνετε.
Αλήθεια, έχει απαντηθεί µέχρι και σήµερα και ειδικά από τον
Πρωθυπουργό γιατί δεν έχουν θεσπιστεί εθνικοί κανόνες ασφα-
λείας, ενώ είχαν νοµοθετηθεί από το 2019; Έχει απαντηθεί από
τον κ. Μητσοτάκη γιατί ο κ. Καραµανλής κατήργησε το όριο ηλι-
κίας στους σταθµάρχες; Γιατί την απόφαση του ΟΣΕ ενώ
έπρεπε, όφειλε, σύµφωνα µε τον κ. Χαλκιά, να την πετάξει στα
σκουπίδια, αυτός την νοµιµοποίησε; 

Έχει απαντηθεί µέχρι και σήµερα γιατί ο σιδηρόδροµος δεν
είναι ασφαλής; Το παραδέχτηκε ο κ. Μητσοτάκης πριν δέκα ηµέ-
ρες. Έχει απαντηθεί γιατί ο κ. Μητσοτάκης και ποια ακριβώς εν-
τολή έδωσε στον κ. Τριαντόπουλο;

Ρωτήσατε, κύριε Βορίδη, πώς εµπλέκεται ο Μητσοτάκης. Ο κ.
Τριαντόπουλος είπε επί λέξει: «Εγώ έτυχε µε εντολή του Πρωθυ-
πουργού να το διαχειριστώ, να βρεθώ στο σηµείο για πέντε ηµέ-
ρες». Είναι ξεκάθαρα η εντολή του Πρωθυπουργού.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Την
αρωγή.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: «Την αρωγή». Τι εννοείτε αρωγή;
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Τη βοή-

θεια… (Δεν ακούστηκε)
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Λοιπόν επειδή λέτε «αρωγή», είπε επί

λέξει: «Η ολοκλήρωση των ερευνών, η ταυτοποίηση των θυµά-
των, η ενηµέρωση των συγγενών, η αποκατάσταση του πεδίου».
Αυτό αρωγή το βαφτίζετε; Αρωγή η αποκατάσταση του πεδίου.
Είναι ξεκάθαρο. Ο κ. Τριαντόπουλος είπε ότι «ήρθα κατ’ εντολή
του κ. Μητσοτάκη», όπως και ο κ. Γεραπετρίτης. Απαντήθηκε
µέχρι και σήµερα γιατί προστατεύετε τον κ. Τερεζάκη; 

Για το πρωτοσέλιδο του «Βήµατος» ειπώθηκε ότι είναι ή fake
news ή µπαγιάτικα. Πράγµατι, πάνω στις συνοµιλίες, οι οποίες
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είδαν το φως της δηµοσιότητας την επόµενη ηµέρα, στήθηκε το
βασικό κυβερνητικό αφήγηµα περί ανθρώπινου λάθους.

Ξέρετε, όµως, τι είναι πιο επικίνδυνο εδώ; Γιατί λέτε ότι τα
έχετε δώσει στη δικαιοσύνη. Αυτά τα οποία έχει δώσει η δικαιο-
σύνη είναι αντίγραφα. Πρωτότυπος φορέας δεν υπάρχει. Αντί-
γραφα.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Τα έχει ο Τερεζάκης.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Η ανακοίνωση της Αστυνοµίας το

Σάββατο το βράδυ το λέει ξεκάθαρα: «Από το αρχείο που τηρεί-
ται στην υπηρεσία µας προκύπτει ότι από 2-3-2023 απεστάλησαν
ηλεκτρονικά αρχεία µε καταγραφές συνοµιλιών σε usb». Φλα-
σάκι!  Και η Αστυνοµία το έστειλε στη δικαιοσύνη στις 4 Μαρτίου.
Ο σκληρός δίσκος δεν ξέρει κανείς πού είναι και γι’ αυτό έχει ζη-
τηθεί η εργαστηριακή πραγµατογνωµοσύνη. Και ο πρώτος ύπο-
πτος οργανισµός εκείνο το βράδυ ήταν ο ΟΣΕ και ο ΟΣΕ
φρόντισε να έχει πρόσβαση στις συνοµιλίες µηχανοδηγών και
σταθµαρχών. Ο ΟΣΕ -επαναλαµβάνω- το φρόντισε. Και στον
ΟΣΕ, όπως ο κ. Τερζάκης ήταν και τότε, είναι και τώρα αναβαθ-
µισµένος. Σε απάντηση σε όσους λένε τι έχει να κρύψει η Κυβέρ-
νηση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για το έγκληµα των Τεµπών
έχουµε µια οργανωµένη προσπάθεια συγκάλυψης και από την
αρχή αλλά και αµέσως µετά. Το επιχείρηµα ότι κάνουµε πολιτική
εκµετάλλευση είναι αστείο. Δηλαδή, ο κ. Μαρακάκης είναι ΣΥ-
ΡΙΖΑ; Την προηγούµενη εβδοµάδα προέβη στην αποκάλυψη για
τα τριάντα φορτηγά χώµα. Ο κ. Ηλιόπουλος, ο δικηγόρος, είναι
ΣΥΡΙΖΑ; Προέβη στην αποκάλυψη ότι τριάντα φορτηγά χώµα
πάρθηκαν από το πεδίο. Ο κ. Κοκοτσάκης, ο πραγµατογνώµονας,
είναι ΣΥΡΙΖΑ; Συνωµότησαν όλοι αυτοί και το πόρισµα τους το
προσκόµισαν στην Αντιπολίτευση και η Αντιπολίτευση εκµεταλ-
λεύεται πολιτικά το θέµα, για να σας πλήξει; Αυτό θέλετε να
πείτε; Αυτό είναι το σόου θρασύτητας και υποκρισίας; 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ)

Έχετε ξεπεράσει ειλικρινά κάθε όριο. Δεν µπορώ να βρω µια
λέξη, για να χαρακτηρίσω το πώς ειλικρινά συµπεριφέρεστε,
κύριε Υπουργέ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε συνάδελφε,
έχετε φτάσει τα εννιά λεπτά.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Θα ήθελα να συνταχθείτε µε αυτό το
οποίο λέει η δικαιοσύνη. Λέει η δικαιοσύνη ότι έγινε µια παρά-
νοµη πράξη, το µπάζωµα, και εσείς λέτε επιχειρησιακές ανάγκες.
Εγώ ως πολίτης γιατί να πιστέψω εσάς και όχι τη δικαιοσύνη;
Βλέπουµε ότι έγινε αλλοίωση των συνοµιλιών. Αντί να πείτε από
χτες, από προχθές «Έλα εδώ, κύριε Τερεζάκη, τι έχεις να πεις;
Ακόµα στη θέση σου είσαι;», τον στηρίζετε. Αντί να το πείτε αυτό,
τολµάτε και λέτε ότι εκµεταλλευόµαστε πολιτικά το έγκληµα των
Τεµπών. 

Να σας θυµίσω, όµως, κύριε Υπουργέ, και κάτι τελευταίο που
είπατε σε σχέση µε τη Σύµβαση 717. «Είναι µεγάλο άλµα», είπε
ο Πρωθυπουργός, «να λέµε ότι φταίει η 717». Εσείς τι λέγατε;
«Δεν µπορώ να το διανοηθώ» λέγατε. Τώρα το έχετε διανοηθεί;
Ότι έχει αιτιώδη συνάφεια η  717 µε το επελθόν…

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Έκανα
ολόκληρη οµιλία για την έλλειψη αιτιώδους συνάφειας.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Μάλιστα. Ο εφέτης ανακριτής έχει
διαφορετική άποψη από εσάς.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Κόκκαλη,
έχετε ολοκληρώσει. Αν όλοι οι συνάδελφοι µιλήσουν έντεκα
λεπτά, δεν θα µπορέσουν να µιλήσουν όλοι.

Ο κ. Λάζαρος Τσαβδαρίδης έχει το λόγο. Και παρακαλώ να τη-
ρηθούν οι χρόνοι. Μία σχετική ανοχή υπάρχει πάντα, αλλά πα-
ρακαλώ, µην την ξεπερνάµε αυτή την ανοχή που πάντα υπάρχει. 

Ο κ. Τσαβδαρίδης έχει τον λόγο για επτά λεπτά.
ΛΑΖΑΡΟΣ ΤΣΑΒΔΑΡΙΔΗΣ: Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, η πρόταση δυσπιστίας προς την Κυβέρνηση, που
κατέθεσε το ΠΑΣΟΚ µε τη στήριξη των υπόλοιπων κοµµάτων της
Αντιπολίτευσης εννέα µόλις µήνες µετά την εκλογική νίκη της
Νέας Δηµοκρατίας αποτελεί µια ντροπή για την κοινοβουλευτική

ιστορία της χώρας, όχι µόνο γιατί γραπώνεται στη χυδαία εργα-
λειοποίηση του τραγικού σιδηροδροµικού δυστυχήµατος των
Τεµπών για µικροκοµµατικά οφέλη κυρίως εν όψει των ευρωε-
κλογών, αλλά γιατί ξεδιπλώνεται µε φόντο έναν χυδαίο αχταρµά
από fake news, από προκλητική εκµετάλλευση της δυστυχίας και
του πόνου των γονέων των νεκρών και από λαϊκά δικαστήρια που
αποπειρώνται να υποκαταστήσουν τη δικαιοσύνη µοιράζοντας
ποινές κατά βούληση σε κατηγορητήρια…

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Να υποκαταστήσουν τους δικαστές του εαυτού σας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, σεβα-
σµό στον κάθε οµιλητή. Να µπορεί να ολοκληρώσει τη σκέψη
του. Σας παρακαλώ όλους.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ιδίως της Νέας Δηµοκρατίας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κυρία
Πρόεδρε. Να µην ακουστεί ο οµιλητής; Όπως ακουστήκατε και
όπως θα ακουστούν όλοι, παρακαλώ, σεβαστείτε και τον πα-
ρόντα οµιλητή.

Κύριε Τσαβδαρίδη, έχετε το λόγο.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Ελάτε, κύριε Τσαβδαρίδη…
ΛΑΖΑΡΟΣ ΤΣΑΒΔΑΡΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν εκπλήσσο-

µαι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κυρία

Πρόεδρε.
ΛΑΖΑΡΟΣ ΤΣΑΒΔΑΡΙΔΗΣ: Αυτό είναι το δηµοκρατικό ήθος

της κ. Κωνσταντοπούλου. Το επιβεβαιώνει σε κάθε ευκαιρία.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Ευτυχώς…. (Δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρία Κωνσταντο-

πούλου, θέλετε να χαρακτηριστείτε ταραξίας σήµερα; Παρα-
καλώ, αφήστε τον κ. Τσαβδαρίδη να ολοκληρώσει.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Είναι αυτός τρόπος να µιλάτε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Μα, παρακαλώ.
Ακούστε: Όποιος ανεβαίνει στο Βήµα είναι ιερό πρόσωπο και
πρέπει να του δίνουµε τη δυνατότητα να ακουστεί, ό, τι κι αν
ακουστεί από αυτόν που δεν προσβάλλει κάποιον. Πολιτικοί διά-
λογοι γίνονται εδώ. Παρακαλώ.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Έχω ζητήσει από πριν τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ο κ. Τσαβδαρίδης
έχει το λόγο. Και θα σας δώσω το ένα λεπτό που σας στέρησα,
κύριε Τσαβδαρίδη.

ΛΑΖΑΡΟΣ ΤΣΑΒΔΑΡΙΔΗΣ: Η πρόταση δυσπιστίας που φέ-
ρατε, κυρίες και κύριοι της Αντιπολίτευσης, είναι πρωτίστως πρό-
ταση δυσπιστίας στην ίδια την πραγµατικότητα, καθώς
αποδεχθήκατε τυφλά και αυτόµατα ένα δηµοσίευµα της εφηµε-
ρίδας «ΒΗΜΑ» για δήθεν κυβερνητική µονταζιέρα στα ηχητικά
των Τεµπών, µε στόχο να συγκαλυφθούν τάχα οι πραγµατικές
κρατικές ευθύνες, ώστε αυτές στη συνέχεια να αποδοθούν αβά-
σιµα δήθεν στον σταθµάρχη. Πρόκειται για δηµοσίευµα, όµως,
last year, όπως λέµε, το οποίο τελικά όχι µόνο δεν ήταν ούτε απο-
καλυπτικό ούτε αποκλειστικό, αλλά ήταν το ίδιο ακριβώς ρεπορ-
τάζ που ένα χρόνο πριν, δηλαδή στις 4 Μαρτίου 2023,
παρουσιάστηκε σε πολλά µέσα ενηµέρωσης, συµπεριλαµβανο-
µένης και της κρατικής ΕΡΤ, και αµέσως διαψεύστηκε από την
αρµόδια Διεύθυνση Εγκληµατολογικών Ερευνών της Ελληνικής
Αστυνοµίας. Η Ελληνική Αστυνοµία διαβεβαιώνει σε ανακοίνωσή
της ότι έχει διαβιβάσει στις ανακριτικές αρχές ακέραιο και άθικτο
το σύνολο των ηχητικών καταγραφών του ΟΣΕ από τις 2 Μαρτίου
2023 και άρα, η δικαιοσύνη έχει στα χέρια της αυτούσιο το υλικό,
ώστε να διεξάγει µε αποτελεσµατικό τρόπο τη δική της έρευνα.

Η πρόταση δυσπιστίας που καταθέτετε είναι παράλληλα πρό-
ταση δυσπιστίας απέναντι στην κοινή λογική. Γιατί στην αγωνία
σας να φορτώσετε την ευθύνη γενικά στην Κυβέρνηση για τα
πάντα φτάσατε στο σηµείο να αµφισβητείτε ακόµη και την οµο-
λογία του ίδιου του µοιραίου σταθµάρχη για το ανθρώπινο
λάθος. Δηλαδή, στην ουσία αυτό που λέτε είναι ότι η Κυβέρνηση
προσπαθεί να ρίξει τάχα αβάσιµα την ευθύνη στον σταθµάρχη,
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όταν ο ίδιος ο σταθµάρχης έχει ήδη αναλάβει από µόνος του τη
δική του ευθύνη.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθε-
ρίας): Και ο κ. Καραµανλής ανέλαβε την ευθύνη και ο κ. Μητσο-
τάκης ζήτησε συγγνώµη!

ΛΑΖΑΡΟΣ ΤΣΑΒΔΑΡΙΔΗΣ: Το άκρον άωτον, δηλαδή, κυρία
Κωνσταντοπούλου, του παραλογισµού και της συνωµοσιολογίας.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθε-
ρίας): Έχω ζητήσει το λόγο, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, αφήστε
να ολοκληρώσει. Ακούστε λίγο, να βάλουµε λίγο µια σειρά. Ο κα-
θένας εδώ πέρα µπορεί να νοµίζει ότι είναι κάτοχος της απόλυτης
αλήθειας. Παρακαλώ να τη λέει µε βάση τον Κανονισµό και στους
χρόνους και στη σειρά των οµιλιών. 

Κύριε Τσαβδαρίδη, έχετε το λόγο. Ζητώ συγνώµη ως Προ-
εδρείο που δεν µπορείτε να κάνετε ακώλυτα την οµιλία σας.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθε-
ρίας): Και στον κ. Καραµανλή να ζητήσουµε συγνώµη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρία Πρόεδρε, πα-
ρακαλώ. 

Κύριε Τσαβδαρίδη, παρακαλώ συνεχίστε. 
ΛΑΖΑΡΟΣ ΤΣΑΒΔΑΡΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, είναι εµφανής η

αµηχανία της κ. Κωνσταντοπούλου. Ενοχλείται από τα λεγόµενά
µου, γιατί χαλάνε το αφήγηµά σας. 

Κυρία Κωνσταντοπούλου, επιτέλους σεβαστείτε. Μην λειτουρ-
γείτε σαν εκπρόσωπος της Χρυσής Αυγής.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθε-
ρίας): Έχω ζητήσει τον λόγο, κύριε Πρόεδρε και δεν τον δίνετε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Αν συνεχίσετε να δια-
κόπτετε, δεν θα σας δοθεί ο λόγος. Να ξέρετε ότι δεν θα σας
δοθεί ο λόγος. Πρέπει να ολοκληρώσει ο οµιλητής. Δεν θα σας
δώσω τον λόγο. Διακόπτετε τον οµιλητή. Προφανώς το κάνετε
σκόπιµα. Αλλά αφήστε να ακουστεί η άποψή του. Δεν γίνεται να
ακούγεται µόνο αυτό που θέλετε εσείς. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθε-
ρίας): Έχω ζητήσει τον λόγο πριν από τον οµιλητή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Έχετε ολοκληρώσει
τις παρεµβάσεις και την οµιλία σας. Με έχουν ενηµερώσει. Σεβα-
στείτε τους συναδέλφους. Σεβαστείτε την προηγούµενη ιδιότητά
σας ως Προέδρου της Βουλής. 

Παρακαλώ, κύριε Τσαβδαρίδη, έχετε τον λόγο.
ΛΑΖΑΡΟΣ ΤΣΑΒΔΑΡΙΔΗΣ: Η πρόταση δυσπιστίας που καταθέ-

τετε είναι επίσης πρόταση δυσπιστίας απέναντι στην ίδια την νωπή
και σαφή εντολή... 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθε-
ρίας): Γελάνε. Κοίτα, γελάνε. Γελάστε, κύριε Βορίδη. 

ΛΑΖΑΡΟΣ ΤΣΑΒΔΑΡΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν γίνεται τώρα
αυτό το πράγµα. Επιτέλους, αυτό το πολιτικό µπούλινγκ πρέπει
να τελειώσει. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Φωνάξτε
τον γιατρό. Έχεις προβλήµατα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρία Πρόεδρε, νο-
µίζω ότι όλοι καταλαβαίνουµε ποια όρια ξεπερνιούνται. Και παρα-
καλώ πάρα πολύ. Το Προεδρείο έχει τους τρόπους µέσα από τον
Κανονισµό να µπορέσει να επιτρέψει να γίνει η συζήτηση ακώλυτα,
να µπορεί κάθε ένας Βουλευτής που ανεβαίνει στην Έδρα, όποιος
κι αν είναι, ό,τι κι αν θέλει να πει, να µπορεί να ακουστεί. Είναι δυ-
νατόν; Ακούστε λίγο. Μηδένισα τον χρόνο και τον ξεκίνησα ξανά.
Ο κ. Τσαβδαρίδης θα ολοκληρώσει όπως και κάθε άλλος επόµε-
νος Βουλευτής. Παρακαλώ πολύ! 

ΛΑΖΑΡΟΣ ΤΣΑΒΔΑΡΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, αυτή η συστηµατική
προσπάθεια της κ. Κωνσταντοπούλου να µε διακόπτει συνέχεια
δείχνει την µεγάλη προσπάθειά της να µην ακουστώ, γιατί κατα-
λαβαίνω ότι όλα αυτά που λέω χαλάνε το δικό της αφήγηµα. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθε-
ρίας): Όχι, παρακαλώ. Ακουστείτε. 

ΛΑΖΑΡΟΣ ΤΣΑΒΔΑΡΙΔΗΣ: Σας ευχαριστώ για τη µεγαλοσύνη
σας. Δηλαδή, κύριε Πρόεδρε, αυτό που θέλω να πω είναι ότι η
πρόταση δυσπιστίας -και εύχοµαι να µην µε διακόψει ξανά η κ.
Κωνσταντοπούλου- που καταθέτει η Αντιπολίτευση είναι επίσης
πρόταση δυσπιστίας απέναντι στην ίδια τη νωπή και σαφή εντολή

του ελληνικού λαού. Γιατί λοιδορείτε την µόλις προ λίγων µηνών
κρίση του και την προσβάλλετε βάναυσα µε ξεδιάντροπα ψέµατα
για µονταζιέρες στο δυστύχηµα των Τεµπών, που µπουρδουκλώ-
νονται µε αβάσιµες κατηγορίες επηρεασµού δήθεν των αποδήµων
µέσω e-mails, µε ξαναζεσταµένα φαγητά, όπως οι υποκλοπές και
µε αποκυήµατα της πιο νοσηρής φαντασίας για δήθεν νοθεία στις
εκλογές. Απ’ όλα έχει ο µπαξές, δηλαδή, αρκεί να εφεύρει µια
οποιαδήποτε αφορµή για να δηµιουργήσετε τεχνητό χάος και να
βυθίσετε ξανά τη χώρα σε τοξικότητα. 

Η πρόταση δυσπιστίας είναι όµως και µια πρόταση εναντίον του
εαυτού σας, των κοµµάτων σας και των πολιτικών σας. Γιατί έχον-
τας παροιµιώδη ένδεια προτάσεων για το παρόν και το µέλλον της
χώρας στήνετε αφήγηµα ότι κινδυνεύουν οι ίδιοι οι θεσµοί και η
δηµοκρατία στη χώρα µας. Επειδή, δε, φτάσατε στο έσχατο ση-
µείο της κατάντιας να αµφισβητείτε τις ελεύθερες και δίκαιες
εκλογές, κεκτηµένο δεκαετιών στη Μεταπολίτευση, θεωρείτε αυ-
τονόητο να χαϊδεύετε τον κ. Κασσελάκη που ζητάει και διεθνείς
παρατηρητές για τις εκλογές στη χώρα µας που ούτως ή άλλως
πάντοτε υπήρχαν. 

Ο κ. Κασσελάκης, που ενώ έχει βαθιά προφανώς γνώση για νο-
θεία στις εκλογές, την οποία και καταγγέλλει, περιέργως λίγες
µόνο µέρες πριν πάει στο στρατό ως τουρίστας το έπαιζε ανήξε-
ρος για τον καταδικασθέντα πρώην Υπουργό του κ. Παππά, µε δε-
κατρία -µηδέν για παράβαση καθήκοντος και ανήξερος για τα
έργα και τις ηµέρες του κ. Πολάκη ως δηµάρχου, αλλά και µετέ-
πειτα ως Υπουργού. 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Φταίω εγώ τώρα; 
ΛΑΖΑΡΟΣ ΤΣΑΒΔΑΡΙΔΗΣ: Ας το πάρετε όµως χαµπάρι όλοι

εσείς οι συκοφάντες τυµβωρύχοι από όλο το αντιπολιτευτικό
φάσµα, η ανεξάρτητη δικαιοσύνη θα µιλήσει. Και θα µιλήσει εξαι-
ρετικά γρήγορα χάρη και στους κυβερνητικούς χειρισµούς που
διευκόλυναν το έργο της.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ξέρετε και τι θα πει; 

ΛΑΖΑΡΟΣ ΤΣΑΒΔΑΡΙΔΗΣ: Και πλανάσθε οικτρά αν ερµη-
νεύετε ως αδυναµία της Κυβέρνησης τη συνειδητή σιωπή, αλλά
και την ταπεινότητά µας µπροστά στη µνήµη των νεκρών και
µπροστά στον πάντα δικαιολογηµένο και σεβαστό θυµό των οι-
κογενειών των θυµάτων. 

Όµως µαταιοπονείτε αν θεωρείτε ότι ο ελληνικός λαός δεν αν-
τιλαµβάνεται πως πίσω από την υποκριτική σας στάση κρύβεται
η αγωνία όλων υµών να επιβιώσετε πολιτικά µεταλλασσόµενοι
σε πειθήνια ουρά οργανωµένων οικονοµικών και µιντιακών συµ-
φερόντων, που ξεκίνησαν πόλεµο φθοράς της Κυβέρνησης για
να την καταστήσουν όµηρο των δικών τους σχεδιασµών. 

Απέναντι, λοιπόν, στη σπέκουλα της πρότασης δυσπιστίας που
επιλέξατε για να χύσετε δηλητήριο στην πολιτική ζωή του τόπου
και να ανακόψετε την αναπτυξιακή πορεία της χώρας, η Νέα Δη-
µοκρατία ενωµένη και αποφασισµένη θα σας δώσει για µία
ακόµη φορά την αποστοµωτική απάντηση που σας αξίζει κατα-
ψηφίζοντας την πρόταση αυτή και αφήνοντάς σας στην κρίση
του ελληνικού λαού τον οποίο τόσο απαξιώνετε και τόσο χυδαία
και αισχρά προσπαθείτε να χειραγωγήσετε. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας) 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο έχει από

το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής ο κ. Νικητιάδης. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Επί προσωπικού ζητώ τον λόγο γι’ αυτό που είπε ο κύ-
ριος…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κυρία
Πρόεδρε, έχετε εξαντλήσει τη δυνατότητα των παρεµβάσεών
σας. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Σύµφωνα µε τον Κανονισµό οφείλετε να µου δώσετε τον
λόγο επί προσωπικού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Δεν υπάρχουν προ-
σωπικοί λόγοι. Δεν είδα κανέναν προσωπικό λόγο. Αυτό κρίνει το
Προεδρείο. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Επιµένω…
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ας επιµένετε. Το
Προεδρείο κρίνει ότι δεν υπάρχει προσωπικός λόγος. Κάθε µια
προσωπική αντιπαράθεση µέσα σ’ αυτή την Αίθουσα δεν αποτε-
λεί λόγο προσωπικό. Δεν γίνονται προσωπικές συζητήσεις εδώ
µέσα. Είναι δηµόσιες µε επιχειρήµατα. Γίνεται κοινοβουλευτικός
διάλογος.  

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): (Δεν ακούστηκε)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρία Πρόεδρε, πα-
ρακαλώ. Δεν έχετε τον λόγο. Παρακαλώ, να µη γράφεται τίποτα
στα Πρακτικά. 

Ο κ. Νικητιάδης έχει τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο κ. Βορίδης, ο κύριος Υπουρ-

γός, απαντώντας στον Πρόεδρο του ΠΑΣΟΚ όταν κατέθεσε την
πρόταση δυσπιστίας θεωρώ ότι ξεπέρασε τα όρια του θάρρους
που τον διακρίνει. Όταν ξεπερνάς τα όρια του θάρρους, µπαίνεις
στα όρια του πολιτικού θράσους. Το πολιτικό θράσος που επι-
δείξατε εκτιµώ ότι είναι απύθµενο. Πώς αλλιώς µπορώ να ερµη-
νεύσω, εξαιτίας της βίας των επιχειρηµάτων σας, να µας
αποδώσετε κίνητρα διαπλοκής; Ποιοι; Εσείς! Η Νέα Δηµοκρατία
να κατηγορεί το ΠΑΣΟΚ και ειδικότερα τον κ. Ανδρουλάκη για
διαπλοκή. Πού την είδατε; Στα δελτία ειδήσεων τα τελευταία
πέντε χρόνια; Παρακολουθείτε τα δελτία ειδήσεων; Το 85% του
χρόνου στη Νέα Δηµοκρατία και τον κ. Μητσοτάκη, δέκα λεπτά
στον κ. Κασσελάκη και πέντε λεπτά στα υπόλοιπα κόµµατα. Και
είµαστε εµείς οι διαπλεκόµενοι; 

Κάναµε µια πολύ µεγάλη εκδήλωση για την κλιµατική κρίση,
ένα τεράστιο θέµα που απασχολεί όλο τον κόσµο. Τα κανάλια,
που εµείς υποτίθεται είµαστε διαπλεκόµενοι, το µόνο που ανα-
δεικνύουν είναι γιατί δεν κλήθηκε να µιλήσει ο υπεύθυνος του
κοινοβουλευτικού τοµέα εργασίας. Και τίποτα άλλο για όσα ει-
πώθηκαν από το ΠΑΣΟΚ, από τον κ. Ανδρουλάκη για την κλιµα-
τική κρίση. 

Ποια διαπλοκή; Έχετε κάνει δισεκατοµµύρια απευθείας ανα-
θέσεων τα τελευταία πέντε χρόνια. Δισεκατοµµύρια. Ρεκόρ. Δεν
έχουν ποτέ ξανά δοθεί σε αυτή τη χώρα τόσα πολλά χρήµατα
απευθείας αναθέσεων. Και µιλάτε για διαπλοκή σε εµάς; Πού
είναι η διαφάνεια και πώς σχετίζεται η διαπλοκή µε την έλλειψη
διαφάνειας; Ξεπεράσατε νοµίζω το πολιτικό θράσος. Τα χρήµατα
του Ταµείου Ανάκαµψης πού διανέµονται; Κύριοι συνάδελφοι της
Νέας Δηµοκρατίας, νοµίζω ότι και εσάς σας απασχολεί αυτό. Ας
ψάξετε να δείτε απ’ όσα χρήµατα έχουν διατεθεί µέχρι σήµερα,
πόσα πήρανε οι λίγοι και πόσα µοιράστηκαν στους περισσότε-
ρους. 

Το δεύτερο επιχείρηµά σας, κύριε Βορίδη, ήταν «γιατί πρό-
ταση δυσπιστίας; Ειπώθηκαν όλα». Ποια ειπώθηκαν; Τουλάχιστον
δέκα βασικοί µάρτυρες που εκλήθησαν από την Αντιπολίτευση
δεν εξετάστηκαν από την εξεταστική επιτροπή. Ειπώθηκαν όλα;
Αυτά που θα έλεγαν όλοι αυτοί οι µάρτυρες είναι τα όλα που
εσείς αντιλαµβάνεστε; Η µισή ποινική δικογραφία που ήρθε είναι
τα όλα, όπως εσείς τα αντιλαµβάνεστε; Πώς ειπώθηκαν όλα;
Μήπως το ότι δεν τολµήσατε να προχωρήσετε σε σύσταση προ-
ανακριτικής επιτροπής, αρπάζοντας στην κυριολεξία το σωσίβιο
που σας έδωσε το ΚΚΕ µε την πρότασή του, καταδεικνύει ότι ει-
πώθηκαν όλα; 

Όχι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν ειπώθηκαν όλα. Και
ορθώς έρχεται αυτή η πρόταση δυσπιστίας. Κάνατε σηµαία σας
το δηµοσίευµα του «Βήµατος». Δεν ξέρω αν ο κ. Βορίδης άκουσε
το tweet και στο οποίο αναφέρθηκε ο κ. Κατρίνης, που λέει ο εκ-
δότης «πέντε χρόνια σας στηρίζαµε, αχάριστοι». Ποιοι; Εµείς εί-
µαστε οι διαπλεκόµενοι ή εσείς, που αναδεικνύεστε και
αχάριστοι. 

(Χειροκροτήµατα)
Και να πω και κάτι άλλο. Και να µην υπήρχε το δηµοσίευµα του

«Βήµατος», που το θεωρείτε εσείς την αφορµή, όλα τα άλλα απο-
τελούν από µόνα τους θέµατα, για τα οποία εµείς ορθώς κατα-
θέσαµε την πρόταση δυσπιστίας, ακόµα και χωρίς αυτό το
δηµοσίευµα. 

Απαντώντας ο κ. Βορίδης, κυρίως προς το ΣΥΡΙΖΑ, αναφέρ-
θηκε σε όσα καταλογίζουν στο ΣΥΡΙΖΑ, στον κ. Παππά. Είτε είναι

ορθά είτε δεν είναι, αυτά είναι το θέµα µας; Επειδή, ας πούµε,
αν κάνω την υπόθεση αφαιρετικά ότι µπορεί και να έχετε δίκιο,
γι’ αυτό δεν πρέπει να εξεταστούν οι ποινικές ευθύνες; Επειδή ο
κ. Παππάς, κατά τη δική σας άποψη, έκανε ό,τι έκανε και το 13-
0 και όλα αυτά; Έχουν σχέση µε τις ποινικές ευθύνες όλα αυτά;
Αν υπάρχουν. 

Εµείς είπαµε να διερευνήσουµε. Είπα ξανά, κατά τη συζήτηση
της επιτροπής, ότι δεν καταδικάσαµε κανέναν. Είπαµε απλώς να
διερευνήσουµε.

Διέκρινα ένα µένος από τη µεριά του κ. Βορίδη, είχε έναν ορ-
µητισµό. Φοβήθηκα ότι κάποια στιγµή, πέραν του να καταδικάζει
όλους εµάς, θα καταδικάσει και τους γονείς και τους συγγενείς
και το 87%. Συγκρατηθείτε λίγο. Λίγη εγκράτεια απαιτείται αυτές
τις στιγµές. 

Κύριοι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας, πολλοί από εσάς,
ενδεχοµένως, να ήταν εδώ όταν έγινε η συζήτηση για το πόρισµα
της εξεταστικής, αλλά ήταν εδώ το 1/5. Σήµερα, στην αρχή της
συζήτησης ήσασταν πενταπλάσιοι. Τι σηµαίνει αυτό; Να εικάσω
ότι δεν θεωρήσατε άξιο λόγου να παρευρεθείτε στη διερεύνηση
των αιτίων και γι’ αυτό δεν ήσασταν εδώ και θεωρείτε άξιο λόγου
ή περισσότερο άξιο λόγου την πρόταση «ευπιστίας», την οποία
εσείς θα ψηφίσετε στο τέλος, σήµερα; Το εικάζω. Δεν θέλω να
το πιστέψω, γιατί πιστεύω ότι ο καθένας από εσάς ατοµικά δια-
τηρεί την ευαισθησία που απαιτείται. Είµαι σίγουρος γι’ αυτό, ότι
ο καθένας διατηρεί την ευαισθησία που απαιτείται. 

Και επειδή αναφέρεστε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, διαρ-
κώς σε ανθρώπινο λάθος, χρειάζεται να απαντήσετε και στο εξής
ερώτηµα: Αν υπήρχε τηλεδιοίκηση, αν υπήρχε σηµατοδότηση,
έστω και µε το ανθρώπινο λάθος, θα είχαµε σύγκρουση; Να
απαντήσετε. Να βάλετε το χέρι στην καρδιά και να απαντήσετε
σε αυτό το ερώτηµα, ανεξαρτήτως του τί θα ψηφίσετε στο
τέλος.

Κοιτάξτε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πρόταση δυσπιστίας
-όπως είπα και πριν- σχετίζεται µε µια σειρά από ζητήµατα. Δεν
είναι µόνο το δηµοσίευµα του «Βήµατος». Είναι οι υποκλοπές,
είναι η ιστορία µε τη διαρροή των προσωπικών δεδοµένων σε
υποψήφια της Νέας Δηµοκρατίας. Είναι σοβαρά ζητήµατα. 

Και άκουσα και το εξαιρετικό, που ενδεχοµένως δεν ακού-
στηκε επαρκώς στην Αίθουσα, όταν έγινε αναφορά στο ψήφισµα
του Ευρωκοινοβουλίου και συνάδελφοι φώναξαν από όλες τις
πτέρυγες, ο κ. Βορίδης είπε αν ψήφισαν από κάποια πτέρυγα -
εννοώντας την πτέρυγα του κ. Μακρόν. Υπήρχαν λόγοι γι’ αυτό.
Αναρωτιέµαι ποιοι είναι οι λόγοι. Είναι η πίστη που διαρρέεται ότι
ο κ. Μητσοτάκης διεκδικεί κάποιο ευρωπαϊκό αξίωµα και έχει
εσωτερικούς αντιπάλους το κόµµα του Μακρόν; Θα µας εξηγή-
σετε τι εννοούσε ο κ. Βορίδης; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνοντας, αντιλαµβάνοµαι ότι
δεν θα δεχθείτε την πρόταση δυσπιστίας, όµως, όπως έχει επα-
νειληµµένως πει και η κ. Κωνσταντοπούλου, αυτή η υπόθεση δεν
κλείνει µε την ολοκλήρωση του τριηµέρου.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,
κύριε συνάδελφε και για τη συνέπεια στο χρόνο.

Τον λόγο τώρα έχει ο Υπουργός Υποδοµών και Μεταφορών κ.
Σταϊκούρας. Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να µου
δώσετε τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Έχω δώσει τον
λόγο. Θα µιλήσετε µετά, κύριε συνάδελφε.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Απλώς να τον δείτε. Μην κάνετε ότι δεν τον βλέπετε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το τραγικό δυστύχηµα στα
Τέµπη, στις 28 Φεβρουαρίου 2023, είναι µια εθνική τραγωδία,
που έχει συγκλονίσει την πατρίδα µας και τους πολίτες της. 

Με αφορµή και τη σηµερινή συζήτηση, εκφράζω, για ακόµα
µια φορά, εκ µέρους της πολιτικής ηγεσίας του Υπουργείου Υπο-
δοµών και Μεταφορών και του συνόλου των εργαζοµένων του,
την οδύνη µας για τον χαµό τόσων συνανθρώπων µας, κυρίως
νέων παιδιών, τη βαθιά θλίψη προς τις οικογένειες των θυµάτων
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και την ειλικρινή συµπαράστασή µας στις οικογένειες των τραυ-
µατιών, αλλά και προς όλες εκείνες και εκείνους που ταξίδευαν
µε την επιβατική αµαξοστοιχία εκείνο το βράδυ και φέρουν αυτήν
την επώδυνη εµπειρία στην ψυχή τους. 

Προς όλους αυτούς τους ανθρώπους, τις οικογένειες των θυ-
µάτων, τους διασωθέντες, καθώς και το σύνολο της ελληνικής
κοινωνίας, έχουµε αναλάβει ισχυρή δέσµευση απέναντι τους µε
ένα διπλό καθήκον: Πρώτον, τη διερεύνηση των συστηµικών προ-
βληµάτων ασφαλείας που οδήγησαν στο δυστύχηµα και δεύτε-
ρον, την ενίσχυση του επιπέδου ασφαλείας του σιδηροδροµικού
δικτύου. 

Προφανώς, δεν είµαι εδώ για να ωραιοποιήσω καταστάσεις
ούτε να ισχυριστώ ότι έχουν λυθεί όλα τα προβλήµατα, προβλή-
µατα που έχουν σωρευτεί τις προηγούµενες δεκαετίες και για
την επίλυση των οποίων απαιτείται συστηµατική και πολύχρονη
προσπάθεια. Υποστηρίζω, όµως, ότι κινούµαστε µε ευθύνη προς
τη σωστή κατεύθυνση. 

Επιτρέψτε µου, λοιπόν, να σας παρουσιάσω τις ενέργειες που
έχουµε υλοποιήσει τους τελευταίους µήνες, εφαρµόζοντας ένα
συγκροτηµένο σχέδιο για την αναβάθµιση του ελληνικού σιδη-
ροδρόµου και την αποκατάσταση της αξιοπιστίας του. 

Πρώτον, παραδόθηκε -και το καταθέτω στα Πρακτικά- τον Σε-
πτέµβριο του 2023 η Σύµβαση 717 για την ανάταξη της σηµατο-
δότησης και της τηλεδιοίκησης στον άξονα Αθήνα - Θεσσαλονίκη
- Προµαχώνας. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Υποδοµών και Μεταφορών κ.
Χρήστος Σταϊκούρας καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερ-
θέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Συγκεκριµένα, ολοκληρώθηκε εντός του χρονοδιαγράµµατος,
που είχε τεθεί από την πολιτική ηγεσία το τµήµα που υπολειπό-
ταν από Οινόη µέχρι Τιθορέα, το αναβαθµισµένο κέντρο ελέγχου
κυκλοφορίας του τµήµατος σιδηροδροµικό κέντρο Αχαρνών - Τι-
θορέας και το νέο κέντρο ελέγχου κυκλοφορίας στη Λάρισα. 

Πράγµατι, το τµήµα από τον Δοµοκό µέχρι τη Λάρισα, επί του
οποίου τα συστήµατα, λίγες ηµέρες πριν, είχαν µόλις εγκαταστα-
θεί και λειτουργούσαν, καταστράφηκαν ολοσχερώς από την κα-
κοκαιρία «Ντάνιελ» το Σεπτέµβριο του 2023. Για την ασφαλή
κυκλοφορία στο συγκεκριµένο τµήµα οι διασταυρώσεις των συρ-
µών γίνονται στους σταθµούς Λιανοκλαδίου και Λάρισας, οι
οποίοι καλύπτονται από σηµατοδότηση και τηλεδιοίκηση. 

Δεύτερο -και το καταθέτω στα Πρακτικά- ολοκληρώθηκε η πα-
ράδοση τον Νοέµβριο του 2023 της σύµβασης για την εγκατά-
σταση συστηµάτων αυτόµατης προστασίας συρµών, το
περίφηµο ETCS Level 1, επί της γραµµής. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Υποδοµών και Μεταφορών κ.
Χρήστος Σταϊκούρας καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερ-
θέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Συγκεκριµένα, υλοποιήθηκε η  εγκατάσταση εντός του χρονο-
διαγράµµατος που είχε τεθεί από την πολιτική ηγεσία στα τµή-
µατα ΣΚΑ - Οινόη, Οινόη - Τιθορέα και Λάρισα - Πλατύ. 

Τρίτον, υπεγράφη σύµβαση µεταξύ «ΓΑΙΑΟΣΕ» και «HITACHI
RAIL» για την επαναφορά σε λειτουργία του ETCS επί συρµών.
Η σύµβαση υπεγράφη στις 14 Μαρτίου 2024 και οι εργασίες ξε-
κίνησαν στις 19 Μαρτίου.

Τέταρτον, ολοκληρώθηκαν εντός του δευτέρου εξαµήνου του
2023 τα έργα και την ενίσχυση της ασφάλειας του σιδηροδροµι-
κού δικτύου, όπως είναι ενδεικτικά η κατασκευή της δίδυµης γέ-
φυρας στον γαλλικό ποταµό, η λειτουργία του συστήµατος
OSMOS για την παρακολούθηση σε πραγµατικό χρόνο των τεσ-
σάρων γεφυρών στο τµήµα Τιθορέα - Δοµοκός, η περάτωση
έργων αντιπληµµυρικής προστασίας στα σιδηροδροµικά έργα
της Πελοποννήσου και της Στερεάς Ελλάδος. 

Πέµπτον, ελήφθησαν µέτρα αποκατάστασης εξοπλισµού στο
δίκτυο του ΟΣΕ. Μεταξύ άλλων συγκαταλέγονται η αποκατά-
σταση φωτισµού, πυρόσβεσης και πεδιοµέτρησης του GSM-R σε
όλες οι σήραγγες του σιδηροδροµικού άξονα Κόρινθος - Αθήνα
- Θεσσαλονίκη - Στρυµώνας - Προµαχώνας. Η αποκατάσταση και

η ενίσχυση της ραδιοεπικοινωνίας µε VHF σε όλο το µήκος του
παραπάνω άξονα. Η λειτουργία των συστηµάτων συναγερµού
και η εγκατάσταση νέου συστήµατος κλειστού κυκλώµατος κα-
µερών στις σήραγγες Πλαταµώνα και Τεµπών. Η πλήρης λει-
τουργία των κέντρων ελέγχου κυκλοφορίας -και τα έχουµε
επισκεφθεί- Κορίνθου, Σκα, Λιανοκλαδίου και Θεσσαλονίκης,
καθώς και η ολοκλήρωση αυτού της Λάρισας, αλλά και η σύν-
ταξη τευχών δηµοπράτησης για το έργο GSM-R στα υπόλοιπα
τµήµατα του κύριου σιδηροδροµικού άξονα.

Έκτον, βρίσκονται σε φάση υλοποίησης ή ανάθεσης σειρά ερ-
γολαβιών για τη συντήρηση υποδοµών. Αυτές αφορούν την επι-
δοµή, τα συστήµατα σηµατοδότησης και τηλεδιοίκησης, το
GSM-R, καθώς και τη φύλαξη των εγκαταστάσεων. 

Έβδοµον, ολοκληρώθηκε τον Δεκέµβριο του 2023 η τοποθέ-
τηση τριακοσίων καµερών συνεχούς παρακολούθησης των συρ-
µών. Η τοποθέτηση έγινε στις σήραγγες του Πλαταµώνα, των
Τεµπών, της Όθρυος, του Καλλιδρόµου και των Αγίων Αναργύ-
ρων. Γίνεται καταγραφή σε πραγµατικό χρόνο στα κέντρα ελέγ-
χου σηράγγων.

Όγδοον, ενισχύθηκε οικονοµικά ο ΟΣΕ µε σκοπό την κάλυψη
των λειτουργικών αναγκών και των υλικών συντήρησης. Ο οργα-
νισµός από τον Ιούλιο του 2023 έχει υπογράψει για πρώτη φορά
στην ιστορία του σύµβαση µε το ελληνικό δηµόσιο. Η ετήσια χρη-
µατοδότησή του αυξήθηκε από τα 45 εκατοµµύρια ευρώ στα 75
εκατοµµύρια ευρώ. Η σύµβαση καθορίζει τις υποχρεώσεις και τα
δικαιώµατα των δύο µερών, ενώ συνοδεύεται από πενταετές επι-
χειρησιακό πλάνο το οποίο καθορίζει επακριβώς τους όρους της
χρηµατοδότησης του οργανισµού. 

Ένατον, ενισχύεται το ανθρώπινο δυναµικό του ΟΣΕ. Ολοκλη-
ρώνεται εντός Μαΐου 2024 η πρόσληψη εκατόν δέκα επτά υπαλ-
λήλων τακτικού προσωπικού διαφόρων ειδικοτήτων και έχει ήδη
εγκριθεί η διαδικασία πλήρωσης εκατό επιπλέον θέσεων διαφό-
ρων ειδικοτήτων. 

Δέκατον, προχωρά η µεταρρύθµιση του σιδηροδροµικού
τοµέα σε συνεργασία µε την Ευρωπαϊκή Επιτροπή. Έχουν ξεκι-
νήσει οι διαδικασίες για τη δηµιουργία ενός νέου, ενιαίου και
σύγχρονου φορέα µε πυρήνα τον ΟΣΕ. Στη νέα αυτή εταιρεία,
της οποίας µέτοχος 100% θα είναι το ελληνικό δηµόσιο, εντάσ-
σονται η «ΕΡΓΟΣΕ» αλλά και το τροχαίο υλικό και οι ενεργές σι-
δηροδροµικές εγκαταστάσεις της «ΓΑΙΑΟΣΕ». 

Ενδέκατον, προχωρά η οριστική αποκατάσταση του σιδηρο-
δροµικού δικτύου από τις εκτεταµένες ζηµιές που προέκυψαν
από τον «Ντάνιελ», µε προδιαγραφές σηµαντικής επαύξησης της
ανθεκτικότητας αυτού. Το συνολικό κόστος εκτιµάται περίπου
στα 450 εκατοµµύρια ευρώ και αφορά στο τµήµα Δοµοκός - Λά-
ρισα, του κύριου άξονα Αθήνα – Θεσσαλονίκη, καθώς και στους
κάθετους άξονες Λάρισα - Βόλος και Παλαιοφάρσαλο - Καλαµ-
πάκα. 

Δωδέκατον, συνεχίζονται οι ενέργειες για την εξασφάλιση
συγχρηµατοδότησης των έργων από πόρους της Ευρωπαϊκής
Ένωσης. Ενδεικτικά πέρσι εγκρίθηκε χρηµατοδότηση για τα
έργα της νέας διπλής σιδηροδροµικής γραµµής στο τµήµα Ρο-
δοδάφνη - Ρίο και της νέας, ηλεκτρονικής κίνησης, διπλής σιδη-
ροδροµικής γραµµής στο τµήµα Τιθορέα - Δοµοκός. 

Δέκατο τρίτον, υπεβλήθη τον Ιανουάριο του 2024 αίτηµα χρη-
µατοδότησης από το πρόγραµµα CEF 2, δηλαδή το «Συνδέοντας
την Ευρώπη 2». Το αίτηµα αφορά την αναβάθµιση της σιδηρο-
δροµικής γραµµής στο τµήµα Αλεξανδρούπολη - Ορµένιο, την
αναβάθµιση του τµήµατος Άνω Λιόσια - Κιάτο, την ανακαίνιση
των υποδοµών του τµήµατος Αχαρνές - Οινόη, την αναβάθµιση
των υποδοµών στη γραµµή Θεσσαλονίκη - Προµαχώνας, την
ολοκλήρωση της νέας διπλής σιδηροδροµικής γραµµής στο
τµήµα Ρίο - Πάτρα.

Δέκατο τέταρτον, συγκροτήθηκε στις 18 Σεπτεµβρίου 2023 ο
Εθνικός Οργανισµός Διερεύνησης Αεροπορικών και Σιδηροδρο-
µικών Ατυχηµάτων και Ασφάλειας Μεταφορών. Βασικό µέληµα
η διερεύνηση του σιδηροδροµικού δυστυχήµατος των Τεµπών,
η οποία είναι ανεξάρτητη από την δικαστική έρευνα και αποσκο-
πεί στην ανάδειξη των συστηµικών προβληµάτων ασφαλείας.
Πραγµατοποιήθηκε από τον ΕΟΔΑΣΑΑΜ σειρά ενεργειών για τη
συλλογή των αναγκαίων στοιχείων από τη δικαιοσύνη και το σύ-
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νολο των εµπλεκόµενων σιδηροδροµικών φορέων, µεταξύ των
οποίων και τη ρυθµιστική αρχή. Αναπτύχθηκε συνεργασία µε τον
Ευρωπαϊκό Οργανισµό Σιδηροδρόµων µετά από σχετικό αίτηµα
στις 30 Σεπτεµβρίου 2023, µε σκοπό τη συνδροµή ειδικών εµπει-
ρογνωµόνων στη διερεύνηση του δυστυχήµατος. Συγκροτήθηκε
το έργο διερεύνησης του φορέα, απαρτιζόµενο από τρεις διε-
ρευνητές.

Και τέλος, δέκατο πέµπτον. Ζητήθηκε από τη ΡΑΣ, τον ΕΟΔΑ-
ΣΑΑΜ, τον ΟΣΕ και τη «HELLENIC TRAIN» η άµεση διερεύνηση
συµβάντων, γιατί προφανώς υπάρχουν προβλήµατα. Συγκεκρι-
µένα, επισηµάνθηκε από την πολιτική ηγεσία η αναγκαιότητα
ασφαλούς κυκλοφορίας στις ισόπεδες διαβάσεις από τον ΟΣΕ,
αλλά και η αναγκαιότητα συντήρησης του τροχαίου υλικού από
τη «HELLENIC TRAIN». Ως αποτέλεσµα, η Ρυθµιστική Αρχή Σιδη-
ροδρόµων µε επιστολή της προς την σιδηροδροµική επιχείρηση
της 21ης Μαρτίου 2024 ζητά ενηµέρωση, στοιχεία και µέτρα ελα-
χιστοποίησης των βλαβών του τροχαίου υλικού. 

Ως προς τα πρόσφατα συµβάντα, η πολιτική ηγεσία ζήτησε την
άµεση υποβολή εκθέσεων για τα περιστατικά που περιήλθαν
στην κατοχή µας και προφανώς αρκετά από αυτά είδαν και το
φως δηµοσιότητας. Επί αυτών έχουν ήδη εκδοθεί τα πρώτα πο-
ρίσµατα. Με βάση αυτά, θα συνιστούσα σε όσους εξάγουν βια-
στικά συµπεράσµατα να είναι περισσότερο προσεκτικοί. 

Ενδεικτικά, πριν από έξι ηµέρες από αυτό το Βήµα ο Πρό-
εδρος του ΠΑΣΟΚ Κινήµατος Αλλαγής και πρώτος υπογράφων
της πρότασης δυσπιστίας είχε αναφέρει: Θα το καταθέσω στα
Πρακτικά, αλλά το επαναλαµβάνω. 

«Αντί, λοιπόν, ακόµα και µετά την τραγωδία να εκσυγχρονίσετε
το σιδηροδροµικό δίκτυο…» -συγκρατήστε την λέξη- «…ώστε να
αποφευχθούν µελλοντικές τραγωδίες, εσείς κάνετε µια πλαστή
επίδειξη δύναµης. Είναι χαρακτηριστικό ότι ακόµα και σήµερα,
έναν χρόνο µετά, γινόµαστε µάρτυρες σε περιστατικά όπου µια
νέα σιδηροδροµική τραγωδία αποτρέπεται στο παραπέντε.
Πόσες φορές δεν είδαµε κάτι σε πρωτοσέλιδα εφηµερίδων». 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Υποδοµών και Μεταφορών κ.
Χρήστος Σταϊκούρας καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερ-
θέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής) 

Συνδυάζει, συνεπώς, τον εκσυγχρονισµό του σιδηροδροµικού
δικτύου µε αυτά που είδαν το φως της δηµοσιότητας τις προ-
ηγούµενες ηµέρες.

Θέλω να ενηµερώσω τον κ. Ανδρουλάκη και φυσικά δηµόσια
την ελληνική κοινωνία ότι στα πορίσµατα των ίδιων των εµπλεκό-
µενων φορέων -και τα οποία προφανώς έχω στην κατοχή µου-
αναφέρεται ως υπεύθυνος για τα συµβάντα που έχουµε εκθέσεις
ο ανθρώπινος παράγοντας. 

Χαρακτηριστικά, σύµφωνα µε την αναφορά της Επιτροπής Διε-
ρεύνησης της «HELLENIC TRAIN» ο µηχανοδηγός περιστατικού
του περασµένου Δεκεµβρίου έσφαλε -αυτό λέει το πόρισµα-, ενώ
σε άλλο περιστατικό του εφετινού Φεβρουαρίου δεν υπήρξε
σωστή επικοινωνία µεταξύ σταθµάρχη και µηχανοδηγού, αν και
τα συστήµατα -όπως γράφει το πόρισµα- και στις δύο περιπτώ-
σεις λειτουργούσαν. Μάλιστα στο πρώτο συµβάν µέχρι σήµερα,
τρεις µήνες µετά, αναζητείτο ο τοµογράφος. Επιπρόσθετα, οι
συγκεκριµένες αναφορές διαπιστώνουν την αναγκαιότητα λήψης
βελτιωτικών ενεργειών που αφορούν τον ανθρώπινο παράγοντα.
Το κείµενο υπογράφεται από κάποιους από αυτούς που θέλετε
να καλέσετε στην εξεταστική επιτροπή. 

Και τι προτείνεται για αυτά τα συµβάντα; Διαβάζω ακριβώς
όπως είναι το πόρισµα: «Ο ΟΣΕ σε συνεργασία µε τις σιδηρο-
δροµικές επιχειρήσεις θα πρέπει να καταστήσουν σαφές στο εµ-
πλεκόµενο προσωπικό ότι πρέπει οι επικοινωνίες µεταξύ
µηχανοδηγών και σταθµαρχών να είναι σύµφωνες µε τις οδηγίες
του Γενικού Κανονισµού Κίνησης και Κυκλοφορίας. Οι εντολές
των σταθµαρχών πρέπει να είναι σαφείς και ξεκάθαρες, όπως και
οι ανταποκρίσεις των µηχανοδηγών τις οποίες θα πρέπει να ακο-
λουθούν οι σταθµάρχες. Δεύτερον, επιπλέον να διενεργούνται
µηνιαίως τυχαίοι δειγµατοληπτικοί έλεγχοι στις ηχογραφηµένες
συνοµιλίες σε κοµβικά σηµεία του δικτύου για να διαπιστώνεται
αν βελτιώνει την ποιότητα των συνεννοήσεων και είναι κανονι-

στικά προβλεπόµενη. Τρίτον, να ενηµερωθούν ενυπόγραφα οι
µηχανοδηγοί για την υποχρεωτική εκτέλεση των επικοινωνιών
σύµφωνα µε τις διατάξεις του Γενικού Κανονισµού Κίνησης και
των σχετικών εγκυκλίων».

Τι διαπιστώνεται συνεπώς; Τρία σηµεία έχει, δεν έχει άλλο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Και παρακαλώ ολο-

κληρώστε, κύριε Υπουργέ.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Ολοκληρώνω. Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Εδώ, στις ίδιες αυτές εκθέσεις δεν υπάρχει καµµία σύνδεση

µε το σιδηροδροµικό δίκτυο από τις ίδιες τις αναφορές των ερ-
γαζοµένων και των στελεχών των εταιρειών.

Κυρίες και κύριοι, µε βάση αυτές τις δεκαπέντε παρεµβάσεις
απευθύνω µήνυµα προς όλους τους εµπλεκόµενους στην αλυ-
σίδα του σιδηροδροµικού έργου. Οφείλουµε να επιδεικνύουµε
υψηλότερη ατοµική και συλλογική ευθύνη ώστε -το τονίζω- συµ-
πληρωµατικά µε τις νέες τεχνολογίες -που ήταν τα δεκατρία
πρώτα σηµεία που σας ανέφερα- να αναβαθµίζουµε την ασφά-
λεια των µεταφορών και να ενισχύουµε την ποιότητα των υπηρε-
σιών. Χρειάζεται συνεχής προσπάθεια για να φέρουµε τον
ελληνικό σιδηρόδροµο στο επίπεδο που οραµατιζόµαστε και αξί-
ζει στους πολίτες. Αποτελεί χρέος µας προς τον ελληνικό λαό,
αλλά και ελάχιστη ένδειξη σεβασµού στη µνήµη των θυµάτων και
τον ισόβιο πόνο των οικογενειών τους. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον
λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κύριε
Καζαµία. Ζητάτε τον λόγο;

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Ναι, θέλω να κάνω µια τρίλεπτη
παρέµβαση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ακούστε λίγο, θα
σας δώσω τη δυνατότητα να κάνετε τρίλεπτη παρέµβαση, απλά
θα διευκολύνει το Προεδρείο να έχετε δηλωθεί ως Κοινοβουλευ-
τικός Εκπρόσωπος.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Είναι δηλωµένος ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος.
Έχει δηλωθεί.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Έχω δηλωθεί, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Είστε και ως οµιλη-

τής γραµµένος. Μπορείτε βεβαίως.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Όχι, έχει δηλωθεί ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Η ενηµέρωση του

Προέδρου είναι ότι…
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Είναι λάθος η ενηµέρωση. Έχει δηλωθεί.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ακούστε µε λίγο.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Για όλα πρόβληµα, κύριε Πρόεδρε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Εγώ τον βλέπω στον

κατάλογο των οµιλητών.
Σε κάθε περίπτωση, για να µην το συνεχίζουµε αυτό, δεν υπάρ-

χει λόγος…
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Πώς δεν υπάρχει; Προφανώς υπάρχει.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Όχι. Δικαιούται να

κάνει την τρίλεπτη παρέµβασή του ο κ. Καζαµίας.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, νωρίτερα η Πρό-

εδρος της Κοινοβουλευτικής µας Οµάδας, η κ. Κωνσταντοπού-
λου, σάς ζήτησε τον λόγο επί προσωπικού δύο φορές και
αρνηθήκατε και τις δύο φορές. Στον Κανονισµό της Βουλής στο
άρθρο 68 υπάρχει µια ολόκληρη διαδικασία για θέµατα προσω-
πικά και εσείς την ερµηνεύετε αυτήν τη διαδικασία µε έναν απί-
θανο τρόπο, θεωρώντας ότι εναπόκειται σε εσάς -προτού µιλήσει
οποιοσδήποτε Βουλευτής και εκθέσει τους λόγους για τους
οποίους θέτει θέµα επί προσωπικού- ότι εσείς µπορείτε να απο-
φασίζετε αν υπάρχει ή δεν υπάρχει. Είναι εντελώς αυθαίρετη ερ-
µηνεία. Το άρθρο είναι πολύ µεγαλύτερο και δεν περιορίζεται σε
κάτι τέτοιο και το γνωρίζετε. Υπάρχουν ολόκληρες διαδικασίες
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αν υπάρχει αµφισβήτηση του κατά πόσο η κρίση σας είναι σωστή
ή όχι. Σας ζήτησα και εγώ τον λόγο προηγουµένως και δώσατε
τον λόγο στον κύριο Υπουργό.

Ακούσατε πάρα πολύ προσεκτικά νοµίζω όσα είπε ο Βουλευ-
τής της Νέας Δηµοκρατίας, ο κ. Τσαβδαρίδης, στην κ. Κωνσταν-
τοπούλου. Την είπε «συνήγορο του σταθµάρχη», «εκπρόσωπο
της Χρυσής Αυγής» -και σας υπενθυµίζω πρόκειται για εγκληµα-
τική οργάνωση- και εσείς κάνετε τα στραβά µάτια. Δεν σας ενο-
χλεί ο αντικοινοβουλευτικός λόγος που χρησιµοποιεί ο κ.
Τσαβδαρίδης. Ήσασταν στη Διάσκεψη Προέδρων στην οποία
παραβρέθηκα και εγώ την περασµένη Πέµπτη πιστεύω, ή µήπως
απουσιάζατε; Δεν ξέρω. Ελπίζω να διαβάσατε τα Πρακτικά.
Έθεσα εκεί θέµα, διότι πάλι ο κ. Τσαβδαρίδης χρησιµοποίησε
απρεπείς εκφράσεις µέσα στη Διάσκεψη Προέδρων για την κ.
Κωνσταντοπούλου και δεν ήµουν εγώ αυτός που πρόλαβε να δια-
µαρτυρηθεί. Ήταν ο κ. Τασούλας, ο Πρόεδρος της Βουλής, που
θεώρησε ότι είναι απαράδεκτα τα λόγια του και πρέπει να δια-
γραφούν από τα Πρακτικά. Καταλαβαίνετε µε ποιον Βουλευτή
έχουµε να κάνουµε; Και κάνετε πως δεν προσέχετε.

Κοιτάξτε, η προσπάθειά σας να ελέγξετε τη συζήτηση είναι εµ-
φανής. Τη βλέπει ο ελληνικός λαός που µας παρακολουθεί και
καταλαβαίνουµε ότι και εσείς και το κόµµα σας έχετε βαθιά ανη-
συχία. Φοβάστε και γι’ αυτό καταφεύγετε σε τέτοιες µεθόδους.
Όµως, υπάρχει ένα ζήτηµα εδώ: Θα επιτρέπετε να χρησιµοποι-
είται τέτοια αντικοινοβουλευτική γλώσσα στην Αίθουσα, δίνοντάς
της το πράσινο φως εµµέσως ή θα την απαγορεύετε; Παρακαλώ
να κάνετε το δεύτερο.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Χαίροµαι πάρα

πολύ, κύριε Καζαµία, που αναφέρεστε στον Κανονισµό της Βου-
λής. Αυτός ο Κανονισµός µας διανεµήθηκε την πρώτη µέρα κατά
την οποία αναλάβαµε τα καθήκοντά µας. Νοµίζω έπρεπε να είναι
κτήµα όλων. Νοµίζω ότι όλοι όσοι είµαστε σε αυτήν την Αίθουσα
ξέρουµε πολύ καλά πότε γίνεται κατάχρηση αυτού του Κανονι-
σµού, πότε υπάρχει ανοχή από το Προεδρείο για να µπορέσει να
ακουστεί η κάθε άποψη µε τον σεβασµό που πρέπει στον κάθε
οµιλητή. 

Προσπαθώ πραγµατικά κι εγώ και όλοι οι συνάδελφοί µου που
ανεβαίνουν σε αυτό το Βήµα να το πράξουµε. Όµως, δεν µπορεί
το Κοινοβούλιο να λειτουργεί γύρω από ένα πρόσωπο. Δεν µπο-
ρεί να γίνεται κατάχρηση των δυνατοτήτων που δίνονται. Δεν
µπορεί ανά πέντε λεπτά να ζητείται λόγος επί προσωπικού και
δεν µπορεί αυτό να γίνεται όταν προηγουµένως έχουµε διακοπές
των οµιλητών.

Εγώ τοποθετήθηκα πριν. Είπα ότι εδώ είναι ο χώρος στον
οποίο γίνεται η ανταλλαγή των επιχειρηµάτων από την κάθε
πλευρά και είναι σεβαστά. Όταν ξεπερνιέται αυτό το όριο και το
έχω κάνει πολλές φορές και το έχω κάνει µόνος µου, έχω διακό-
ψει τον οµιλητή και έχω ανακαλέσει και οµιλητές. Αλλά δεν θα
κάνουµε λογοκρισία σε κάθε έναν που θέλει να µιλήσει και βε-
βαίως δεν τον διακόπτουµε όταν θέλει να ολοκληρώσει την οµι-
λία του.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Μόνο εµάς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Εγώ πραγµατικά
έχω απόλυτη διάθεση να σεβαστώ τον κάθε οµιλητή και προ-
σπαθώ να το κάνω. Σε κάθε περίπτωση ο Κανονισµός προβλέπει
και δυνατότητες κατά του Προεδρεύοντα οι οποίες ρυθµίζονται.
Μπορείτε να τις ασκήσετε, αν νοµίζετε ότι πρέπει να τις ασκή-
σετε. Προσπαθώ µε σεβασµό σε όλους τους οµιλητές να το
κάνω.

Σήµερα -να ξέρετε- θέλουµε να πάµε µέχρι τον αριθµό «34».
Αυτό σηµαίνει ότι κάποιοι συνάδελφοί σας, κάποιοι συνάδελφοί
µας, θα µιλήσουν 2.30’ τη νύκτα. Αυτό δεν θεωρώ ότι περιποιεί
τιµή στο Κοινοβούλιο. Παρακαλώ να κρατάµε όλοι τους χρόνους
και την ψυχραιµία να ακουστούν όλες οι απόψεις, έτσι όπως προ-
βλέπει ο Κανονισµός. Τίποτε περισσότερο, τίποτε λιγότερο.

Κύριε Καζαµία, θέλετε τη δεύτερη παρέµβασή σας; Παρα-
καλώ.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, επειδή µας δώ-
σατε λίγο χρόνο πριν διαλέξεις για τη γνώση του Κανονισµού,

σας διαβάζω το άρθρο 68 όπου λέει: «Προσωπικό ζήτηµα θεω-
ρείται η µοµφή που περιέχει υβριστική εκδήλωση ατοµικά εναν-
τίον Βουλευτή ή µέλους της Κυβέρνησης, καθώς και η απόδοση
σε οµιλητή διαφορετικής γνώµης από εκείνη που εξέφρασε». Σας
φαίνεται η αναφορά για τους υπερασπιστές της Χρυσής Αυγής
να µην εµπίπτει σε αυτό το άρθρο του Κανονισµού;

Παρακάτω υπάρχει παράγραφος, η οποία λέει ότι αν έχετε την
παραµικρή αµφιβολία, µπορείτε να ρωτήσετε το Σώµα. Αυτό το
πράγµα ποτέ δεν το χρησιµοποιείτε. Δικτατορικά αποφασίζετε
ότι δεν τίθεται θέµα επί προσωπικού. Και βεβαίως καταλαβαί-
νουµε πολύ καλά τι κάνετε. Θέλετε να ελέγξετε µια συζήτηση
που σας ενοχλεί και θέλετε να παριστάνετε ότι η κ. Κωνσταντο-
πούλου είναι το πρόβληµα, επειδή σας λέει αλήθειες που δεν σας
αρέσουν. 

Θα πρέπει να εφαρµόσετε τον Κανονισµό δίκαια και σωστά, αν
θέλετε αυτή η συζήτηση να διεξαχθεί κανονικά. Και στις αντικοι-
νοβουλευτικές εκφράσεις που εκφράζουν Βουλευτές της Νέας
Δηµοκρατίας περιµένουµε να πάρετε την ανάλογη στάση που
δεν παίρνετε. Ξέρετε γιατί; Γιατί εµµέσως τους δίνετε το πράσινο
φως. Θέλετε αυτό το κοινοβουλευτικό µπούλινγκ για να µπορείτε
να χειραγωγήσετε τη συζήτηση εκεί που θέλετε να την πάτε.
Αλλά η Πλεύση Ελευθερίας δεν θα σας αφήσει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Αντιπαρέρχοµαι τις
προσωπικές επιθέσεις οι οποίες είναι τελείως ανυπόστατες. Νο-
µίζω ακριβώς επειδή υπάρχει δηµόσια προβολή των συνεδριά-
σεων, ο καθένας µπορεί να βγάλει εύκολα τα συµπεράσµατά του
και τα βγάζει. Δεν θέλω να µείνω σε αυτήν την αντιπαράθεση, η
οποία θεωρώ ότι δεν προσφέρει τίποτα. 

Έχει ζητήσει τον λόγο η κ. Τζάκρη. Ορίστε, κυρία συνάδελφε.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Κύριε Υπουργέ, σας άκουσα προηγου-

µένως και παρά το γεγονός ότι αρχικά οµολογήσατε ότι η κατά-
σταση του ελληνικού σιδηροδρόµου δεν είναι σήµερα η
καλύτερη και ότι δεν θα προκαλέσετε, κάνατε κι εσείς µια ακόµη
προκλητική οµιλία. 

Ξέρετε πάρα πολύ καλά και αναφερθήκατε προηγουµένως
στις επικοινωνίες µεταξύ των συντελεστών του ΟΣΕ. Ακόµη και
σήµερα που µιλάµε το σύστηµα GSM-R, έτοιµο από το 2018, πι-
στοποιηµένο µε τρία χρόνια καθυστέρηση, δεν βρίσκεται σε λει-
τουργία, παρά µόνο στον προαστιακό, όπου υπάρχουν φορητές
συσκευές επικοινωνίας. Μόνο να υπήρχε το GSM-R θα ήταν από
τις δικλίδες ασφαλείας που θα είχε αποσοβηθεί το έγκληµα των
Τεµπών.

Μας λέτε για την άριστη κατάσταση του σιδηροδροµικού δι-
κτύου. Η τηλεδιοίκηση ξέρετε πολύ καλά ότι µετά τον «Ντάνιελ»
πάνω από τον Ευαγγελισµό δεν λειτουργεί. Και επίσης, τα τρένα
δεν πηγαίνουν πέρα από τη Φλώρινα και σε όλη την ανατολική
Μακεδονία και Θράκη, επειδή ακριβώς δεν υπάρχουν συστήµατα
επικοινωνίας. Και πρόσφατα συµβάντα στον προαστιακό έδειξαν
ότι αν δεν υπήρχε η τηλεδιοίκηση θα είχαµε θρηνήσει και πάλι
θύµατα. Και παρ’ όλα αυτά επιµένετε.

Πήρα όµως, τον λόγο να σας ρωτήσω, κύριε Υπουργέ, αν συ-
νεχίζετε να καλύπτετε τον κ. Τερεζάκη και κάνετε τα στραβά
µάτια. Αυτός δεν ενέχεται στην παραποίηση των ηχητικών και
ψευδοµαρτύρησε µάλιστα στην εξεταστική; Αυτός δεν βρισκόταν
ακόµα και την εποµένη του δυστυχήµατος στη θέση του; Και επί-
σης δηµοσίευµα της εφηµερίδας «ΕΘΝΟΣ» σήµερα λέει ότι ο κ.
Πατέρας βρέθηκε σήµερα στον ΟΣΕ. Τι ακριβώς πήγε να κάνει,
κύριε Υπουργέ; Πήγε να συνεχίσει το θεάρεστο έργο της συγκά-
λυψης, που µε στοιχεία πλέον ενώπιον ολόκληρου του ελληνικού
λαού επιδίδεστε έναν ολόκληρο χρόνο και µάλιστα τα πρώτα
λεπτά και µέσα στον πόνο και τον πανικό από την πραγµατοποί-
ηση αυτού του τραγικού, του µοναδικού αυτού συµβάντος στην
ιστορία των ελληνικών σιδηροδρόµων;

Θα σας παρακαλούσα, κύριε Υπουργέ, να τοποθετηθείτε επί
αυτών των θεµάτων. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ο κ. Κατρίνης έχει
ζητήσει τον λόγο για την τρίτη και τελευταία του παρέµβαση. 

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, µας αναφέρατε µια σειρά από παρεµβάσεις
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που κάνετε και δροµολογείτε έργα, µε τα οποία φαντάζοµαι ότι
θα ήταν διαφορετική η εικόνα του ελληνικού σιδηροδρόµου και
πιθανότατα θα είχε αποφευχθεί και η τραγωδία των Τεµπών αν
ο προκάτοχός σας επί τέσσερα χρόνια είχε ιεραρχήσει και προ-
τεραιοποιήσει και τα είχε δροµολογήσει στοιχειωδώς, κάτι το
οποίο δεν είχε γίνει.

Όµως επιµένετε και εσείς στη θεωρία του ανθρώπινου παρά-
γοντα, ενώ ξέρετε ότι την εποµένη του δυστυχήµατος της τρα-
γωδίας των Τεµπών υπήρχαν προγραµµατισµένα εγκαίνια για
µέρος του συστήµατος της τηλεδιοίκησης. Ενώ µας αναφέρετε
ποια έργα θα προχωρήσουν, τα οποία θα αποτρέψουν προλη-
πτικά ενδεχόµενα τραγικά συµβάντα, έρχεστε και µας λέτε πάλι
για τον ανθρώπινο παράγοντα. 

Και εκπροσωπείτε µια Κυβέρνηση, η οποία, κύριε Υπουργέ, επί
µεγάλο διάστηµα δεν είχε ορίσει διοίκηση στην Επιτροπή Διερεύ-
νησης Σιδηροδροµικών και Αεροπορικών Ατυχηµάτων. Ορίστηκε
µόλις στα τέλη Σεπτεµβρίου του 2023, επί δικής σας θητείας,
αλλά δεν υπήρχε αυτή η επιτροπή. Και µάλιστα, θέλω να σας ρω-
τήσω αν την έχετε στελεχώσει και επαρκώς, γιατί υπάρχουν εν-
δείξεις ότι ενώ ορίσατε διοίκηση, αυτή η αρχή σήµερα είναι
ουσιαστικά αδύναµη να διεκπεραιώσει το έργο της. Άρα αυτή η
τραγωδία δεν σας έβαλε µυαλό, τουλάχιστον να στελεχώσετε
αυτές τις επιτροπές και τις υπηρεσίες, ακριβώς για να έχουµε
την πλήρη διερεύνηση ανάλογων συµβάντων και αιτιών. 

Και το λέω αυτό, κύριε Πρόεδρε, γιατί υπάρχει σηµερινό δη-
µοσίευµα µε τον τίτλο «Τα παρ’ ολίγον Τέµπη» και µιλάει για το
ατύχηµα που έγινε τον Γενάρη του 2022, το οποίο µάλιστα η
«HELLENIC TRAIN» το απέδωσε, λέει, στην ολισθηρότητα των
γραµµών και η Ρυθµιστική Αρχή Σιδηροδρόµων εξέδωσε πόρι-
σµα τον Μάιο του 2023. Αυτή είναι η ασφαλής Ελλάδα του κ. Κα-
ραµανλή και του κ. Μητσοτάκη, για τέσσερα χρόνια να
συγκρούονται τρένα και να βγαίνει πόρισµα µετά από ενάµιση
χρόνο από την Αρµόδια Ρυθµιστική Αρχή, να µην έχει συγκροτη-
θεί η Αρµόδια Επιτροπή Διερεύνησης Ατυχηµάτων, ακριβώς για
να λειτουργήσει προληπτικά για το µέλλον και εσείς όλα αυτά
σήµερα, αφού λέτε ότι θα κάνουµε τα τεχνικά έργα που η προ-
ηγούµενη ηγεσία του Υπουργείου δεν έκανε, παρά τη σπουδή
σας να τα εγκαινιάσετε την 1η Μαρτίου, να επιµένετε στη θεωρία
του ανθρώπινου παράγοντα. 

Όσο και αν προσπαθήσετε να αποδώσετε σε ανθρώπινο λάθος
την τραγωδία των Τεµπών, η αδράνεια, η ολιγωρία, η ανεπάρκεια
και η ανικανότητα της ηγεσίας του Υπουργείου Υποδοµών και
της Κυβέρνησης την τετραετία 2019-2023 θα σας βαρύνει και θα
σας βαρύνει για πολύ µεγάλο διάστηµα. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο έχει ζητή-

σει και ο κ. Βρεττός από την Κοινοβουλευτική Οµάδα της Νίκης.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΡΕΤΤΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, αν δεν γινόταν η πρόταση δυσπιστίας θα είχα

την αίσθηση ότι αποφεύγετε να εµφανίζεστε στα δηµόσια πράγ-
µατα. Και δηµιουργήθηκε αυτή η αίσθηση και εντύπωση µετά το
τηλεφώνηµα του Υπουργού των ιταλικών σιδηροδρόµων -δεν
ξέρω ποια ιδιότητα έχει- του κ. Σαλβίνι.

Θα θέλατε αντί να µας ενηµερώνετε για τα δεκατρία σηµεία,
τα οποία ελπίζετε κάποια στιγµή ότι θα καταφέρετε να κάνετε,
να αναβαθµίσετε την ασφάλεια των σιδηροδρόµων µιας και χρη-
σιµοποιήσατε αυτή την έκφραση, να µας ενηµερώσετε τι ακρι-
βώς σας είπε; Ήταν απλώς για να σας ευχηθεί; Για ποιο λόγο;
Μετά έφυγε ο Ιταλός διευθύνων σύµβουλος -τον ψάχνουµε- και
άλλαξε το καθεστώς. Ξέρετε ότι αν υπάρξει ευθύνη, θα υπάρ-
ξουν τεράστιες αποζηµιώσεις και θέλουµε να ξέρουµε και να µας
ενηµερώσετε -γιατί είστε υποχρεωµένοι- αν έχει υπάρξει τέτοιος
διάλογος ή για ποιο λόγο σας κάλεσε ο Ιταλός Υπουργός, κάτι
που δεν είναι συνηθισµένο. Έτσι δηµοσιεύθηκε στις εφηµερίδες.

Θα ήθελα επίσης, να κάνω µια σηµείωση αν µου επιτρέπεται.
Αναφέρατε -το έχετε ξαναπεί και προσέχετε πάντα τα λόγια σας-
ότι σκοπός είναι να αναβαθµίσετε την ασφάλεια. Όµως απέναντι
στους πολίτες έχετε υποχρέωση να εξασφαλίζετε την ασφαλή
διαβίωσή τους και µεταφορά τους όταν µεταφέρονται µε δηµό-

σια ελεγχόµενα µέσα. Δεν είναι η ανθρώπινη ζωή µια περίπτωση
αναβάθµισης. Δεν είναι ένα εργαλείο. Αυτό λέγεται εργαλειοποί-
ηση της ανθρώπινης ζωής και του φυσικού αγαθού που είναι η
ζωή. 

Εποµένως, αντί να παρατηρείτε σχετικά µε τεχνικούς όρους
ως παρατηρητής και όχι ως Υπουργός, θα θέλαµε να µας πείτε -
ενώ σας έχουµε καλέσει και σε προηγούµενη συνεδρίαση και
αποφύγατε να απαντήσετε- για ποιο λόγο κρατάτε τον κ. Τερε-
ζάκη στη θέση του. Εσείς κάνετε το πλυντήριο του πλυντηρίου;
Ο κ. Τερεζάκης έκανε δηλώσεις δηµόσια και στις επιτροπές και
είναι καταγεγραµµένο. Και τώρα πλέον δεν µπορείτε να κρυ-
φτείτε. Και είµαστε ικανοποιηµένοι που την πρότασή µας για να
πάει η κατάθεσή του στους αρµόδιους ανακριτές για ψευδορκία
την ψήφισε όλη η Αντιπολίτευση. 

Εσείς κάνατε κάποια δήλωση επ’ αυτού; Επιµένετε και σήµερα
κατά τη συζήτηση να τον έχετε στην ίδια θέση; Έχετε κάποια
υποχρέωση; Ποιοι είναι οι λόγοι για τους οποίους ένας δηµόσιος
λειτουργός κάθεται και λέει ψέµατα σωρηδόν; Αυτό είναι το κρά-
τος δικαίου; Αυτή είναι η ηθική υπόσταση την οποία εκπροσωπεί
η Κυβέρνηση και εσείς προσωπικά ή αυτή είναι η αλήθεια η οποία
ήταν το σύνθηµα στις προηγούµενες εκλογές;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ολοκληρώνουµε
αυτόν τον κύκλο των παρεµβάσεων µε την τοποθέτηση του
Υπουργού. 

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Πρώτα απ’ όλα, κύριε συνάδελφε, ξεκινάω ανάποδα. Έχω το-

ποθετηθεί πάρα πολλές φορές δηµόσια και δεν έχω µάθει να
κρύβοµαι. Άλλωστε, τρεις φορές έχω αναλάβει θέση ευθύνης και
τις τρεις φορές στα δύσκολα και το 2012-2015 σε µνηµόνια και
το 2019-2023 µε COVID και τώρα σε ένα πολύ δύσκολο Υπουρ-
γείο. Τελευταία φορά που τοποθετήθηκα δηµόσια ήταν την προ-
ηγούµενη Παρασκευή. Θα µπορούσατε να ακούσετε.

Δεύτερον, πάντα θα µιλάω για τη βελτίωση της ασφάλειας των
µεταφορών και αυτός είναι ο στόχος σε όλη την Ευρώπη. Ναι,
συζήτησα µε τον συνάδελφο Υπουργό Μεταφορών και Υποδο-
µών της Ιταλίας, όπως συζητώ συχνά για τα θέµατα της ενίσχυ-
σης της ασφάλειας και του σιδηροδροµικού δικτύου και µε την
Ευρωπαία Επίτροπο. Έχω έναν ολόκληρο φάκελο εδώ από σχε-
τικές επιστολές. Να ξέρετε, όµως, ότι η συνεργασία µε κάποιες
χώρες δεν επικεντρώνεται σε ένα µόνο αντικείµενο. Μπορεί να
υπάρχουν και προµήθειες λεωφορείων φυσικού αερίου που κά-
ποιες από αυτές να είναι στο ιταλικό δηµόσιο, µπορεί να υπάρχει
και συµµετοχή ιταλικών επιχειρήσεων στο µετρό στη Θεσσαλο-
νίκη, µπορεί να υπάρχει πλήθος συζητήσεων, αλλά ναι, είναι αν-
τικείµενο και το πώς θα λειτουργήσει καλύτερα η «HELLENIC
TRAIN». Αν παρατηρήσατε στην τοποθέτησή µου, αναφέρθηκα
ευθέως και στη «HELLENIC TRAIN» και στον ΟΣΕ. Για παρά-
δειγµα όταν βλέπουµε δηµοσιεύµατα ή όταν µας έρχονται κα-
ταγγελίες για διαβάσεις, είναι ευθύνη του ΟΣΕ και οφείλει άµεσα
να δώσει απαντήσεις. Το αν υπάρχουν θέµατα τροχαίου υλικού,
είναι ευθύνη της «HELLENIC TRAIN» και αυτά προφανώς τα
ερευνά και η Ρυθµιστική Αρχή Σιδηροδρόµων.

Είπατε, κυρία Τζάκρη, ότι µίλησα εγώ για άριστη κατάσταση
του σιδηροδροµικού δικτύου. Μα, εγώ δεν είπα για τις διαβάσεις;
Εγώ δεν είπα για το τροχαίο υλικό; Εγώ δεν είπα επί λέξει ότι δεν
θα ωραιοποιήσω καταστάσεις ούτε θα ισχυριστώ ότι έχουν λυθεί
όλα τα προβλήµατα; Τι είπα, όµως; Προβλήµατα που έχουν συσ-
σωρευτεί τις τελευταίες δεκαετίες. 

Συνεπώς, κύριε Κατρίνη, πού είδατε εσείς να µιλάω για τη θε-
ωρία του ανθρώπινου παράγοντα; Στην τοποθέτησή µου δεν
έκανα καµµία αναφορά στα Τέµπη. Η δικαιοσύνη θα κρίνει. Πού
µίλησα, όµως, για τον ανθρώπινο παράγοντα; Σε κάτι που είπε ο
Πρόεδρός σας. Ο Πρόεδρός σας συνδύασε το σιδηροδροµικό
δίκτυο µε αυτά που είδαν το φως της δηµοσιότητας και έρχονται
εδώ τα πορίσµατα των ίδιων των εταιρειών και λένε: «Ξέρετε,
έσφαλε ο µηχανοδηγός». Άρα, εγώ δεν µίλησα για ανθρώπινο
παράγοντα. Εγώ αναφέρθηκα σε µία τοποθέτηση που έκανε πριν
από έξι µέρες ο Πρόεδρος που υπογράφει πρώτος την πρόταση
σήµερα και αναφέρθηκα συνεπώς επί αυτού. Επαναλαµβάνω,
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δεν έκανα καµµία αναφορά στα Τέµπη, διότι οι πολιτικές απαν-
τήσεις έχουν δοθεί -και δόθηκαν και σήµερα από συναδέλφους
µου- και όλα τα άλλα θα τα κρίνει η δικαιοσύνη. 

Ο ΕΔΟΣΑΑΜ, ναι, έχει συσταθεί το όργανο διερεύνησης του
φορέα -το είπα στην τοποθέτησή µου- απαρτιζόµενο από τρεις
διερευνητές, όπως πρέπει. Άρα, λήξαµε και αυτό το θέµα σε συ-
νεργασία µε τον ευρωπαϊκό οργανισµό, τον οποίο και την προ-
ηγούµενη εβδοµάδα είδα στο γραφείο µου και µου ανέφερε ότι
κινούµαστε προς τη σωστή κατεύθυνση. Όµως, πράγµατι, όπως
ανέφερα και στην τοποθέτησή µου και το επαναλαµβάνω, θα
απαιτηθεί συστηµατική και πολύχρονη προσπάθεια.

Κλείνω µε το εξής. Επαναλαµβάνω. Τα προβλήµατα του ελλη-
νικού σιδηροδρόµου δεν προέκυψαν την τελευταία τετραετία,
κύριε Κατρίνη. Όταν εγώ επικαλούµαι ότι ολοκληρώσαµε την 717
ή την ETCS level1 αυτά δεν έγιναν σε δύο µήνες από εµάς. Είχε
γίνει προεργασία τα προηγούµενα χρόνια. Ήρθαµε εµείς και
ολοκληρώσαµε µια διαδικασία που έγινε τα προηγούµενα τελευ-
ταία χρόνια. Μακάρι όλοι να αναλαµβάνουµε στη χώρα τις ευθύ-
νες που αναλαµβάνουµε εµείς. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Συνεχίζουµε τον κα-
τάλογο των οµιλητών µε την τοποθέτηση του κ. Πέτσα από την
Νέα Δηµοκρατία.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε πρωτοβουλία του ΠΑΣΟΚ

συζητούµε σήµερα µια πρόταση δυσπιστίας των κοµµάτων της
Αντιπολίτευσης κατά της Κυβέρνησης. Η πρόταση αυτή έχει δύο
διαστάσεις την πολιτική και την ουσιαστική. 

Ως προς την πολιτική διάσταση προσυπογράφοντας το κεί-
µενο της πρότασης δυσπιστίας η Αντιπολίτευση σήµερα έκανε
ένα µεγάλο δώρο στον παραπαίοντα κ. Ανδρουλάκη, καθώς προ-
σφέρει ένα σωσίβιο στη δηµοσκοπική του βουτιά στα θολά νερά
της κεντροαριστεράς. Ταυτόχρονα, επαναφέρει ότι απέµεινε από
το πάλαι ποτέ ΠΑΣΟΚ στην αγκαλιά της διαπλοκής, µιας λέξης
που ταυτίστηκε µε τις πρακτικές των κυβερνήσεών του. Τα δε
άλλα κόµµατα της Αριστεράς από τον ΣΥΡΙΖΑ µέχρι την Πλεύση
Ελευθερίας και την Νέα Αριστερά έγιναν τσόντα του κ. Ανδρου-
λάκη, προσυπογράφοντας ένα κείµενο που θα µπορούσε να είχε
γραφτεί πριν από τις διπλές εθνικές εκλογές του 2023 ή ακόµη
χειρότερα από ένα αντιδηµοκρατικό και αυταρχικό πολέµιο των
θεσµών της Κοινοβουλευτικής Δηµοκρατίας. Και αυτό γιατί καλ-
λιεργώντας ένα κλίµα πόλωσης και σύγχυσης τελικά στρέφεται
κατά της Βουλής και της κυβερνητικής πλειοψηφίας που έχει
ισχυρή και νωπή λαϊκή εντολή, αλλά και της δικαιοσύνης.

Αναφορικά µε την ουσιαστική διάσταση της πρότασης δυσπι-
στίας οµαδοποιώ τις αιτιάσεις της Αντιπολίτευσης σε τρία κεφά-
λαια. Πρώτο και χυδαιότερο όλων η απάνθρωπη επιχείρηση
µικροπολιτικής εκµετάλλευσης του ανθρώπινου πόνου, του
πόνου τόσο των οικογενειών των πενήντα επτά θυµάτων όσο και
όλης της ελληνικής κοινωνίας που προκάλεσε η σιδηροδροµική
τραγωδία των Τεµπών, µια αδιανόητη τραγωδία, µια µετωπική
σύγκρουση δύο τρένων σε διπλή γραµµή που άφησε µια βαθιά
ουλή στη συλλογική µας συνείδηση. Για να επουλωθεί η ουλή και
να περιοριστεί η οδύνη και ο πόνος απαιτούνται απαντήσεις στο
ερώτηµα τι προκάλεσε αυτήν την αδιανόητη τραγωδία, όχι µι-
κροπολιτικές κορώνες. 

Δυστυχώς, η Αντιπολίτευση έκανε ότι µπορούσε για να απα-
ξιώσει το έργο αρχικά και το πόρισµα εν συνεχεία της εξεταστι-
κής επιτροπής της Βουλής που εξέτασε την πορεία του
σιδηροδρόµου στην Ελλάδα τις τελευταίες δεκαετίες, ένα πόρι-
σµα που έριξε φως σε πτυχές αυτής της τραγωδίας. 

Η Αντιπολίτευση, όµως, επέλεξε να αγνοήσει τα ευρήµατα της
εξεταστικής επιτροπής. Αγνόησε τις αναφορές σε πολιτικές ευ-
θύνες Υπουργών διαδοχικών κυβερνήσεων, όπως για παρά-
δειγµα του κ. Ρέππα της κυβέρνησης Γιώργου Παπανδρέου όταν
επί των ηµερών του µε το ν.3891/2010 ο σιδηρόδροµος στη χώρα
µας υπέστη ακρωτηριασµό στο υπηρετούν προσωπικό, καθώς
τα περίπου µισά στελέχη του υποχρεώθηκαν να τον εγκαταλεί-
ψουν, γεγονός που προκάλεσε τεράστια προβλήµατα και στα ζη-

τήµατα ασφάλειας, όπως αποδείχθηκε από πολλούς µάρτυρες
που κατέθεσαν στην εξεταστική. Αγνόησε τις αναφορές για πο-
λιτικές ευθύνες του κ. Σπίρτζη της κυβέρνησης Τσίπρα για την
αποκρατικοποίηση της «ΤΡΑΙΝΟΣΕ» το 2017 µε τίµηµα επτά
φορές µικρότερο από αυτό που λίγα χρόνια πριν ο ΣΥΡΙΖΑ χα-
ρακτήριζε ξεπούληµα, για την ανάθεση των αρµοδιοτήτων επό-
πτη ασφαλείας στη Ρυθµιστική Αρχή Σιδηροδρόµων, µια
ανεξάρτητη αρχή µε ελλείψεις στο προσωπικό και ανύπαρκτη
σχετική τεχνογνωσία, αλλά και την τροποποίηση του Γενικού Κα-
νονισµού Κυκλοφορίας λίγο πριν τις εθνικές εκλογές του 2019,
καθώς µείωσε τις δικλίδες ασφαλείας µε την κατάργηση της
θέσης του επόπτη αµαξοστοιχίας, µια θέση κοµβική όπως ανα-
δείχθηκε από πολλούς µάρτυρες.

Αγνόησε επίσης τις αναφορές για πολιτικές ευθύνες του
Κώστα Αχιλλέα Καραµανλή της Κυβέρνησης Κυριάκου Μητσο-
τάκη, καθώς επί των ηµερών του συνέβη η τραγωδία των Τεµ-
πών, όπως τονίζεται και στα συµπεράσµατα του πορίσµατος της
εξεταστικής επιτροπής. Και µάλιστα, όπως ακούσαµε σήµερα
από την εισηγήτρια του ΠΑΣΟΚ για παράδειγµα όχι µόνο
αγνόησε αυτή την αναφορά, αλλά και την λοιδόρησε, την λοιδό-
ρησε χωρίς ντροπή, καθώς το ΠΑΣΟΚ σε ανάλογες περιπτώσεις
δεν είχε το πολιτικό θάρρος να αποδώσει πολιτικές ευθύνες σε
Υπουργούς των κυβερνήσεων του. Αγνόησε και τις αναφορές για
τις επτά παραβιάσεις του Γενικού Κανονισµού Κυκλοφορίας που
αν δεν είχαν συµβεί δεν θα είχε συµβεί και το τραγικό και αδια-
νόητο αυτό σιδηροδροµικό δυστύχηµα. 

Και ενώ αγνόησε όλα αυτά συνεχίζει την ίδια συζήτηση σήµερα
σαν να µην υπάρχει το πόρισµα. Κατάντια, η οποία αποκαλύπτει
την έλλειψη σεβασµού στους θεσµούς της Κοινοβουλευτικής Δη-
µοκρατίας και την αρχή της πλειοψηφίας που διέπει τη λήψη
αποφάσεων σε αυτήν και επιµένει στο αφήγηµα περί δήθεν συγ-
κάλυψης, ένα αφήγηµα αντιδηµοκρατικό, προσβλητικό και ψευ-
δές. Το µόνο που κάνουν όλοι αυτοί που υφαίνουν αυτή την
πλεκτάνη είναι να καλλιεργούν το µίσος και την τοξικότητα από
τα οποία κερδισµένα βγαίνουν µόνο τα άκρα του πολιτικού φά-
σµατος. 

Επιπλέον, απογυµνωµένο από όλα τα φτιασιδώµατα το αφή-
γηµα περί δήθεν συγκάλυψης θα πρέπει να οδηγεί σε κάποιο αδί-
κηµα που κάποιος θέλει να συγκαλύψει.

Λέει, λοιπόν, το αφήγηµα της Αντιπολίτευσης περί δήθεν συγ-
κάλυψης, ότι ευθύνεται ο Υπουργός Υποδοµών και Μεταφορών
γιατί, αν η σύµβαση 717 είχε ολοκληρωθεί, το δυστύχηµα δεν θα
είχε συµβεί. 

Ακόµη και αν δεχτεί κανείς το αφήγηµα αυτό, ποιο είναι το αδί-
κηµα, το οποίο κάποιοι προσπαθούν να συγκαλύψουν; Διαβάζω
στη σελίδα 582 του πορίσµατος του ΣΥΡΙΖΑ, για παράδειγµα, ότι
«το αδίκηµα είναι η παράλειψη οφειλόµενης νόµιµης ενέργειας»
και στρέφονται κατά του Κώστα Αχιλλέα Καραµανλή, ως ο αρ-
µόδιος Υπουργός την ηµέρα της σιδηροδροµικής τραγωδίας,
γιατί δεν είχε ολοκληρωθεί η σύµβαση 717.

Τι ενέργειες, όµως, έπρεπε να κάνει ο Υπουργός, όταν ανέ-
λαβε τα καθήκοντά του, τον Ιούλιο του 2019; Δύο επιλογές είχε:
πρώτον, να καταγγείλει τη σύµβαση 717 ή δεύτερον, να δώσει
µία ακόµη παράταση στις άλλες έξι, που είχαν δοθεί επί της Κυ-
βέρνησης ΣΥΡΙΖΑ, προκειµένου να ολοκληρωθεί η σύµβαση 717. 

Είναι σαφές ότι αν είχε κάνει την πρώτη επιλογή, πρόσθετα
συστήµατα ασφαλείας δεν θα είχαν ολοκληρωθεί ούτε όταν έγινε
το δυστύχηµα, αλλά πιθανότατα ούτε µέχρι και σήµερα. Αντί-
θετα, κάνοντας τη δεύτερη επιλογή, ο τότε Υπουργός επιτάχυνε
την υλοποίηση της σύµβασης 717 από το 18% στο 71% µέχρι τον
Φεβρουάριο του 2023 και τελικά στην ολοκλήρωσή της, τον Σε-
πτέµβριο του 2023. 

Ποια, λοιπόν, είναι «η παράλειψη οφειλόµενης νόµιµης ενέρ-
γειας» για την οποία κατηγορεί ο ΣΥΡΙΖΑ και το ΠΑΣΟΚ τον τότε
Υπουργό; Σίγουρα δεν µπορεί να ισχυριστεί κάποιος το παρά-
λογο: Nα ευθύνεται, δηλαδή, ταυτόχρονα είτε λάµβανε τη µία
είτε την άλλη απόφαση. 

Το δεύτερο κεφάλαιο της πρότασης δυσπιστίας αφορά το
κράτος δικαίου και µιλούν για δήθεν διολίσθηση της Ελλάδας.
Αγνοούν και εδώ την κραυγαλέα αντίθεση µε το γεγονός, για πα-
ράδειγµα, ότι η Ελληνική Δηµοκρατία πέτυχε τη µεγαλύτερη βελ-
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τίωση από όλες τις χώρες στο Democracy Index του «Economist
Intelligence Unit» για το 2023 κερδίζοντας πέντε θέσεις και ανε-
βαίνοντας στην εικοστή θέση της σχετικής κατάταξης. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, πάει πολύ να µιλάτε
εσείς για διολίσθηση στο κράτος δικαίου. Εσείς που µεθοδεύ-
σατε την πολιτική δίωξη πρώην Πρωθυπουργών, Υπουργών και
του Διοικητή της Τράπεζας της Ελλάδος για την υπόθεση της
«NOVARTIS», όταν γνωρίζατε ότι δεν ευθύνονταν, όπως αποκά-
λυψε ο κ. Κοντονής, τότε Υπουργός Δικαιοσύνης επί κυβέρνησης
Τσίπρα. Εσείς που κλείσατε τηλεοπτικούς σταθµούς, όπως το
«MEGA» και στέλνοντας στο αυτόφωρο για εκφοβισµό δηµοσιο-
γράφους, όπως του Φιλελεύθερου και του Liberal. Εσείς, που,
δια δηλώσεων του κ. Τσίπρα, λέγατε ότι δεν γίνονται αυτά τα
πράγµατα, δηλαδή, η δικαιοσύνη και το Συµβούλιο της Επικρα-
τείας να κρίνει αντισυνταγµατικό τον νόµο για τις τηλεοπτικές
άδειες της Κυβέρνησής του.

Εσείς, που ο εισηγητής σας και ο τότε Υπουργός των Κυβερ-
νήσεών σας καταδικάστηκε µε «13-0» από την ελληνική δικαιο-
σύνη, για παράβαση καθήκοντος. Εσείς, που λέγατε ότι θα
θέλατε να ελέγξετε τους αρµούς της εξουσίας, τη «δεύτερη
φορά αριστερά» ή να κλείσετε κάποιους πολιτικούς τους αντιπά-
λους στη φυλακή, για να κυριαρχήσετε πολιτικά, εγκαθιδρύοντας
καθεστώς. Πάει πολύ, λοιπόν, εσείς να µιλάτε για διολίσθηση του
κράτους δικαίου στην Ελλάδα. 

Το τρίτο κεφάλαιο της πρότασης δυσπιστίας αφορά την οικο-
νοµία. Εγκαλούν τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης την Κυβέρνηση,
γιατί άραγε; Επειδή αυξήθηκε το ΑΕΠ της χώρας πάνω από 50
δισεκατοµµύρια ευρώ τα τελευταία πέντε χρόνια; Επειδή πετύ-
χαµε τη µεγαλύτερη µείωση στο δηµόσιο χρέος στην Ευρωπαϊκή
Ένωση; Επειδή µειώθηκε η ανεργία σε µονοψήφιο ποσοστό,
µετά από περίπου δεκαπέντε χρόνια; Επειδή αυξήθηκε ο κατώ-
τατος µισθός στα 780 ευρώ τον µήνα και φέτος θα ξεπεράσει τα
800 ευρώ, από 650 ευρώ που τον παρέλαβε; Επειδή µειώθηκαν
περίπου πενήντα φόροι και ασφαλιστικές εισφορές; Επειδή το
αξιόχρεο της Ελληνικής Δηµοκρατίας ανέκτησε, µετά από δεκα-
τρία ολόκληρα χρόνια την επενδυτική βαθµίδα, µια έµπρακτη πι-
στοποίηση της προόδου της χώρας σε οικονοµικό επίπεδο;
Επειδή, παρά την εξωγενή «πολυκρίση» των τελευταίων ετών, η
Ελλάδα έχει πολλαπλάσιους ρυθµούς ανάπτυξης από τον µέσο
όρο της Ευρωζώνης; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κλείνω και ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή σας.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η Ελλάδα µε Κυβέρνηση Νέας

Δηµοκρατίας και Πρωθυπουργό τον Κυριάκο Μητσοτάκη έχει γυ-
ρίσει οριστικά σελίδα µετά την πολυετή κρίση της περασµένης
δεκαετίας. Επέστρεψε δυναµικά στην ευρωπαϊκή κανονικότητα
και πρωταγωνιστεί στις αποφάσεις που λαµβάνονται σε επίπεδο
Ευρωπαϊκής Ένωσης. Αυτό το αναγνωρίζουν οι Έλληνες πολί-
τες. Και µε γνώµονα µόνο το συµφέρον των πολιτών και της πα-
τρίδας θα συνεχίσουµε στον δρόµο της βιώσιµης ανάπτυξης και
της κοινωνικής συνοχής. Οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας
θα αποδείξουν ακόµη µία φορά την Πέµπτη το βράδυ την εµπι-
στοσύνη τους στην Κυβέρνηση και στον Πρωθυπουργό Κυριάκο
Μητσοτάκη, εµπιστοσύνη που επιτρέπει στο καράβι της χώρας
να πηγαίνει µε ασφάλεια, σταθερά, µόνο µπροστά. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ενηµερώνω τους
κύριους συναδέλφους ότι σήµερα θα κλείσουµε και τον δεύτερο
κύκλο των οµιλητών, δηλαδή µέχρι τον αριθµό 34. Τώρα θα µι-
λήσουν πέντε Βουλευτές από τον κατάλογο και στη συνέχεια ο
Υπουργός ο κ. Καιρίδης. 

Παρακαλώ, κύριε Σαρακιώτη, έχετε τον λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΑΚΙΩΤΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συγκάλυψη των ευθυνών για

το έγκληµα των Τεµπών κατά τρόπο σκαιό και προκλητικό προς
το κοινωνικό αίτηµα για δικαιοσύνη, συνιστά το αποκορύφωµα
της κυνικής Κυβέρνησης Μητσοτάκη. Είναι αποκορύφωµα µιας
πολιτικής απαξίωσης των θεσµών και καταβαράθρωσης του κρά-
τους δικαίου, µιας πολιτικής η οποία θέτει υπό αµφισβήτηση τα

θεσµικά και δηµοκρατικά κεκτηµένα δεκαετιών, έχοντας κατα-
στήσει την πατρίδα µας δακτυλοδεικτούµενη πανευρωπαϊκά, µε
το Μέγαρο Μαξίµου σε ρόλο θλιβερού ενορχηστρωτή. 

Γι’ αυτούς τους λόγους είστε υπόλογοι προς τους πολίτες και
την Εθνική Αντιπροσωπεία, καθώς µε τις πρωτοφανείς µεθοδεύ-
σεις σας ξεπεράσατε και τον χειρότερο εαυτό σας. Και απε-
δείχθη και από τις πρόσφατες αποκαλύψεις ότι από την πρώτη
κιόλας ώρα της εθνικής τραγωδίας στα Τέµπη, όταν ολόκληρη η
ελληνική κοινωνία βρισκόταν σε κατάσταση σοκ και συγγενείς
δεκάδων παιδιών έψαχναν ένα µήνυµα ζωής για τα παιδιά τους,
εσείς είχατε στο νου σας να µοντάρετε συνοµιλίες, προκειµένου
να ετοιµάσετε το κυβερνητικό αφήγηµα των επόµενων ηµερών
για την ατοµική ευθύνη. 

Κυρίες και κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, την προσπάθεια
αυτών των κυβερνητικών στελεχών, σας καλούµε να αποδοκιµά-
σετε, των στελεχών τα οποία την ώρα του θρήνου σκέφτονταν
την καρέκλα τους. Και να είστε βέβαιοι ότι δεν θα υπάρχουν δι-
καιολογίες, όπως αυτές που ακούµε από σειρά Βουλευτών της
Νέας Δηµοκρατίας εδώ και κάποιες ηµέρες, που ένας-ένας έρ-
χονται και αδειάζουν τον κ. Καραµανλή. Τώρα η απόφασή σας
θα µετρήσει. 

Βέβαια η ατοµική ευθύνη έχει αποδειχθεί συνταγή δια πάσαν
νόσο στην εποχή της Νέας Δηµοκρατίας. «Φταίει αποκλειστικά
ο σταθµάρχης για το έγκληµα των Τεµπών» µας λέτε µονότονα,
αλλά κανείς από εσάς δεν απαντά σκοπίµως ποιος ήταν Υπουρ-
γός ο οποίος τοποθέτησε σε αυτή τη θέση, µε τον παράνοµο διο-
ρισµό ,την παράνοµη µετάταξη, τον σταθµάρχη, που ενώ η
προκήρυξη µιλούσε για όριο ηλικίας σαράντα οκτώ έτη, ο σταθ-
µάρχης ήταν πενήντα οκτώ ετών και µε υπουργική απόφαση το-
ποθετήθηκε σε αυτή τη θέση. Μόνος του; Ήταν πρωτοβουλία
του σταθµάρχη η τοποθέτησή του σε αυτή τη θέση; Ή µήπως
συνιστά χρόνια παθογένεια δεκαετιών ο ρουσφετολογικός διο-
ρισµός του συγκεκριµένου σταθµάρχη; 

Ποιος ήταν αυτός ο Υπουργός ο οποίος όφειλε να έχει θεσπί-
σει εθνικούς κανόνες ασφαλείας κατά την εφαρµογή των ευρω-
παϊκών οδηγιών, οι οποίες ενσωµατώθηκαν στην ελληνική έννοµη
τάξη τον Οκτώβριο του 2019; Ποιος ήταν Υπουργός ο οποίος
είχε την ευθύνη για την αποκατάσταση της καµένης τηλεδιοίκη-
σης τον Ιούλιο του 2019, αλλά δεν έπραξε απολύτως τίποτα; Φυ-
σικά ήταν ο κρυπτόµενος κ. Καραµανλής, τις ευθύνες του οποίου
συγκαλύπτετε, φτάνοντας ακόµη µέχρι και στο σηµείο να καθυ-
βρίζετε την Ευρωπαία Εισαγγελέα. Γιατί; Διότι τόλµησε να πράξει
το θεσµικό της καθήκον. 

Δεν είναι άλλωστε τυχαίο ότι οι συγγενείς των θυµάτων πλέον
αναζητούν δικαιοσύνη στο Ευρωκοινοβούλιο. Και αφού εσείς
προφανώς το έχετε ξεχάσει, έρχονται να σας το θυµίσουν ότι
εξακολουθούµε –ελπίζουµε- να θεωρούµαστε ευρωπαϊκό κράτος
δικαίου. 

Τις ίδιες βέβαια προκλητικές µεθοδεύσεις πραγµατοποιήσατε
και µετά τη σύγκρουση των δύο τρένων, µετά το έγκληµα των
Τεµπών, µε το µπάζωµα του χώρου του εγκλήµατος, όπου συνά-
δελφός σας, ο κ. Τριαντόπουλος εδώ και ένα χρόνο συνεχίζει να
κρύβεται. Προφανώς δεν αισθάνεται καµµία ευθιξία να δώσει
εξηγήσεις και στην Εθνική Αντιπροσωπεία και στην ελληνική κοι-
νωνία, αλλά και στους συγγενείς των θυµάτων που περιµένουν
µία απάντηση εδώ και έναν ολόκληρο χρόνο. 

Βεβαίως δεν είναι η πρώτη φορά που συµπεριφέρεται κατ’
αυτόν τον τρόπο η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας. Δεν µας
εκπλήσσει. Έχει δώσει τα διαπιστευτήριά της σε κάθε σκάνδαλο
το οποίο έχει προκαλέσει, καταλύοντας κάθε έννοια του κράτους
δικαίου. 

Δεν έχει λησµονηθεί από κανέναν σε αυτή την Αίθουσα το
σκάνδαλο των υποκλοπών για το οποίο ο Πρόεδρος της Ανεξάρ-
τητης Αρχής της ΑΔΑΕ κ. Ράµµος έφτασε να αναφέρει στο Ευ-
ρωκοινοβούλιο ότι η ελληνική δικαιοσύνη δεν έχει κάνει τίποτα,
δεν έχει διώξει κανέναν για τις υποκλοπές και αντιθέτως, σπεύδει
να διώξει µέλη τού εποπτικού οργάνου που απλώς έκαναν το κα-
θήκον τους. Και πραγµατικά αναρωτιέται κανένας. Τίθεται ένα
µείζον ζήτηµα εθνικής ασφαλείας µε παρακολούθηση του Αρχη-
γού των Ενόπλων Δυνάµεων, άλλων στελεχών σε επιτελικές θέ-
σεις, πολιτικών Αρχηγών, Υπουργών. Και θα δεχθούµε ότι ο κ.
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Μητσοτάκης ήταν ανήξερος, ανίκανος, δεν γνώριζε τίποτα ούτε
ο ίδιος ούτε οι συνεργάτες του, απλά πόσα χρόνια θα περάσουν
προκειµένου να µάθουµε ποιοι ήταν αυτοί οι οποίοι εν µέσω σφο-
δρών γεωπολιτικών αναταράξεων στην ευρύτερη περιοχή µας,
παρακολουθούσαν τα κορυφαία στελέχη των Ενόπλων Δυνά-
µεων. Πόσα χρόνια θεωρείτε ότι πρέπει να περάσουν για να ενη-
µερωθεί για τους ενόχους ο ελληνικός λαός;

Βεβαίως, σχετικά µε το σκάνδαλο του «Predator» και την άδεια
εξαγωγής, βλέπουµε ότι στις Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής,
ήδη έχουν επιβληθεί από το Υπουργείο Οικονοµικών κυρώσεις
προς την εταιρεία η οποία εξήγαγε το «Predator». Εδώ τον άν-
θρωπο, τον Γενικό Γραµµατέα του Υπουργείο Εξωτερικών τον κ.
Σµυρλή, εσείς τον έχετε αναβαθµίσει. Πού βρίσκεται η έρευνα
αυτή τη στιγµή, δεν γνωρίζουµε. Αγνοείται και αυτή, όπως αγνο-
είται και η αλήθεια των Τεµπών. 

Και θα ήταν καλό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Νέας Δη-
µοκρατίας, να µην µπείτε στον πειρασµό, όπως ο προηγούµενος
οµιλητής από τη Νέα Δηµοκρατία και να αποφύγετε να απαντή-
σετε για τις ευθύνες των συναδέλφων σας των Υπουργών για το
έγκληµα των Τεµπών ή για το σκάνδαλο της µετατροπής του
Υπουργείου Εσωτερικών σε εκλογικό κέντρο της Νέας Δηµοκρα-
τίας και να προσπαθήσετε να µιλήσετε για οικονοµικά επιτεύγ-
µατα της Κυβέρνησης. Πραγµατικά µην µπείτε σε αυτόν τον
πειρασµό, γιατί τότε θα πρέπει να απαντήσετε στις χιλιάδες µι-
κροµεσαίες επιχειρήσεις, πώς είναι δυνατόν το 86% των δανείων
του Ταµείου Ανάκαµψης να πηγαίνει µόλις σε σαράντα µεγάλους
οµίλους και εταιρείες, τη στιγµή που οι µικροµεσαίες επιχειρή-
σεις δεν µπορούν να περάσουν ούτε απ’ έξω από ένα τραπεζικό
ίδρυµα. 

Μην µπείτε στον πειρασµό, γιατί δηµοσιοποιήθηκαν τα στοι-
χεία από τη EUROSTAT, όπου δείχνει ότι η χώρα µας τερµάτισε
προτελευταία, εικοστή έκτη µεταξύ των είκοσι επτά χωρών, όσον
αφορά το ΑΕΠ, µε όρους αγοραστικής δύναµης. Μην µπείτε
στον πειρασµό πραγµατικά να µιλήσετε, όπως ο συνάδελφος
προηγουµένως για εργασία, γιατί αύριο και µεθαύριο θα βρί-
σκονται στο Υπουργείο Οικονοµικών και στην Πλατεία του Συν-
τάγµατος, οι εργαζόµενοι της ΛΑΡΚΟ που δεν ανανεώνετε τις
συµβάσεις σε επτακόσιους εργαζόµενους µέχρι τα τέλη του
Μαρτίου. Και θα βρεθούν, όχι για να σας χειροκροτήσουν για τα
επιτεύγµατα, αλλά να διαµαρτυρηθούν για τις πράξεις σας. Και
δεν µπορείτε ούτε να τους αντικρίσετε στα µάτια, καθώς τους εί-
χατε φλοµώσει στο ψέµα όλα αυτά τα χρόνια µε τη συνέχιση λει-
τουργίας της εταιρείας, µε τους επενδυτές που έρχονταν και
ποτέ δεν ήρθαν. Και δεν µπορείτε να τους αντικρίσετε στα µάτια,
όπως δεν µπορούσατε να αντικρίσετε και την κ. Καρυστιανού
κατά τη διάρκεια της εξεταστικής επιτροπής, όπου το κόµµα της
Νέας Δηµοκρατίας ήταν το µόνο του οποίου Βουλευτής δεν απη-
ύθυνε ούτε µία ερώτηση προς την µητέρα θύµατος των Τεµπών
που κατέθεσε στην επιτροπή µας. 

Κλείνοντας, ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία δεν θα επιτρέ-
ψει η κατάθεση της πρότασης δυσπιστίας να αποτελέσει αφορµή
µικροκοµµατικών διαγκωνισµών. Η πρόταση δυσπιστίας µπορεί
και πρέπει να καταστεί ευκαιρία για τους πολίτες και τη χώρα να
απαλλαγούν από µια Κυβέρνηση, η οποία προσβάλλει την ιστο-
ρία, τους θεσµούς και την αξιοπρέπειά τους. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία) 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ τον κ.

Μακάριο Λαζαρίδη από τη Νέα Δηµοκρατία να λάβει τον λόγο.
ΜΑΚΑΡΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Εγώ πάντως, κύριε Σαρακιώτη, θα

µπω στον πειρασµό να µιλήσω για τα επιτεύγµατα της Κυβέρνη-
σης τα τελευταία πέντε χρόνια. 

Ευχαριστώ κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα

ήθελα να ξεκινήσω την οµιλία µου µε ένα θερµό ευχαριστώ προς
τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης. 

Να ευχαριστούµε, κύριε Υπουργέ, κύριε Βορίδη, που προκά-
λεσαν αυτή τη συζήτηση στο Ναό της Δηµοκρατίας, µολονότι οι
Αρχηγοί κάποιων εξ αυτών των κοµµάτων την υπονοµεύουν. Τα
ευχαριστούµε, που παρά τη θέλησή τους, συµβάλλουν στην ανά-

δειξη της αλήθειας και στην ευκαιρία να υπενθυµίσουµε το ση-
µαντικό έργο της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας και του
Πρωθυπουργού Κυριάκου Μητσοτάκη. 

Ευχαριστούµε που µας δίνουν τη δυνατότητα και από αυτό το
Βήµα να προειδοποιήσουµε για την προσπάθειά τους να αποστα-
θεροποιηθεί η χώρα και να εκτροχιαστεί από την πορεία της
προς τα εµπρός. Κι αυτό, µόλις εννέα µήνες µετά τη νωπή λαϊκή
ετυµηγορία, σύµφωνα µε την οποία το συµβόλαιο τιµής µε τους
πολίτες ανανεώθηκε µε εκκωφαντικό τρόπο για ακόµα µια τετρα-
ετία. Αντιλαµβάνοµαι ότι αυτό σας ενοχλεί, αλλά αυτή είναι η
πραγµατικότητα. Και τότε βεβαίως, όλοι θυµόµαστε ότι τα κόµ-
µατα της Αντιπολίτευσης λειτουργούσαν µε το ίδιο ύφος, τον ίδιο
λαϊκισµό, την ίδια υποκρισία, την ίδια ρητορική µίσους και ψεµά-
των. Όµως, το είδατε το αποτέλεσµα, κυρίες και κύριοι του ΣΥ-
ΡΙΖΑ και του ΠΑΣΟΚ, που εξακολουθείτε όµως να επιµένετε στην
ίδια λάθος συνταγή. Δεν διστάζετε να κάνετε πολιτική σπέκουλα
στο θέµα της τραγωδίας των Τεµπών, εργαλειοποιώντας µε χυ-
δαίο τρόπο τον πόνο των συγγενών των θυµάτων.

Ισχυρίζεστε δήθεν προσπάθεια συγκάλυψης εκ µέρους της
Κυβέρνησης. Όµως δεν συντάσσετε, όπως σας ζητάµε, ένα συγ-
κεκριµένο κατηγορητήριο επί αυτού. Δεν υπάρχει κάτι που να
έχει ζητήσει η ελληνική δικαιοσύνη και να έχουµε αρνηθεί και το
γνωρίζετε πολύ καλά αυτό. Δεν χωρά αµφιβολία ότι στα Τέµπη
συγκρούστηκαν ανθρώπινα λάθη µε διαχρονικές και διακοµµα-
τικές ευθύνες και παθογένειες του σιδηροδρόµου, κάτι που ανα-
δεικνύεται από το σύνολο των µαρτυριών και στοιχείων που
έχουν δει µέχρι τώρα τουλάχιστον, το φως της δηµοσιότητας. 

Ο τελικός κριτής βεβαίως, είναι η ανεξάρτητη δικαιοσύνη, την
οποία οφείλουµε να αφήσουµε όλοι µας απρόσκοπτη στο έργο
της. Κινείται µε πολύ µεγαλύτερη ταχύτητα, σε σχέση µε το πα-
ρελθόν και είναι αυτή που θα καταλογίσει στο τέλος τις ευθύνες
στους ενόχους. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, την τελευταία πενταετία η χώρα
αλλάζει ριζικά προς το καλύτερο. Έχει αφήσει πίσω της τα χρό-
νια της κρίσης και προχωρά µε γνώµονα την πρόοδο και την προ-
κοπή των πολιτών. Όσον αφορά την οικονοµία, είχαµε δεσµευτεί
για µείωση των φόρων και των εισφορών, αύξηση της ανάπτυ-
ξης, ανάκτηση της επενδυτικής βαθµίδας, προσέλκυση επενδύ-
σεων, αντιµετώπιση της ανεργίας και δηµιουργία νέων και καλά
αµειβόµενων θέσεων εργασίας. 

Παράλληλα, θέσαµε, ως κορυφαίες προτεραιότητες, την ενί-
σχυση του εισοδήµατος, την αύξηση του αφορολόγητου και τη
στήριξη των ευάλωτων, αυξήσεις στους συνταξιούχους και
στους δηµοσίους υπαλλήλους, ενίσχυση σε νέους, µισθωτούς
και ιδιοκτήτες ακινήτων. Όλα αυτά έγιναν πράξη. Οι δεσµεύσεις
µας υλοποιούνται και το κοινωνικό συµβόλαιο που έχουµε υπο-
γράψει µε τον λαό τηρείται πιστά. Και ασφαλώς, η ανάκαµψη της
οικονοµίας µας συνάδει απόλυτα µε την κοινωνική συνοχή. Όσο
πιο ισχυρή είναι µια οικονοµία τόσο πιο εφικτή είναι η διάθεση
κονδυλίων για την άσκηση κοινωνικής πολιτικής. 

Στο πλαίσιο αυτό ασκούµε δίκαιες πολιτικές και κατανέµουµε
δίκαια τον πλούτο που δηµιουργούµε. Παράλληλα, κρατήσαµε
όρθιο το Εθνικό Σύστηµα Υγείας σε ιδιαίτερα δύσκολες συνθή-
κες και τώρα το ενισχύουµε µε συνολικά 36 δισεκατοµµύρια
ευρώ για την αναβάθµιση των υποδοµών από το Ταµείο Ανάκαµ-
ψης και Ανθεκτικότητας. Αναβαθµίζουµε τη δηµόσια εκπαίδευση,
δηµιουργούµε µη κρατικά µη κερδοσκοπικά ιδρύµατα ως παραρ-
τήµατα ξένων πανεπιστηµίων. Μειώνουµε τις ανισότητες, µει-
ώνουµε την εγκληµατικότητα, όπως αποδεικνύουν τα επίσηµα
στοιχεία, εκσυγχρονίζουµε και επιταχύνουµε τις αποφάσεις της
δικαιοσύνης. 

Οι συντελούµενες τολµηρές µεταρρυθµίσεις και αλλαγές στην
ελληνική κοινωνία, συνιστούν ένα παζλ µεγάλων και σηµαντικών
αλλαγών που θα οδηγήσουν στη σύγκλιση της χώρας µας µε την
Ευρώπη. Η Κυβέρνηση αυτή ενισχύει την Ελλάδα και την κάνει
πιο ισχυρή από ποτέ σε όλα τα επίπεδα. Ασφαλώς και στην εξω-
τερική πολιτική και την άµυνα, η χώρα µας είναι πλέον µία δύ-
ναµη ειρήνης και σταθερότητας αλλά και αποτροπής. Μεγαλώνει
και θωρακίζεται. Η φωνή µας ακούγεται δυνατά και πρωταγωνι-
στούµε σε όλα τα µεγάλα και σηµαντικά παγκόσµια γεγονότα. 

Την ίδια στιγµή που µας κατηγορείτε για δήθεν υποβάθµιση
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του κράτους δικαίου, ο Πρωθυπουργός µας Κυριάκος Μητσοτά-
κης απολαµβάνει της πλήρους εµπιστοσύνης των Ευρωπαίων -
και όχι µόνον- ηγετών και αξιωµατούχων, οι οποίοι µάλιστα
τακτικά -θα έλεγα- υιοθετούν τις προτάσεις του, όπως συνέβη
µε το Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας, όπως συνέβη µε
τα κονδύλια που διέθεσε η Ευρωπαϊκή Ένωση για την πανδηµία. 

Αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κάτι σηµαίνει. Παρά τις
δυσκολίες και τα προβλήµατα, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρα-
τίας και του Κυριάκου Μητσοτάκη µε την πολιτική της υπευθυ-
νότητα και τη γλώσσα της αλήθειας, εµπνέει και θα συνεχίσει να
εµπνέει τους πολίτες. Είναι οι µόνοι στους οποίους λογοδοτούµε
και που γνωρίζουν καλά ότι δεν τους κοροϊδεύουµε, δεν υποκρι-
νόµαστε. Τηρούµε τις υποσχέσεις µας, διορθώνουµε τα λάθη
µας, ότι τελικά είµαστε δίπλα τους, όχι µόνο στα εύκολα αλλά
και στα δύσκολα. 

Από την άλλη, όπως αποδεικνύεται καθηµερινά, κάποιες άλλες
δυνάµεις της κοινοβουλευτικής Μειοψηφίας, επιλέγουν τον πο-
λιτικό καιροσκοπισµό, τον λαϊκισµό, την υποκρισία, την πολιτική
εξαπάτηση και τα σενάρια συνωµοσιολογίας. Αντί να προτείνουν
λύσεις στα προβλήµατα, είναι οι ίδιοι τα προβλήµατα. 

Με πυροτεχνήµατα και λόγια του αέρα προσπαθούν να καλύ-
ψουν την πολιτική τους γύµνια και την έλλειψη ρεαλιστικών θέ-
σεων. Νοµίζουν ότι θα ξεγελάσουν την κοινωνία αλλά µάταια πια.
Οι εποχές αυτές έχουν περάσει ανεπιστρεπτί. Οι πολίτες γνωρί-
ζουν και κρίνουν. Όλοι πλέον γνωριζόµαστε µεταξύ µας και κα-
νείς δεν µπορεί να κρυφτεί ξανά πίσω από το δάχτυλό του. 

Γι’ αυτό και είµαι βέβαιος ότι η πρόταση δυσπιστίας κατά της
Κυβέρνησης θα επιστραφεί ως µπούµερανγκ στους εµπνευστές
της, ας το έχουν υπ’ όψιν τους. Στο τέλος πάντα λάµπει η αλή-
θεια. Αυτό θα συµβεί και τώρα. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστώ, κύριε
συνάδελφε, και για τη συνέπεια στον χρόνο.

Τον λόγο τώρα έχει από το Κοµµουνιστικό Κόµµα της Ελλάδας
ο κ. Καραθανασόπουλος.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας καθηµερινά θέτει προτά-

σεις µοµφής, αλλά και καταδίκης της αντιλαϊκής κυβερνητικής
πολιτικής, δίνοντας όλες του τις δυνάµεις στην οργάνωση της
λαϊκής πάλης εκεί όπου πραγµατικά γίνεται η λαϊκή αντιπολί-
τευση. Την ίδια ώρα που τα άλλα κόµµατα είτε δίνουν διαπιστευ-
τήρια προοδευτικότητας στην Κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας, όπως µε τον γάµο για τα οµόφυλα ζευγάρια, είτε στη-
ρίζουν εµβληµατικές αντιλαϊκές µεταρρυθµίσεις, η ίδρυση ιδιω-
τικών ΑΕΙ εφόσον αλλάξει το άρθρο 16, ακόµη και σε στρα-
τηγικές επιλογές της άρχουσας τάξης, όπως η εµπλοκή στις ιµ-
περιαλιστικές συγκρούσεις, στην αποστολή της φρεγάτας στην
Ερυθρά Θάλασσα για την προστασία των εφοπλιστών, στο νέο
κυνήγι των εξοπλισµών. Την ίδια ώρα, αν δεν συκοφαντούν τους
αγώνες, όπως κάνει η ΓΣΕΕ, είτε είναι απόντες είτε συµµετέχουν
απλά και µόνο για να βγάλουν κάποιες φωτογραφίες.

Για το έγκληµα στα Τέµπη είναι δεδοµένη η συστηµατική προ-
σπάθεια συγκάλυψης από µεριάς της Νέας Δηµοκρατίας, επιµέ-
νοντας, όπως σε αντίστοιχες περιπτώσεις έκαναν άλλες
κυβερνήσεις, παραδείγµατος χάριν στο Άδενδρο, για το ανθρώ-
πινο λάθος. 

Ναι, κύριε Υπουργέ, κύριε Βορίδη, υπάρχουν συγκεκριµένα
στοιχεία που αποκαλύπτουν τη συστηµατική προσπάθεια συγκά-
λυψης. Πρώτον, ότι ολοκληρώσατε εσπευσµένα τις εργασίες της
εξεταστικής επιτροπής. Δεύτερον, ότι είχατε επιλεκτική κλή-
τευση µαρτύρων, αποκλείοντας µια σειρά άλλους σηµαντικούς
µάρτυρες. Ότι δεν θελήσατε στην εξεταστική επιτροπή να εξε-
ταστούν τα αίτια της έκρηξης, αλλά και της αλλοίωσης του
χώρου του εγκλήµατος. Το ότι δεν θελήσατε να εξεταστεί το τι
µετέφερε η εµπορική αµαξοστοιχία και τώρα, βεβαίως, και µε τη
µονταζιέρα, όπως αποκαλύπτεται.

Αλλά είναι φανερή και η επιλεκτική στάση των άλλων κοµµά-
των για συσκότιση των πραγµατικών αιτιών και των υπευθύνων

µε τον εξωραϊσµό της πολιτικής της Ευρωπαϊκής Ένωσης άρα
και του χαρακτήρα του αστικού κράτους. Γιατί όλες οι προηγού-
µενες κυβερνήσεις και αυτά τα κόµµατα υλοποίησαν την πολιτική
της Ευρωπαϊκής Ένωσης στους σιδηροδρόµους, την απελευθέ-
ρωση, το διαχωρισµό των εταιρειών, την αποσύνδεση των γραµ-
µών από τους συρµούς, µε αντιθέσεις και αντικρουόµενα
συµφέροντα. Φτάσαµε µέχρι και την ιδιωτικοποίηση της «ΤΡΑΙ-
ΝΟΣΕ» επί ΣΥΡΙΖΑ. 

Με στόχο ποιον άλλον; Αυτός είναι ο στόχος της Ευρωπαϊκή
Ένωσης, να εξυπηρετηθούν οι ανάγκες των πολυεθνικών για να
επιταχυνθούν οι µεταφορές εµπορευµάτων µέσω της αύξησης
του µεταφορικού χώρου και της ταχύτητας. Και τα µέτρα ασφα-
λείας υποτάσσονται ακριβώς σε αυτούς τους σχεδιασµούς. Να
διασφαλιστούν, δηλαδή, τα συµφέροντα των πολυεθνικών και η
κερδοφορία τους. Γι’ αυτό και µπαίνει σε δεύτερη µοίρα η αν-
θρώπινη ασφάλεια. Γι’ αυτό και στο δευτερεύον δίκτυο η Ευρω-
παϊκή Ένωση δεν τα θεωρεί υποχρεωτικά αυτά τα συστήµατα
ασφαλείας. Γι’ αυτό και η ίδια η Ευρωπαϊκή Ένωση επιτρέπει
στην Ευρωπαϊκή Ένωση να κυκλοφορούν συρµοί οι οποίοι δεν
ανταποκρίνονται στις προδιαγραφές ασφαλείας και πυρασφά-
λειας. 

Αυτή την πολιτική υπηρέτησαν όλες οι κυβερνήσεις και γι’
αυτό είναι συνυπεύθυνες στο έγκληµα. Αυτή η πολιτική είναι που
οδήγησε να µην υπάρχει κανένα σύστηµα ασφαλείας σε λειτουρ-
γία την περίοδο όταν έγινε το έγκληµα στα Τέµπη. Αυτή η πολι-
τική ήταν που µείωσε τον αριθµό των εργαζοµένων στον ΟΣΕ σε
τροµακτικό βαθµό, στην εντατικοποίηση της εργασίας τους, και
βεβαίως στο πιο εύκολο ανθρώπινο λάθος χωρίς µέτρα αποτρο-
πής αυτού του λάθους και στη µη συντήρηση του δικτύου. Να το
εκρηκτικό µείγµα που οδήγησε στο έγκληµα. 

Γι’ αυτό ακριβώς και τα υπόλοιπα κόµµατα -και σας κάνουν
χάρη, κύριε Υπουργέ- επιµένουν απλά και µόνο στην 717 και όχι
στις υπόλοιπες τρεις συµβάσεις που ακόµη δεν έχουν ολοκλη-
ρωθεί από το 2007. Για φανταστείτε, τρεις συµβάσεις τρέχουν
µη ολοκληρωµένες από το 2007 και η σύµβαση 717 του 2014,
που υποτίθεται ολοκληρώθηκε, αλλά µε την πρώτη πληµµύρα κα-
τέρρευσε. Και επιµένουν στο ζήτηµα στο πώς τοποθετήθηκε ο
σταθµάρχης ή το ρουσφέτι. Δηλαδή µε άλλον τρόπο τι σας λένε;
Ανθρώπινο λάθος, παραλλαγή του ανθρώπινου λάθους. 

Για να βγαίνει ο κ. Σπίρτζης και να λέει πρόσφατα ότι δεν συν-
δέεται µε το δυστύχηµα των Τεµπών η µη εκτέλεση της σύµβα-
σης 717. Τι καλύτερο πλυντήριο για την πολιτική της Κυβέρνησης
και τον κ. Καραµανλή; Για να βγαίνει και να λέει ο κ. Σπίρτζης εκ
των υστέρων ότι η σύµβαση 717 ήταν µια σύµβαση διάτρητη, που
έλειπαν υλικά, δεν παράγονταν υλικά εδώ και δεκαπέντε χρόνια,
δεν υπήρχαν ανταλλακτικά, δεν υπήρχαν προδιαγραφές ασφα-
λείας. Και τι έκανε για αυτή τη διάτρητη σύµβαση; Τη διατήρησε
και υπέγραψε, ετοίµασε και συµπληρωµατική σύµβαση. Να, λοι-
πόν, ποιες είναι οι ευθύνες, που είναι διαχρονικές. 

Γι’ αυτό το ΚΚΕ, αξιοποιώντας την εξεταστική επιτροπή, κατέ-
ληξε -και είναι το µοναδικό κόµµα επίσηµα στο πόρισµα του- που
κατέληξε σε συγκεκριµένα κακουργηµατικά αδικήµατα και άλλα
που βαρύνουν πρώην Υπουργούς αλλά και νυν, τον κ. Τριαντό-
πουλο. Με το πόρισµά του επιβεβαιώνεται η βασική αιτία, τα κέρδη
τους είναι οι ζωές µας. Και σε αυτόν ακριβώς τον βωµό της κερ-
δοφορίας τόσο το αστικό κράτος όσο και η Ευρωπαϊκή Ένωση θυ-
σιάζει την ικανοποίηση των ανθρώπινων αναγκών, θυσιάζει τα
ανθρώπινα δικαιώµατα, αλλά και θυσιάζει την ανθρώπινη ζωή. 

Θα πείτε είναι υπερβολικό αυτό που λέει το ΚΚΕ; Όχι, δεν συµ-
µετέχει η Ευρωπαϊκή Ένωση στις ιµπεριαλιστικές επεµβάσεις
που σκοτώνονται παιδιά, γυναίκες, άµαχος πληθυσµός; Γιατί
συµµετέχει; Για το µοίρασµα και το ξαναµοίρασµα των αγορών,
για τον έλεγχο των πλουτοπαραγωγικών πηγών, για τα κέρδη.
Μάλιστα και η Ελλάδα εµπλέκεται σε αυτόν τον σχεδιασµό στο
πλαίσιο της γεωστρατηγικής αναβάθµισης της χώρας µας, που
συµφωνούν όλα τα υπόλοιπα κόµµατα.

Από αυτή την άποψη αυτό ακριβώς, αυτή η ιµπεριαλιστική
όξυνση των ανταγωνισµών και των συγκρούσεων, δεν είναι τί-
ποτε άλλο παρά αποτέλεσµα της όξυνσης των αντιθέσεων, αλλά
και των αδιεξόδων τού καπιταλιστικού συστήµατος. Αυτή είναι
ακριβώς η λογική η οποία διαµορφώνει τις συνθήκες για µία νέα
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επαπειλούµενη καπιταλιστική κρίση και γι’ αυτόν ακριβώς τον
λόγο η Κυβέρνηση επιταχύνει τις αντιλαϊκές µεταρρυθµίσεις,
όπως αυτές προβλέπονται από το πανευρωπαϊκό µνηµόνιο, τα
αντιλαϊκά προαπαιτούµενα για το Ταµείο Ανάκαµψης. Έτσι, λοι-
πόν, στο όνοµα της επιτάχυνσης των επενδύσεων δροµολογεί
µια συνεχή επίθεση απέναντι στους εργαζόµενους, στα µισθο-
λογικά, εργασιακά, ασφαλιστικά και συνδικαλιστικά δικαιώµατα.
Διαµορφώνει ακριβώς το έδαφος η ακρίβεια να παραµένει και να
κατατρώει τα λαϊκά εισοδήµατα, όπως η πράσινη µετάβαση στην
οποία συµφωνείτε άλλωστε όλοι. Δροµολογεί νέα µέτρα φοροε-
πιδροµής απέναντι στα λαϊκά εισοδήµατα για τα µατωµένα πρω-
τογενή πλεονάσµατα και για τη δηµιουργία δηµοσιονοµικού
χώρου, για να επιδοτούνται οι επιχειρηµατικοί όµιλοι. Συγκεντρώ-
νει τη γη και αλλάζει χρήση της γης ενάντια στις ανάγκες των
βιοπαλαιστών αγροτών, για να τους ξεκληρίσει µια ώρα αρχύ-
τερα. Και µε ακόµη µεγαλύτερη επιθετικότητα προωθεί τα ζητή-
µατα της περαιτέρω εµπορευµατοποίησης, της επιχειρηµατικής
δράσης στα σχολεία, στα πανεπιστήµια, στα νοσοκοµεία, να λει-
τουργούν δηλαδή µε ιδιωτικοοικονοµικά κριτήρια στο πλαίσιο
της συνύπαρξης του δηµόσιου και ιδιωτικού τοµέα, που αυτός
αποτελεί ακριβώς και το βασικό πρόβληµα που έχουν να αντιµε-
τωπίσουν τα λαϊκά στρώµατα.

Σε αυτή ακριβώς τη στρατηγική σας δεν είσαστε µόνοι σας.
Υπάρχει µία ευρύτερη συναίνεση πολιτικών δυνάµεων για να δια-
µορφωθεί και το αντίστοιχο έδαφος για κοινωνική συναίνεση.
Όµως αυτό δεν το καταφέρνετε γιατί οι αγώνες των εργαζοµέ-
νων, των αγροτών, της φοιτητικής γενιάς και της νεολαίας έχει
συντρίψει αυτό το αφήγηµα της κοινωνικής συναίνεσης. 

Έτσι λοιπόν εµείς λέµε καθαρά ότι καµµία εµπιστοσύνη δεν
πρέπει να δείξει ο λαός και η νεολαία στο αστικό κράτος γιατί
είναι πολύ ισχυρό για να ικανοποιεί τις ανάγκες και τα συµφέ-
ροντα των επιχειρηµατικών οµίλων και είναι πολύ αδύναµο για
να προστατεύει την ανθρώπινη ζωή και τα δικαιώµατα του λαού.

Κανένα συµφέρον, καµµία εµπιστοσύνη δεν πρέπει να δείξει
στο αστικό πολιτικό σύστηµα και στις προσπάθειες αναπαλαί-
ωσής του µέσω των διεργασιών που γίνονται στα διάφορα κοµ-
µάτια της σοσιαλδηµοκρατίας, ΠΑΣΟΚ – ΣΥΡΙΖΑ - Νέα Αριστερά
και άλλων, αλλά να στοχεύσει µε την πάλη του και τη δράση του
καθηµερινά στον πραγµατικό αντίπαλο, δηλαδή στα συµφέροντα
του κεφαλαίου και στο σύστηµα που υπηρετεί αυτά τα συµφέ-
ροντα. Γιατί δεν υπάρχει διέξοδος εντός των τειχών του συστή-
µατος. Η διέξοδος η πραγµατική και ελπιδοφόρα βρίσκεται στην
ανατροπή του. 

Από αυτή την άποψη, το ΚΚΕ καταψηφίζει την Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας. Πρωτοστατεί στην οργάνωση της λαϊκής
πάλης και στη συγκρότηση της κοινωνικής συµµαχίας, για να δι-
ευρυνθεί ακόµη πιο αποφασιστικά το ρεύµα αµφισβήτησης της
κυρίαρχης πολιτικής και των κοµµάτων που την υπηρετούν, για
ακόµα µεγαλύτερη συµπόρευση µε το ΚΚΕ. Η µάχη των ευρωε-
κλογών θα αποτελέσει κριτήριο σε αυτή την πορεία. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο έχει από

τη Νέα Δηµοκρατία η κ. Ζωή Ράπτη. 
ΖΩΗ ΡΑΠΤΗ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Υπουργοί, κυ-

ρίες και κύριοι Βουλευτές, βρισκόµαστε σήµερα εδώ, για να συ-
ζητήσουµε την πρόταση δυσπιστίας που υπέβαλαν ογδόντα
πέντε Βουλευτές της Αντιπολίτευσης µε την οποία προβάλλουν
και πάλι σε δηµόσια συζήτηση τους υποτιθέµενους κινδύνους και
τις συνθήκες του κράτους δικαίου που επικρατούν στη χώρα
µας. Μάλιστα, επικαλούνται ότι η Κυβέρνηση συστηµατικά υπο-
νοµεύει δήθεν τη δηµοκρατία και τους θεσµούς της και στο πλαί-
σιο αυτό υπονοµεύει και οποιαδήποτε προσπάθεια διαλεύκανση
της τραγωδίας των Τεµπών. 

Εµείς στεκόµαστε ανθρώπινα, αληθινά και πέρα και πάνω από
κόµµατα και χρώµατα δίπλα στους ανθρώπους που έχουν χάσει
τους δικούς τους ανθρώπους και η µόνη πραγµατικά ειλικρινής
στάση είναι να ζητάς την αλήθεια και να αναµένεις τη δικαιοσύνη
να κάνει ανεξάρτητα τη δουλειά της χωρίς να προσπαθείς να
σφετεριστείς τον ρόλο της. Όπως όλοι οι πολίτες γνωρίζουν, ήδη
έχουν ασκηθεί διώξεις σε µια σειρά κατηγορουµένων από τον ει-
δικό εφέτη ανακριτή που ορίστηκε προς τούτο και κάποιοι έχουν

ήδη προφυλακιστεί. Με τις αλλαγές στον Κώδικα Ποινικής Δικο-
νοµίας που ψηφίσαµε αλλά καταψήφισαν τα κόµµατα της Αντι-
πολίτευσης η υπόθεση θα δικαστεί άµεσα και χωρίς χρονοτριβή.
Και µπορεί ο καθένας να έχει όποια γνώµη θέλει, να συµφωνεί ή
να διαφωνεί µε την αξιολόγηση στοιχείων ή καταθέσεων που έρ-
χονται στο φως της δηµοσιότητας, όµως κανείς δεν διανοείται
να ντυθεί δικαστής και να ανέβει στην έδρα. 

Εµείς, αξιότιµοι συνάδελφοι, µέσα στη Βουλή υποχρεούµαστε
να έχουµε απόλυτη συνείδηση ότι, αν ξεφύγουµε από τα όσα ορί-
ζει η δικαιοσύνη, τότε περνάµε στην κατάλυση του κράτους δι-
καίου και εν τέλει της δηµοκρατίας. Συνεπώς στην υπόθεση των
Τεµπών θα πρέπει να αφήσουµε τη δικαιοσύνη να κάνει τη δου-
λειά της, χωρίς να αµφισβητούµε τον ρόλο και τις αρµοδιότητες
της και χωρίς να συστήνουµε λαϊκά δικαστήρια.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Εσείς την εµποδίζετε.

ΖΩΗ ΡΑΠΤΗ: Είναι δεδοµένο δε ότι, αν η δικαιοσύνη που
ερευνά την υπόθεση διαπιστώσει πράξη ή παράλειψη πολιτικού
προσώπου, θα διαβιβάσει πάραυτα στη Βουλή τη δικογραφία
σύµφωνα και µε το άρθρο 86. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Διαβίβασε η ευρωπαία εισαγγελέας.

ΖΩΗ ΡΑΠΤΗ: Η Νέα Δηµοκρατία, λοιπόν, θεσµικά µε τις πρω-
τοβουλίες της στοχεύει στην πλήρη διαλεύκανση και στην ταχύ-
τατη εκδίκαση της τραγωδίας στα Τέµπη, όταν δυστυχώς η
Αντιπολίτευση αναζητά στον πόνο των ανθρώπων την πολιτική
εκµετάλλευση και µόνο.

Σε σχέση τώρα µε την πρόταση δυσπιστίας είναι σαφές ότι
πρόκειται εν όψει ευρωεκλογών για µια εκστρατεία δυσφήµισης
εκ µέρους της Αντιπολίτευσης όλων των προσπαθειών που έχουν
γίνει και αναγνωρίζονται από την ευρωπαϊκή επιτροπή, δυσφή-
µιση µε κινδυνολογίες και εικασίες που δεν επιβεβαιώνονται από
τις θεσµικές κινήσεις που έγιναν τα τελευταία χρόνια από την Κυ-
βέρνηση για την αναβάθµιση και θωράκιση των θεσµών µε µε-
ταρρυθµίσεις που µας φέρνουν πιο κοντά στην Ευρώπη. Ποιοι
είναι αυτοί που το κάνουν τώρα; Ορισµένους από αυτούς τους
γνωρίσαµε, όταν κατηγορούσαν µε fake news την Ελλάδα για την
υποτιθέµενη πεντάχρονη Μαρία που δήθεν πνίγηκε στον Έβρο.
Είναι οι ίδιοι που σιωπούσαν, όταν την επικαιρότητα συγκλόνιζε
το σκάνδαλο των τηλεοπτικών αδειών για τον πλήρη έλεγχο του
τηλεοπτικού τοπίου από την Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, µια υπό-
θεση που προκάλεσε την οριστική και αµετάκλητη καταδίκη από
το ειδικό δικαστήριο του τότε αρµόδιου Υπουργού Επικρατείας
και νυν εισηγητή κ. Νίκου Παππά. Είναι οι ίδιοι που σώπαιναν,
όταν ο πρώην Αναπληρωτής Υπουργός Δικαιοσύνης κ. Δηµήτρης
Παπαγγελόπουλος καταγγέλλονταν για ακραία χειραγώγηση της
δικαιοσύνης, φτάνοντας στο σηµείο να απειλεί ακόµα και δικα-
στικούς λειτουργούς. Είναι οι ίδιοι που πρωτοστάτησαν στην
προσπάθεια διασυρµού της χώρας και αναστολής της χρηµατο-
δότησής της στηρίζοντας ψήφισµα κατά της Ελλάδας, το οποίο
υπερψήφισαν ευτυχώς λιγότεροι από τους µισούς Ευρωβουλευ-
τές του Ευρωκοινοβουλίου. 

Η αλήθεια, όµως, σε πείσµα όλων είναι εντελώς διαφορετική.
Η µαύρη εικόνα που προσπαθούν να µας πείσουν ότι τάχα κυ-
ριαρχεί σήµερα στην Ελλάδα είναι αντίθετη µε τη διεθνή αναγνώ-
ριση που απολαµβάνει η χώρα µας, µια αναβάθµιση η οποία
µεταφράζεται στο µικρό οικονοµικό θαύµα που οδήγησε το έγ-
κυρο περιοδικό «ECONOMIST» να αναδείξει την Ελλάδα ως
χώρα της χρονιάς για το 2023. Και είναι προφανές ότι η σηµαν-
τική βελτίωση της οικονοµίας στην Ελλάδα τα τελευταία χρόνια
αλλά και η ολική επαναφορά της ενοχλεί. Αν η Ελλάδα είχε τα
αντιδηµοκρατικά εκείνα χαρακτηριστικά που ορισµένοι προσπα-
θούν να της προσδώσουν, θα µπορούσε άραγε να εκλέξει ένα
µέλος της Βουλής των Ελλήνων ως πρόεδρο βουλευτών σα-
ράντα πέντε άλλων κοινοβουλίων; 

Τα γεγονότα είναι αδιάψευστα. Η ελληνική Κυβέρνηση προχώ-
ρησε σε µια σειρά µέτρων και µεταρρυθµίσεων για την ενίσχυση
της διαφάνειας, της ανεξαρτησίας της δικαιοσύνης, της διασφά-
λισης των δικαιωµάτων των πολιτών αλλά και για την εµβάθυνση
της δηµοκρατίας µας. Την ίδια στιγµή που εκτοξεύονται αυτές
οι κατηγορίες, η Ελλάδα αναβαθµίζεται στην κατηγορία της πλή-
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ρους δηµοκρατίας για πρώτη φορά µετά το 2008 από το «ECON-
OMIST» στην ετήσια έκθεση «Democracy Index» για το 2023. Πιο
συγκεκριµένα, στο δείκτη δηµοκρατίας η Ελλάδα βαθµολογή-
θηκε µε 8,14 στα 10 καταλαµβάνοντας την 20η θέση ανάµεσα σε
συνολικά 167 χώρες. 

Ανάµεσα στα σηµαντικά βήµατα προόδου αλλά και σηµαντικών
µεταρρυθµίσεων που έχουν γίνει τα τελευταία χρόνια θέλω να
υπογραµµίσω τα ακόλουθα: 

Στον τοµέα της διαφάνειας, συστήσαµε Εθνική Αρχή Διαφά-
νειας για πρώτη φορά στην Ελλάδα µε τον ν.4622/2019, δηλαδή
µία ενιαία και ανεξάρτητη αρχή που απορρόφησε τις έξι πολυ-
διασπασµένες ελεγκτικές αρχές και η οποία έχει τα απαιτούµενα
εχέγγυα της αµεροληψίας. 

Στον τοµέα της δικαιοσύνης εισαγάγαµε εκτενείς αλλαγές
στον Ποινικό Κώδικα και στον Κώδικα Ποινικής Δικονοµίας για
την εναρµόνιση µε τις σύγχρονες συνθήκες σε αδικήµατα ιδιαί-
τερης απαξίας, όπως, για παράδειγµα, γενετήσια αδικήµατα
όπως ο βιασµός, εγκλήµατα ενδοοικογενειακής βίας, αλλά και
για την επιτάχυνση της απονοµής της δικαιοσύνης.

Στον τοµέα των δικαιωµάτων κατοχυρώσαµε την ισότητα στον
γάµο και την προστασία των δικαιωµάτων των παιδιών εντός οµό-
φυλων οικογενειών. Με τον  ν.5002/2022 η Ελλάδα έγινε το πρώτο
κράτος-µέλος στην Ευρωπαϊκή Ένωση που απαγορεύει και τιµω-
ρεί κάθε συναλλαγή, πώληση, κατοχή, εµπορία και χρήση κατα-
σκοπευτικού λογισµικού στην επικράτειά της. Υλοποιούµε τα
εθνικά σχέδια δράσης κατά του ρατσισµού, για τα άτοµα µε ανα-
πηρία, για τα δικαιώµατα των παιδιών, για την ψυχική υγεία των
πολιτών, για την αντιµετώπιση της παιδικής σεξουαλικής κακοποί-
ησης, καθώς και για την εθνική στρατηγική για τη ΛΟΑΤΚΙ κοινό-
τητα. Εκσυγχρονίσαµε το καθεστώς απονοµής ασύλου,
προκειµένου να ολοκληρώνονται µε ταχύτητα οι αιτήσεις, πάντοτε
µε σεβασµό στα ανθρώπινα δικαιώµατα. Δώσαµε οριστικά τέλος
στις δοµές της ντροπής που στοιβάζονταν πρόσφυγες και µετα-
νάστες δηµιουργώντας νέες δοµές µε ανθρώπινες συνθήκες δια-
βίωσης. Σε ό,τι αφορά δε τα δικαιώµατα των κοινοβουλευτικών
οµάδων, µε την τελευταία Συνταγµατική Αναθεώρηση δώσαµε το
δικαίωµα στη µειοψηφία να συνιστά εξεταστικές επιτροπές µε
πρόταση τουλάχιστον δέκα Βουλευτών. Και τέλος, µετά από χρό-
νια καθιερώσαµε το δικαίωµα των Ελλήνων εκλογέων που µένουν
στο εξωτερικό να µπορούν να ασκούν το εκλογικό τους δικαίωµα
από τον τόπο διαµονής τους µέσω επιστολικής ψήφου. 

Τέλος, ως προς την ελευθερία του Τύπου, αυτή την στιγµή
υπάρχουν και λειτουργούν περισσότερες εφηµερίδες και ηλε-
κτρονικά µέσα από ποτέ. Έχουµε καταρτίσει τα µητρώα του έν-
τυπου και ηλεκτρονικού Τύπου τα οποία διέπονται από διαφανείς
κανόνες και κριτήρια. Θωρακίσαµε για το σύνολο του Τύπου την
ελεύθερη ειδησεογραφία µέσω πρόσθετων παρεµβάσεων στον
Ποινικό Κώδικα και την κατάργηση του αδικήµατος της απλής
δυσφήµισης, ώστε να προστατεύσουµε τους λειτουργούς της
ενηµέρωσης από κακόβουλες µηνύσεις και αγωγές. 

Το κράτος δικαίου στην Ελλάδα σήµερα είναι ισχυρότερο από
ποτέ. Απέναντι στις συκοφαντίες και τη σπίλωση από τους αντι-
πάλους µας, εµείς αντιτάσσονται στην επέκταση των δικαιωµά-
των και την ενίσχυση του πλουραλισµού. Η πραγµατικότητα είναι
ότι όλες αυτές τις µεταρρυθµίσεις που υλοποιήσαµε χαιρέτισαν
µε θέρµη ο επικεφαλής του Ευρωπαϊκού Λαϊκού Κόµµατος Μάν-
φρεντ Βέµπερ όσο και η Πρόεδρος του Ευρωπαϊκού Κοινοβου-
λίου Ροµπέρτα Μέτσολα µε ένθερµες δηλώσεις τους. 

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ατεκµηρίωτη
σκανδαλολογία και η συκοφαντική συνωµοσιολογία θα είναι το
πάζλ του πολιτικού λόγου της Αντιπολίτευσης στην πορεία µας
προς τις ευρωεκλογές. Επειδή δεν έχει άλλη πολιτική πρώτη ύλη
να αντιπαρατεθεί στην Κυβέρνηση στα ζητήµατα της αληθινής
ζωής, προσπαθεί να φτιάξει αυτή την πλαστή εικόνα της Ελλάδας
που θέλει να µας αναδείξει. Η Ελλάδα όµως είναι πολύ διαφορε-
τική από το αφήγηµα της Αντιπολίτευσης χάρη στον καθηµερινό
και αδιάλειπτο αγώνα του Πρωθυπουργού µας Κυριάκου Μητσο-
τάκη εντός και εκτός των τειχών. Είναι µια ισχυρή και ασφαλής Ελ-
λάδα, µια ευηµερούσα Ελλάδα σε τροχιά υψηλής ανάπτυξης.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης της οµιλίας της
κυρίας Βουλευτού) 

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Είναι µια Ελλάδα που έχει ανακτήσει την επενδυτική βαθµίδα

µετά από δεκατέσσερα χρόνια και έχει αφήσει οριστικά πίσω της
τα χρόνια της χρηµατοπιστωτικής κρίσης. Είναι µια Ελλάδα µε
ισχυρή δηµοκρατία στην οποία όλοι σεβόµαστε το Σύνταγµα και
τους νόµους. Είναι µια Ελλάδα που κοιτάζει το µέλλον µε αισιο-
δοξία συνεχίζοντας τις µεγάλες µεταρρυθµίσεις σε συνδυασµό
µε τη δηµοσιονοµική σοβαρότητα και µια αποτελεσµατική πολι-
τική κοινωνικής συνοχής για τους πιο ευάλωτους. Με αυτές τις
σκέψεις θέλω να σας καλέσω όλους να καταψηφίσουµε την πρό-
ταση µοµφής. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο έχει από
την Ελληνική Λύση ο κ. Σαράκης και ακολουθεί ο Υπουργός κ.
Καιρίδης.

Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε. 
ΠΑΥΛΟΣ ΣΑΡΑΚΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ελληνική κοι-

νωνία έχει βγάλει την ετυµηγορία της για το έγκληµα των Τεµ-
πών. Υπάρχουν ένοχοι και αυτοί βρίσκονται ανάµεσα στο
πολιτικό σύστηµα το οποίο ευθύνεται για το ότι δεν εγκαταστά-
θηκαν και δεν λειτούργησαν τα συστήµατα ασφαλείας στον ελ-
ληνικό σιδηρόδροµο παρ’ όλο που χορηγήθηκαν στην πατρίδα
µας από ευρωπαϊκούς πόρους αλλά και διατέθηκαν από εθνικούς
πόρους εκατοντάδες εκατοµµύρια για τον εκσυγχρονισµό του
ελληνικού σιδηροδρόµου, για να εγκατασταθούν όλα εκείνα τα
συστήµατα ασφαλείας που θα επέτρεπαν την ασφαλή µετακί-
νηση των πολιτών µε τον σιδηρόδροµο. 

Η ετυµηγορία είναι γνωστή για την ελληνική κοινωνία. Υπάρ-
χουν ένοχοι. Γνωρίζει η ελληνική κοινωνία ότι το πολιτικό σύ-
στηµα θα επιχειρήσει για άλλη µια φορά να συγκαλύψει τις
ευθύνες του και µάλιστα αυτή εδώ η Κυβέρνηση προσπάθησε
από την πρώτη στιγµή να συγκαλύψει ευθύνες και να προσανα-
τολίσει την κοινή γνώµη αποκλειστικά και περιοριστικά στο αν-
θρώπινο λάθος. Γιατί ποιοι ήταν εκείνοι οι οποίοι την επόµενη
µέρα τού δυστυχήµατος και συγκεκριµένα την 1η Μαρτίου 2023
βρέθηκαν στα γραφεία της διεύθυνσης κυκλοφορίας στον 6ο

όροφο του κτηρίου του ΟΣΕ στην οδό Καρόλου; Και τι έκαναν
όλοι εκείνοι ακριβώς εκείνο το πρωινό; Και ποιοι ήταν εκείνοι οι
οποίοι επέβαιναν σε δύο µαύρα τζιπ και ήταν σύµφωνα µε τις κα-
ταγγελίες εκπρόσωποι του ΟΣΕ, αλλά και των εταιρειών και της
«HELLENIC TRAIN» αλλά και της ALSTOM οι οποίοι µετέβησαν
στον σιδηροδροµικό σταθµό της Λάρισας για να πάρουν αυτές
τις µαγνητοταινίες οι οποίες είχαν καταγραφεί στα συγκεκριµένα
κέντρα της τηλεδιοίκησης που δεν λειτουργούσε; Τι τις ήθελαν
τις µαγνητοταινίες; Ποιοι είναι εκείνοι οι οποίοι έκαναν την κο-
πτοραπτική; Γιατί έδωσαν αυτές τις συνοµιλίες σε συγκεκριµένα
µέσα µαζικής ενηµέρωσης; Τι ήθελαν να πετύχουν; Τον αποπρο-
σανατολισµό της κοινής γνώµης. Και γιατί το έκαναν από την
πρώτη στιγµή; Γιατί γνώριζαν ότι υπάρχουν ένοχοι. 

Ένοχοι ανάµεσα στο πολιτικό σύστηµα. Ένα πολιτικό σύστηµα
που υποκρίνεται και µε θεατρινίστικο τρόπο προσπαθεί να απο-
προσανατολίσει την κοινή γνώµη. Γιατί αυτή η πρόταση δυσπι-
στίας εντάσσεται στο πλαίσιο του θεατρινισµού του πολιτικού
συστήµατος, της υποκρισίας απέναντι στην κοινή γνώµη. Διότι
πρόκειται για µια σικέ αντιπαράθεση. Γιατί οι ένοχοι είναι διαχρο-
νικά υπεύθυνοι σε όλες τις κυβερνήσεις κατά τη διάρκεια της Με-
ταπολίτευσης. Γιατί πάνω από τριάντα ολόκληρα χρόνια δόθηκαν
εκατοµµύρια για να εκσυγχρονιστεί ο ελληνικός σιδηρόδροµος
αλλά λεηλατήθηκαν από τους εθνικούς εργολάβους οι οποίοι
είναι χορηγοί πολιτικών µε ευάλωτες συνειδήσεις. Εσείς, λοιπόν,
που υποβάλλετε αυτή την πρόταση δυσπιστίας στην Κυβέρνηση
και αυτοαποκαλείστε και αυτοβαυκαλίζεστε ως δηµοκρατικό
τόξο ή ως συνταγµατικό τόξο είσαστε υπεύθυνοι για την πορεία
της πατρίδας µας. 

Εσείς όλοι µαζί χέρι-χέρι ψηφίζετε νόµους και οµονοείτε µε
δουλοπρέπεια στη φτωχοποίηση της µεσαίας τάξης, των αγρο-
τών, των κτηνοτρόφων και ευρύτερα της ελληνικής κοινωνίας,
κατ’ επιταγή της παγκόσµιας οικονοµικής και πολιτικής ελίτ.
Εσείς, όλοι µαζί, συγκροτήσατε το σύγχρονο µεταπολιτευτικό
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κράτος που εχθρεύεται τον πολίτη. Που αλλοιώσατε την εθνική
ταυτότητα, την ιστορία µας, τις αξίες και τις παραδόσεις µας.
Που κακοποιείτε την ελληνική γλώσσα. Όλοι εσείς που λησµο-
νείτε ηθεληµένα την κατοχή της Κύπρου από τον βάρβαρο
Τούρκο κατακτητή. Εσείς που εγκαταλείπετε τον Ελληνισµό της
Βορείου Ηπείρου. Το είδαµε πρόσφατα µε την άδικη και παρά-
νοµη προφυλάκιση του Δηµάρχου της Χειµάρρας, του Μπελέρη.
Εσείς που παραδώσατε µε τη συµφωνία των Πρεσπών τη Μακε-
δονία του Μεγάλου Αλεξάνδρου και την ελληνικότητά της. Εσείς
που προωθείτε όλοι µαζί µε φανατισµό την ατζέντα των ΛΟΑΤΚΙ. 

Εσείς, λοιπόν, αυτοβαυκαλίζεστε ως δηµοκρατικό τόξο και ως
συνταγµατικό τόξο προσβάλλοντας τους Έλληνες πολίτες που
στέλνουν εδώ µε την ψήφο τους συνειδητά εκπροσώπους στο
ελληνικό Κοινοβούλιο. Εµείς, λοιπόν, είµαστε το ελληνικό τόξο,
το εθνικό τόξο, η φωνή και η συνείδηση των Ελλήνων πολιτών.
Εσείς, λοιπόν, όλοι µαζί συγκροτήσατε το κράτος των υποκλο-
πών. Δεν θα ξεχάσουµε τον Τόµπρα. Δεν θα ξεχάσουµε τον Μαυ-
ρίκη. Δεν θα ξεχάσουµε το «Predator». Εσείς όλοι µαζί συγκρο-
τήσατε αυτό το κράτος των υποκλοπών. Εσείς ευθύνεστε γι’
αυτό το κράτος της ακρίβειας και της αισχροκέρδειας. Εσείς
έχετε δηµιουργήσει ένα κράτος που µαστίζεται από τη στεγα-
στική κρίση, που τα ενοίκια έχουν φτάσει στο Θεό µε µισθούς
ντροπής. Εσείς παραδώσατε την ελληνική κοινωνία στα funds και
στους servicers. Εσείς, λοιπόν, έχετε καταντήσει να νοµιµοποι-
ήσετε το φακελάκι για να γίνονται χειρουργεία στα δηµόσια νο-
σοκοµεία. Έχουµε, λοιπόν, ένα κράτος για το οποίο ευθύνεστε
όλοι εσείς που αυτοβαυκαλίζεστε δηµοκρατικό και συνταγµατικό
τόξο. Ένα κράτος της οικογενειοκρατίας, του νεποτισµού και της
κοµµατοκρατίας, της ολιγαρχίας της διαπλοκής. Ποιοι ευθύνον-
ται για το κράτος της µαφίας και του εγκλήµατος, όπως είναι το
σύγχρονο ελληνικό κράτος; 

Εµείς θέλουµε ένα κράτος δικαίου. Ένα κράτος που να σέβε-
ται και να νοιάζεται για τον πολίτη. Ένα κράτος που θεµελιώνει
την αξιοκρατία, που να λειτουργεί ουσιαστικά δηµοκρατικά µε
ανεξάρτητη και αυτοδιοίκητη δικαιοσύνη. Που να σέβεται τις δια-
χρονικές παραδόσεις και αξίες του ελληνισµού. Που να διασφα-
λίζει την κοινωνική συνοχή και οµοιογένεια. Τα εγκλήµατα του
κράτους κατά των πολιτών πρέπει να τιµωρούνται αυστηρά και
χωρίς εκπτώσεις και συµβιβασµούς. Και µε το κράτος που εσείς
φτιάξατε, όλοι σας ευθύνεστε τόσο για το έγκληµα των Τεµπών,
για το έγκληµα στο Μάτι, για το ναυάγιο του «Σάµινα» και για όλα
όσα έχει γνωρίσει η σύγχρονη ελληνική ιστορία. Εµείς είµαστε
οι φορείς της αισιοδοξίας της χαραγµένης στο κυτταρικό υπό-
στρωµα του Έλληνα. Κληρονόµοι της µνήµης που προσδιορίζει
ποιοι είµαστε, από πού ερχόµαστε, τι θέλουµε, πού πάµε και τι
κάνουµε. Εµείς σε µια κοινωνική συµµαχία θα σαρώσουµε το µε-
ταπολιτευτικό συνονθύλευµα που διακωµωδεί τη δηµοκρατία,
που εµπαίζει τους πολίτες, που βάλλει κατά της κοινής λογικής,
που συγκαλύπτει χωρίς ντροπή σκάνδαλα, όπως το χρηµατιστή-
ριο, τη «SIEMENS», τη «NOVARTIS», τα εξοπλιστικά και τα εγ-
κλήµατα που επιβάλλετε µε ηθικά πρότυπα. Αυτά τα οποία σας
επιβάλλει η παγκόσµια τάξη πραγµάτων και η αυτοαποκαλού-
µενη πολιτική ορθότητα. 

Εµείς ζητάµε εκλογές εδώ και τώρα. Ταυτόχρονα µε τις ευρωε-
κλογές να γίνουν και εθνικές εκλογές γιατί σε τόσο σύντοµο χρο-
νικό διάστηµα συγκαλύπτετε εγκλήµατα, όπως αυτό των
υποκλοπών ή των Τεµπών αλλά και για το Μάτι. Γιατί η Κυβέρνησή
σας, µαζί µε τα υπόλοιπα κόµµατα, έρχεστε ενάντια στη συντρι-
πτική πλειοψηφία των πολιτών, ενάντια στις αξίες και στις παρα-
δόσεις µας εκριζώνοντας την παραδοσιακή µορφή της οικο-
γένειας, ψηφίζοντας τον νόµο για χορήγηση ειδικών προνοµίων
στους ΛΟΑΤΚΙ+. 

Εσείς, της Νέας Δηµοκρατίας, υποδαυλίζετε τον πόλεµο στην
Ουκρανία, αντί να αγωνίζεστε υπέρ της ειρήνης στην Ευρώπη.
Εάν αγωνιάτε πράγµατι για το µέλλον των παιδιών µας, θα
έπρεπε να κάνετε αυτό, να αγωνίζεστε για την ειρήνη στην Ευ-
ρώπη, αλλά και για την κατάπαυση του πυρός στη Γάζα όπου
εκεί συντελείται µία µεγάλη ανθρωπιστική τραγωδία. 

Εµείς θέλουµε την κατάπαυση του πυρός στην Ευρώπη, αλλά
και στη Μέση Ανατολή. Θέλουµε µια Ελλάδα ισχυρή, µε θεµέλια,
µε δοµές και αξίες, αλλά και µε υποδοµές, µε πολίτες και όχι µε

υπηκόους, µε ηγεσία και όραµα, που θα µας οδηγήσει στην Ελ-
λάδα που µας αξίζει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κύριε
συνάδελφε, ολοκληρώστε.

ΠΑΥΛΟΣ ΣΑΡΑΚΗΣ: Πάρτε το όλοι σας χαµπάρι, η κοινωνία
ωριµάζει και γυρίζει την πλάτη στους κηφήνες του συστήµατος. 

Η επόµενη µέρα που θα ξηµερώσει στην Ελλάδα είναι η 9η Ιου-
νίου. Τότε θα ξηµερώσει µια άλλη µέρα όπου πραγµατικά οι ένο-
χοι θα οδηγούνται στη δικαιοσύνη και θα τιµωρούνται και τα
εγκλήµατα δεν θα συγκαλύπτονται από εσάς που αποτελείτε το
σύστηµα εξουσίας.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο έχει ο
Υπουργός Μετανάστευσης και Ασύλου κ. Καιρίδης Δηµήτριος.

Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΙΡΙΔΗΣ (Υπουργός Μετανάστευσης και

Ασύλου): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Ο προλαλήσας της Ελληνικής Λύσης ζήτησε εκλογές. Δεν

ξέρω αν τις θέλει µε επιτηρητές ή χωρίς, αν προσέρχεται στην
πρόταση Κασσελάκη ή αν κρατάει µια πισινή για τους ελληνικούς
θεσµούς.

Γιατί, κύριε Κατρίνη, βαυκαλίζεστε αν νοµίζετε ότι είσαστε ο
πρωταγωνιστής εδώ επειδή είχατε την πρωτοβουλία. Όπως εί-
δατε, όταν πρόκειται για παροξυσµό για οξύτητα και ανορθολο-
γισµό, δεν µπορεί να ανταγωνιστείτε την ακροδεξιά. Και είναι
ίσως συµπτωµατικό, αλλά έχει και την αξία του, το γεγονός ότι
έρχοµαι εδώ, στο Βήµα, µετά την Ελληνική Λύση. Διότι αυτό που
συζητάµε είναι, κατά βάση, µια συνωµοσιολογία, η οποία προ-
ήλθε από το κόµµα του κ. Βελόπουλου. Το υιοθετήσατε εσείς ως
τάχα, δήθεν, δηµοκρατικό τόξο και σύρεστε σήµερα πίσω από
τον κ. Βελόπουλο. Αλλά θα επανέλθω σε αυτό στο τέλος. 

Δικαίωµά σας η κατάθεση πρότασης µοµφής. Εµείς προσερ-
χόµαστε µε απόλυτο σεβασµό στην ύψιστη αυτή διαδικασία κοι-
νοβουλευτικού ελέγχου, που προβλέπει το Σύνταγµα και ο
Κανονισµός της Βουλής. Είναι καλοδεχούµενη για να µπορέ-
σουµε να συζητήσουµε µε νηφαλιότητα και επιχειρήµατα µετά
από εβδοµάδες σύγχυσης και διαφόρων διακινούµενων ιστοριών
όλο το προηγούµενο διάστηµα.

Πώς δικαιολογείται, όµως, αυτή η πρόταση µοµφής; Στέκοµαι
στην καταληκτική φράση της κατατεθείσας πρότασης. Λέτε ότι
«η Ελλάδα αποκλίνει οικονοµικά και πολιτικά από την Ευρώπη,
εξαιτίας της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας». Πόθεν προ-
κύπτει τούτο; Οικονοµικά αποκλίνουµε τρέχοντας δύο και τρεις
φορές πιο γρήγορα από τον µέσο ευρωπαϊκό όρο αύξησης του
ΑΕΠ; Έχοντας χαµηλότερη ανεργία από την Ισπανία, χαµηλό-
τερο επιτόκιο δανεισµού από την Ιταλία; 

Δεν λέω ότι δεν υπάρχουν προβλήµατα και είναι προφανές ότι
έχουµε να καλύψουµε πολύ µεγάλη απόσταση για να φτάσουµε
στην πολυπόθητη σύγκλιση, αλλά η τάση και ο δρόµος σήµερα
είναι προς τη σωστή κατεύθυνση και το πιστοποιούν όλα τα στοι-
χεία, οποιουδήποτε διεθνούς οικονοµικού οργανισµού και αν πά-
ρετε. Λέτε ότι αποκλίνουµε πολιτικά, την ώρα που οι εκθέσεις
ανεξάρτητων οργανισµών, όπως του Economist, αναβαθµίζουν
την ελληνική δηµοκρατία και την τοποθετούν πάνω από αυτή της
Αµερικής ή του Βελγίου ή της Ιταλίας και πολλών άλλων ευρω-
παϊκών χωρών. 

Καταφεύγετε στα του κράτους δικαίου. Αντιπαρέρχοµαι την
όλη συµπεριφορά που είδαµε και εδώ, όπως την είδαµε και στην
επιτροπή και όλο το προηγούµενο διάστηµα διαφόρων εδώ εκ-
προσώπων κοµµάτων και πολιτικών Αρχηγών που δεν έχουν τί-
ποτα να κάνουν µε το κράτος δικαίου και µε τον σεβασµό του
Κοινοβουλίου. Αντιπαρέρχοµαι το γεγονός ότι δεν έχει τίποτα να
κάνει µε το κράτος δικαίου η κονιορτοποίηση του τεκµηρίου
αθωότητας, ο κανιβαλισµός και η ανθρωποφαγία που έχουµε δει,
επίσης, όλο το προηγούµενο διάστηµα. Και µένω στο µείζον:
Έχουµε µια τεράστια τραγωδία, που µας συγκλόνισε όλους και
στεκόµαστε µε απόλυτο σεβασµό στον πόνο των συγγενών των
θυµάτων, αλλά και στην πανεθνική οδύνη για τη µεγάλη απώλεια,
για το µεγάλο τραύµα. 

Τι είπαµε από την πρώτη στιγµή; Ότι υπάρχει µια πελώρια πο-
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λιτική ευθύνη -δεν υπάρχει καµµία αµφιβολία επ’ αυτού- που έχει
να κάνει µε το γεγονός ότι η κοινωνία µας και το πολιτικό σύ-
στηµα ανέχθηκαν το χάλι του ΟΣΕ. Είναι µια µελανή σελίδα ο
ΟΣΕ για τη Μεταπολίτευση, που γιορτάζει φέτος τα πενήντα χρό-
νια. Έχει τις λαµπρές σελίδες, έχει και τις µελανές. Στον ΟΣΕ συ-
ναντήθηκαν όλες οι παθογένειες του µεταπολιτευτικού
συστήµατος. Δεν υπάρχει καµµία αµφιβολία. Ο κοµµατισµός, η
αναξιοκρατία, η διαφθορά, η διαπλοκή, ο νοσηρός συνδικαλι-
σµός, όλα αυτά που έφτιαξαν αυτό το χάλι.  

Γι’ αυτό το χάλι ευθύνεται ένας άνθρωπος; Προφανώς όχι. Ο
τότε Υπουργός ανέλαβε την πολιτική ευθύνη και πέραν αυτού
που του αναλογούσε. Αλλά είναι ένα συνολικό πρόβληµα, στο
οποίο θα πρέπει κάποτε µε παρρησία και θάρρος να αναµετρη-
θούµε, να αναλογιστούµε, για να µην το ξαναεπαναλάβουµε και
να γίνει αυτή η τραγωδία κινητήριος δύναµη για να φτιάξουµε
ένα κράτος όπως το θέλει και το αξίζει ο ελληνικός λαός. Και
αυτό κάνει η Νέα Δηµοκρατία. Αυτά για την πολιτική ευθύνη. 

Υπάρχουν ποινικές ευθύνες; Θα το δει η δικαιοσύνη. Προς το
παρόν, έχει απαγγείλει κατηγορίες σε αρκετούς και προχωράει
µε πολύ γρήγορο ρυθµό στη διαδικασία του ακροατηρίου. Άλλο,
όµως, το ένα, άλλο το άλλο. Και γι’ αυτό έρχεται το άρθρο 86
του Συντάγµατος, το οποίο και εσείς ψηφίσατε, όπως και όλοι
ψήφισαν το 2003 όταν ήρθε ο σχετικός νόµος στη Βουλή -παµ-
ψηφεί βγήκε µε τις ψήφους και του ΚΚΕ και του τότε Συνασπι-
σµού- προκειµένου να µην µπερδεύονται τα δύο και να µη γίνεται
η σπέκουλα, την οποία βλέπουµε σήµερα.

Τώρα, έγινε µια εξεταστική επιτροπή. Κατέθεσαν πάρα πολλοί
µάρτυρες, πολλοί εκ των οποίων προσκλήθηκαν από την Αντιπο-
λίτευση. Κατέθεσαν και τα πολιτικά πρόσωπα επί ώρες…

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Προσλήφθηκαν;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Είπατε προσλήφθηκαν; 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΙΡΙΔΗΣ (Υπουργός Μετανάστευσης και

Ασύλου): Προσκλήθηκαν από την Αντιπολίτευση. Με συγχω-
ρείτε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Ακούσαµε και οι δύο προσλήφθη-
καν, γι’ αυτό σας ρωτάµε. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΙΡΙΔΗΣ (Υπουργός Μετανάστευσης και
Ασύλου): …πάρα πολλοί µάρτυρες, πολλοί εκ των οποίων προ-
σκλήθηκαν από την Αντιπολίτευση. 

Δεν είδα ούτε µία φράση από αυτές τις µαρτυρίες να αναπα-
ράγεται στη συνέχεια από εσάς ή από τον οποιονδήποτε. Δεν ει-
πώθηκε, µε άλλα λόγια, κάτι αξιοσηµείωτο για σας, από όλες
αυτές τις δεκάδες µαρτυρικές καταθέσεις, τις εκατοντάδες και
χιλιάδες σελίδες καταθέσεων, ούτε όταν κατέθεσαν τα πολιτικά
πρόσωπα επί οκτάωρο. Έτσι αφήσατε πίσω την τραγωδία και
πιάσατε ένα καινούργιο στόρι, στο οποίο δεν είσαστε εσείς οι
αυθεντικοί εκφραστές, δεν είσαστε οι πρωτοπόροι της υπόθεσης
συγκάλυψης, είναι ο κ. Βελόπουλος. Μην µπερδεύεστε, µην παίρ-
νετε τα εύσηµα. Συγκάλυψη, συνωµοσιολογία και όλα τα υπό-
λοιπα, που έχουµε ακούσει όλο το προηγούµενο διάστηµα, για
τα οποία, προφανώς, η δικαιοσύνη οφείλει και θα απαντήσει, δεν
ήταν δικά σας. 

Εσείς τα υιοθετήσατε εκ των υστέρων, όταν το πρωτογενές
πήγε στην άκρη και δεν βρήκατε κάτι από όλες αυτές τις µαρτυ-
ρικές καταθέσεις άξιο λόγου για να πείτε, ούτε όταν προσκλη-
θήκατε από τη Συµπολίτευση στη διαδικασία συζήτησης του
πορίσµατος να καταθέσετε στοιχειοθετηµένη πρόταση για προ-
ανακριτική. Δεν το κάνατε. Δεν µπορέσατε να το κάνετε; Δεν θέ-
λατε να το κάνετε; Και έρχεστε τώρα, αρκετές µέρες µετά, µε
αφορµή ένα δηµοσίευµα -εγώ δεν θα µπω στην ιστορία αν υπάρ-
χει συγχρωτισµός, αν υπάρχει συνεννόηση, δεν είναι για µένα
αυτό και δεν είναι του παρόντος, όµως η αλήθεια είναι ότι υπήρξε
το δηµοσίευµα- και την ίδια µέρα το βράδυ κατατέθηκε η πρό-
ταση µοµφής. 

Θα µείνω στον ανταγωνισµό. Είναι προφανές ότι έχουµε να κά-
νουµε µε ένα τρίτο κόµµα, που πίστεψε ότι εύκολα µπορεί να
γίνει δεύτερο, υπήρξαν οι δηµοσκοπήσεις, οι οποίες ξεφούσκω-
σαν αυτές τις ελπίδες και υπήρξε µία προσπάθεια -στην πολιτική
είµαστε, όλοι τα καταλαβαίνουµε αυτά- να βγει µπροστά και να
πάρει την πρωτοβουλία ο κ. Ανδρουλάκης. 

Και πράγµατι, όπως σας είπε και ο κ. Βορίδης, συντάχθηκε και

η υπόλοιπη Αντιπολίτευση και έβαλε την υπογραφή της από
κάτω. Βγήκε ο κ. Κασσελάκης να υπερκεράσει στο διάλειµµα από
την Θήβα, να ζητήσει εκλογές και µάλιστα µε διεθνείς παρατη-
ρητές, αµφισβητώντας για πρώτη φορά στη Μεταπολίτευση, του-
λάχιστον Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, το
αδιάβλητο των εκλογών, κάτι το οποίο δεν είχε γίνει και στις πιο
ακραίες στιγµές έντασης στα προηγούµενα πενήντα χρόνια,
ούτε το 1989 ούτε το 2015. Υπάρχει αυτή η διελκυστίνδα µεταξύ
των δύο. 

Κατά τη γνώµη µου, δεν είναι ούτε ο κ. Ανδρουλάκης ούτε ο κ.
Κασσελάκης ο πρωταγωνιστής όλης αυτής της ιστορίας. Όπως
σας είπα και από την αρχή πρωταγωνιστής είναι ο κ. Βελόπου-
λος. Αυτός πρωτοεισήγαγε τη συνωµοσιολογία. Σπεύσατε εσείς
να την υιοθετήσετε. Δεν είναι πρώτη φορά που δηµιουργείται
αυτό το µέτωπο ανορθολογισµού. Το ζήσαµε µε τους «ΣΥΡΙΖΑ-
ΝΕΛ». Δόξα τω Θεώ µακρά εµπειρία έχουµε. 

Αυτός είναι ο βασικός άξονας πλέον διαχωρισµού στην ελλη-
νική πολιτική σκηνή καθ’ οδόν προς τις ευρωεκλογές. Το µέτωπο
της λογικής, της θεσµικής συµπεριφοράς, της µετριοπάθειας και
της Ευρώπης από τη µια, το µέτωπο της εξαλλοσύνης, του ανορ-
θολογισµού, της καλλιέργειας της οργής και του συναισθήµατος
σε βάρος οποιασδήποτε λογικής από την άλλη. Νοµίζω ότι ο ελ-
ληνικός λαός έχει και πείρα από τους κινδύνους που έχει το ένα,
τα έζησε και είναι πάρα πολύ πρόσφατα τα τραύµατα της περιό-
δου 2015 και µετά, για να ξαναεπαναλάβει.

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, και λέω τούτο. Ολόκληρος ο ελληνι-
κός λαός και η Κυβέρνησή µας και το κόµµα της Νέας Δηµοκρα-
τίας, όπως όλα τα κόµµατα, θέλω σε αυτό να είµαι ειλικρινής και
γενναιόδωρος όπως αξίζει, στεκόµαστε µε απόλυτο σεβασµό
στη µεγάλη τραγωδία των Τεµπών. Ουδείς έχει το µονοπώλιο του
πόνου και της οργής µε αυτό που έγινε.

Ως πολιτικό σύστηµα πρέπει να αποφασίσουµε τώρα πώς θα
πορευτούµε στη συνέχεια, ανατινάζοντας ή χτίζοντας και προ-
σπαθώντας αυτόν τον πόνο να τον µετατρέψουµε σε δηµιουρ-
γική δύναµη ώστε ποτέ ξανά η ελληνική κοινωνία να µη θρηνήσει
τόσο άδικα τόσους πολλούς νέους συνανθρώπους µας. Αυτό
είναι το στοίχηµα και σε αυτό το στοίχηµα καταφατικά απαντά η
Νέα Δηµοκρατία, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και µαζί
της ο ελληνικός λαός. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ο κ. Γιαννούλης ως
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος και αµέσως µετά ο κ. Χήτας
έχουν ζητήσει τον λόγο για την παρέµβαση που δικαιούνται.

Παρακαλώ, κύριε Γιαννούλη, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ειλικρινά θα σεβα-

στώ µε απόλυτο τρόπο την αδικία που υφίστανται οι συνάδελφοι
Βουλευτές στην εξέλιξη αυτής της συζήτησης, όχι µε ευθύνη
δική σας, µε ευθύνη αυτών που ξέρουν πως κάνουν την κατά-
χρηση.

Κύριε Καιρίδη, αδικείτε τον εαυτό σας και τη ρητορική σας
προϊστορία. Ο κύριος υπεύθυνος των γεγονότων που απασχο-
λούν σήµερα το εθνικό Κοινοβούλιο λέγεται Κυριάκος Μητσοτά-
κης. Ούτε Βελόπουλος, ούτε Ανδρουλάκης, ούτε Κασσελάκης.
Όλα αυτά είναι απότοκα µιας πολιτικής µε υπογραφή Κυριάκου
Μητσοτάκη που αφορά τα ζητήµατα κράτους δικαίου, που
αφορά τα ζητήµατα της πληµµελούς ή παρελκυστικής πολιτικής
πρακτικής για τα Τέµπη, για τα πανεπιστήµια, για τα πάντα. Αρ-
χίζουν και τελειώνουν όλα στο Κυριάκος Μητσοτάκης. 

Κι επειδή είστε εύκολος στις κατηγορίες, στις νουθεσίες και
στις στρεψοδικίες, θέλω να σας παρακαλέσω όταν βρείτε τον
χρόνο να απαντήσετε σε κάτι που διαβάζω, όχι στην παρασιτική
ή στην σκοτεινή πλευρά του διαδικτύου, αλλά µε ονοµατεπώ-
νυµο. Αντώνης Καρακούσης. Δεν ξέρω αν σας λέει κάτι. Εγώ δεν
είχα ποτέ προνοµιακή αντιµετώπιση από κανένα σύστηµα µέσων
ενηµέρωσης, από κανένα συγκρότηµα και ο κ. Κατρίνης και πολ-
λοί άλλοι συνάδελφοι εδώ µέσα. Αντώνης Καρακούσης: «Οι πα-
νοµοιότυπες δηλώσεις Υπουργών κατά οικονοµικών
συµφερόντων που υποτίθεται θέλουν να ρίξουν την Κυβέρνηση
προκαλούν τους πάντες. Αχάριστοι και αµετροεπείς, χωρίς αί-
σθηση του µέτρου. Επί πέντε χρόνια απόλαυσαν πρωτοφανή
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υποστήριξη και προβολή και στην πρώτη κριτική εξεγέρθηκαν».
Αυτό είναι στίγµα για την παράταξη σας.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο έχει ο κ.

Χήτας για την παρέµβασή του. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, είναι από τις στιγ-

µές που το αίµα παγώνει πραγµατικά. Δεν ξέρω τι µπορεί να πει
κανείς ακούγοντας τον Υπουργό.

Κύριε Υπουργέ, κύριε Δηµήτρη Καιρίδη, µας αποκαλείτε
ακόµα και σήµερα συνωµοσιολόγους στην Ελληνική Λύση. Κύριε
Καιρίδη, είναι η συνωµοσιολογία το µπάζωµα το οποίο αποκά-
λυψε η Ελληνική Λύση; Κύριε Καιρίδη, είναι η συνωµοσιολογία
το ξυλόλιο που µετέφερε η εµπορική αµαξοστοιχία και αποκαλύ-
φθηκε από τις ερωτήσεις που κατέθεσε η Ελληνική Λύση και ο
Κυριάκος Βελόπουλος; Είναι συνωµοσιολογία η πρόταση σύστα-
σης εξεταστικής επιτροπής που κατέθεσε η Ελληνική Λύση αµέ-
σως µετά τις εκλογές και τη νέα Βουλή, η οποία ποτέ δεν ήρθε
προς συζήτηση; Είναι συνωµοσιολογία οι πενήντα επτά νεκροί
τους οποίους θρηνούµε όλη η Ελλάδα; Σε τι ακριβώς αναφερθή-
κατε όταν λέτε συνωµοσιολογία; Στο ξυλόλιο; Στο µπάζωµα; Στο
τι µετέφερε η αµαξοστοιχία, που µας απάντησαν από το Υπουρ-
γείο ότι µετέφερε ακτινίδια και µπίρες; 

Ακόµα και σήµερα η Κυβέρνησή σας εµφανίζεται αµετανόητη.
Είστε αµετανόητοι! Δεν σέβεστε τίποτε και επιδίδεστε σε µια
πρόχειρη και φτηνή πολιτική απέναντί µας αποκαλώντας µας συ-
νωµοσιολόγους. Είναι συνωµοσιολογία, κύριε Καιρίδη, ότι τα
κόµµατα που κυβέρνησαν τη χώρα αυτή παρέδωσαν ένα διαλυ-
µένο ΟΣΕ, ότι έγινε ένα πάρτι εκατοµµυρίων, χαµένων χρηµάτων
του ελληνικού λαού και δεν θα µάθουµε ποτέ πού πήγαν τα χρή-
µατα αυτά;

Ξέρετε, δεν θα είναι συνωµοσιολογία το αποτέλεσµα των εκλο-
γών του Ιουνίου. Θα είναι µια πραγµατικότητα πολύ σκληρή για
εσάς και θα είναι το µήνυµα των Ελληνίδων και των Ελλήνων και
θα πάρετε αυτό που σας αξίζει. 

Μπορείτε να µας βρίζετε, µπορείτε να µας χλευάζετε, µπορείτε
να µας απευθύνετε χαρακτηρισµούς, ό,τι θέλετε, αλλά να ξέρετε
δεν µπορείτε να υβρίζετε τη µνήµη των θυµάτων -η Κυβέρνησή
σας, δεν απευθύνοµαι προσωπικά σ’ εσάς- ούτε τις οικογένειες
των θυµάτων. Τουλάχιστον σε αυτό το θάνατο που είχαµε µπρο-
στά µας, σε αυτή την εθνική τραγωδία, ας είστε πιο µετρηµένοι,
ας είστε λίγο πιο ήπιοι.

Ανακαλέσετε τα περί ακροδεξιάς. Σας επαναφέρουµε στην
τάξη. Αυτή την καραµέλα να την αποβάλλετε όλοι σας να την πε-
τάξετε, τα περί ακροδεξιάς. Δεν ξέρω αν εµείς που υπηρετούµε
το συµφέρον και το καλό των Ελλήνων πολιτών και όχι της woke
ατζέντας που υπηρετείτε εσείς είµαστε ακροδεξιοί ή όχι. Αυτό
να το βγάλετε στην άκρη κι ελάτε σε σοβαρό πολιτικό διάλογο. 

Εµείς δεν είµαστε ούτε ΠΑΣΟΚ ούτε ΣΥΡΙΖΑ. Δεν είµαστε χο-
ρηγοί σας να σας συσπειρώνουµε πριν τις εκλογές όπως κάνουν
τούτοι εδώ. Με εµάς θα τα βρείτε µπαστούνια πολιτικά. Θέλουµε
σοβαρότητα και από εσάς. Θα µιλάτε σοβαρά και δεν θα αποκα-
λείτε συνωµοσιολόγους ανθρώπους, παρατάξεις, τον Πρόεδρό
µας, τους Βουλευτές µας, τα στελέχη µας, όλοι όσοι έχουν συν-
ταχθεί µε την Ελληνική Λύση που προέβησαν σε αυτές τις φρι-
κτές αποκαλύψεις γύρω από το έγκληµα των Τεµπών.

Ευχαριστώ πολύ.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΙΡΙΔΗΣ (Υπουργός Μετανάστευσης και

Ασύλου): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, για τρία

λεπτά.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΙΡΙΔΗΣ (Υπουργός Μετανάστευσης και

Ασύλου): Νοµίζω ότι υπάρχει µια δυσκολία επικοινωνίας και κα-
τανόησης. Απευθύνοµαι και στον εκπρόσωπο της Ελληνικής
Λύσης. Ίσως δεν το κατάλαβε, αλλά εγώ σας πίστωσα, κύριε
Χήτα, ότι σέρνετε τον χώρο και ότι σας ακολουθούν όλοι οι υπό-
λοιποι.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ως συνωµοσιολόγοι!
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΙΡΙΔΗΣ (Υπουργός Μετανάστευσης και

Ασύλου): Τι περισσότερο να πω και τι περισσότερο να πιστώσω
στην Ελληνική Λύση.

Λέω ότι ήσασταν πρωτοπόροι, ότι εσείς ήσασταν οι πρώτοι

που τα είπατε όλα αυτά. Εσείς λέτε ότι δεν είναι συνωµοσιολογία.
Εγώ λέω ότι η δικαιοσύνη θα αποφασίσει και ως τότε επιτρέψτε
µου να κάνω το δικό µου σχόλιο σε αυτή την ελεύθερη χώρα που
ζούµε. Έτσι δεν είναι;

Έρχοµαι και στον έτερο προλαλήσαντα. Εγώ δεν µίλησα για
οικονοµικά συµφέροντα. Με ακούσατε εµένα να σας λέω, κύριε
Γιαννούλη, για οικονοµικά ή για εκδοτικά; Έχετε τη µύγα και µυ-
γιάζεστε; Σας τσίµπησε κάτι;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Σας ζήτησα να απαντήσετε.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΙΡΙΔΗΣ (Υπουργός Μετανάστευσης και

Ασύλου): Να το ρωτήσετε αυτό σε κάποιον ο οποίος θα αναφερ-
θεί. Εγώ δεν αναφέρθηκα.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Δεν είστε µέλος της Κυβέρνησης;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΙΡΙΔΗΣ (Υπουργός Μετανάστευσης και

Ασύλου): Προφανώς είµαι µέλος της Κυβέρνησης και ευχαρί-
στως να σας πω ό,τι θέλετε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Άρα; Η Κυβέρνησής σας µιλάει για
συµφέροντα. Πείτε τα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Υπουργέ, πα-
ρακαλώ ολοκληρώστε χωρίς να απαντάτε. Κύριε Γιαννούλη, πα-
ρακαλώ. Κοιτάξτε λίγο, δεν µπορούµε να κάνουµε διαλόγους
εδώ.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Μα µε προκαλεί.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ναι, αλλά παρα-

καλώ και εσείς απευθυνθήκατε σε αυτόν και αυτός πρέπει να
απευθυνθεί σε εσάς. Αυτό δεν σηµαίνει ότι θα γίνεται διάλογος
κάθε φορά. Στο Σώµα απευθύνεται όποιος µιλάει.

Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, στο Σώµα απευθύνεστε.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΙΡΙΔΗΣ (Υπουργός Μετανάστευσης και

Ασύλου): Κλείνω και λέω τούτο. Πριν µιλήσουµε για οικονοµικά
ή εκδοτικά συµφέροντα, αυτό που σας λέω και σας προσάπτω
ξεκάθαρα είναι ότι σέρνεστε πίσω από τον κ. Βελόπουλο. Αυτή
είναι η µοµφή την οποία σας κάνω. Σας λέω ότι δεν είναι πρώτη
φορά ούτε για εσάς ούτε για άλλα κόµµατα της Αντιπολίτευσης.
Το κάνατε και το 2015 στην ανίερη συµµαχία των ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ
και επιχειρείτε να µας επαναφέρετε και πάλι πίσω εννέα χρόνια
αργότερα σε εκείνες τις µαύρες στιγµές που ζήσαµε ως Κοινο-
βούλιο και ως χώρα.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Στον κ. Καρακούση…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Γιαννούλη,

σας παρακαλώ.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΙΡΙΔΗΣ (Υπουργός Μετανάστευσης και

Ασύλου): Σας λέω, λοιπόν, ότι ο ελληνικός λαός δεν θα το επι-
τρέψει. Εµείς όλοι στη Νέα Δηµοκρατία δεν θα το επιτρέψουµε.
Θα δώσουµε τον αγώνα για το µέλλον των παιδιών µας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, σέβοµαι τους Βου-
λευτές και δεν ζητώ τον λόγο. Σέβοµαι τους συναδέλφους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κοιτάξτε, δεν σηµαί-
νει ότι πρέπει να καταλήξουµε κάπου. Πρέπει απλά να δίνεται η
δυνατότητα να ακουστεί ο καθένας και όλα αξιολογούνται. Αξιο-
λογούνται όλα από όλους όσους µας ακούν. Παρακαλώ.

Κύριε Καζαµία, οφείλω να πω το εξής τώρα. Έχει κάνει τρεις
παρεµβάσεις η Πρόεδρος του κόµµατός σας. Ο Κοινοβουλευτι-
κός Εκπρόσωπος εκπροσωπεί, αντικαθιστά, αναπληρώνει τον
Πρόεδρο του κόµµατος. Δηλαδή η ερµηνεία το να κάνει τρεις
παρεµβάσεις ο Πρόεδρος και τρεις παρεµβάσεις ο Κοινοβουλευ-
τικός, έξι παρεµβάσεις, πραγµατικά µε ξεπερνάει και δεν συνάδει
και µε τον Κανονισµό. Σε κάθε περίπτωση εγώ θα σας τον δώσω
τώρα για να κάνετε την παρέµβασή σας, αλλά να ξέρετε εγώ όσο
Προεδρεύω δεν πρόκειται να ξαναδοθεί αυτή η δυνατότητα. Δεν
το καταλαβαίνω.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Μόνο για την Πλεύση Ελευθερίας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Για όλους. Παρα-
καλώ, για όλους. Και αν έχετε κάποια περίπτωση που είχα άλλη
µεταχείριση σε οποιονδήποτε άλλον να µου την πείτε.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Σε όλες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Όχι, να δείτε τα
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Πρακτικά και να µου πείτε. Τρεις παρεµβάσεις ο Πρόεδρος και
τρεις παρεµβάσεις ο κοινοβουλευτικός δεν έχω ξαναδεί εγώ µες
στο Σώµα.

Παρακαλώ, κύριε Καζαµία.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, αυτό που είπατε

στοχεύει µόνο την Πλεύση Ελευθερίας και λυπούµαι γι’ αυτό. Εν
πάση περιπτώσει, στην παρέµβασή µου θέλω να απαντήσω στον
κύριο Υπουργό ο οποίος έκανε µια οµιλία γεµάτη ανακρίβειες και
χρησιµοποίησε µια θλιβερή επιχειρηµατολογία για να κρύψει τις
αδυναµίες που έχει η Κυβέρνηση να υπερασπιστεί τον εαυτό της.

Κύριε Καιρίδη, είστε υπόλογος απέναντι στον λαό και εσείς
αντί να απευθυνθείτε στον λαό και αντί να απευθυνθείτε σε εµάς
που θέτουµε πρόταση µοµφής και σας ασκούµε σκληρή κριτική,
προσπαθείτε να κρυφτείτε πίσω από το δάχτυλό σας και λέτε ότι
σέρνει τον χορό η Ελληνική Λύση. Με αυτόν τον τρόπο, όµως,
δεν ξεφεύγετε. Σας παρακολουθεί όλος ο κόσµος και καταλα-
βαίνει πάρα πολύ καλά την τακτική που χρησιµοποιείτε, η οποία
ανήκει στο χαµηλότερο είδος του λαϊκισµού και αυτό το λέω
επειδή εσείς µιλάτε πολύ για ορθολογισµό και για την απέχθειά
σας απέναντι στον κόσµο που εκφράζει τα συναισθήµατά του.

Είναι ανορθολογισµός να έχουµε ένα ψήφισµα που υποστηρί-
ζεται από ένα εκατοµµύριο τετρακόσιες χιλιάδες πολίτες και σας
λένε λίγο-πολύ ότι κρύβετε τον κ. Καραµανλή; Γιατί ξέρετε πολύ
καλά πως αν δεν τον προστατέψετε µε την ασυλία και πάει σε δι-
καστήριο, το πιθανότερο είναι ότι θα κριθεί ένοχος. Είναι ανορ-
θολογισµός αυτό ή είναι η ορθολογική διαδικασία της δηµο-
κρατίας στην οποία πάτε κόντρα; Είναι ακριβές αυτό που είπατε
πριν ότι δεν καταθέσαµε -εσείς ο ορθολογιστής- µαρτυρίες; Η κ.
Κωνσταντοπούλου την προηγούµενη εβδοµάδα ένα τεράστιο
πάκο µε µαρτυρίες κατέθεσε. Δεν το είδατε αυτό; Τη µαρτυρία
του κ. Καραµανλή τη διαβάσατε; Αυτά δεν είναι στοιχεία; Με
αυτή την τακτική δεν νοµίζω ότι πρόκειται να πείσετε κανέναν.

Και τέλος, µιλάτε για το χάλι των σιδηροδρόµων. Μα, ποιος
ευθύνεται γι’ αυτό το χάλι; Ποια παράταξη κυβερνούσε για δε-
καετίες; Μιλάτε για παθογένειες γενικώς. Οι παθογένειες έχουν
συγκεκριµένους υπευθύνους και υπάρχουν συγκεκριµένες ευθύ-
νες που οδηγούν σε αυτές τις παθογένειες. Σκεφτήκατε ποτέ να
κάνετε αυτοκριτική γι’ αυτές τις παθογένειες και εσείς και η πα-
ράταξή σας; Μιλάτε για τον νοσηρό συνδικαλισµό. Ξεχάσατε ότι
οι συνδικαλιστές σάς έλεγαν ότι οι σιδηρόδροµοι είναι πάρα
πολύ επικίνδυνοι και εσείς τους απαξιώνατε µε το ίδιο ανορθο-
λογικό και λαϊκίστικο επιχείρηµα που δεν θέλει να ακούει κανέναν
και ούτε τους συνδικαλιστές, επειδή είναι δήθεν συνδικαλιστές
και έχουν συντεχνιακά συµφέροντα και δεν µπορεί ποτέ να λένε
την αλήθεια;

Αυτές τις παρωπίδες έχετε και έρχεστε µετά να µας κάνετε τον
ορθολογιστή. Δεν είστε ορθολογιστής. Έχετε ένα τεράστιο πρό-
βληµα νοµιµότητας στα χέρια σας. Δεν µπορείτε να αντικρίσετε
κατάµατα ούτε την Αντιπολίτευση που έχει καταθέσει πρόταση
µοµφής και ούτε τον ελληνικό λαό. Γι’ αυτό καταφεύγετε σε κάτι
τεχνάσµατα του τύπου «σέρνει τον χορό η Ελληνική Λύση». Λυ-
πάµαι, αλλά αυτή είναι µια τακτική µιας κυβέρνησης που βρίσκε-
ται σε κατάσταση απελπισίας, γιατί της έχουν λείψει πια τα
επιχειρήµατα.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-

ρίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο έχει για

δύο λεπτά ο κ. Καιρίδης.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΙΡΙΔΗΣ (Υπουργός Μετανάστευσης και

Ασύλου): Δεν θέλω να αδικήσω την Ελληνική Λύση. Η Ελληνική
Λύση δεν έχει συµπεριφερθεί τα πέντε χρόνια που βρίσκοµαι εγώ
στη Βουλή εδώ µέσα τραµπουκίζοντας. Δεν το έχω δει αυτό. Άρα
δεν θέλω να σας ταυτίσω επ’ αυτού. Αυτά τα έκαναν άλλα κόµ-
µατα, τα οποία τώρα δεν είναι στη Βουλή, είναι κάπου αλλού. Οι
συνεχείς διακοπές και η συνεχής συµπεριφορά -ασχηµονούσα-
εναντίον συναδέλφων δεν ήταν της Ελληνικής Λύσης. Θέλω να
είµαι δίκαιος σε αυτό.

Τώρα, ως προς τον νόµο περί ευθύνης Υπουργών, ίσως δεν το
ακούσατε, σας είπα και σας ξαναείπα ότι το 2003 όλα τα κόµµατα
της τότε Βουλής και ο τότε Συνασπισµός επί Νίκου Κωνσταντό-

πουλου είχε ψηφίσει τον σχετικό νόµο περί ευθύνης Υπουργών.
Θέλετε να κάνουµε κουβέντα για τον νόµο; Θέλετε να τα πούµε
όλα για τον νόµο; Ευχαρίστως να καθίσουµε να τα πούµε. Αλλά
µην µου κουνάτε το δάχτυλο για τις τόσες υπογραφές ή εκείνες
τις υπογραφές.

Επαναλαµβάνω, η Κυβέρνηση παίρνει πάρα πολύ σοβαρά και
µε πολύ σεβασµό προσέρχεται σε αυτήν τη διαδικασία για να
απαντηθούν όλα τα θέµατα. Εδώ είµαστε και θα τα πούµε όλα
τις επόµενες δυόµισι ηµέρες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Θα δοθεί τώρα ο
λόγος από τον κατάλογο σε τέσσερις συναδέλφους Βουλευτές
και µετά θα πάρει τον λόγο η κ. Αγαπηδάκη.

Παρακαλώ τον λόγο έχει ο κ. Υψηλάντης από τη Νέα Δηµο-
κρατία.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ: Κύριε Υπουργέ, κυρία
Υφυπουργέ και κύριοι Υφυπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, θα µου επιτρέψετε να ξεκινήσω τη σηµερινή µου οµιλία κά-
νοντας µια µικρή ιστορική αναδροµή στα µεγάλα δυστυχήµατα
που συνέβησαν στη χώρα µας και στο κατά πόσον σε αυτά τα
δυστυχήµατα αναζητήθηκαν ή αποδόθηκαν πολιτικές ευθύνες.

Στις 26 Σεπτεµβρίου του 2000, το «ΕΞΠΡΕΣ ΣΑΜΙΝΑ» εκτε-
λούσε την ακτοπλοϊκή γραµµή Πειραιάς, Πάρος, Ικαρία, Σάµος,
Φούρνοι. Το δροµολόγιο που εκτελέστηκε εκείνη τη νύχτα είχε
ως κατάληξη µία από τις µεγαλύτερες ναυτικές τραγωδίες στην
Ελλάδα, µε ογδόντα έναν νεκρούς. Κυβέρνηση ΠΑΣΟΚ. Δεν απο-
δόθηκε καµµία πολιτική ευθύνη.

Στο σιδηροδροµικό δυστύχηµα στο Άδενδρο, τον Μάιο του
2017 έχασαν τη ζωή τους τέσσερις άνθρωποι, ενώ δέκα τραυµα-
τίστηκαν.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Πού είπατε, κύριε συνάδελφε;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ-ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ: Δεν τα θυµάστε αυτά,

κύριε Γιαννούλη.
Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ. Δεν αποδόθηκε καµµία πολιτική ευθύνη.
Στις 23 Ιουλίου του 2018, η φονική πυρκαγιά στο Μάτι, µία από

τις µεγαλύτερες εθνικές τραγωδίες, µε µια Κυβέρνηση που προ-
σπαθούσε εκείνη την ώρα να αποκρύψει το γεγονός. Έµελλε να
αφήσει πίσω της εκατόν τέσσερις νεκρούς. Κυβέρνηση Τσίπρα -
Καµµένου, κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ, ΣΥΡΙΖΑ µαζί µε όλους εσάς που
αποσχιστήκατε στη συνέχεια λόγω Κασσελάκη. Δεν αποδόθηκε
καµµία πολιτική ευθύνη.

Για όλες αυτές τις τραγικές περιπτώσεις ούτε ένας Υπουργός
ή Υφυπουργός ή Γενικός Γραµµατέας από εσάς δεν είχε την ευ-
θιξία να παραιτηθεί, σε αντίθεση µε τον Κώστα Καραµανλή, ο
οποίος ανέλαβε στο σύνολο την πολιτική ευθύνη και παραιτή-
θηκε.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Άξιος! Άξιος!

(Χειροκροτήµατα)
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ: Εσείς να τα βλέπετε

που συνεργάζεστε σήµερα, κυρία Κωνσταντοπούλου.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Άξιος, άξιος!
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ: Αντί να σέβεστε τις

στιγµές και τις αλήθειες!
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Άξιος!
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ: Και την ιστορική αλή-

θεια! Είστε κατώτεροι των περιστάσεων!
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Δεν υπάρχει προσωπικό.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ: Για το κράτος δι-

καίου…
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Δεν υπάρχει προσωπικό.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ: Για το κράτος δι-

καίου.
Δεν θα µε ιντριγκάρετε. Δεν θα µε αναγκάσετε να µιλήσω όπως

εσείς επιθυµείτε, κυρία Κωνσταντοπούλου και κανένας από εσάς.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Μην κουνάς δάχτυλα!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, αφήστε

τον οµιλητή.
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ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ: Για το κράτος δικαίου
επί ΣΥΡΙΖΑ…

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Μην κουνάς δάχτυλα!
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ: Σταµάτα εσύ, στα-

µάτα. Κάτσε εκεί που είσαι, εκεί που βρίσκεσαι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ!
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ: Για το κράτος δικαίου

επί ΣΥΡΙΖΑ…
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ας σοβαρευτεί λίγο.

Λέει ανοησίες.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ: …που µε την αύξηση

των παρακολουθήσεων από την ΕΥΠ, των νόµιµων επισυνδέσεων
οµολογεί ο Αλέξης Τσίπρας, επιβεβαιώνοντας σχετικές αναφο-
ρές για το τι συνέβαινε επί κυβερνήσεως ΣΥΡΙΖΑ. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Είστε µε τα καλά σας;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κύριε

Γιαννούλη.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ: Μόνο που όπως είπε

το έκανε για λόγους εθνικής ασφαλείας και κανένας δεν αντέ-
δρασε. 

Το ίδιο οµολόγησαν και άλλα στελέχη του ΣΥΡΙΖΑ. Ο Υπουρ-
γός του ΣΥΡΙΖΑ Νίκος Παππάς µε εξακολουθητικές ενέργειες,
πράξεις ή παραλείψεις επεδίωξε να υλοποιήσει τον σχεδιασµό
που είχε καταστρωθεί από τον ίδιο, αλλά και από άλλα ηγετικά
στελέχη του τότε κυβερνώντος κόµµατος. Τα στοιχεία όπως λέει
η απόφαση δεν έχουν εξακριβωθεί µε σκοπό την απόκτηση
µέσων µαζικής ενηµέρωσης, τα οποία να τελούν υπό τον έλεγχό
τους και να προωθούν τις πολιτικές θέσεις και ενέργειες της τότε
κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ και του ίδιου του κατηγορουµένου.

Αυτά µεταξύ άλλων αναφέρει η καταδικαστική απόφαση του
Ανώτατου Ειδικού Δικαστηρίου και επιβάλλει ποινή φυλάκισης
δύο ετών µε τριετή αναστολή στον Νίκο Παππά, για το αδίκηµα
της παράβασης καθήκοντος βάσει του νόµου περί ευθύνης
Υπουργών και ο οποίος ήταν εκείνος που σήµερα εισηγείται από
την πλευρά του ΣΥΡΙΖΑ την πρόταση δυσπιστίας, µεταξύ των
οποίων και για θέµατα κράτους δικαίου. 

Έναν χρόνο πριν, το ΑΕΔ έκρινε ένοχο για δύο παραβάσεις
καθήκοντος τον πρώην Αναπληρωτή Υπουργό Δικαιοσύνης του
ΣΥΡΙΖΑ, Δηµήτρη Παπαγγελόπουλο. Αυτά για τον ΣΥΡΙΖΑ που
σπιλώνει διαρκώς τη χώρα µας για θέµατα δήθεν µικρά παραβία-
σης ζητηµάτων του κράτους δικαίου µέχρι και να ζητά την τιµω-
ρία της χώρας µας, ενώ η θέση της χώρας κρίνεται ετησίως
βάσει της µοναδικής για την κατάσταση στα θέµατα από την Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση εκθέσεως της Ευρωπαϊκής Επιτροπής και συ-
νεχώς βελτιώνεται, βαίνει βελτιούµενη. 

Δεν θα ασχοληθώ µε τις παλινωδίες του κ. Ανδρουλάκη που
βυθίζει το ΠΑΣΟΚ ολοένα και περισσότερο µε ένδεια επιχειρη-
µάτων σε µια τώρα δηµοσκοπική και στη συνέχεια εκλογική συρ-
ρίκνωση. 

Η Νέα Δηµοκρατία από την πρώτη στιγµή του τραγικού δυστυ-
χήµατος στα Τέµπη στέκεται ανθρώπινα, πολιτικά και ουσιαστικά
και δίπλα στις οικογένειες των θυµάτων, αλλά και εκεί που της
αναλογεί, σε ενέργειες κοινοβουλευτικές, όπως η σύσταση της
εξεταστικής επιτροπής, αλλά και διοικητικά µε εκθέσεις εµπει-
ρογνωµόνων. 

Τέλος, η ανεξάρτητη ελληνική δικαιοσύνη απερίσπαστα συνε-
χίζει το έργο της για την απόδοση ευθυνών και την παραδειγµα-
τική τιµωρία των ενόχων. Η κατηγορία ότι η Νέα Δηµοκρατία
επιδιώκει να συγκαλύψει ξεπερνά κάθε όριο σοβαρότητας. Και
τούτο έχει εκτιµηθεί και από τον ελληνικό λαό. Μόνον η Αντιπο-
λίτευση συµπαρασύρει µε κάθε τρόπο τον σχηµατισµό αντίθετης
άποψης όψιµα.

Σε αυτές τις στιγµές η χώρα χρειάζεται ενότητα και όχι πολι-
τικές αβάσιµες και διχαστικές αντιπαραθέσεις. Προτεραιότητά
µας πρέπει να είναι η ανακούφιση των οικογενειών των θυµάτων
και η δέσµευση ότι θα κάνουµε ό,τι χρειάζεται, όπως και το κά-
νουµε για να µην επαναληφθεί άλλη φορά µια τέτοια τραγωδία.
Δική σας επιδίωξη είναι η σαλατοποίηση της πολιτικής ζωής του
τόπου, µε θεσµικό περιτύλιγµα την πρόταση δυσπιστίας, αµφι-
σβητώντας τη νόµιµα δηµοκρατικά εκλεγµένη στη χώρα µας Κυ-
βέρνηση, και µάλιστα µε ισχυρή πλειοψηφία. 

Το µόνο που κάνετε είναι µοντάζ στη δηµοκρατία µας. Αυτή
είναι δυστυχώς η δουλειά σας. Φαντασιώνεστε µάλλον ένα νέο
πολιτικό έκτρωµα, όπως τότε µε την ακροδεξιά του Καµµένου.
Όλοι µαζί εσείς, ο ΣΥΡΙΖΑ, η Νέα Αριστερά, η κ. Κωνσταντοπού-
λου και το κόµµα της, το ΠΑΣΟΚ µε τον νέο ακροδεξιό εταίρο
τον κ. Βελόπουλου και το κόµµα του. Η πρόταση δυσπιστίας σας
αλλά και οι ισχυρισµοί σας απορρίπτονται από την ισχυρή πλει-
οψηφία του ελληνικού λαού, γιατί το παρελθόν σας αλλά και το
παρόν σας δείχνει ότι είστε η θλιβερότερη Αντιπολίτευση που
έχει ζήσει η χώρα µας. 

Παρέλκει βέβαια να τονίσω και να δηλώσω ότι καταψηφίζω τη
σαθρή και εντελώς προσχηµατική πρόταση δυσπιστίας. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Έχει ζητήσει τον
λόγο για την τρίτη του και τελευταία παρέµβαση ο κ. Γιαννού-
λης.

Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, επειδή πραγµατικά

σέβοµαι την υποµονή των Βουλευτών, θα πω σε δέκα δευτερό-
λεπτα ότι ήταν τα πιο ασήµαντα οκτώ λεπτά και σαράντα τρία
δευτερόλεπτα της διαδικασίας που ξεκίνησε από τις 19.00’. Ο
συνάδελφος που κατέβηκε από το Βήµα εάν δεν υπάρχει κάποιο
άλλο πολιτικό ζήτηµα σύγχυσης, πρέπει να ξαναδεί γιατί είναι
στην πολιτική. Είναι ντροπή! Είναι τα πιο χαµένα οκτώ λεπτά και
σαράντα τρία δευτερόλεπτα που έχω ακούσει στη ζωή µου. 

Ευχαριστώ.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, επί

προσωπικού.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Όχι, παρακαλώ,

κύριε Υψηλάντη. Δεν υπάρχει επί προσωπικού. Έκανε µια αξιο-
λόγηση της οµιλίας σας.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ: Αναφέρθηκε σε µένα,
λέγοντας γιατί συµµετέχω στην πολιτική.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ. Έχετε
µισό λεπτό.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Τώρα έχει προσωπικό; Ντροπή, κύριε Γεωργαντά!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Αφήστε τις ντροπές
για άλλους, κυρία Κωνσταντοπούλου.

Κύριε Υψηλάντη, παρακαλώ γρήγορα.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ: Βεβαίως. Ο κ. Γιαν-

νούλης κρίνει εξ ιδίων τα αλλότρια και φεύγει, αφήνοντας και το
κόµµα του και τον ίδιο εκτεθειµένο. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Δεν σας αναγνωρίζω ως Βουλευτή.
Είστε χυδαίος.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ: Είναι προβοκάτορας
και είναι ο άνθρωπος, ο οποίος έχει τον τρόπο να προκαλεί και
να φεύγει διαρκώς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, παρα-
καλώ.

Τον λόγο έχει ο κ. Ηλιόπουλος από την Νέα Αριστερά.
Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες

και κύριοι συνάδελφοι, καλό θα ήταν το luben να έχει ένα όριο
σε αυτή τη συζήτηση. Από ό,τι φαίνεται δεν υπάρχει κανένα όριο
σε αυτά που έχουµε ήδη ακούσει και το κλείνω εδώ. 

Κοιτάξτε λίγο, για να καταλάβουµε την απόσταση που έχετε
από την πραγµατικότητα. Έρχεστε εδώ από τη µεριά της Πλει-
οψηφίας και λέτε ότι όλα αυτά είναι συνωµοσίες. Για ποιον λόγο
είναι συνωµοσίες; Έρχεται ο κ. Βορίδης και λέει: «Στόχος σας
είναι να πληγεί ο πιο επιτυχηµένος κεντροδεξιός Πρωθυπουργός
της ΕΕ». 

Πρώτα από όλα, ενηµερώστε λίγο τον κ. Βορίδη να κατέβει,
γιατί µε την ταχύτητα που έχει πάρει έχει φτάσει στη στρατό-
σφαιρα. Αν αυτό δεν το λέτε συνωµοσία, ότι όλη αυτή η συζή-
τηση δεν γίνεται γιατί υπάρχει ένα αίτηµα στην κοινωνία, αλλά
γιατί υπάρχουν σκοτεινά κέντρα που θέλουν να πλήξουν τον πιο
πετυχηµένο κεντροδεξιό Πρωθυπουργό της ΕΕ, η έννοια της
απογείωσης από την πραγµατικότητα πραγµατικά µόλις έχει
πάρει ένα καινούργιο βάθος. 
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Έρχοµαι τώρα να χρησιµοποιήσω λέξεις του Κυριάκου Μητσο-
τάκη, «Οργή, αλλά και ντροπή». Προσωπικά, ακούγοντας τους
επίµαχους διαλόγους το βράδυ του δυστυχήµατος αισθάνθηκα
αυτό που αισθάνθηκαν όλες οι Ελληνίδες και οι Έλληνες, οργή,
αλλά και ντροπή, 9 Μαρτίου 2023. 

Για ποιον λόγο αισθάνθηκε οργή και ντροπή; Δεν του άρεσε
το µοντάζ που στήσατε; Ήθελε καλύτερο το µοντάζ; Σοβαρά
τώρα, πάτε πρώτα κατασκευάζετε διαλόγους και µετά δηλώνετε
οργή και ντροπή για τους διαλόγους που κατασκευάσατε; Έχετε
φτάσει σε αυτό το επίπεδο;

Θέλω να είµαι δίκαιος, όµως. Βλέπω κάτι κεφάλια που κουνι-
ούνται, αλλά θέλω να είµαι δίκαιος. Εγώ σας δίνω συγχαρητήρια
για το γεγονός ότι είστε τόσο αδίστακτοι που έχετε φτιάξει έναν
τροµακτικό µηχανισµό που την ώρα της τραγωδίας πήρε διαλό-
γους, τους άκουσε και έφτιαξε µοντάζ. Σας αξίζουν συγχαρητή-
ρια! Απλά, αυτός ο µηχανισµός, είναι παρακρατικός µηχανισµός.
Αυτός ο παρακρατικός µηχανισµός αργά ή γρήγορα θα τσακιστεί
από την ελληνική κοινωνία και να το ξέρετε πάρα πολύ καλά. 

Επίσης, να σας ενηµερώσει κάποιος ότι οργή και ντροπή αι-
σθάνονται οκτώ στους δέκα πολίτες που δεν θέλουν να πλήξουν
τον πιο πετυχηµένο κεντροδεξιό Πρωθυπουργό της χώρας.
Οργή και ντροπή αισθάνονται οκτώ στους δέκα πολίτες που βλέ-
πουν µία προσπάθεια συγκάλυψης. Αυτό δεν είναι συνωµοσία.
Έχουν αρχίσει και το παραδέχονται και δικοί σας Βουλευτές, που
λένε ότι ο κ. Καραµανλής πρέπει να πάει στη δικαιοσύνη. Αν δεν
κάνω λάθος, το είπε ο κ. Κτιστάκης. Είµαι σίγουρος ότι στα πη-
γαδάκια τα ίδια λέτε. Καταλαβαίνετε ότι έχετε σηκώσει ένα
βάρος, το οποίο σας βουλιάζει όλους, αλλά αυτό είναι δικό σας
πρόβληµα.

Είπε ο κ. Βορίδης ότι δόθηκαν διευκρινίσεις. Έχω τρία πολύ
απλά ερωτήµατα. Ποιος είχε πρόσβαση στα υλικά; Ποιος έκανε
το µοντάζ; Ποιος έδωσε την εντολή; Μπορείτε να απαντήσετε σε
αυτό και να δούµε µετά για ποιον λόγο έγινε το µοντάζ; Έρχεστε
εδώ χωρίς ντροπή και λέτε ότι η Αντιπολίτευση είναι συνήγοροι
του σταθµάρχη. Ποιοι; Εσείς που ο σταθµάρχης ήταν κοµµατικό
σας βύσµα, έρχεστε και λέτε ότι εµείς είµαστε συνήγοροι του
σταθµάρχη. 

Έρχεστε και λέτε: «Ανθρώπινο λάθος» και «ανθρώπινο λάθος».
Κοιτάξτε λίγο, οι έννοιες έχουν µια σηµασία. Όταν ένας άνθρω-
πος βρεθεί σε µία θέση ευθύνης που δεν έπρεπε να βρεθεί, είναι
συστηµικό λάθος. Όταν από εκεί που είχες διπλές βάρδιες βρί-
σκεσαι µε µια βάρδια, είναι συστηµικό λάθος. Όταν το 2019 κα-
ταστρέφεται η τηλεδιοίκηση που είχε επιπλέον δύο σταθµάρχες
και δεν λειτουργεί ποτέ η τηλεδιοίκηση στη Λάρισα, είναι συστη-
µικό λάθος. Όταν καταργείται το Δευτεροβάθµιο Κέντρο Ελέγ-
χου στην Καρόλου, είναι συστηµικό λάθος. Υπάρχει µια πολύ
µεγάλη διαφορά στα συστηµικά λάθη από τα ανθρώπινα λάθη. 

Εκεί, όµως, που πραγµατικά πλέον έχετε τερµατίσει τη χυδαι-
ότητα -κάτι το οποίο είναι αρκετά δύσκολο ακόµα και για εσάς
να τερµατίζετε τη χυδαιότητα- είναι που έρχεστε και λέτε ότι η
Αντιπολίτευση θέλει να πάρει οφέλη και να κάνει πολιτική εκµε-
τάλλευση. Πρώτα απ’ όλα, άθελά σας τι λέτε; Εµφανίζετε τους
συγγενείς των νεκρών και όσους επέζησαν ως άβουλα υποκεί-
µενα που έρχονται κάποιοι κακοί να τους εκµεταλλευτούν. Δεν
µπορείτε να το διανοηθείτε, γιατί σας είναι ξένο ως παράδειγµα.
Ανθρωπολογικά σας είναι ξένο να κατανοήσετε ότι αυτοί οι άν-
θρωποι δεν είναι απλά θύµατα, είναι ενεργοί πολίτες που διεκδι-
κούν το δίκιο και τη δηµοκρατία. Γι’ αυτό τους χρωστάµε ένα
µεγάλο ευχαριστώ γι’ αυτή τη στάση. Χρωστάµε ένα µεγάλο ευ-
χαριστώ στον αγώνα που δίνουν αυτοί οι άνθρωποι. Χρωστάµε
ένα µεγάλο ευχαριστώ στους εκατοντάδες χιλιάδες που βγήκαν
στο δρόµο. 

Η στάση τους είναι µία εξέγερση ενάντια στην κοινωνία των
µηδενικών προσδοκιών που εσείς καθηµερινά οικοδοµείτε. Διότι,
όταν µιλάµε για µηδενικές προσδοκίες δεν αναφερόµαστε µόνο
στα οικονοµικά ζητήµατα στον µισθό, στο κόστος στέγασης. Οι
µηδενικές προσδοκίες αφορούν µια χώρα που θέλετε να δηµι-
ουργήσετε, στην οποία δεν υπάρχει πίστη ότι µπορείς να βρεις
το δίκιο σου, είτε είσαι συγγενείς των θυµάτων των Τεµπών, είτε
είσαι ο Ινδαρές και µπουκάρουν τα ΕΚΑΜ στο σπίτι σου και έχεις
όλα τα κυβερνητικά στελέχη να λένε ψέµατα, είτε είσαι θύµα traf-

ficking, είτε είσαι µία οικογένεια δολοφονηµένου, όπως ο Μανι-
ουδάκης που τέσσερις µήνες µετά ακόµα δεν έχουν πάρει καν
τη δικογραφία. 

Στην πραγµατικότητα, το ερώτηµα της πολιτικής εκµετάλλευ-
σης και του πολιτικού κέρδους αντιστρέφεται. Εσείς ζητάτε ένα
προνόµιο και σε αυτή την υπόθεση, το προνόµιο της µη ευθύνης.
Όµως, δηµοκρατία σηµαίνει ευθύνη. Δεν γίνεται να υπάρχουν
ορφανές αποφάσεις, όπως η επιλογή για την αλλοίωση του
χώρου του δυστυχήµατος. Δεν γίνεται να µην υπάρχουν ευθύνες
στη δηµοκρατία. 

Αναρωτήθηκε ο κ. Βορίδης: «Γιατί κάνετε πρόταση µοµφής,
τελικά;». Μας είπε µάλιστα περιπαικτικά: «Πάρτε ένα τηλέφωνο
τον Κυριάκο Μητσοτάκη για να του κάνετε τα ερωτήµατα». Δεν
χρειάζεται να τον πάρει κανένας τηλέφωνο. Όποιον θέλει ο Κυ-
ριάκος Μητσοτάκης τον ακούει στο τηλέφωνο, αυτό το προνόµιο
το έχει κατακτήσει για τον εαυτό του. 

Επιτρέψτε µου να προσπαθήσω να σας απαντήσω, γιατί πρέ-
πει να πέσει η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη. Πρώτα απ’
όλα πρέπει να πέσει, γιατί η δηµοκρατία και η δικαιοσύνη δεν
είναι πολυτέλεια, είναι κάτι το οποίο έχει κατακτηθεί και πρέπει
να περιφρουρηθεί. Και γι’ αυτόν τον λόγο και µόνο θα έφτανε για
να πέσει η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη. 

Η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη πρέπει να πέσει, γιατί
ζούµε σε µια χώρα που όλα γίνονται πιο ακριβά και η ζωή γίνεται
πιο φτηνή, γιατί δεν γίνεται να καταρρέει το ΕΣΥ, οι πολίτες να
περιµένουν δύο χρόνια για χειρουργεία και η απάντηση να είναι
απογευµατινά επί πληρωµή χειρουργεία, γιατί δεν γίνεται ιατρικό
και νοσηλευτικό προσωπικό να καταρρέει και να παραιτείται µα-
ζικά, γιατί δεν γίνεται οι εργαζόµενοι στην εκπαίδευση αντί να αι-
σθάνονται περηφάνια από την εργασία τους και από το
λειτούργηµα που προσφέρουν να δυσκολεύονται να βγάλουν το
µήνα, γιατί δεν γίνεται οι εργαζόµενοι στον τουρισµό να εργά-
ζονται χωρίς ωράρια χωρίς κανόνες, µε πλαίσιο Μανωλάδας και
πάλι να µην µπορούν να ζήσουν µε αξιοπρέπεια όλο το χρόνο,
γιατί οι πραγµατικοί µισθοί µειώνονται, το κόστος ζωής αυξάνε-
ται, το κόστος στέγασης έχει ξεφύγει, γιατί το δηµόσιο πανεπι-
στήµιο πρέπει να µείνει δηµόσιο, γιατί κανένας δεν µπορεί να
χάνει το σπίτι του για 14.000 χρέος τη στιγµή που οι τράπεζες
καταγράφουν 4 δισεκατοµµύρια κερδοφορία και είναι σε καθε-
στώς αναβαλλόµενου φόρου, γιατί ο κόσµος στη Θεσσαλία
ακόµα βουλιάζει στις λάσπες, γιατί στο τέλος της ηµέρας δηµο-
κρατία σηµαίνει ευθύνη.

Άρα µε µία φράση η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη
πρέπει να πέσει για όλους τους λόγους του κόσµου. Και εµείς
σας δίνουµε µια πολύ απλή υπόσχεση. Δεν τελειώνει τίποτα σε
µια τριήµερη διαδικασία, να το ξέρετε. Εµείς καλούµε αυτή την
υπόθεση τον κόσµο να την πάρει στις πλάτες του µέσα από τις
κινητοποιήσεις του, µέσα από τους αγώνες του. Και ως Νέα Αρι-
στερά θα κάνουµε τα πάντα για να είµαστε σε αυτόν τον αγώνα
και να είµαστε καταλύτης κοινωνικών και πολιτικών εξελίξεων,
έτσι ώστε και να πέσει αυτή η Κυβέρνηση και οι ένοχοι να πάνε
στη δικαιοσύνη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστώ, κύριε
συνάδελφε και για τη συνέπεια στον χρόνο.

Τον λόγο τώρα έχει από τους Σπαρτιάτες ο κ. Αθανάσιος Χαλ-
κιάς. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΧΑΛΚΙΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πρόταση δυ-

σπιστίας που κατατέθηκε µε µπροστάρη το ΠΑΣΟΚ του κ. Αν-
δρουλάκη αποτελεί ξεκάθαρα ένα επικοινωνιακό παιχνίδι, αφού
ο κ. Ανδρουλάκης είδε τα ποσοστά στις δηµοσκοπήσεις να τον
δείχνουν πάλι στην τρίτη θέση µετά και την παλινωδία στο νοµο-
σχέδιο για τα ιδιωτικά πανεπιστήµια. Δεν πρόκειται για τίποτα πε-
ρισσότερο από µια σπασµωδική κίνηση που µόνο ως σοβαρή
µπορεί να χαρακτηριστεί. Βλέπετε τα ποσοστά σας να κατρακυ-
λούν και αποφασίζετε ότι µία πρόταση δυσπιστίας θα σας δώσει
δηµοσκοπική ανάσα. Πλανάστε πλάνην οικτρά. Το µόνο που θα
καταφέρετε είναι να συσπειρώσετε και να ενδυναµώσετε τη Νέα
Δηµοκρατία. Ακόµα και το κάλεσµα που κάνατε ήταν προς τα
κόµµατα αυτού που εσείς αποκαλείτε δηµοκρατικό τόξο. Θυµίζει
το «πας µη Έλλην βάρβαρος». Για εσάς πας µη αριστερός, µη
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δηµοκράτης. Αυτό από µόνο του δείχνει ότι για ακόµα µια φορά
δεν σέβεστε τη λαϊκή βούληση και αρνείστε να αναγνωρίσετε δη-
µοκρατικά εκλεγµένους Βουλευτές. 

Σε αυτό το στηµένο παιχνίδι εµείς αρνούµαστε να παίξουµε.
Βασίζετε όλη την πρόταση δυσπιστίας σε ένα δηµοσίευµα, το
οποίο µένει να ερευνηθεί για το αληθές. Εάν αποδειχθεί ότι είναι
αληθές το δηµοσίευµα, τότε σε αυτή την περίπτωση θα ήµασταν
σύµφωνοι. Γι’ αυτό στηρίξαµε την Εξεταστική για τα Τέµπη και
στηρίζουµε και όποια άλλη διερεύνηση. Όλοι µας θέλουµε να
πέσει άπλετο φως στο τι πραγµατικά συνέβη στα Τέµπη. Να αφή-
σουµε τη δικαιοσύνη να κάνει τη δουλειά της. Ας τελειώσει η δι-
καστική διερεύνηση και µετά συζητάµε για πρόταση δυσπιστίας
εάν τα ευρήµατα είναι φυσικά καταδικαστικά.

Από την αρχή σεβόµενοι τους νεκρούς του εγκλήµατος των
Τεµπών αποφασίσαµε να κρατήσουµε υπεύθυνη στάση χωρίς
λαϊκισµούς πάνω στους νεκρούς των Τεµπών.

Είναι γνωστή η τακτική σας µε τη δηµιουργία ψευδών εικόνων
και αισθήσεων, µόνο και µόνο για να προβληθεί το ΠΑΣΟΚ, ένα
κόµµα που φέρει τη µεγαλύτερη ευθύνη για την είσοδο της
χώρας µας στα µνηµόνια, που άφησαν πίσω τους τριάντα χιλιά-
δες νεκρούς από αυτοκτονίες και έστειλαν επτακόσιες χιλιάδες
νέους µας στο εξωτερικό. 

Από την πρώτη στιγµή που βρεθήκαµε οι Σπαρτιάτες στο Κοι-
νοβούλιο, δεν έχετε σταµατήσει ούτε λεπτό να µας βάλλετε,
εντός και εκτός εδράνων, µε υβριστικούς και ανυπόστατους χα-
ρακτηρισµούς. Δεν είναι καθόλου τυχαίο το γεγονός ότι έχετε
ταχθεί πολλές φορές υπέρ της αποποµπής µας από τη Βουλή
και τον διαµοιρασµό των εδρών µας, µε κάτι τελείως αντισυνταγ-
µατικό. Μπορεί να µην µας θέλετε εδώ, αλλά εδώ είµαστε και θα
συνεχίσουµε να είµαστε, γιατί εκφράζουµε ένα κοµµάτι του ελ-
ληνικού λαού. Δεν θα αφήσουµε να εξευτελίσετε το δηµοκρατικό
αίσθηµα του ελληνικού λαού. Ο λόγος µας µετράει, όπως κάθε
άλλου Βουλευτή, οποιασδήποτε Κοινοβουλευτικής Οµάδας. 

Για να είµαι απόλυτα ξεκάθαρος, είµαστε αντίθετοι και µε τη
Νέα Δηµοκρατία για όλα όσα έχει επιφέρει στη χώρα, όπως την
ακρίβεια η οποία καλπάζει, τον πληθωρισµό, τις τιµές στα προ-
ϊόντα, που δεν µπορεί να ελέγξει τίποτα, τις τιµές στην ενέργεια
που είναι ανεξέλεγκτες και δυσθεώρητες, τη φτωχοποίηση του
ελληνικού λαού, τη µονιµοποίηση των λαθροµεταναστών και φυ-
σικά τον γάµο των οµοφυλοφίλων. 

Να µην ξεχνάµε, βέβαια, την COVID εποχή και το πως συµπε-
ριφέρθηκε, καταστρατηγώντας τα δικαιώµατα των Ελλήνων πο-
λιτών για την πανδηµία.

Όπως, δεν της δίνουµε συγχωροχάρτι για τις κινήσεις που έχει
κάνει µε την Ουκρανία, µε την αποστολή στρατιωτικού υλικού
που είναι για την εθνική µας ασφάλεια, πηγαίνοντάς το στην Ου-
κρανία και διαβάλλοντας τις σχέσεις µας µε τη Ρωσία, κυρίως τις
εµπορικές. Αυτό που µε ενδιαφέρει εµένα προσωπικά είναι ότι
έχουµε χάσει από το διµερές εµπόριο µε τους Ρώσους. 

Φυσικά, να µιλήσουµε για τα ελληνικά νοσοκοµεία και την κα-
τάσταση που έχουν περιέλθει και δεν µπορεί ο Έλληνας να πάει
στα δηµόσια νοσοκοµεία, που πληρώνει µε τους φόρους του. 

Να µιλήσουµε και για τις φυσικές καταστροφές για τις οποίες,
για την Κυβέρνηση, ευθύνεται µόνο η κλιµατική αλλαγή. Για την
ανεπάρκειά της, όµως, δεν γίνεται ούτε λόγος. 

Ως γνήσιος δηµοκράτης έχω µάθει να σέβοµαι τη λαϊκή βού-
ληση, το Σύνταγµα και τους θεσµούς ανεξαρτήτου πολιτικού
οφέλους και εποµένως κατακρίνω κάθε προσπάθεια στρέβλωσης
της πραγµατικότητας για εξυπηρέτηση µικροπολιτικών σκοπιµο-
τήτων και εντυπωσιασµού. 

Εάν θέλατε, κύριοι του λεγόµενου «δηµοκρατικού τόξου», να
ασκήσετε πραγµατική αντιπολίτευση, θα έπρεπε να το κάνετε µε
προτάσεις νόµου, µε δυνατές εισηγήσεις, µε θεµιτά δηλαδή
µέσα και όχι µε επικοινωνιακά τερτίπια. Είχατε µια µοναδική ευ-
καιρία προ µηνός και κατά την ψήφιση του γάµου των οµοφυλο-
φίλων να καταψηφίσετε και να πετύχετε αυτό που ζητάτε τώρα
και δεν το κάνατε. Αυτό και µόνο δείχνει πολλά.

Παρ’ όλα αυτά, η τελική µας τοποθέτηση θα εκφραστεί από
τον Πρόεδρό µας την Πέµπτη. Όπως προανέφερα, είναι φοβερά
ενοχλητικό το ότι όλοι γνωρίζουν πως η συγκεκριµένη πρόταση
όχι µόνο δεν θα περάσει, αλλά θα λειτουργήσει και σαν µοχλός

συσπείρωσης για τη Νέα Δηµοκρατία. 
Κλείνοντας, να θυµίσω ότι από σεβασµό στη µνήµη των θυµά-

των στα Τέµπη πρότεινα από αυτό εδώ το Βήµα να καθιερωθεί η
28η Φεβρουαρίου ως ηµέρα µνήµης. Δυστυχώς, δεν είδα καµµία
ευαισθησία από κανένα κόµµα, που σκίζει τα ιµάτιά του για τα
θύµατα. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστώ, κύριε

συνάδελφε, και για τη συνέπεια στον χρόνο. 
Τον λόγο τώρα έχει από την Κοινοβουλευτική Οµάδα της

Νίκης, ο κ. Γεώργιος Αποστολάκης.
Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι συνάδελφοι, σύµπας ο ελληνικός λαός έχει καταλάβει

ότι η Κυβέρνηση Μητσοτάκη έχει χρησιµοποιήσει παράνοµες µε-
θόδους προκειµένου να παραποιήσει τα στοιχεία στη σκηνή του
εγκλήµατος των Τεµπών. Ανοίξτε, λοιπόν, τα µάτια σας και όσοι
καλόπιστα υποστηρίζετε ακόµη αυτή την Κυβέρνηση και µην γί-
νεστε συνένοχοι στο κουκούλωµα του εγκλήµατος. 

Εάν δεν υπήρχε η κοινωνική αντιπολίτευση των συγγενών των
θυµάτων, τους οποίους πρέπει και δηµόσια να επενδύσουµε για
τη δηµιουργική στάση τους µέσα στον πόνο τους, το διπλό έγ-
κληµα των Τεµπών δεν θα είχε µετατραπεί σε πολιτικό εφιάλτη
για την Κυβέρνηση Μητσοτάκη. 

Το έγκληµα των Τεµπών είναι διπλό, έγκληµα µέσα στο έγ-
κληµα. Αποτελείται πρώτον, από τη σύγκρουση των τρένων και
ό,τι προηγήθηκε αυτής. Εδώ υπάρχουν και οι ευθύνες των πολι-
τικών και των υπηρεσιακών παραγόντων, µεταξύ των οποίων ο
Υπουργός Καραµανλής. Στο πρόσωπο του Καραµανλή το διε-
φθαρµένο πολιτικό σύστηµα έκανε επίδειξη αναλγησίας και αδια-
φορίας για τα αισθήµατα του κοινού και των συγγενών των
θυµάτων. Δήλωσε µε όλους τους τρόπους ότι η πολιτικοί είναι
στο απυρόβλητο, έχουν ασυλία ακόµη και αν διαπράξουν ένα
πολλαπλό έγκληµα, από τον βιασµό ανηλίκου µέχρι τη δολοφο-
νία ανύποπτων επιβατών ενός τρένου. 

Το δεύτερο και σοβαρότερο έγκληµα είναι η συγκάλυψη. Το
αποκάλυψε και πάλι η κοινωνική αντιπολίτευση των συγγενών
των θυµάτων µε τη σιωπηλή συµπαράσταση ενάµισι εκατοµµυ-
ρίου απλών χρηστών του διαδικτύου και των µέσων κοινωνικής
δικτύωσης. Το δεύτερο έγκληµα, η συγκάλυψη, άρχισε αµέσως
µετά από τη σύγκρουση. Αυτό είναι και το πολιτικά σοβαρότερο.
Αφορά την ουσία του δηµοκρατικού µας πολιτεύµατος. Γι’ αυτό
πρέπει να διερευνηθεί από τη Βουλή µε την άµεση σύσταση προ-
ανακριτικής επιτροπής, παραλλήλως και συγχρόνως µε την
έρευνα του πρώτου, του θανατηφόρου, εγκλήµατος. 

Ενδεικτικά αναφέρουµε ότι πρέπει να διερευνηθεί: Ποιοι έδω-
σαν την εντολή να γίνει µοντάζ στις µαγνητοταινίες των υπηρε-
σιακών παραγόντων; Ποιοι έκαναν το µοντάζ; Ποιοι διαβίβασαν
τις µονταρισµένες συνοµιλίες; Σε ποιους δηµοσιογράφους, οι
οποίοι αναπαρήγαγαν άκριτα το ηχητικό υλικό, χωρίς να ερευ-
νήσουν όπως όφειλαν την εγκυρότητα του; 

Το προϊόν του µοντάζ διοχετεύτηκε και δηµοσιεύθηκε στο
«Πρώτο Θέµα». Από εκεί αναπαράχθηκε σε χιλιάδες επαγγελµα-
τικά και ερασιτεχνικά ενηµερωτικά site χωρίς να γίνει καµµία δια-
σταύρωση. Εδώ προφανώς και τα πειθαρχικά συµβούλια της
ΕΣΗΕΑ πρέπει να κάνουν το χρέος τους, αλλιώς να παραιτηθούν.
Είναι σχετικά εύκολο να µάθουν ποιοι επαγγελµατίες δηµοσιο-
γράφοι από το Μέγαρο Μαξίµου έδωσαν και σε ποιους δηµοσιο-
γράφους του «ΠΡΩΤΟΥ ΘΕΜΑΤΟΣ» το υλικό και µέσα από ποια
κανάλια πάγιας συνεργασίας τους. 

Το µεγάλο ερώτηµα είναι πολύ συγκεκριµένο. Ποιος έδωσε
στο «ΠΡΩΤΟ ΘΕΜΑ» το παραποιηµένο ηχητικό υλικό; Εδώ δεν
υπάρχει δηµοσιογραφικό απόρρητο, γιατί δεν αφορά µια πληρο-
φορία, αλλά ένα υλικό που παραποιήθηκε µε σκοπό να παραπλα-
νήσει, όχι µόνο την κοινή γνώµη, αλλά και τη δικαιοσύνη.
Εποµένως, έγινε µε δόλο και αυτοί είναι ποινικά κολάσιµη πράξη:
νόθευση εγγράφου µε συγκεκριµένο σκοπό, µε το παραποιηµένο
υλικό να στηριχθεί η θεωρία της Κυβέρνησης περί ανθρώπινου
λάθους. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ)
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Πρέπει ή δεν πρέπει η δικαιοσύνη να απαιτήσει επιτακτικά να
µάθει ποιος έδωσε αυτό το υλικό ώστε να φτάσει στο επόµενο
ερώτηµα: Ποιος παραποίησε το ίδιο υλικό; Και κυρίως να ζητήσει
την απάντηση στο ερώτηµα: Ποιος έδωσε αυτή την εντολή να
γίνει η παραποίηση και η συρραφή, ώστε να προκύπτει συγκε-
κριµένο συµπέρασµα; 

Υποχρεούται, λοιπόν, η Εισαγγελέας του Αρείου Πάγου που
σύστηνε στη χρεοκοπηµένη µάνα παρηγοριά στην Εκκλησία, να
το ερευνήσει. Υποχρεούται, όµως, και η ΕΣΗΕΑ να ελέγξει τα του
οίκου της. Ζητούµε την παρέµβαση των τίµιων δηµοσιογράφων.
Ευτυχώς, υπάρχουν λίγοι ακόµα. 

Το δεύτερο πολύ συγκεκριµένο ερώτηµα είναι: Ποιος υψηλά
ιστάµενος πολιτικός, Υπουργός ή Υφυπουργός, έδωσε την εν-
τολή να γίνει η µεταφορά του χώµατος µε τριάντα φορτηγά από
τη σκηνή του εγκλήµατος στο οποίο υπήρχαν υπολείµµατα του
ξυλολίου, το οποίο προκάλεσε την έκρηξη και τη φωτιά από την
οποία πέθαναν τα λιγότερα ή τα περισσότερα, αν όχι και όλα τα
θύµατα του εγκλήµατος των Τεµπών; Ποιος έδωσε την εντολή
στην εταιρεία να µεταφέρει το χώµα; Ήξερε ότι υπάρχει ξυλόλιο
στο χώµα; Ότι µεταφέρονταν παράνοµα από την εµπορική αµα-
ξοστοιχία; Και ποιος είπε στην εταιρεία να πει ψέµατα για το πού
εναπόθεσε αυτό το χώµα;

Και το µεγαλύτερο ερώτηµα, ποιος έδωσε εντολή στον Περι-
φερειάρχη Αγοραστό, κατηγορούµενο για παράβαση καθήκον-
τος µε ειδικό σκοπό τη δυσχέρεια της ανακριτικής έρευνας, να
πράξει ό,τι έπραξε; Η απάντηση σε αυτό το ερώτηµα θα οδηγή-
σει τη δικαιοσύνη στο κύκλωµα υψηλού επιπέδου που µεθόδευσε
τη συγκάλυψη. Και δεν είναι άλλος από την Κυβέρνηση, γιατί
αυτήν θα ωφελούσε η συγκάλυψη. Το όφελος δείχνει το δράστη.
Τα ερωτήµατα όµως για το έγκληµα των Τεµπών, δεν τελειώνουν
εδώ. 

Ποιος κατέστρεψε τα έγγραφα που συνόδευαν τα φορτία;
Ποιος αφαίρεσε τα βίντεο από τον τόπο φόρτωσης της εµπορι-
κής αµαξοστοιχίας; Ποιος έδωσε την εντολή να γίνουν αυτές οι
πράξεις και ποιος το κρατάει στο απυρόβλητο εδώ και έναν
χρόνο; Είναι πραγµατικό τροχαίο ατύχηµα ο θάνατος στο Λαγο-
νήσι του Διευθυντή του ΟΣΕ Κώστα Χρυσάγη, αυτού που συνδέ-
εται µε την παραποίηση των εγγράφων; Περιµένουµε απαντή-
σεις. Ο ελληνικός λαός περιµένει απαντήσεις. Δεν πρόκειται για
δευτερεύον θέµα. Οι πενήντα επτά νεκροί δεν σκοτώθηκαν όλοι
από τη σύγκρουση των τρένων. Για την ακρίβεια, δεν ξέρουµε
πόσοι σκοτώθηκαν από τη σύγκρουση. Σύµφωνα µε τους εµπει-
ρογνώµονες οι περισσότεροι θα είχαν ζήσει αν δεν γινόταν η
έκρηξη και η ανάφλεξη του ξυλόλιου που παράνοµα µετέφερε η
εµπορική αµαξοστοιχία. 

Όλα αυτά είναι πολύ σοβαρά ερωτήµατα για να απαντηθούν
µε γενικολογίες της Κυβέρνησης και τις ανούσιες τοποθετήσεις
της εθνοµηδενιστικής δικαιωµατιστικής Αντιπολίτευσης. 

Η Κυβέρνηση παγιδεύτηκε από την ίδια την αλαζονεία της, βέ-
βαιοι ότι κανείς δεν θα αντιδράσει στις ανόητες δικαιολογίες που
µας αραδιάζει εδώ και έναν χρόνο. Κι αν κάποιος αντιδράσει, δεν
θα µαθευτεί. Τα κανάλια πληροφόρησης ελέγχονται πλήρως από
το επιτελείο παραπληροφόρησης του Μεγάρου Μαξίµου, αλλά
δυστυχώς για την πατρίδα µας και η συστηµατική Αντιπολίτευση
ολόκληρη, ΠΑΣΟΚ και ΣΥΡΙΖΑ, αντί να θέσει ως αιχµή του δόρα-
τος της κριτικής της αυτά τα καίρια ερωτήµατα, έχει χάσει τον
στόχο και τον προσανατολισµό της. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Θα χρειαστώ µισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Κυνηγάει µεγαλύτερα ποσοστά µε έναν απολίτικο τρόπο. Το

ποσοστό του Ανδρουλάκη να είναι πιο µεγάλο από το ποσοστό
του Κασσελάκη που θα είναι πιο µεγάλο από το ποσοστό του
Τσακαλώτου. Δεν µας λένε τι θα το κάνουν το ποσοστό τους ή
και τι έκαναν για να το αξίζουν. Σήµερα δεν ήταν η κατάλληλη
ώρα για πρόταση δυσπιστίας. Ήταν όµως κατάλληλη η ώρα για
να προβληθεί το πραγµατικό αίτηµα του ελληνικού λαού, να συ-
σταθεί άµεσα ειδική κοινοβουλευτική επιτροπή για τη διενέργεια
προκαταρκτικής εξέτασης σε βάρος των εµπλεκοµένων στο
διπλό έγκληµα των Τεµπών πολιτικών προσώπων. 

Η κοινοβουλευτική διαδικασία της πρότασης µοµφής θα απο-

κτήσει αξία αργότερα, όταν η Κυβέρνηση θα αποκαλυφθεί,
πέραν πάσης αµφιβολίας ότι χρησιµοποίησε παράνοµες µεθό-
δους για τη συγκάλυψη και απαιτεί οµερτά από όσους γνωρί-
ζουν. Όταν ο Υπουργός Καραµανλής θα αρνηθεί να γίνει
εξιλαστήριο θύµα και αρχίσει να µιλάει, υποδεικνύοντας τους συ-
νενόχους, όταν τα φιλικά προς την Κυβέρνηση µέσα ενηµέρωσης
αρχίσουν τις αποκαλύψεις είτε λόγω απληστίας είτε λόγω απο-
γοήτευσης που δεν πήραν περισσότερες εργολαβίες οι φίλοι
τους. 

Σήµερα είναι απόλυτη προτεραιότητα η κοινωνική αντιπολί-
τευση να βρει συµπαράσταση από τη θεσµική κοινοβουλευτική
αντιπολίτευση, να δοθούν απαντήσεις στα απλά ερωτήµατα που
σας ανέφερα, να λάβει ικανοποιητική απάντηση η Μαρία Καρυ-
στιανού και οι άλλοι συγγενείς των θυµάτων, να κινητοποιηθεί η
ΕΣΗΕΑ για να βρει απαντήσεις µέσα από διαδικασίες. Το Δηµο-
κρατικό Πατριωτικό Κίνηµά µας η Νίκη, φιλοδοξούµε να είµαστε
µέρος της αποκάλυψης της αλήθειας, της απόδοσης της δικαιο-
σύνης. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριοι συ-

νάδελφοι, να ξέρετε η καθυστέρηση οδηγεί τον τελευταίο οµι-
λητή περίπου γύρω στις 4.00. Εγώ το λέω απλώς για να το ξέρετε
για τις καθυστερήσεις.

Και τώρα έχει τον λόγο η Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας, κ.
Αγαπηδάκη. 

ΕΙΡΗΝΗ ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Αξιότιµε κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βρισκό-
µαστε σήµερα εδώ για να συζητήσουµε την πρόταση δυσπιστίας
που κατέθεσε η Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΠΑΣΟΚ υπό τον
κύριο Ανδρουλάκη. Μια πρόταση δυσπιστίας για την οποία θλί-
βοµαι ειλικρινά για το περιεχόµενό της, για όσα ανακριβή, παρα-
πειστικά και αναληθή αναφέρει. Μια πρόταση δυσπιστίας,
δηλαδή µια κορυφαία κοινοβουλευτική διαδικασία, η οποία χρη-
σιµοποιείται ανερυθρίαστα για να καλύψει την πλήρη ανυπαρξία
προτάσεων της Αντιπολίτευσης και την προσωπική βέβαια απο-
τυχία του κ. Ανδρουλάκη να κερδίσει ψηφοφόρους από την κα-
τάρρευση του ΣΥΡΙΖΑ. 

Πάµε όµως να µιλήσουµε για την ουσία. Μιλάτε για συγκά-
λυψη. Ποια συγκάλυψη ακριβώς εννοείτε; Έχουµε µια υπόθεση
πολύνεκρου δυστυχήµατος, µια εθνική τραγωδία για την οποία
έχει επιληφθεί η δικαιοσύνη και για την οποία υπάρχουν πενήντα
επτά δηλώσεις παράστασης προς υποστήριξη κατηγορίας δη-
λαδή πενήντα επτά δικηγόροι για να το πω απλά, δεκάδες πραγ-
µατογνωµοσύνες για δεκάδες διαφορετικά θέµατα, τριάντα τρεις
κατηγορούµενοι µε βαρύτατες ποινικές διώξεις, χιλιάδες σελίδες
δικογραφίας που πρέπει να µελετηθούν από δικηγόρους, δικα-
στές, µηνυτές και κατηγορούµενους. Και όλα αυτά έχουν συµβεί
πριν ακόµα συµπληρωθεί ένας χρόνος από το τραγικό δυστύ-
χηµα και µε τη δίκη να πρόκειται να ξεκινήσει σε περίπου τρεις
µήνες. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Πού το ξέρετε αυτό;

ΕΙΡΗΝΗ ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας):
Πού είναι λοιπόν η συγκάλυψη; Που είναι η υποτιθέµενη καθυ-
στέρηση απονοµής δικαιοσύνης; Μπορείτε να µου αναφέρετε
µια ανάλογη περίπτωση πολύνεκρου δυστυχήµατος ή τραγωδίας
που να προχώρησε τόσο γρήγορα η διερεύνηση της; Πείτε µου
µόνο µία. 

Η αλήθεια λοιπόν είναι και πρέπει κάποια στιγµή να το πούµε
ωµά και ξεκάθαρα, ότι δεν σας ενδιαφέρει καµµία διερεύνηση
των αιτιών του δυστυχήµατος. Δεν σας ενδιαφέρει η µνήµη των
θυµάτων και η δικαίωση των οικογενειών που ξεκληρίστηκαν σε
αυτή την τραγωδία. Δεν σας ενδιαφέρουν τα συµπεράσµατα που
µπορούν να εξαχθούν και θα βοηθούσαν τη βελτίωση των σιδη-
ροδροµικών µεταφορών στη χώρα µας. Ένα πράγµα σας ενδια-
φέρει µόνο, η πολιτική εκµετάλλευση, ακόµα και αν προσβάλλει
πενήντα επτά νεκρούς, τις οικογένειες, τα σόγια, τις γειτονιές,
τα χωριά, τις πόλεις, τη χώρα ολόκληρη. Αυτή είναι η αλήθεια. 

Αλλά ας πάµε και λίγο παρακάτω σε όσα επαίσχυντα αναφέ-
ρετε στο κείµενο της πρότασης δυσπιστίας. Μιλάτε για τα µπα-
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ζώµατα και υιοθετείτε κάθε θεωρία συνωµοσίας που πάντα θα
βρίσκει πρόσφορο έδαφος στα αυτιά κάποιων. 

Δεν θα εξηγήσω τα περί ανάγκης µετακίνησης των κατεστραµ-
µένων συρµών µε βαρέως τύπου µηχανήµατα, τα οποία έπρεπε
να επιχειρούν σε ασφαλές και σταθερό έδαφος. Αυτά τα έχουν
εξηγήσει άλλοι πιο ειδικοί από µένα και τα αντιλαµβάνεται κάθε
καλόπιστος κριτής. 

Μία ερώτηση µόνο θα σας κάνω για να καταδειχθεί το φαιδρό
του πράγµατος. Τα πολύτιµα, για τις έρευνες, αποδεικτικά στοι-
χεία, βρίσκονταν µόνο από τη µια µεριά του δυστυχήµατος την,
όπως λέτε, µπαζωµένη; Από την άλλη µεριά και σε οποιοδήποτε
άλλο σηµείο δεν υπήρχαν αντίστοιχα πολύτιµα, για τις έρευνες,
αποδεικτικά στοιχεία; Μόνο στα τετραγωνικά που σταθεροποι-
ήθηκε το έδαφος για να επιχειρήσουν τα ανυψωτικά και οι γερα-
νοί υπήρχαν αυτά τα στοιχεία; Ειλικρινά αναρωτιέµαι, τόσο πολύ
υποτιµάτε τη νοηµοσύνη των πολιτών; 

Όµως µε αυτά και άλλα τροφοδοτείτε τον ελληνικό λαό, µε
ψεύδη, ανακρίβειες και θεωρίες συνωµοσίας. Ο κ. Ανδρουλάκης
αντιγράφει την παλιά καλή συνταγή του κ. Τσίπρα. Δυστυχώς
όµως, απ’ ό, τι φαίνεται, ο κ. Ανδρουλάκης δεν είναι τόσο ικανός
όσο ο κ. Τσίπρας που φαίνεται από τις εξελίξεις του παρελθόν-
τος και τις εξελίξεις του παρόντος, ότι εκτέλεσε µε καλύτερο
τρόπο αυτή τη συνταγή. Ευνοήθηκε βέβαια, για να είµαστε δί-
καιοι και από τις τότε κοινωνικοπολιτικές συνθήκες. Τώρα δεν
είναι το ίδιο. Εσείς προσπαθείτε να µας φέρετε στα ίδια. Με όλα
αυτά τα fake news, τις συνωµοσίες, δίχως στοιχεία τα οποία δια-
δίδετε και µε τα οποία ταυτίζεστε, υπονοµεύετε την εµπιστοσύνη
των πολιτών στη δικαιοσύνη, για να αισθάνονται ότι δεν µπορούν
να ελπίζουν πουθενά. Γιατί υπάρχει µια διαβολική Κυβέρνηση,
µια διαβολική δύναµη που ελέγχει τα πάντα. Άρα το µόνο που
µένει είναι η ψήφος στο χάος και στο µπάχαλο, η ψήφος της τυ-
φλής εκδικητικότητας. Αυτή τη δεξαµενή παλεύει, δυστυχώς, να
µεγαλώσει το ΠΑΣΟΚ. Από αυτή ελπίζει να αντλήσει ψήφους.
Ούτε τι έγινε στα Τέµπη σας νοιάζει ούτε να βρεθούν οι ένοχοι
ούτε να αποδοθεί δικαιοσύνη. Προσβάλλετε τα θύµατα, τις οικο-
γένειες, τους πολίτες και βεβαίως, την ανεξάρτητη ελληνική δι-
καιοσύνη, την οποία θεωρείτε απολύτως ελέγξιµη και υποχείριο
της πολιτικής εξουσίας. Φτάσατε στο αισχρό σηµείο να αποδί-
δετε στην Κυβέρνηση την παραποίηση στοιχείων. 

Αλήθεια, αξίζει όλο αυτό µε τίµηµα την υπονόµευση της δηµο-
κρατίας, τον κλονισµό της εµπιστοσύνης των πολιτών στον κοι-
νοβουλευτισµό και τη διασπορά αµφιβολίας για την αξιοπιστία
της δικαιοσύνης; 

Είναι αλήθεια ότι όλα αυτά έχουν ξανασυµβεί. Τα έχουµε ξα-
ναζήσει. Αυτό που δεν έχει ξανασυµβεί, είναι η απροκάλυπτη και
απροσχηµάτιστη συµπαράταξη ενός κόµµατος µε συµφέροντα
που επιχειρούν την αποσταθεροποίηση της Κυβέρνησης, µιας
εκλεγµένης Κυβέρνησης. Τα κοµµάτια του παζλ είναι εκεί και
αρκεί κάποιος να τα ενώσει για να βγάλει συµπεράσµατα. 

Καταθέτετε πρόταση δυσπιστίας την ίδια στιγµή που βγαίνει
ένα δηµοσίευµα το οποίο βρίθει ανακριβειών και ήδη καταρρί-
πτεται. Δεν την καταθέσατε την πρόταση δυσπιστίας όταν έγινε
εξεταστική επιτροπή. Δεν την καταθέσατε όταν έγινε συζήτηση
στην Ολοµέλεια για τα πορίσµατα. Δεν τη σκεφτήκατε ποτέ παρά
µόνο όταν δηµοσίευµα από συγκεκριµένη πηγή αποκάλυψε τη
δήθεν µεγάλη αλήθεια. 

Και βέβαια µετά τη γνωστοποίηση της πρόθεσής σας να κατα-
θέσετε πρόταση δυσπιστίας –εννοώ από το ΠΑΣΟΚ- δεν µπο-
ρούσε παρά να µείνει πίσω ο κ. Κασσελάκης. Τι έκανε λοιπόν;
Έπρεπε να βρει κάτι εξίσου εντυπωσιακό για να ρεφάρει την κί-
νηση του κ. Ανδρουλάκη και είπε το ανήκουστο. Μας έδωσε εί-
κοσι τέσσερις ώρες διορία –είναι και µεγαλόψυχος, θα µπορούσε
να µας δώσει δύο- σε πρόσφατα εκλεγµένο Πρωθυπουργό µε
ευρεία πλειοψηφία να παραιτηθεί ήρεµα και να γίνουν, άκουσον-
άκουσον, εκλογές από διεθνείς παρατηρητές και δεν ξέρω τι άλ-
λους τοποτηρητές. 

Πραγµατικά έχω την απορία, δεν σκέφτηκε ο Κασσελάκης
πόσο βάναυσα προσβάλλει αυτή τη χώρα; Δεν σκέφτηκε πόσο
βάναυσα προσβάλλει ακόµη και αυτούς τους χιλιάδες δικαστι-
κούς αντιπροσώπους, δικηγόρους, δικαστές, συµβολαιογρά-
φους, δικαστικούς υπαλλήλους που διεξάγουν τις εκλογές;

Υπάρχουν πραγµατικά δεκάδες πράγµατα που µπορεί να αναφέ-
ρει κανείς για να αποδοµήσει όλη αυτή την δήθεν επιχειρηµατο-
λογία της προσχηµατικής πρότασης δυσπιστίας, η οποία είναι
από την αρχή ως το τέλος µια συρραφή αποσπασµατικών ανα-
φορών που µόνο στόχο έχει να φέρει σύγχυση στους πολίτες.
Ανακατεύονται µέσα σκόπιµα σε αυτή την πρόταση Ευρωπαίοι
εισαγγελείς, συµβάσεις, µπαζώµατα, ηχογραφήσεις, η εξετα-
στική, πλίνθοι και κέραµοι ατάκτως ερριµµένα, µε έναν και µονα-
δικό σκοπό, τη σύγχυση των πολιτών για πολύ σοβαρά θέµατα
και τη δηµιουργία εντυπώσεων προς άγραν πολιτικής εκµετάλ-
λευσης. 

Τέλος, και επειδή ο κ. Ανδρουλάκης επέλεξε να ανακατέψει σε
αυτό το συνονθύλευµα και τα θέµατα του Υπουργείου Υγείας
ωσάν αυτά να ήταν η γαρνιτούρα στο κυρίως πιάτο, είµαι υπο-
χρεωµένη να αναφέρω επιγραµµατικά έστω το έργο που παράγει
το Υπουργείο Υγείας υπό την ηγεσία του Υπουργού, του κ. Άδωνι
Γεωργιάδη, για την υγεία των Ελλήνων πολιτών. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Άξιος!

ΕΙΡΗΝΗ ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας):
Είναι διακηρυγµένος στόχος µας η θεµελίωση ενός ισχυρού συ-
στήµατος δηµόσιας υγείας για όλους τους πολίτες µε ισότιµη
πρόσβαση και στόχο την άµβλυνση των συνεπειών στην υγεία
και των κοινωνικών ανισοτήτων.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Άξιος!

ΕΙΡΗΝΗ ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας):
Θα το κρίνει ο λαός, κυρία Κωνσταντοπούλου.

Γνωρίζετε πολύ καλά ότι ήδη φέτος υλοποιείται ένα πολύ µε-
γάλο πρόγραµµα προσλήψεων για το 2024 που αριθµεί τις έξι χι-
λιάδες πεντακόσιες. Για πρώτη φορά στη χώρα έχουµε
ολοκληρωµένα πληθυσµιακά προγράµµατα προσυµπτωµατικού
ελέγχου για τα κυριότερα χρόνια νοσήµατα, καρκίνο και καρδιαγ-
γειακά, που αποτελούν τις πρώτες αιτίες θανάτου, αιτίες που
µπορούν να είχαν προληφθεί, αποφευχθεί και τα οποία η χώρα
δεν είχε ποτέ. Το πρόγραµµα για τον καρκίνο του τραχήλου της
µήτρας είναι προ των πυλών. Ακολουθούν και εκείνα για τον καρ-
κίνο του πνεύµονα, του παχέος εντέρου, του δέρµατος, τα καρ-
διαγγειακά και τόσα άλλα που έχουµε δροµολογήσει και τα
έχουµε αναφέρει και άλλες φορές. 

Είναι ήδη κατατεθειµένο στη Βουλή το νοµοσχέδιο του Υπουρ-
γείου Υγείας τη συζήτηση του οποίου διέκοψε η πρόταση δυσπι-
στίας το οποίο αφορά τη διεύρυνση δυνατότητας των γιατρών
του ΕΣΥ να ασκούν ιδιωτικό έργο, ασκώντας αυτή τη δυνατότητα
και αυξάνοντας το εισόδηµά τους παραµένοντας στο ΕΣΥ. Τον
εξορθολογισµό και τη συγκράτηση της φαρµακευτικής δαπάνης.
Την προώθηση της ταχείας υλοποίησης µια σειράς από έργων
τα οποία δεν έχουν γίνει ποτέ στη χώρα και είναι απολύτως ανα-
γκαία, η προαγωγή της υγείας της οικογένειας, µητέρας παιδιού,
την πρόληψη της επιθετικότητας, της αυτό και ετεροκαταστρο-
φικής συµπεριφοράς, την πρόληψη αναπτυξιακών δυσκολιών
στα παιδιά, όπως είναι ο αυτισµός. Μια σειρά από δράσεις που
έχουν ως στόχο την πρόληψη.

Και ξέρετε κάτι; Στο τέλος της ηµέρας αυτή είναι η καλύτερη
απάντηση στις θεωρίες συνωµοσίας, τα ψεύδη και τη λάσπη, το
έργο µας, η σκληρή δουλειά για µία σύγχρονη Ελλάδα. Η Νέα
Δηµοκρατία είναι η µόνη πολιτική δύναµη που µπορεί να αλλάξει
τη χώρα, που µπορεί να πάει τη χώρα προς τα εµπρός. Αυτό το
ξέρουν οι πολίτες. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο για
είκοσι δευτερόλεπτα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Να σας πω
τώρα, κύριε Γιαννούλη, τι συµβαίνει µε εσάς. Εσείς ως Κοινοβου-
λευτικός Εκπρόσωπος έχετε µιλήσει δύο φορές. Η κ. Τζάκρη ως
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος, µε ενηµέρωσαν εδώ οι υπηρε-
σίες ότι, έχει µιλήσει άλλη µια φορά. Άρα ουσιαστικά έχετε κλεί-
σει.
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ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Είκοσι δευτερόλεπτα δικαιούµαι;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ακούστε

µε να σας πω κάτι. Εγώ να σας δώσω και είκοσι και τριάντα δευ-
τερόλεπτα. Αν αρχίσει αυτή η διαδικασία και από τους υπόλοι-
πους, θα έχουµε πρόβληµα. Γι’ αυτό σας παρακαλώ µην το
κάνετε, γιατί µετά θα ζητήσουν και οι υπόλοιποι και εγώ θα πρέ-
πει να το κάνω και δεν είναι σωστό.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, εγώ θα είµαι οµιλη-
τής. Δεσµεύοµαι να αφαιρέσω τέσσερα λεπτά. Είκοσι δευτερό-
λεπτα θέλω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Δεν γίνεται
έτσι η δουλειά. Κύριε Γιαννούλη, σας παρακαλώ, ακούστε µε.
Εγώ σας ζητώ να σεβαστείτε αυτό που σας είπα. Είναι και άλλοι
Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι εδώ. Σας παρακαλώ πάρα πολύ.
Να σας δώσω τον λόγο να µιλήσετε τώρα;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Ναι, δεν θα µιλήσω στη συνέχεια.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Να το ζη-

τήσω πραγµατικά από τους συναδέλφους. Δεν ξέρω πού είστε
στον κατάλογο. Είναι η κ. Καραγεωργοπούλου τώρα.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Η κ. Καραγεωργοπούλου δεν δίνει τη σειρά της.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Δεν δίνει
τη σειρά της, άρα καθίστε, κύριε Γιαννούλη. Τι να σας πω; Εγώ
είχα όλη την καλή διάθεση.

Τον λόγο έχει η κ. Καραγεωργοπούλου.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Μιλάµε για είκοσι δευτερόλεπτα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Μετά είναι

η κ. Παπαϊωάννου. 
Μπορείτε να δώσετε τη σειρά σας στον κ. Γιαννούλη;
Δεν έχει πρόβληµα η κ. Παπαιωάννου.
Κυρία Καραγεωργοπούλου, έχετε τον λόγο, παρακαλώ.
ΕΛΕΝΗ ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Στις 11 Μαρτίου υποβλήθηκαν ως δήθεν πόρισµα της εξετα-

στικής επιτροπής της διερεύνησης του εγκλήµατος των Τεµπών
οι επτακόσιες σελίδες και πλέον των δεκαέξι Βουλευτών της
Νέας Δηµοκρατίας µε τον πολλαπλώς εκτεθειµένο εντεταλµένο
του Μεγάρου Μαξίµου Πρόεδρο της επιτροπής κ. Μαρκόπουλο
να έχει αναιτιολόγητα εµποδίσει επί µία ώρα την πρόοδο της συ-
νεδρίασης µε την αποβολή της Ζωής Κωνσταντοπούλου, Πρό-
εδρου της Πλεύσης Ελευθερίας, αντιδεοντολογικά παρά τον
Κανονισµό της Βουλής υπό το πρόσχηµα της προηγούµενης πα-
ράνοµης δήθεν εξαίρεσής της από τις εργασίες της εξεταστικής. 

Αποφασίσατε και προσχεδιάσατε, κύριοι της Κυβέρνησης, τη
συγκάλυψη, ρίχνοντας µε τον δικό σας ευτελή τρόπο την αυλαία
σε ένα θέατρο σκιών, όπου υποδυθήκατε την αναζήτηση του δι-
καίου, την απόδοση δικαιοσύνης στα θύµατα και στην κοινωνία
που δοκιµαζόµενη σκληρά αξιώνει στο φως να αναδειχθεί η αλή-
θεια. Και αποτύχατε γιατί πείσατε για το ακριβώς αντίθετο. 

Εξηγηθείτε: Ποιες εντολές δώσατε στην επίλεκτη οµάδα της
εξεταστικής επιτροπής προεξάρχοντος του προέδρου της; Με
ποιον καλύτερο τρόπο τους υπαγορεύσατε να γίνει η δουλειά;
Να ασκούν µπούλινγκ σε όποιον εισηγητή διερευνά την αλήθεια,
προκαλώντας γόνιµες απαντήσεις. Να ενεργούν εν χορώ αντι-
δρώντας σε τοποθετήσεις που θίγουν την πορεία των συµπερα-
σµάτων που εκβίαζαν και προσπαθούσαν να επιβάλλουν µε τη
συνδροµή του Προεδρείου. 

Πώς να ξεχάσει κανείς τον κ. Μαρκόπουλο αλλά και την κ. Πα-
πακώστα που διέκοπταν οποιονδήποτε εισηγητή έθετε ενοχλη-
τικά και επικίνδυνα ερωτήµατα που χαλούσαν το κυβερνητικό
σας σενάριο; Ή µήπως πώς να µείνει απαρατήρητη η απροκάλυ-
πτη γνώση των µελών της Πλειοψηφίας επί αντικειµένου εργα-
σιών της επιτροπής που αιφνιδιαστικά µεταβάλλονταν χωρίς
όµως να εκπλήσσονται οι δικοί σας Βουλευτές, οι οποίοι προ-
σέρχονται σε απαρτία οµάδας όταν επρόκειτο να ακολουθήσει
η αναµενόµενη από τους ίδιους παρέµβαση-εισήγηση του κ. Τσα-
βδαρίδη την οποία υπερψήφιζαν µε τη σύµφωνη γνώµη και κατ’
εντολή και γνώση του Προέδρου της Βουλής; 

Πότε διαβουλεύθηκε πραγµατικά, κύριοι, η εξεταστική επι-
τροπή; Παροιµιώδης η έτερη στοχευµένη προσπάθεια των µελών
Βουλευτών της Νέας Δηµοκρατίας να αποδείξουν την ενοχή του
νεκρού µηχανοδηγού της επιβατικής αµαξοστοιχίας Γεωργίου

Κουτσούµπα µετά την υπογράµµιση του προφανούς ανθρώπινου
λάθους του ακατάλληλου σταθµάρχη που γρήγορα απέδειξαν
µε τη συνδροµή του κ. Βορίδη σε επιστολή ανάλυσης της νοµι-
µότητας της πρόσληψης και της µετάταξής του και αφού εν είδει
συµφωνικής ορχήστρας εκβίασαν µε όµοιες ερωτήσεις την άντ-
ληση έτοιµων απαντήσεων από συγκεκριµένους µάρτυρες, επι-
δοθήκατε και πάλι συνεννοηµένα στο επόµενο σχέδιο σε
εκτέλεση, εκείνο της απόδειξης ενοχής των νεκρών. 

Πράγµατι ξεπεράσατε τους εαυτούς σας, κύριε Τσαβδαρίδη,
ως προεξάρχων της οµοιόµορφης σε κρίση και συγχορδία οµά-
δας. Δεν διστάσατε να προκαλέσετε τη µήνη των συγγενών του
νεκρού µηχανοδηγού Γεωργίου Κουτσούµπα που επέδωσαν εξώ-
δικη δήλωσή τους στην επιτροπή, προκειµένου να ανακόψουν
την ορµή σας στην απόδοση ευθυνών στον µη ζώντα, µη έχοντα
τρόπο να υπερασπιστεί τον εαυτό του. 

Ακολουθήσατε µε µεγάλη ευλάβεια την τεχνική µετατόπισης
του αντικειµένου της αποδεικτικής διαδικασίας, προκαλώντας τις
αντιδράσεις όλων των µελών της Αντιπολίτευσης όταν ζητήθηκε,
δήθεν, να συνεχιστεί η συνεδρίαση ενασχόλησης µε το ζήτηµα
που εκθέσατε ως προς ιατρικό φάκελο του θανόντος κεκλεισµέ-
νων των θυρών και εκτός τηλεοπτικής κάλυψης κατά το µέρος
της συζήτησης που τον αφορά.

Μάταια ωστόσο µε τη σφοδρότητα των επιχειρηµάτων που
διακατείχε συνολικά τον λόγο σας καταφέρατε να πείσετε ότι
αγωνιάτε για την προσβολή µνήµης τεθνεώτος. Αποδείχτηκαν οι
απέλπιδες προσπάθειες σας να αποδείξετε την αιτιώδη συνάφεια
µεταξύ της εκτεθείσας ιατρικής καταστάσεως του θανόντος µε
το συµβάν, σαν να µην επρόκειτο να συµβεί η σύγκρουση και
στην περίπτωση που ο µηχανοδηγός έχαιρε πλήρους υγείας, σαν
να µην επρόκειτο να οδηγηθούν τα τρένα επί δώδεκα λεπτά στην
κόλαση της αιωνιότητας αν ήταν διαφορετική η υγεία του στο
µεροκάµατο της νύχτας του ολέθρου. Λίγο έλειψε να αποφαν-
θείτε ότι τα θύµατα γνώριζαν πως ταξίδευαν στον θάνατο και
είχαν αποδεχθεί το ενδεχόµενο της βίαιης διακοπής της ζωής
τους. 

Τα συµπεράσµατά σας στην κατεύθυνση της συλλογικής σας
προσπάθειας σπίλωσης της µνήµης των νεκρών επιβεβαιώνονται
από µνηµειώδεις ερωταπαντήσεις των Βουλευτών σας. Και για
να γίνω πιο συγκεκριµένη, ερώτηση του κ. Τσαβδαρίδη προς τον
Ιωάννη Ντίτσα: «Τους διαλόγους που ήρθαν στο φως της δηµο-
σιότητας µεταξύ σταθµάρχη και µηχανοδηγού τούς έχετε ακού-
σει;». Περίφηµα. Ακολουθούν φράσεις του κ. Φωτήλα µε την
επανάληψη φράσεων των διαλόγων που µέρες τώρα αποκαλύ-
πτεται πως διαµορφώσατε σε χρήσιµο υλικό για την ενίσχυση και
υποστήριξη του µονοσήµαντου ανθρώπινου λάθους του σταθ-
µάρχη. 

Η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας Ζωή Κωνσταντοπούλου
την Τρίτη στις 12-3-2024 παρέστη µε τρεις οικογένειες θυµάτων
ενώπιον του Ειδικού Εφέτη Ανακριτή Λάρισας, προκειµένου να
προκαλέσει τη λογοδοσία όλων των εν ενεργεία Βουλευτών της
Νέας Δηµοκρατίας και στελεχών της Κυβέρνησης που προσφέ-
ρετε κάλυψη στους κυρίους Καραµανλή και Μητσοτάκη και πα-
ρεµποδίζετε το έργο της δικαιοσύνης τελώντας αξιόποινες
πράξεις σε συνάφεια µε το κυρίως έγκληµα. 

Η δεύτερη ευκαιρία σας, που δεν το αντιληφθήκατε καν ως τέ-
τοια, σας δόθηκε στις 20 Μαρτίου ενώπιον της Ολοµέλειας της
Βουλής των Ελλήνων. Πολλοί συγγενείς των θυµάτων, νεκρών
αλλά και τραυµατίες βρέθηκαν εκείνη την ηµέρα στα θεωρεία και
χιλιάδες ή και εκατοµµύρια Ελλήνων, πολλοί από τους οποίους
είχαν ήδη υπογράψει το ψήφισµα της Μαρίας Καρυστιανού για
την άρση της βουλευτικής και υπουργικής ασυλίας, συντρο-
φεύοντάς την νοερά στις 18 Μαρτίου στο Ευρωπαϊκό Κοινοβού-
λιο, παρακολούθησαν τη διεξαγωγή της συζήτησης στο ελληνικό
Κοινοβούλιο από τις οθόνες προσδοκώντας µετάνοια, ειλικρίνεια,
δικαιοσύνη, απολογισµό λαθών, αναγνώριση της στοιχειώδους
ευθύνης επί της πρωτοφανούς τραγωδίας που δίνει το παρόν κα-
θηµερινά σε µια απαίτηση κόκκινων γραµµάτων των ονοµάτων
των νεκρών έξω από τον ναό της δηµοκρατίας. Δώσατε και πάλι
όµως διαπιστευτήρια αγριότητας, ασχηµοσύνης, θρασύτητας,
µισανθρωπισµού, προσβάλλοντας βάναυσα τους νεκρούς, προ-
καλώντας τους ζωντανούς και µεταξύ αυτών τις οικογένειες των
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θυµάτων, τους τραυµατίες που αγωνίζονται να επουλώσουν τις
πληγές τους, εσείς που διαρκώς ανοίγετε µε την αιχµηρή απου-
σία του Πρωθυπουργού και του υπόλογου για τα έργα και ηµέ-
ρες του επί των ηµερών του εγκλήµατος, τελούντος υπό την
προστασία σας Κωνσταντίνου Αχιλλέα Καραµανλή. Συνήγοροι
υπεράσπισης των µεγάλων απόντων έλαµψαν µε τη δική τους
απουσία σχεδόν το σύνολο των µελών της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας της κυβερνώσας παράταξης σας, πλην περίπου είκοσι
Βουλευτών σας που έµειναν να συνδράµουν το έργο της συγκά-
λυψης διά ζώσης. 

Απολογηθείτε, κύριε Πρωθυπουργέ και µέλη της Κυβέρνησης
και της Κοινοβουλευτικής µας Οµάδας. Σύµφωνα µε δηµοσιεύ-
µατα, οι κατηγορούµενοι για τη µη ολοκλήρωση της σύµβασης
717, πρώην στελέχη της «ΕΡΓΟΣΕ» βρίσκονται ελεύθεροι σή-
µερα µε εγγυήσεις 500.000, 600.000 και 700.000 ευρώ µετά την
απολογία τους στην ευρωπαία ανακρίτρια. Πού βρέθηκαν αλή-
θεια τόσα χρήµατα, κύριοι; 

Να, λοιπόν, πώς συνδέεται η κυβερνητική σας πολιτική µε τα
γεγονότα και τη συγκάλυψη του εγκλήµατος, όταν είναι γνωστό
ότι µεσάνυχτα της 28ης Φεβρουαρίου 2023, λιγότερο από µια
ώρα µετά τη µετωπική σύγκρουση, σε σύσκεψη στην Καρόλου,
έδρα του ΟΣΕ, ο ρυθµιστής κυκλοφορίας Παντελής Κούκας ζη-
τάει από τον πρόεδρο του ΟΣΕ Σπύρο Πατέρα να προστατεύσει
το περιεχόµενο του καταγραφικού. Παρά την προειδοποίηση
προς τον πρόεδρο του ΟΣΕ, τα ηχητικά παραδίδονται -από ποιον
σε ποιον;- σε άγνωστη µονταζιέρα που κάνει συρραφή. Έτσι, θα
εξυπηρετηθεί το αφήγηµα της Κυβέρνησης περί ανθρώπινου
σφάλµατος και µόνο. 

1η Μαρτίου, ώρα 10.10’. Το «ΠΡΩΤΟ ΘΕΜΑ» παρουσιάζει αλ-
λοιωµένο ηχητικό. Το συµπέρασµα είναι προφανές: Για όλα
φταίει ο σταθµάρχης και κανείς άλλος. 

2 Μαρτίου. Τροχαία Λάρισας που ερευνά τη µετωπική σύγ-
κρουση των τρένων, επειδή δεν υπάρχει επιτροπή διερεύνησης
σιδηροδροµικών δυστυχηµάτων. Παραλαµβάνει τα αρχεία του
καταγραφικού. Δηλαδή, πρώτα γίνεται το µοντάζ και οι διαρροές
και µετά φθάνει το υλικό στις αρµόδιες αρχές.

Ο πανικός σας εµφανής. Ο περιφερόµενος στα τηλεοπτικά κα-
νάλια Υπουργός σας κ. Γεωργιάδης, που τον Νοέµβριο κόµπαζε
ότι οι πολίτες δεν ενδιαφέρονται για τα Τέµπη και την άνοιξη δή-
λωνε ότι δεν λέγατε για τους κινδύνους γιατί δεν θα έµπαινε κα-
νείς στα τρένα, απειλεί ευθέως τον Αρχηγό κόµµατος διά της
αποκαλύψεως εν ευθέτω χρόνω της διαπλοκής του κ. Ανδρου-
λάκη. Πέραν αυτής της απειλής, είναι εξίσου όµως, ίσως και πε-
ρισσότερο σηµαντικό να κατανοήσουµε ότι οµολογεί ένας
Υπουργός του ελληνικού κράτους πως γνωρίζει τη διαπλοκή Αρ-
χηγού κόµµατος, αλλά δεν το κατήγγειλε µέχρι σήµερα, ότι έχει
στοιχεία για τη διαπλοκή αρχηγού θεσµικού φορέα και το απέ-
κρυπτε, για να χρησιµοποιήσει τα στοιχεία αυτά ωσάν εκβιαστής
του κοινού Ποινικού Δικαίου προς υπεράσπιση και συγκάλυψη
ανοµιών της Κυβέρνησης που υπηρετεί. 

Ο κ. Αγοραστός, άλλος ένας µάρτυρας, που κλήθηκε την τε-
λευταία στιγµή να καταθέσει, αφού ασκήθηκε εναντίον του ποι-
νική δίωξη, επικαλέστηκε το δικαίωµα της σιωπής, στο οποίο
συναινέσατε µε τον πρόεδρο σας, τον κύριο Μαρκόπουλο, ώστε
τελικά να επιβεβαιώσετε ότι νοµιµοποιείται να µην καταθέσει και
να µη δεχθεί καµµία ερώτηση πρακτικά από τους εισηγητές των
κοµµάτων. 

Μια πρόταση τελευταία και κλείνω. Είναι ξεκάθαρο ότι µε την
µέχρι τώρα αντιµετώπιση σας έχετε πραγµατικά πολλούς σοβα-
ρούς λόγους να φοβάστε την Πλεύση Ελευθερίας και τη Ζωή
Κωνσταντοπούλου. Είχατε λόγους πολύ σοβαρούς, για να την
αποπέµψετε παρά τον νόµο και παρά τον Κανονισµό βίαια από
την επιτροπή και σήµερα να τη φιµώνετε διαρκώς, να µην της δί-
νετε τον λόγο, παρά τα νόµιµα δικαιώµατά της ως πρώην Πρό-
εδρος της Βουλής, ως Αρχηγός κόµµατος και ως η Βουλευτής
εκείνη και υποστηρίκτρια συνήγορος τριών οικογενειών θυµά-
των. Με βάση όλες αυτές τις ιδιότητες θα έπρεπε να έχει λάβει
τον λόγο και της τον έχετε στερήσει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Συνεχίζουµε τώρα µε την κ. Αρετή Παπαϊωάννου. 

ΑΡΕΤΗ ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Επειδή είστε ο πιο τυπικός Πρόεδρος στην τήρηση του χρό-

νου, σας λέω ότι σήµερα δεν θα χρειαστώ τον χρόνο µου. 
Θα µιλήσω απλά και κατανοητά, γιατί γνωρίζω ότι κάποιοι λίγοι

ξενυχτούν ακούγοντάς µας. Συζητείται από σήµερα και για τρεις
ηµέρες πρόταση δυσπιστίας κατά της Κυβέρνησης του Κυριάκου
Μητσοτάκη. Ειπώθηκε ότι πρόκειται για πυροτέχνηµα, διότι οι
εκατόν πενήντα οκτώ Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας θα συ-
σπειρωθούν και θα στηρίξουν την Κυβέρνηση. Κατά πάσα πιθα-
νότητα θα γίνει έτσι. Όµως, το θετικό για τη δηµοκρατία και για
τη χώρα είναι ότι αυτό το τριήµερο θα ειπωθούν πράγµατα και
ελπίζω οι πολίτες να τα παρακολουθήσουν. Θα ακουστούν και
από τις δύο πλευρές επιχειρήµατα και αιτιάσεις, κυρίως βεβαίως
για την τραγωδία των Τεµπών, αλλά και για όλα τα θέµατα που
αφορούν τους πολίτες. Μια πρόταση δυσπιστίας είναι σε κάθε
περίπτωση, ακόµη και αν δεν οδηγήσει κάπου αλλού -στην πα-
ραίτηση της κυβέρνησης εν προκειµένω-, µια καλή ευκαιρία για
ανάδειξη οµαδόν της φωνής της Αντιπολίτευσης. Και θα ήθελα
να είναι οµαδόν η Αντιπολίτευση και όχι καθ’ οµάδες. Έχει υπέρ-
τατη υποχρέωση τον έλεγχο της Κυβέρνησης και των πεπραγµέ-
νων της, καθώς και τη στηλίτευση των ενεργειών και παρα-
λείψεών της που βλάπτουν τη χώρα. 

Όσον αφορά τα Τέµπη, είναι ξεκάθαρο ότι, αν το σύστηµα τη-
λεδιοίκησης είχε εγκαίρως παραδοθεί, η τραγωδία των Τεµπών
θα είχε αποφευχθεί, µε την έννοια ότι τα συστήµατα τηλεδιοίκη-
σης και σηµατοδότησης θα διόρθωναν το οποιοδήποτε λάθος
του οποιουδήποτε σταθµάρχη. Η σύµβαση 717, που αφορούσε
τη συµφωνία για την ανάθεση για κατασκευή και εγκατάσταση
συστήµατος τηλεδιοίκησης, είχε µπει στο στόχαστρο της Ευρω-
παϊκής Εισαγγελίας ήδη από τον Νοέµβριο του 2022, δηλαδή
τρεις µήνες πριν από το δυστύχηµα, κατόπιν ανώνυµης επιστο-
λής που κατέθεσε άγνωστος πληροφοριοδότης. Στελέχη της
«ΕΡΓΟΣΕ» κατηγορούνται ότι υπέβαλαν ψευδή στοιχεία για την
πρόοδο του έργου, κρίσιµα για τη χορήγηση εκταµιεύσεων. Στε-
λέχη της διαχειριστικής αρχής κατηγορούνται ότι δεν έλεγξαν
τα ανωτέρω προδήλως αβάσιµα και ψευδή στοιχεία και ότι ενέ-
κριναν εκταµιεύσεις κονδυλίων. Και όλο εκείνο τον καιρό η Κυ-
βέρνηση περί άλλα ετύρβαζε.

Θα µπορούσα να πω πολλά για την παράνοµη και κρίσιµη απο-
µάκρυνση διακοσίων τόνων µπάζων πριν ακόµη η χώρα καταλά-
βει τι έγινε, πριν συνέλθει. Για τη συρραφή των συνοµιλιών του
σταθµάρχη µε τους µηχανοδηγούς της περιοχής εκείνο το
βράδυ, µε σκοπό τη συσκότιση των γεγονότων και άρα την πα-
ραπλάνηση της κοινής γνώµης. Όµως για µένα το κρίσιµο θέµα,
αυτό που επιτρέπει αλλά και οδηγεί σε όλα τα παραπάνω, είναι
η µη λειτουργία των θεσµών. Είναι η µη διάκριση των εξουσιών.
Είναι µια λέξη το έλλειµµα δηµοκρατίας που υπάρχει αυτή τη
στιγµή στη χώρα και το οποίο επιτείνεται καθηµερινά. 

Μιλάµε για υποκλοπές και δεν ανοίγει µύτη. Μιλάµε για µια
εξεταστική της Βουλής που δεν καλεί βασικούς µάρτυρες και
κλείνει τις εργασίες της άρον άρον και δεν ανοίγει µύτη. Οι πο-
λίτες θα πρέπει να καταλάβουν ότι οι θεσµοί δεν είναι κάτι αόρι-
στο και περίπου θεωρητικό ή ασήµαντο. Οι θεσµοί είναι οι
φρουροί της νοµιµότητας και άρα της δηµοκρατίας. Σε µια χώρα
που τιµωρείται µόνο ένας σταθµάρχης και µερικοί υπάλληλοι σε
λίγο, όταν η Κυβέρνηση διά του Υπουργού της Καραµανλή διαρ-
ρήγνυε τα ιµάτιά της για την ασφάλεια των σιδηροδρόµων. Πώς
τολµάτε, µας έλεγε ο κ. Καραµανλής µε την ευκαιρία της οµιλίας
του για το τρενάκι του Πηλίου, όταν αποδείχθηκε ότι όχι τηλε-
διαχείριση, αλλά ούτε καν ο ασύρµατος των Νέων Πόρων δεν
είχε εµβέλεια µέχρι τη Λάρισα. Σε µια χώρα που οι πλούσιοι και
οι ισχυροί επιβάλλουν την κυβερνητική ατζέντα, σε µια χώρα που
η διαφάνεια είναι άγνωστη λέξη, ας µην απορούν οι πολίτες για
όσα συνέβησαν στα Τέµπη, για όσα συµβαίνουν κάθε µέρα. Τα
Τέµπη, οι υποκλοπές, τα e-mail της κ. Άννας Μισέλ Ασηµακοπού-
λου, η ακρίβεια στα νοικοκυριά, τα σπίτια που δεν βρίσκουν οι
νέοι άνθρωποι να νοικιάσουν, η ξενιτιά των ανθρώπων µας, όλα
είναι το ίδιο θεριό που αλλάζει πρόσωπα και µάσκες και καταπίνει
σιγά σιγά τη δηµοκρατία µας. Και είναι αλήθεια στα Τέµπη
έδειξε, στους γονείς και συγγενείς των θυµάτων, αλλά και σε
όλους µας, το χειρότερό του πρόσωπο. 
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Όµως αν οι πολίτες κρίνουν µόνο µε γνώµονα αυτό που συµ-
βαίνει στη δική τους ζωή σήµερα και όχι µε βάση το κοινό καλό,
αν αδιαφορούν για την παραβίαση του δικαίου όταν δεν πλήτ-
τονται άµεσα οι ίδιοι, πρέπει να ξέρουν ότι αργά ή γρήγορα θα
έρθει και η σειρά τους. Τους καλώ, λοιπόν, ώστε µε γνώση και
µε σύνεση, την επόµενη φορά, όταν κληθούν να επιλέξουν, να
βγάλουν µε την ψήφο τους τη χώρα από αυτό το τέλµα καταψη-
φίζοντας την Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε και για τον χρόνο. 
Ο κ. Νεοκλής Κρητικός από τη Νέα Δηµοκρατία έχει τον λόγο. 
ΝΕΟΚΛΗΣ ΚΡΗΤΙΚΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Περιµέ-

νουν οι συνάδελφοι. Και νοµίζω ότι στις πέντε η ώρα που είπατε
ότι θα τελειώσουµε, είναι λίγο. 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, η θρυαλλίδα της κατατεθείσας πρότασης δυσπιστίας
υπήρξε το δηµοσίευµα από το «Βήµα της Κυριακής» περί αλλοί-
ωσης συνοµιλιών που σχετίζονται µε το έγκληµα των Τεµπών από
την Κυβέρνηση µε στόχο την παραπληροφόρηση και τη χειρα-
γώγηση της κοινής γνώµης. 

Την περασµένη εβδοµάδα η Ολοµέλεια συζήτησε επί του πο-
ρίσµατος της εξεταστικής επιτροπής. Έγιναν τοποθετήσεις για
όλα όσα διερεύνησε η εξεταστική για όλα τα σχετικά µε το έγ-
κληµα των Τεµπών στα οποία εστιάζει και η πρόταση µοµφής. Το
επιπλέον στοιχείο που επικαλείται στην πρόταση δυσπιστίας της
η Αντιπολίτευση είναι το δηµοσίευµα της εφηµερίδας «ΒΗΜΑ»
το οποίο αναφέρεται σε µια υπόθεση αλλοίωσης ηχητικού υλι-
κού. Όµως για ποιο υλικό µιλάµε; Για το υλικό που βρίσκεται αυ-
τούσιο στα χέρια των εισαγγελικών αρχών από την πρώτη
στιγµή; Αυτό ακριβώς το υλικό που αποτελεί και τη βάση της
έρευνας και των διώξεων που έχουν ασκηθεί από τη δικαιοσύνη; 

Μιλούν συστηµατικά οµοίως και στην πρόταση µοµφής για
συγκάλυψη. Που έγκειται η συγκάλυψη; Ποιο από τα κόµµατα
που µας καταγγέλλουν για συγκάλυψη διατύπωσε συγκεκριµέ-
νες κατηγορίες και εµείς προσπαθήσαµε να τις συγκαλύψουµε;
Υπάρχει κάτι το οποίο η δικαιοσύνη έχει αιτηθεί από τη Βουλή
και έχει απαντήσει αρνητικά η Κυβέρνηση; Όχι βέβαια. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε καµµία περίπτωση µία εθνική
τραγωδία δεν θα έπρεπε να πολιτικοποιείται ή για να είµαστε πιο
ακριβείς να κοµµατικοποιείται. Από την πρώτη στιγµή η Κυβέρ-
νηση ανέλαβε τις ευθύνες της, έσκυψε µε σεβασµό στη µνήµη
των νεκρών και στον αβάσταχτο πόνο των συγγενών. Είπαµε δύο
πράγµατα. Πρώτο, να λάµψει η αλήθεια. Δεύτερον, πως µόνο η
δικαιοσύνη µπορεί τελικά να αποδώσει την αλήθεια. 

Η Ελλάδα είναι ένα ανεξάρτητο κράτος µε ανεξάρτητη δικαιο-
σύνη στην οποία νοµίζω όλοι µας έχουµε απόλυτη εµπιστοσύνη.
Είναι η µόνη αρµόδια να λάβει αποφάσεις και να προβεί στις
ενέργειες που κρίνει µε στόχο να φωτιστούν και να αναδειχθούν
όλες οι πτυχές. Και είναι αυτονόητο πως η Κυβέρνηση δεν πρό-
κειται σε καµµία περίπτωση να µπει εµπόδιο σε καµµία έρευνα,
αλλά συγχρόνως ουδείς είναι a priori ένοχος ή κατηγορούµενος
ή ύποπτος επειδή το λέει η κοινή γνώµη ή ένα µέρος αυτής, η
Αντιπολίτευση, εγώ εσείς ή ο οποιοσδήποτε για το ποιοι είναι
αθώοι, ένοχοι, ύποπτοι, κατηγορούµενοι αποφαίνεται µόνο η δι-
καιοσύνη. Ευθύνη και υποχρέωση, λοιπόν, και δουλειά της Κυ-
βέρνησης είναι να εξασφαλίσει ότι κάτι τέτοιο δεν θα ξανασυµβεί
ποτέ, ότι τα τρένα µας θα είναι σύγχρονα και ασφαλή. 

Περνάω τώρα και στα υπόλοιπα θέµατα που θίγει η πρόταση
δυσπιστίας. Η Κυβέρνηση είναι αντιµέτωπη µε πολύ σηµαντικά
προβλήµατα τα οποία πρέπει να επιλύσει. Η προσοχή της είναι
εστιασµένη και στα θέµατα της καθηµερινότητας. Δεν έχουµε
κρύψει, λοιπόν, ότι το φαινόµενο της ακρίβειας είναι ζήτηµα πρώ-
της πολιτικής προτεραιότητας γιατί πρόκειται για το πρώτο ζή-
τηµα που απασχολεί τους πολίτες. Έχουµε απόλυτη συναίσθηση
ότι αυτό τους αγχώνει καθηµερινά, ότι ελέγχουν τις τιµές στα
σουπερµάρκετ, στα καταστήµατα λιανικής, ότι ερευνούν τα τιµο-
λόγια ρεύµατος προσπαθώντας για όλα τα παραπάνω να βρουν
τη χαµηλότερη τιµή, τη συµφερότερη προσφορά. 

Οι παρεµβάσεις που έχουµε κάνει δείχνουν κάποια πρώτα
αποτελέσµατα χωρίς σε καµµία περίπτωση να µπορούµε να

πούµε ότι είµαστε ικανοποιηµένοι και ότι σταµατάµε την προσπά-
θειά µας. Εφαρµόζουµε από την απαρχή της έξαρσής της δια-
φορετικά µείγµατα πολιτικών ανάσχεσής της. Και είµαστε πλέον
σε καλό δρόµο.

Στο ζήτηµα του ηλεκτρικού ρεύµατος έχει σηµειωθεί µια ση-
µαντική πρόοδος. Έχουµε έντονα πτωτικές τάσεις στις τιµές του
ρεύµατος. Όµως παρά τις προσπάθειές µας και παρά την ανα-
χαίτιση των τιµών στο ρεύµα, στα καύσιµα αλλά και σε εκατον-
τάδες βασικά προϊόντα, η ακρίβεια επιµένει. Γι’ αυτό και θα
εγκύψουµε περαιτέρω. 

Πέραν των προσωρινών µέτρων η µόνιµη απάντηση στην ακρί-
βεια είναι η µόνιµη αύξηση µισθών. Στόχος, λοιπόν, να έχουµε
κατώτατο µισθό 950 ευρώ στο τέλος τετραετίας και µέσο µισθό
1.500 ευρώ. Αναµένεται βέβαια και η τέταρτη αύξηση του κατώ-
τατου µισθού που θα πραγµατοποιηθεί τις επόµενες εβδοµάδες
και ο οποίος συµπαρασύρει πολλά άλλα επιδόµατα προσέχοντας
όµως ταυτόχρονα να µην δηµιουργήσουµε πληθωριστικές δυνα-
µικές στην οικονοµία. 

Γίνεται λόγος για εγκατάλειψη πυλώνων κοινωνικού κράτους
στη δηµόσια εκπαίδευση και στο δηµόσιο σύστηµα υγείας. Για
ποια υποβάθµιση του δηµοσίου πανεπιστηµίου µας εγκαλείτε
όταν η χρηµατοδότηση του δηµοσίου πανεπιστηµίου από τον
κρατικό προϋπολογισµό είναι στα υψηλότερα επίπεδα των τελευ-
ταίων έξι ετών ενώ η χρηµατοδότηση από όλα τα χρηµατοδοτικά
εργαλεία αγγίζει το 1 δισεκατοµµύριο ευρώ. 

Δηµόσιο σύστηµα υγείας. Χτίζουµε το νέο ΕΣΥ. Αυτό δεν γίνε-
ται από τη µια στιγµή στην άλλη. Αλλάζουν όµως όψη οι υποδο-
µές της υγείας µε το κατασκευαστικό έργο άνω των 300
εκατοµµυρίων ευρώ που θα διατεθούν από το Ταµείο Ανάκαµψης
για την πρωτοβάθµια, δευτεροβάθµια και τριτοβάθµια υγεία και
που θα αφορά σε ογδόντα νοσοκοµεία και εκατόν πενήντα έξι
κέντρα υγείας. Δίνουµε έµφαση στις νέες ψηφιακές υπηρεσίες
υγείας, στην ενίσχυση του Εθνικού Συστήµατος Υγείας µε µόνιµο
προσωπικό. Έµφαση στην πρόληψη, στις προληπτικές εξετάσεις
και στο πρόγραµµα «Δοξιάδης» όπως ανέφερε προηγουµένως η
Υπουργός µας. 

Για τη διαρροή, τώρα, των e-mail προς τους απόδηµους, εί-
παµε εξ αρχής πως θα διεξαχθεί έρευνα µέχρι τέλους, ώστε να
µην µείνει σκιά και να λήξει το θέµα χωρίς εκπτώσεις. Η υπόθεση
αυτή δεν έχει καµµία σχέση µε την εκλογική διαδικασία και την
πλατφόρµα της επιστολικής ψήφου. Πρόκειται για ένα ζήτηµα
προστασίας προσωπικών δεδοµένων και όχι για ζήτηµα ασφά-
λειας και διαφάνειας των εκλογών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιστρέφουµε τις αιτιάσεις για
συσκότιση και αντιτείνουµε πως µε µια συστηµατική προπαγαν-
διστική εκστρατεία η αντιπολίτευση επιχειρεί να δηµιουργήσει
σκιές γύρω από την Κυβέρνηση. Επιπλέον, από την αρχή είπαµε
πως είµαστε εδώ για να συζητήσουµε πρόθυµα την πρόταση δυ-
σπιστίας, πρωτίστως, γιατί συνιστά µια κορυφαία κοινοβουλευ-
τική διαδικασία. 

Συνεπώς, λοιπόν, δεν θεωρούµε πως περιποιεί τιµή για τον
Πρόεδρο της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης να µιλά για µια διαδι-
κασία σόου, µια κοκοροµαχία. 

Το είπα και κατά την προηγούµενη οµιλία µου επί του πορίσµα-
τος της εξεταστικής: Σεβασµός, κυρίες και κύριοι, στη µνήµη των
θυµάτων και στον αγώνα των οικογενειών τους για την αλήθεια. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Η κυρία
Λινού έχει τώρα τον λόγο. 

ΑΘΗΝΑ ΛΙΝΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, αγαπητοί κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σή-

µερα µια πρόταση δυσπιστίας κατά της Κυβέρνησης, η οποία
έχει υπογραφεί από ογδόντα πέντε συναδέλφους. Οι λόγοι για
την πρόταση και για τη δυσπιστία µας προς την Κυβέρνηση είναι
ποικίλοι και έχουν αναφερθεί αρκετά εκτενώς. 

Νοµίζω ότι ένας λόγος που θέλω εγώ να επικεντρωθώ είναι το
γεγονός ότι η Κυβέρνηση και αυτή τη φορά, όπως συνήθως, µε-
ταφέρει τις δικές της ευθύνες σε κάποιον άλλον. Στη συγκεκρι-
µένη περίπτωση, είναι ένας ανθρώπινος παράγοντας, δηλαδή και
πάλι µια ατοµική ευθύνη, όπως τη ζήσαµε στον κορωνοϊό και
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στην έξαρση της βίας, όπως τη ζήσαµε στην κακοκαιρία στη Θεσ-
σαλία. Στα Τέµπη, πάλι, έχουµε τον ανθρώπινο παράγοντα και
κανένας δεν σκέφτηκε ή δεν ανέφερε ότι είχαµε να αντιµετωπί-
σουµε, ίσως, το σηµαντικότερο πολυπληθέστερο οµαδικό εργα-
τικό ατύχηµα, ενώ αντίθετα µεταφέραµε τον κίνδυνο, το γεγονός
ότι έχασαν τη ζωή τους µεταξύ των πενήντα επτά θυµάτων και
έντεκα εργαζόµενοι και εµείς τούς µεταφέρουµε την ευθύνη, ότι
κάποιοι από αυτούς έφταιγαν. Δηλαδή, ενώ είχαµε έντεκα θανά-
τους λόγω εργατικού ατυχήµατος, οι οποίοι θάνατοι συµπαρέ-
συραν και τους επιπλέον σαράντα έξι θανάτους, κυρίως νέων
παιδιών, που ήταν απλώς χρήστες της υπηρεσίας, δεν έχει λη-
φθεί καθόλου υπ’ όψιν η νοµοθεσία σχετικά µε την υγεία και την
ασφάλεια των εργαζοµένων. Για την υλοποίηση και την εφαρ-
µογή ήταν απευθείας υπεύθυνη η «HELLENIC TRAIN» και ο ΟΣΕ
και κατ’ επέκταση η ίδια η Κυβέρνηση και -όπως ξέρουµε- η υγεία
και η ασφάλεια των εργαζοµένων νοµοθετικά ρυθµίζεται από νό-
µους της χώρας µας, αλλά επίσης από τον ILO, τον ευρωπαϊκό
OSHA, το ΕΛΙΝΥΑΕ που είναι ελληνικός οργανισµός και βεβαίως
από την ανεξάρτητη αρχή, το ΣΕΠΕ. 

Υπεύθυνος για τα ατυχήµατα, σύµφωνα µε όλες αυτές τις οδη-
γίες, είναι ο εργοδότης, ο οποίος οφείλει να παρέχει µέσα προ-
στατευτικά για τους εργαζόµενους και να τους εκπαιδεύει στη
χρήση τους.

Στη χώρα µας ισχύει ο ν.3850/2010 και ειδικά τα άρθρα 8, 42
και 43 αναφέρουν το γεγονός ότι πρέπει να υπάρχει σε κάθε ερ-
γασιακό χώρο, επιτροπή υγείας και ασφάλειας των εργαζοµέ-
νων. Αν δεν υπάρχει επιτροπή -που δεν υπήρχε- να υπάρχει
τουλάχιστον γιατρός εργασίας και τεχνικός ασφάλειας, οι οποίοι
εκτός των άλλων, εκτός της προσωπικής εξέτασης κάθε εργα-
ζοµένου των συνθηκών εργασίας, θα πρέπει να έχουν γραπτή
εκτίµηση του επαγγελµατικού κινδύνου. 

Πολλοί επιστήµονες του χώρου και δηµοσίως και µε επιστη-
µονικές δηµοσιεύσεις διερωτώνται αν υπήρξε γραπτή εκτίµηση
για τον κίνδυνο της πιθανότητας σύγκρουσης των τρένων -προ-
φανώς δεν υπήρξε- αν υπήρξαν µέσα πρόληψης, αν υπήρχε
επάρκεια των προφυλακτικών µέσων. Προφανώς όχι, γιατί το σύ-
στηµα τηλεδιοίκησης δεν υπήρχε. Και αφού δεν υπήρχε το µέσο,
δεν υπήρχε προφανώς και εκπαίδευση για το προστατευτικό
µέτρο, γιατί αν υπήρχε και είχε καταγραφεί και είχαν ενηµερωθεί
οι εργαζόµενοι ότι υπάρχει κίνδυνος σύγκρουσης, θα υπήρχε και
διακοπή της λειτουργίας των τρένων. Και τότε τόσο οι εργαζό-
µενοι όσο και οι χρήστες, δηλαδή οι επιβάτες, θα είχαν σωθεί. 

Τα αίτια του ατυχήµατος συνήθως αποδίδονται στους εργο-
δότες που είναι υποχρεωµένοι να αντικαταστήσουν τα µέσα µε
επαρκή µέτρα προστασίας. Αν είναι ελλιπή ή ακατάλληλα, αµέ-
σως να αντικατασταθούν και επίσης να αντικατασταθεί η επικίν-
δυνη διαδικασία, όταν είναι προπαντώς ατοµικά επικίνδυνη.

Επίσης, είναι προφανές ότι δεν υπήρξε προσωπική γνωστοποί-
ηση των κινδύνων στους εργαζόµενους. Η ανάλυση και ο έλεγ-
χος του ατυχήµατος πρέπει να γίνεται από την ανεξάρτητη αρχή,
από το ΣΕΠΕ δηλαδή. Δεν έχω ακούσει να έχει γίνει κάτι τέτοιο,
ενώ ο ν.3996/2011 στο άρθρο 2 λέει ότι το ΣΕΠΕ, η Ανεξάρτητη
Αρχή Επιθεώρησης Εργασίας, ερευνά τα αίτια και τις συνέπειες
σοβαρών και θανατηφόρων εργατικών ατυχηµάτων και προετοι-
µάζει µηνυτήριες αναφορές. 

Η θεωρία ότι υπήρξε κίνδυνος και ο µόνος υπεύθυνος ήταν ο
ανθρώπινος παράγοντας, αποτελεί µια προσπάθεια να µετατρέ-
ψουµε κάποια θύµατα, τον µηχανοδηγό παραδείγµατος χάριν,
σε θύτες. Αυτό είναι άδικο και ξεπερνάει κάθε όριο ηθικής. Μόνο
γι’ αυτό είναι δίκαιη η εκτίµηση ότι έχουµε µία παράκαµψη κάθε
δυνατής δικαιοσύνης και κάθε δυνατότητας της Κυβέρνησης
αυτής να συνεχίσει να λειτουργεί. 

Γι’ αυτό η πρόταση δυσπιστίας είναι δίκαια και πρέπει να απαν-
τηθεί δεόντως.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ο κ. Αν-

δριανός από τη Νέα Δηµοκρατία έχει τον λόγο και αµέσως µετά
ο κ. Γερουλάνος.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριοι Υπουρ-

γοί, η πρόταση δυσπιστίας είναι ένα από τα ισχυρότερα κοινο-
βουλευτικά όπλα που διαθέτει η Αντιπολίτευση. Είναι γι’ αυτό
ιδιαίτερα σηµαντικό η εκάστοτε αντιπολίτευση να χρησιµοποιεί
αυτό το εργαλείο µε υπευθυνότητα. Όµως, µε ενδιαφέρον δια-
βάσαµε και είδαµε σήµερα το πρωί τον Αρχηγό της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης να χαρακτηρίζει «κοκοροµαχία» και «σόου» την
προτεινόµενη από το ΠΑΣΟΚ πρόταση δυσπιστίας. Λίγο αργό-
τερα ο ΣΥΡΙΖΑ έλεγε ότι αυτό το σόου, αυτήν την κοκοροµαχία,
όπως τη χαρακτήρισε ο Πρόεδρος του, θα την στηρίξει. 

Αυτές λοιπόν οι αντιφάσεις, που ασφαλώς δεν περιορίζονται
στην Αξιωµατική Αντιπολίτευση, καταδεικνύουν µε τον σαφέ-
στερο τρόπο τη στόχευση της συγκεκριµένης κίνησης. 

Πρόκειται για έναν τακτικισµό µε µοναδικό διακύβευµα τη δεύ-
τερη θέση στις επερχόµενες ευρωεκλογές. Γιατί διαφορετικά η
Αντιπολίτευση, µείζων και ήσσων, οφείλει να εξηγήσει και πρώτα
απ’ όλα στον ελληνικό λαό, στους Έλληνες πολίτες, πώς συγκε-
κριµένα η πρωτοβουλία αυτή της πρότασης µοµφής και µάλιστα
στην υποθετική περίπτωση όπου πετύχαινε τον σκοπό της, θα
εξυπηρετούσε τα συµφέροντα της χώρας. 

Η χώρα διαθέτει µία πρόσφατα, πριν εννέα µήνες, εκλεγείσα
µε σηµαντικότατη εκλογική πλειοψηφία Κυβέρνηση, µια Κυβέρ-
νηση που όπως έπραξε κατά την πρώτη θητεία της έτσι και τώρα
δίνει καθηµερινή µάχη µε τα προβλήµατα, τόσο τα άµεσα και τα
πιεστικά όσο και τις βαθιά ριζωµένες και επίµονες παθογένειες
που συνεχίζουν να λειτουργούν σαν εµπόδιο και βαρίδι σε κάθε
δηµιουργική προσπάθεια για φυγή προς τα µπροστά. 

Βεβαίως, όπου υπήρξαν προβλήµατα, έγιναν λάθη, αναγνωρί-
στηκαν και ανελήφθησαν οι σχετικές ευθύνες και βεβαίως, η ανε-
ξάρτητη ελληνική δικαιοσύνη συνεχίζει να κάνει το έργο της και
στην εθνική τραγωδία των Τεµπών. 

Σε µια περίοδο διεθνούς αστάθειας και αβεβαιότητας, µε δύο
ανοικτούς πολέµους στην ευρύτερη γειτονιά µας, σε µια εξαιρε-
τικά δύσκολη διεθνή οικονοµική συγκυρία, η Ελλάδα, τόσο στο
εσωτερικό όσο και στο εξωτερικό, ενισχύει καθηµερινά τη θέση
της. Αναβαθµίζει ουσιαστικά την αποτρεπτική ισχύ των Ενόπλων
Δυνάµεων, τις συµµαχίες µας, το διπλωµατικό αποτύπωµά της.
Βελτιώνει την ποιότητα ζωής και τις προοπτικές των Ελλήνων, κα-
ταγράφοντας σταθερά υψηλότερους από τον ευρωπαϊκό µέσο
όρο ρυθµούς ανάπτυξης και βελτιώνοντας το επενδυτικό κλίµα,
έχοντας κατακτήσει την επενδυτική βαθµίδα. Δηµιουργεί νέες θέ-
σεις εργασίας και ευκαιρίες για δηµιουργία και προκοπή, ιδίως για
τη νέα γενιά. Προωθεί την υλοποίηση σηµαντικών και αναγκαίων
έργων υποδοµής σε ολόκληρη τη χώρα, µε συγκεκριµένα µέτρα
και δράσεις, µε γνώµονα την αποτελεσµατικότητα, την κοινωνική
δικαιοσύνη και τις δηµοσιονοµικές δυνατότητες. Στηρίζει τα νοι-
κοκυριά που πλήττονται από την ακρίβεια. Έχει αλλάξει ριζικά τη
σχέση πολίτη και κράτους, αξιοποιώντας τις δυνατότητες της σύγ-
χρονης τεχνολογίας. Σε κάθε πεδίο της δηµόσιας δράσης η Κυ-
βέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και του Κυριάκου Μητσοτάκη
παράγει συγκεκριµένα αποτελέσµατα, τιµά τις δεσµεύσεις που
ανέλαβε έναντι των πολιτών. 

Είναι σαφές ότι το τελευταίο πράγµα που χρειάζεται σήµερα
η χώρα εν µέσω αυτής της προσπάθειας, που γίνεται σε ένα εξαι-
ρετικά δύσκολο και ευαίσθητο διεθνές περιβάλλον, είναι η επι-
στροφή στην πολιτική αστάθεια και αβεβαιότητα. Η εµπειρία και
η µνήµη ολόκληρης της κοινωνίας από παρόµοια πειράµατα είναι
ακόµα πολύ νωπή. Ακόµα κι εκείνες οι πολιτικές δυνάµεις που
µέχρι πριν από λίγα χρόνια είχαν κάνει σηµαία τους την απλή
αναλογική, µπροστά στην πραγµατικότητα ανέκρουσαν πρύµναν,
αντιλαµβανόµενες την ανάγκη για ισχυρές κυβερνήσεις µε ξεκά-
θαρη λαϊκή εντολή και νοµιµοποίηση. Γι’ αυτό, λοιπόν, ακριβώς
και πρωτοβουλίες όπως η συγκεκριµένη πρόταση δυσπιστίας
είναι ξεκάθαρο ότι το µόνο στο οποίο αποσκοπούν είναι η δηµι-
ουργία εντυπώσεων και η κάρπωση του όποιου µικροκοµµατικού
οφέλους. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κυρίες και κύριοι της Αντιπολί-
τευσης, ο δρόµος για να συµβάλετε στη θετική αναγέννηση της
χώρας είναι ξεκάθαρος και ανοικτός, µε εποικοδοµητική κριτική,
στηρίζοντας τα σωστά και ωφέλιµα βήµατα, επισηµαίνοντας τα
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πεδία που οφείλουµε να προχωρήσουµε γρηγορότερα. Και
όντως υπάρχουν πολλά και υπαρκτά πεδία δράσης, πολλές
ακόµα µεταρρυθµίσεις που πρέπει να υλοποιηθούν προκειµένου
να είµαστε ικανοποιηµένοι ως προς τον τρόπο που το κράτος αν-
ταποκρίνεται στις υποχρεώσεις του προς τους πολίτες, πολλές
ακόµα µεταρρυθµίσεις ώστε η Ελλάδα να αποκτήσει επιτέλους
τη θέση που της αρµόζει µεταξύ των εταίρων της. 

Με αυτή την πρόταση µοµφής, όµως, όπως και µε τη γενικό-
τερη στάση σας σε πολλές από τις σηµαντικές µεταρρυθµιστικές
πρωτοβουλίες της Κυβέρνησης επιβεβαιώνετε µε τον πιο ισχυρό
τρόπο ότι ούτε θέλετε ούτε µπορείτε να ανταποκριθείτε στα ζη-
τούµενα των καιρών και της κοινωνίας. Σε κάθε περίπτωση η Κυ-
βέρνηση θα συνεχίσει το έργο της για το οποίο έχει δεσµευθεί
έναντι των πολιτών προεκλογικά, επιταχύνοντας ακόµα περισσό-
τερο ρυθµούς, παράγοντας περισσότερα και θετικότερα χειρο-
πιαστά αποτελέσµατα για την καθηµερινότητα των πολιτών. 

Μπορεί, λοιπόν, ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης
να θεωρεί αυτή την πρόταση µοµφής σόου και κοκοροµαχία,
µπορεί το ΠΑΣΟΚ να την αντιµετωπίζει ως εργαλείο τακτικής για
την επιστροφή στη δεύτερη δηµοσκοπική θέση, όµως εµείς θα
αξιοποιήσουµε αυτή τη διαδικασία, για να προβάλουµε για µια
ακόµη φορά ενώπιον των πολιτών το έργο µας και τις προτεραι-
ότητες µας και γι’ αυτό το έργο θα κριθούµε στις επόµενες εθνι-
κές εκλογές. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Τον λόγο έχει ο κ. Γερουλάνος και µετά ο κ. Στύλιος και ο κ.
Γιαννούλης.

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Ευχαριστώ, Πρόεδρε.
Αγαπητές συναδέλφισσες και αγαπητοί συνάδελφοι, απευθύ-

νοµαι ειδικά σε εσάς της Νέας Δηµοκρατίας, διότι επιλέξατε σή-
µερα έναν πολύ µοναχικό δρόµο. 

Πείτε µου, σας παρακαλώ, ποιος είναι επιτέλους ο κ. Καρα-
µανλής, ο άνθρωπος για τον οποίον είστε έτοιµοι να διασύρετε
τη συντηρητική παράταξη, για τον οποίον συνεχίζετε να επιµέ-
νετε αποκλειστικά στο µοναχικό λάθος του σταθµάρχη, στο αν-
θρώπινο λάθος. Λες και όποιος παίρνει τρένο, καράβι,
αεροπλάνο φαντάζεται ότι από έναν άνθρωπο και µόνο κρέµεται
η ζωή του. Λες και δεν υπάρχουν σήµερα συστήµατα που προ-
λαβαίνουν, αποτρέπουν και διορθώνουν το ανθρώπινο λάθος. 

Ποιος είναι τελικά αυτός ο κ. Καραµανλής, για τον οποίον
έχετε αποφασίσει να µη µάθουµε ποτέ την αλήθεια, χωρίς να σας
απασχολεί καθόλου αν αύριο θα διορθωθούν τα λάθη που οδή-
γησαν στην τραγωδία, ώστε να µην έχουµε ξανά νέες τραγωδίες,
του οποίου η πολιτική ασφάλεια φαντάζει πιο σηµαντική από την
ασφάλεια των παιδιών µας, για τον οποίον είστε έτοιµοι να κά-
νετε εξεταστική χωρίς µάρτυρες. Τουλάχιστον όχι τους µάρτυ-
ρες που µπορούν να ρίξουν φως στην αλήθεια.

Ποιος είναι επιτέλους ο κ. Καραµανλής, για τον οποίον κά-
ποιος, κάπου, την ίδια µέρα που η Ελλάδα ολόκληρη έβλεπε σο-
καρισµένη παιδιά της να τα κουβαλάνε σε σακούλες, αποφάσισε
ότι αυτό που προέχει είναι να παραποιήσει ηχογραφηµένους δια-
λόγους και µε αυτόν τον τρόπο είτε ευθύνεστε άµεσα είτε όχι να
υπενθυµίσει ότι αυτή η Κυβέρνηση δεν έχει ίχνος ενσυναίσθη-
σης; Ποιος είναι τελικά ο κ. Καραµανλής, για τον οποίον είστε
έτοιµοι, κυρίες και κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, να µας µπαζώ-
σετε ενοχές;

Αξίζει τελικά ο κ. Καραµανλής τόσο πολύ τον κόπο της συγκά-
λυψης, όλα αυτά που ζούµε έναν χρόνο τώρα; Η απάντηση είναι
τόσο απλή όσο και προφανής. Προφανώς όχι. Προφανώς δεν τον
αξίζει. Κανένας Καραµανλής δεν τον αξίζει. Αν, λοιπόν, ο κ. Κα-
ραµανλής δεν αξίζει τον κόπο της συγκάλυψης, για ποιον γίνεται,
ποιον αφορά και γιατί; 

Κυρίες και κύριοι, µία είναι αλήθεια. Ποτέ δεν ήταν η επιβίωση
του κ. Καραµανλή ο πολιτικός στόχος της συγκάλυψης. Ο πολι-
τικός στόχος της συγκάλυψης ήταν, είναι και παραµένει ένα άρ-
ρωστο, νοσηρό και ξεδιάντροπα πολιτικό αφήγηµα, το αφήγηµα
ότι εσείς είστε άριστοι, ότι είστε αψεγάδιαστοι, ότι µόνοι εσείς
νοιάζεστε για την Ελλάδα. Όχι όλοι σας, βέβαια. Αυτοί οι λίγοι

που ο κ. Μητσοτάκης εµπιστεύεται ξανά και ξανά τις κυβερνήσεις
του. Η Κυβέρνηση των άριστων. Αυτός δεν είναι και ο επικοινω-
νιακός σας µύθος; 

Αυτός ο µύθος και µόνο αυτός ο µύθος της επικοινωνιακής
σας στρατηγικής χαίρει τέτοιας προσπάθειας συγκάλυψης. Διότι
χωρίς αυτόν τον µύθο τι σας µένει; Απολύτως τίποτα. Αυτόν τον
µύθο αφορά η συγκάλυψη. Για να υπερασπιστείτε αυτόν τον
µύθο βρίσκετε πάντα κάποιον άλλον που φταίει. Για να υπηρετή-
σετε αυτόν τον µύθο λέτε για κάθε πρόβληµα αυτό δεν είναι δικό
µας πρόβληµα, αυτό είναι διαχρονικό πρόβληµα, αυτό είναι διε-
θνές πρόβληµα, αυτό είναι ευρωπαϊκό πρόβληµα, αυτό είναι πρό-
βληµα ενός σταθµάρχη ή κάποιου γραµµατέα αποδήµου της
Νέας Δηµοκρατίας, στη χειρότερη περίπτωση.

Είπα πριν ότι αυτό το αφήγηµα είναι άρρωστο, νοσηρό και ξε-
διάντροπο και οφείλω να εξηγήσω γιατί. Διότι όταν για όλα σου
τα λάθη φταίει κάποιος άλλος, τότε δεν µαθαίνεις ποτέ από τα
λάθη σου και µια κυβέρνηση που δεν µαθαίνει από τα λάθη της
είναι καταδικασµένη να τα επαναλάβει. Και αυτή η Κυβέρνηση τα
έχει επαναλάβει ξανά και ξανά, στην Εύβοια, στη Ρόδο, στον
Έβρο, στη Θεσσαλία. «Έφταιγε η κλιµατική κρίση», λένε και η
Κυβέρνηση δεν έµαθε τίποτα. Για υποκλοπές: «Όλοι τα κάνουν»,
λένε. Για την ακρίβεια: «Φταίει ο πόλεµος», λένε. «Δεν υπάρχει
αισχροκέρδεια», λένε. Το δεύτερο κύµα της πανδηµίας: «Προ-
σωπική η ευθύνη», λένε. Στα κόκκινα δάνεια: «Οι δανειολήπτες
που τα πήραν είναι υπεύθυνοι», λένε και η Κυβέρνηση δεν µαθαί-
νει τίποτα. Κι όταν πια ο µύθος πάει περίπατο, τότε φταίει ο Αν-
δρουλάκης, που φέρνει το ζήτηµα στη Βουλή. Και έχετε το
θράσος σήµερα να µιλάτε για οικονοµικά συµφέροντα. Και όταν
αυτή η γραµµή καταρρέει, τι σας αποµένει; Τα ρίχνετε στον ελ-
ληνικό λαό. «Τι ασχολείστε; Τα Τέµπη δεν αφορούν κανέναν»,
λένε. Ε, φτάνει πια. Φτάνει!

Ποιος φταίει που η Κυβέρνηση αγνόησε ξανά και ξανά τις προ-
ειδοποιήσεις για τη σύµβαση 717; Ποιος φταίει που η Κυβέρνησή
σας δεν τήρησε τα χρονοδιαγράµµατα του Ταµείου Ανάκαµψης
και απεντάχθηκαν έργα -ακούστε- όπως οι υποδοµές ασφαλείας
στις δέκα µεγαλύτερες σιδηροδροµικές σήραγγες του ΟΣΕ, η
εφαρµογή του Ευρωπαϊκού Συστήµατος Διαχείρισης Σιδηροδρο-
µικής Κυκλοφορίας στο σιδηροδροµικό δίκτυο, δύο έργα για τα
οποία κάνατε ό,τι µπορούσατε να κρύψετε ότι έχουν απενταχθεί
ή τροποποιηθεί και τα κοµβικής σηµασίας για την πολιτική προ-
στασία αντιπληµµυρικά έργα. 

Ποιος φταίει που πήρε στην Κυβέρνησή σας τρία χρόνια απλά
για να διαπιστώσει ότι υπάρχει αισχροκέρδεια; Ποιος φταίει που
η Κυβέρνησή σας είχε αφήσει ανεξέλεγκτες τις τράπεζες να κά-
νουν ό,τι θέλουν στις ηλεκτρονικές χρεώσεις και να χρεώνουν
ό,τι θέλουν στα επιτόκια των δανείων; Ποιος φταίει που τέσσερα
χρόνια τώρα αρνείται η Κυβέρνησή σας να µας ακούσει να κά-
νετε κάτι ουσιαστικό για τη στεγαστική κρίση, η οποία γονατίζει
το ελληνικό νοικοκυριό;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όταν µια κυβέρνηση δεν κοιτά-
ζει µε ειλικρίνεια τα λάθη της, τα κάνει εγκλήµατα. Γιατί; Διότι
είναι καταδικασµένη να τα επαναλάβει και εδώ είναι η ουσία του
ζητήµατος. Μια κυβέρνηση, όπως η Κυβέρνηση Μητσοτάκη, που
είναι καταδικασµένη να επαναλαµβάνει ξανά και ξανά τα λάθη
της, δεν µπορεί να συνεχίσει να κυβερνά, απλούστατα διότι είναι
επικίνδυνη για τον τόπο. 

Το ερώτηµα που τίθεται, κυρίες και κύριοι της Νέας Δηµοκρα-
τίας, είναι απλό: Θα διασώσετε µια Κυβέρνηση καταδικασµένη
να επαναλαµβάνει τα λάθη της εις βάρος του τόπου ή θα απο-
φασίσετε να τη στείλετε σπίτι της, αναλογιζόµενοι µήπως τελικά
πήρε τη διακυβέρνησή της λάθος; Αυτό είναι, λοιπόν, το µεγάλο
σας δίληµµα. Θα επιβάλλετε σε αυτή την Κυβέρνηση την αλήθεια
ή θα γίνετε και εσείς συνυπεύθυνοι της συγκάλυψης; Αυτό το
ερώτηµα καλείστε να απαντήσετε σήµερα.

Εµείς το απαντήσαµε και γι’ αυτό θα ψηφίσουµε την πρόταση
δυσπιστίας. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
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Τον λόγο έχει ο κ. Στύλιος και αµέσως µετά ο κ. Γιαννούλης.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Ευχαριστώ πολύ.
Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, οι πολίτες έδωσαν στη Νέα Δηµοκρατία και τον Κυριάκο Μη-
τσοτάκη µια καθαρή εντολή, να αποκαταστήσουν την
κανονικότητα στη χώρα, να επαναφέρουν την εµπιστοσύνη
στους θεσµούς, µακριά από τον λαϊκισµό, µακριά από την τοξι-
κότητα, να βάλουν τέλος σε εξωθεσµικές πρακτικές και σε πα-
ραϋπουργεία. Εδώ και πέντε χρόνια η Κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας εργάστηκε και ενίσχυσε το κράτος δικαίου. Θέλω
να σας αναφέρω µερικά από τα πιο σηµαντικά.

Θεσµοθέτησε την Εθνική Αρχή Διαφάνειας. Δηµιούργησε µη-
χανισµούς εσωτερικού ελέγχου σε όλο το δηµόσιο. Ενίσχυσε το
Ελεγκτικό Συνέδριο. Εκσυγχρόνισε τη σχολή των δικαστών. Υιο-
θέτησε και εφαρµόζει κανόνες καλής νοµοθέτησης. Το αποτέλε-
σµα αυτής της προσπάθειας αναγνωρίζεται διεθνώς. Στο
Democracy Index που δηµοσιεύτηκε πριν από λίγες εβδοµάδες
η Ελλάδα κατατάσσεται πλέον ανάµεσα στις είκοσι πιο προωθη-
µένες και σταθερές δηµοκρατίες του κόσµου. Οι πρωτοβουλίες
της Κυβέρνησης αναγνωρίζονται θετικά από τον ΟΟΣΑ, την
οµάδα των χωρών κατά της διαφθοράς του Συµβουλίου της Ευ-
ρώπης και την Ευρωπαϊκή Επιτροπή.

Η Αντιπολίτευση τα αγνοεί σκοπίµως. Συνεχίζει σε πρακτικές
που οι πολίτες έχουν καταδικάσει πολλές και αλλεπάλληλες
φορές. Χρησιµοποιεί την τραγωδία των Τεµπών. Ένα θέµα ευαί-
σθητο, ένα θέµα που µας πονάει όλους, ένα δυστύχηµα που µας
συγκλόνισε εργαλειοποιείται πολιτικά. Ο σκοπός αγιάζει τα µέσα.
Ο σκοπός είναι να αποσταθεροποιήσουµε την Κυβέρνηση και τα
µέσα είναι ο πόνος των οικογενειών, χωρίς κανέναν σεβασµό. Η
κοινή γνώµη, όµως, αντιλαµβάνεται πως πρόκειται για ανθρώπινο
λάθος.

Η Αντιπολίτευση µιλάει για τα Τέµπη και σκοπίµως αγνοεί ότι
από την αρχή η Κυβέρνηση ξεκαθάρισε πως η δικαιοσύνη έχει
τον τελευταίο λόγο, εκείνη θα αποδώσει ποινικές ευθύνες, ότι ο
Πρωθυπουργός ανέλαβε την πολιτική ευθύνη στο όνοµα όλων
όσοι κυβέρνησαν τον τόπο µέχρι τώρα, ότι ο αρµόδιος Υπουργός
παραιτήθηκε την ίδια µέρα, µια έντιµη πολιτική πράξη, ότι συστή-
θηκε µια επιτροπή κύρους για να διερευνήσει τα αίτια του δυ-
στυχήµατος και το τι πρέπει να γίνει από εδώ και στο εξής -µιλώ
για την επιτροπή Γεραπετρίτη, το πόρισµά της δεν αµφισβητεί-
ται-, ότι η εξεταστική επιτροπή της Βουλής κατέληξε σε ένα πό-
ρισµα επτακοσίων σελίδων, έναν οδικό χάρτη για να διορθώ-
σουµε παθογένειες δεκαετιών και να µην ξαναζήσουµε µια πα-
ρόµοια τραγωδία. Αγνοεί όλα αυτά και εστιάζει σε ένα δηµοσί-
ευµα που αναφέρεται σε γνωστά γεγονότα εδώ και έναν χρόνο,
ενώ γνωρίζει πως όλο το υλικό βρίσκεται στα χέρια της δικαιο-
σύνης. Η Αντιπολίτευση χρησιµοποιεί τον ανθρώπινο πόνο, την
καταστροφή, για να προσελκύσει και να προκαλέσει την οργή
των πολιτών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Νέα Δηµοκρατία ποτέ δεν ευ-
τέλισε τους θεσµούς και δεν µείωσε τη διεθνή εικόνα της χώρας,
στηρίζοντας ψηφίσµατα ενάντια στην Ελλάδα στο Ευρωκοινο-
βούλιο. Ποτέ δεν αµφισβήτησε την ποιότητα της δηµοκρατίας
µας, όπως ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. Δεν
έβαλε ποτέ τα πρόσκαιρα πολιτικά οφέλη πάνω από την πατρίδα
και την εικόνα της. Η αποτελεσµατικότητα της Νέας Δηµοκρα-
τίας έχει κριθεί και κρίνεται καθηµερινά από το σχέδιό µας για
µια παραγωγική Ελλάδα. 

Οι πολίτες αναγνωρίζουν πως έχουµε µια συνεκτική πολιτική.
Κάποια από τα αποτελέσµατά της τα βλέπουν. Η ανεργία για
πρώτη φορά από το 2010 βρίσκεται κάτω από το 10%. Οι άµεσες
ξένες επενδύσεις σηµείωσαν ρεκόρ το 2022, ξεπέρασαν τα 8 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ. Ο κατώτατος µισθός αυξήθηκε διαδοχικά
πολλές φορές και θα ξεπεράσει τα 800 ευρώ. Πάνω από πενήντα
φόροι µειώθηκαν ή καταργήθηκαν και συνεχίζει. Πριν από λίγες
µέρες η Κυβέρνηση προχώρησε στην κατάργηση του τέλους επι-
τηδεύµατος για τους αγρότες, αναγνωρίζοντας τις δυσκολίες
που αντιµετωπίζουν. Τους στηρίζει µε πράξεις: Φθηνότερο αγρο-
τικό ρεύµα κάτω από 10 λεπτά την κιλοβατώρα για δύο συν οκτώ
χρόνια, επιστροφή αγροτικού πετρελαίου ύψους 82 εκατοµµυ-
ρίων ευρώ για το 2024. 

Η αξιοπιστία αυτής της Κυβέρνησης κρίνεται από τη συνέπειά
της µε την οποία βρίσκεται δίπλα στους πολίτες, το γεγονός πως
τηρεί όσα υπόσχεται, «το είπαµε, το κάναµε». Φέρνουµε µια νέα
πολιτική κουλτούρα σε συνθήκες δύσκολες, εν µέσω µιας παγ-
κόσµιας ενεργειακής και πληθωριστικής κρίσης. Η Κυβέρνηση
δίνει τη µάχη ενάντια στην ακρίβεια καθηµερινά και δηµιουργεί
µια ισχυρή οικονοµία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στη διάρκεια της ιστορίας απο-
δείχτηκε πως η Ελλάδα διαθέτει δικαστές που τιµούν τον ρόλο
και το λειτούργηµά τους. Βασιζόµαστε στην ευθυκρισία τους, ξέ-
ρουµε πως θα κάνουν το καθήκον τους, τους εµπιστευόµαστε.
Υποχρέωση της Κυβέρνησης είναι να παράσχει στη δικαιοσύνη
όλα τα µέσα που χρειάζεται για να ασκήσει απερίσκεπτη, αµερό-
ληπτη και µε ταχύτητα το έργο της, να αποδοθεί δικαιοσύνη, µε
στόχο να αποφύγουµε νέες τραγωδίες. Το χρωστάµε σε αυτά τα
παιδιά. 

Το καθήκον της Κυβέρνησης και του Κοινοβουλίου είναι να
εξασφαλίσουµε πως θα αλλάξουµε το κράτος, µε αξιολόγηση
παντού και σε όλους, µε µετρήσιµα κριτήρια και αντικειµενικό-
τητα. Οι Έλληνες βίωσαν την πολιτική αστάθεια και τις συνέπειές
της στην οικονοµία και στις ζωές τους. Η συντριπτική πλειοψηφία
των πολιτών ζητά οι κυβερνήσεις να ολοκληρώνουν τη θητεία
τους. Ζητά σταθερότητα και ανάπτυξη για την πατρίδα. Ζητά µια
δύναµη συνέπειας, σοβαρότητας και υπευθυνότητας στο τιµόνι
της χώρας. Η Κοινοβουλευτική Οµάδα της Νέας Δηµοκρατίας
και ο Κυριάκος Μητσοτάκης είναι αυτή η δύναµη. Στηρίζω την
Κυβέρνηση, καταψηφίζω την πρόταση δυσπιστίας. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ο κ. Γιαν-
νούλης και αµέσως µετά ο κ. Βλαχάκος και ο κ. Κατσώτης. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Και θα τηρήσω τον λόγο µου να είναι πολύ λιγότερα τα λεπτά

που θα χρησιµοποιήσω από τα επτά και ως ένδειξη τιµής στους
συναδέλφους που υπέµειναν αµετροέπεια και φλυαρία από την
πλευρά της Κυβέρνησης, χωρίς λόγο. 

Κοιτάξτε, καταλαβαίνω ότι έχουµε µπροστά µας δύο Νέες Δη-
µοκρατίες. Η µία Νέα Δηµοκρατία είναι του κ. Ανδριανού, του κ.
Στύλιου, η οποία µε σηµαντικό βαθµό σεµνότητας και ταπεινό-
τητας προερχόµενη ως παρακαταθήκη από τον Κώστα Καρα-
µανλή προσπαθεί να αποφύγει το ερώτηµα τι συζητάµε σήµερα.
Η άλλη Νέα Δηµοκρατία είναι αυτή των διορισµένων Βουλευτών
και Βουλευτριών, οι οποίες αποκοµµένες από την πραγµατικό-
τητα προσπαθούν να δώσουν διαπιστευτήρια στον κ. Κυριάκο
Μητσοτάκη, γιατί αυτό το ονοµατεπώνυµο είναι η πηγή του προ-
βλήµατος. 

Αυτή τη στιγµή, αγαπητοί συνάδελφοι και συναδέλφισσες, συ-
ζητάµε σε προχωρηµένα µεσάνυκτα ένα ερώτηµα. Το 40% και
πλέον των Ελλήνων πολιτών που εκφράζεται από την Αντιπολί-
τευση ζητάει εκλογές. Ζητάει εκλογές γιατί δεν µπορεί να υποτι-
µάται η νοηµοσύνη κανενός, όταν από το 2019 το κράτος δικαίου
δέχεται ισχυρότατο πλήγµα, µε την παρακολούθηση πολιτικών
προσώπων, Υπουργών, Αξιωµατικών, Βουλευτών και δηµοσιο-
γράφων. Ζητάµε εκλογές γιατί µε αυτόν τον τρόπο δεν θα ανα-
σάνει µόνο η χώρα, θα δοθούν και απαντήσεις για το τι συµβαίνει
σε µία χώρα, ευνοµούµενη πολιτεία, που τα e-mail και τα προσω-
πικά δεδοµένα, ιερό αντικείµενο και δεδοµένο στις χώρες της
Δύσης, της Ευρώπης που εσείς υποτίθεται ότι υποστηρίζετε, γί-
νονται φύλλο και φτερό, γίνονται αντικείµενο πολιτικής συναλ-
λαγής, µε κοµµατόσκυλα και υποψηφίους. Ζητάει εκλογές το
40% και πλέον έναντι του 41%, που κοµπορρηµονείτε εσείς εδώ
και τόσον καιρό, γιατί δεν αντέχεται άλλο η στρεψοδικία και η
λαθροχειρία της µη αντιµετωπίσιµης ακρίβειας. Ζητάµε εκλογές
µέσω της πρότασης µοµφής, µέσω του αιτήµατος και της δυσα-
ρέσκειας του 70% και πλέον για ένα ζήτηµα συγκάλυψης εγκλή-
µατος. 

Κύριε Σπανάκη, θυµάστε πριν λίγα χρόνια στο εντευκτήριο της
Βουλής; Δεν ήταν εδώ ούτε η κ. Αγαπηδάκη ούτε οι σύγχρονοι
γενίτσαροι της Νέας Δηµοκρατίας και του Κυριάκου Μητσοτάκη
να υβρίζουν ανερυθρίαστα την Αντιπολίτευση. Χαµογελούσαµε,
βλέποντας το πανέµορφο αγοράκι σας και τον γιο µου να χαµο-
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γελούν. Πέστε µου, κύριε Σπανάκη, αγαπητέ Βασίλη, εάν σε
έπαιρνε τηλέφωνο κάποιος και σου έλεγε «ξέρεις χάθηκε το
σπλάχνο σου». Γιατί; Γιατί ο Καραµανλής ήθελε να κάνει σταθ-
µάρχη έναν ανίκανο υπάλληλο. Γιατί δεν ενδιαφέρθηκε επί σα-
ράντα πέντε µήνες για την τηλεδιοίκηση. Πώς θα αντιδρούσες;
Σε ρωτάω ως πατέρα. Απαντώ ως πατέρας. Θα αντιδρούσα µε
τον τρόπο που αντιδρά η Μαρία Καρυστιανού, εκατοντάδες πο-
λίτες, ένα εκατοµµύριο τετρακόσιες χιλιάδες άνθρωποι. 

Θέλουµε δικαιοσύνη και τη θέλουµε τώρα! Γιατί στη θέση των
πενήντα επτά παιδιών, νέων ανθρώπων, θα ήταν ο γιος του Παύ-
λου, ο γιος του Φώντα, ο γιος του Βασίλη, ο δικός µου γιος, η
κόρη οποιουδήποτε από εµάς. Δεν είναι αστεία αυτά που κάνετε
πλέον. Η δηµοκρατία δεν είναι αστείο. 

Κυρία Αγαπηδάκη, µε πολύ σεβασµό, είχατε το θράσος, το πο-
λιτικό, να αναφερθείτε και στην υγεία. Καλά, για το θέµα των
συµφερόντων δεν περιµένω απάντηση. Κρύβεστε σαν τη στρου-
θοκάµηλο στα παραµύθια του Αισώπου. Δεν µιλάω για τα συµ-
φέροντα, που ξαφνικά έρχονται απέναντί σας και σας πνίγουν οι
ίδιοι άνθρωποι που πίνατε τσικουδιές σε κάθε γωνιά της Κρήτης.
Έλεος! Σε λίγο θα πιστέψουµε ότι πραγµατικά είστε θύµατα συµ-
φερόντων και µέσων ενηµέρωσης! Πιο αστείο πεθαίνεις! Πεθαί-
νεις!

Πάµε στην υγεία, όµως. Ποιος ήταν ο Υπουργός Υγείας που
είπε ψέµατα για την εφηµερία στο Νοσοκοµείο της Κρήτης; Ο
Ξανθός; Ο Κουρουµπλής; Ο ΣΥΡΙΖΑ; Το ΠΑΣΟΚ; Ποιος ήταν
Υπουργός; Ένας άνθρωπος έχασε τη ζωή του από ένα προϊόν
που δεν θα έπρεπε να διακινείται µε τόση ευκολία στην αγορά
και σε ένα νοσοκοµείο το οποίο εφηµερεύει τριακόσιες εξήντα
πέντε µέρες τον χρόνο µε µειωµένο προσωπικό. Ο ΣΥΡΙΖΑ φταίει
γι’ αυτό; Κύριε Βλαχάκο, επειδή είστε γιατρός και ένας από τους
φωτεινούς, που ξεχωρίζουν στην πολιτική, σε ένα νοσοκοµείο
που εφηµερεύει µπορεί να ακούγεται ως λογικό το επιχείρηµα
ότι δεν υπάρχει αναισθησιολόγος σε εφηµερία; 

Και συζητάµε γιατί ζητάµε εκλογές; Συζητάµε στα σοβαρά να
σας τεκµηριώσουµε γιατί είστε επικίνδυνοι και για τη δηµοκρατία
και για τη ζωή µας; Θέλετε να συνεχίσω και µε άλλα; Για τη δια-
σπάθιση του δηµοσίου χρήµατος; Για τις εκατοντάδες χιλιάδες
ευρώ σε απευθείας αναθέσεις; Για τα ψέµατα της ανάπτυξης;
Για τους τριακόσιους τριάντα Ευρωβουλευτές, όχι του ΣΥΡΙΖΑ
ούτε συνεργάτες του Παύλου Μαρινάκη. Τριακόσιοι τριάντα Ευ-
ρωβουλευτές στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο είπαν στην Κυβέρ-
νηση Μητσοτάκη, όχι στη χώρα, στην Κυβέρνηση Μητσοτάκη:
«Μπάστα! Οδεύετε σε �Μπανανία�». Δεν µπορεί η κ. Ασηµακοπού-
λου να χρησιµοποιεί τα προσωπικά δεδοµένα µε τέτοιον τρόπο.
Και στο τέλος ποιος από την Κυβέρνηση Κυριάκου Μητσοτάκη
που έχει την απόλυτη ευθύνη και είναι η αιτία που αναγκαζόµα-
στε να προσφύγουµε στο αίτηµα των εκλογών των 40% και
πλέον; Γιατί φτάνει, µας κουράσατε µε το 41%. Δεν αντιστοιχεί
πλέον στην κοινωνική πραγµατικότητα και ένας τρόπος υπάρχει
να το δοκιµάσουµε. Είναι οι εκλογές. Είπαν φτάνει στην Κυβέρ-
νηση Μητσοτάκη. Εκφυλίζετε το κράτος δικαίου, ευνοµούµενη
πολιτεία, δηµοκρατία. 

Τι άλλο πρέπει να σας πει κάποιος για να έρθει ένα σινιάλο
ευαισθησίας, αντίληψης, ενσυναίσθησης ότι µέχρι εδώ, δεν µπο-
ρείτε παραπέρα. Και ξέρετε γιατί δεν µπορείτε παραπέρα; Διότι
και το 2019 που πήρατε την εξουσία, αυτοί ήσασταν. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Έχει ζητή-

σει τον λόγο η κυρία Υπουργός για µία παρέµβαση. 
ΕΙΡΗΝΗ ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Γιαννούλη, είναι κάποιες στιγµές που µας υπερβαίνουν

τα πράγµατα και είναι κάποια ζητήµατα µε τα οποία δεν επιτρέ-
πεται να γίνεται µικροπολιτική εκµετάλλευση και αυτά είναι τα
θέµατα της υγείας. Ο Υπουργός, ο κ. Γεωργιάδης, έχει δώσει
πολύ λεπτοµερή απάντηση στο συµβάν που αναφέρατε. Βλέ-
πετε, όµως, ότι κάνετε ακριβώς το ίδιο που συµβαίνει τώρα, σή-
µερα, µε τα Τέµπη.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Θέλετε να την πείτε;
ΕΙΡΗΝΗ ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας):

Μη µε διακόπτετε, παρακαλώ.

Και κάνετε και κάτι άλλο, κύριε Γιαννούλη, το οποίο δεν είναι
ωραίο και δεν σας τιµά. Φέρνετε ως παραδείγµατα, τυχαία φαν-
τάζοµαι, γυναίκες για τα κακά πράγµατα και για τα καλά και όταν
θέλετε να επικαλεστείτε το συναίσθηµα αναφέρεστε σε άνδρες. 

Με χαρακτηρίσατε υπαινισσόµενος ότι είµαι γενίτσαρος της
Νέας Δηµοκρατίας και δεν ξέρω εγώ τι άλλο. Εγώ θα σας πω ένα
πράγµα. Εδώ είµαι, να ασκήσετε σκληρή κριτική και να την
ακούσω. Δεν επιτρέπω, όµως, κύριε Γιαννούλη, να προσβάλλετε
την προσωπικότητά µου. Είµαι ένας άνθρωπος ο οποίος παλεύω
για τη δηµόσια υγεία και έχω φέρει απτά αποτελέσµατα. Πολύ
θα χαρώ να συνεργαστώ µε κάθε Βουλευτή, µε κάθε πολιτικό
από κάθε κόµµα για την υγεία των πολιτών. Αυτός είναι ο στόχος
όλων µας. Είναι κρίµα, πραγµατικά, να µη στέκεστε στο ύψος των
περιστάσεων.

Και εσείς όταν ήσασταν κυβέρνηση και εσείς είχατε τέτοια θέ-
µατα στην υγεία. Μια ζωή τα έχει η χώρα. Είναι κρίµα, κύριε Γιαν-
νούλη, γιατί η δικιά µου η γενιά δεν θέλει να αναρωτιέται άλλο
για το αίτιο, το αριστερό και το δεξιό, θέλει τη λύση. Αυτό υπη-
ρετώ και εγώ.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θέλω τον λόγο επί
προσωπικού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Δεν υπάρ-
χει προσωπικό. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Δεν γίνεται να έχει αυξηµένο δι-
καίωµα η κυρία Υπουργός. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Μα έχει
αυξηµένο δικαίωµα η Υπουργός. Πώς να το κάνουµε τώρα;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Δεν µπορεί να µε προσβάλλει. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Δεν σας

πρόσβαλε τώρα. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Είπε ότι κάνω διάκριση επειδή είναι

γυναίκα.
ΕΙΡΗΝΗ ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας):

Αφού αυτό κάνετε. Και µε εµένα και µε την κ. Ασηµακοπούλου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,

µόνο γι’ αυτό θα απαντήσετε. Αυτό το δέχοµαι.
Έχετε τον λόγο, κύριε συνάδελφε.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Κυρία Αγαπηδάκη, και το νεαρό της

ηλικίας σας και το φύλο σας δεν αποτελούν δικαιολογία για το
δίκαιο και το άδικο. Δεν σας κατηγόρησα ως γυναίκα, σας κατη-
γόρησα ως πολιτικό.

ΕΙΡΗΝΗ ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας):
Είµαι σαράντα τεσσάρων ετών. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Μη µε διακόπτετε.
Σας κατηγόρησα ως πολιτικό. Τα αποτελέσµατά σας στην

υγεία, κυρία Αγαπηδάκη, αντικατοπτρίζονται στους ανθρώπους. 
ΕΙΡΗΝΗ ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας):

Δεν σας επιτρέπω να µε µειώνετε, επειδή είµαι σαράντα τεσσά-
ρων ετών και γυναίκα. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν γίνεται αυτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρία Αγα-

πηδάκη, σας παρακαλώ.
Απαντήστε το, όµως, κύριε Γιαννούλη.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Εγώ δεν τη διέκοψα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Αυτό δεν

ήταν το θέµα σας; Απαντήστε το. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Μπορώ να µιλήσω χωρίς διακοπή;
Αυτό είναι πρώτο θέµα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Για τα υπό-

λοιπα, δεν υπάρχει θέµα. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Όχι, κύριε Πρόεδρε. Δεν µπορώ να

απαντώ µε υπόηχο της κυρίας Υπουργού. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ακούστε,

κύριε Γιαννούλη. Θέλω να σας πω το εξής. Έκανα την εξαίρεση,
ενώ είστε Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος, να κάνετε την οµιλία.
Καλώς την κάνατε. Είπαµε τρεις φορές. Σας έδωσα τον λόγο να
απαντήσετε σε ένα θέµα που πραγµατικά έπρεπε να το ξεκαθα-
ρίσετε. Όµως, δεν µπορεί…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, απλές κουβέντες.
Είναι δεοντολογικό να µιλώ µε υπόηχο; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Μα, τελεί-
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ωσε το θέµα. Το λύσατε αυτό που είπατε.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Δεν το λύσαµε, γιατί προσπαθούσα

να ακούσω αυτό που έλεγε η κ. Αγαπηδάκη.
Λέω σε πέντε δευτερόλεπτα. Η κριτική είναι πολιτική. Δεν έχει

καµµία διάκριση φύλου. Έχει ευθύνη και συναίσθηση και ενσυ-
ναίσθηση απέναντι στην υγεία των πολιτών. Οι χαρακτηρισµοί
είναι πολιτικοί, δεν είναι προσωπικοί. Όποιος πάει να υπεκφύγει
δυστυχώς διέπεται από πολιτική κουτοπονηριά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κατα-
νοητό. Σας ευχαριστώ.

Τον λόγο έχει ο κ. Βλαχάκος και αµέσως µετά ο κ. Κατσώτης. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΛΑΧΑΚΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σή-

µερα βρισκόµαστε εδώ για να εξετάσουµε την πρόταση δυσπι-
στίας που κατατέθηκε στη Βουλή από τα κόµµατα της
Αντιπολίτευσης, µε την οποία γίνεται προφανώς µια συντονι-
σµένη προσπάθεια αποπροσανατολισµού της κοινής γνώµης.
Πρόκειται δυστυχώς για µια ενορχηστρωµένη από πλευράς Αν-
τιπολίτευσης αντικυβερνητική εκστρατεία που αποσκοπεί να πα-
ρουσιάσει φθορά της Κυβέρνησης και σκοπός είναι να
αποσταθεροποιηθεί η χώρα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας µέχρι τώρα έχει τηρήσει τις υποσχέσεις της και συνεχίζει
µέσα από ένα σχέδιο σταθερότητας και συνέπειας. Από την
πρώτη µέρα της θητείας της έχει υιοθετήσει µια κοινωνική πολι-
τική που εφαρµόζεται µε µεγάλη συνέπεια, έχει αξιοποιήσει µε
τον καλύτερο δυνατό τρόπο τις επενδυτικές ευκαιρίες, έχει αν-
τιµετωπίσει τις διεθνείς προκλήσεις και έχει καταφέρει µέσα από
µια σειρά κοινωνικών µέτρων να εξασφαλίσει την πολιτική στα-
θερότητα της χώρας. 

Ήρθε, όµως, η ώρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να ακου-
στούν και οι αλήθειες σχετικά µε το θέµα των Τεµπών. Είναι απα-
ράδεκτο να κατηγορείτε την Κυβέρνηση του Κυριάκου
Μητσοτάκη για συγκάλυψη, καθώς από την πρώτη στιγµή του
δυστυχήµατος σύσσωµη η Κυβέρνηση βρέθηκε στον τόπο του
συµβάντος και κινήθηκαν τάχιστα όλες οι απαιτούµενες ενέρ-
γειες για την άµεση αντιµετώπισή του. Με άµεση και επιτακτική
εντολή της Κυβέρνησης η δικαιοσύνη έχει αναλάβει από την
πρώτη µέρα και έχει προβεί στις απαιτούµενες ενέργειες για την
απόδοση δικαιοσύνης. Ήδη, όπως προγραµµατίζεται, τον Ιούνιο
έχει οριστεί δικάσιµος, ενάµιση µόλις χρόνο µετά το δυστύχηµα,
γεγονός που αποδεικνύει ακριβώς το αντίθετο από αυτό για το
οποίο µας κατηγορείτε. Τελικά µάλλον εµείς βιαζόµαστε περισ-
σότερο από εσάς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για την από-
δοση δικαιοσύνης.

Πριν λίγους µήνες η Αντιπολίτευση κατέθεσε αίτηµα για τη δη-
µιουργία ειδικής εξεταστικής επιτροπής για τη διαλεύκανση του
εγκλήµατος των Τεµπών, την οποία στηρίξαµε και συστάθηκε µε
πλειοψηφία. Ωστόσο, πρόσφατα δεν σας ικανοποίησε το εξαχθέν
πόρισµα. Και τώρα πάλι στρέφεστε εµµονικά κατά της Κυβέρνη-
σης και προσπαθείτε να δηµιουργήσετε εντυπώσεις, χρησιµο-
ποιώντας µε τον χειρότερο τρόπο αυτή την εθνική τραγωδία. 

Τώρα όσον αφορά τη λέξη «συγκάλυψη», που ακούστηκε µε
πολύ µεγάλη ευκολία κατά τη διάρκεια των συνεδριάσεων, ενώ
ήµασταν εκεί όλοι έτοιµοι για να λάµψει η αλήθεια, προσβάλλει
προσωπικά εµένα αλλά και όλους τους συναδέλφους της κοινο-
βουλευτικής Πλειοψηφίας, που κατηγορηθήκαµε για θέµατα
ευαισθησίας, και να µου επιτρέψετε να τοποθετηθώ επ’ αυτού,
µε όλο τον σεβασµό προς τους συγγενείς των θυµάτων, θέλον-
τας να σταθώ σε τρία κοµβικά σηµεία. 

Ως γιατρός µε ειδικότητα χειρουργικής, ο οποίος έχει υπηρε-
τήσει είκοσι πέντε ολόκληρα χρόνια σε τµήµατα επειγόντων πε-
ριστατικών, ήρθα πολλές φορές σε επαφή µε γονείς που έχασαν
τα παιδιά τους σε τροχαία ατυχήµατα, έχω νιώσει τον πόνο τους
και βρέθηκα συχνά στη δυσάρεστη θέση από νέος γιατρός να
ανακοινώνω την τραγική κατάληξη νέων παιδιών. Σ’ αυτό το ση-
µείο, λοιπόν, µπορώ να σας βεβαιώσω ότι µπορώ πάρα πολύ
καλά να καταλάβω πώς είναι κάποιος να χάνει τον δικό του άν-
θρωπο. 

Το δεύτερο που θέλω να σας αναφέρω είναι ότι ως πατέρας,
όπως άλλωστε και οι περισσότεροι εξ ηµών, δύο κοριτσιών έχω

ξενυχτήσει, έχω ανησυχήσει στην οποιαδήποτε καθυστέρηση
µετά από ένα ταξίδι τους ή περιµένοντας να επιστρέψουν στο
σπίτι από µία έξοδό τους ή από το πανεπιστήµιό τους. Και σε
καµµία περίπτωση πραγµατικά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
δεν µπορώ να διανοηθώ ότι θα µπορούσε να συµβεί οτιδήποτε
και να µην τις αντικρίσω ξανά.

Τέλος, και χωρίς να θέλω να σας κουράσω, έχοντας πονέσει
προσωπικά ο ίδιος χάνοντας τον αδερφό µου σε ηλικία µόλις
τριάντα ενός ετών -ο οποίος έπεσε για την πατρίδα την 31η Ια-
νουαρίου του 1996, την τραγική νύχτα των Ιµίων-, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, είµαι σε θέση -πιστέψτε µε- πάρα πολύ καλά να
γνωρίζω πώς είναι ο πόνος. Και καταλαβαίνω εδώ τον πόνο και
την αγανάκτηση των συγγενών των πενήντα επτά αδικοχαµένων
συµπολιτών µας και των εκατόν ογδόντα τραυµατιών, που επιζη-
τούν απεγνωσµένα την αλήθεια και την απόδοση δικαιοσύνης.
Και να είστε βέβαιοι και σίγουροι ότι θα λάµψει η δικαιοσύνη.

Τέλος, να υπενθυµίσω εδώ ότι την επόµενη µέρα εκείνης της
τραγικής νύχτας, εκείνης της νύχτας της ντροπής για την πα-
τρίδα µας που λόγω των λάθος πολιτικών χειρισµών χάθηκαν
τρεις Έλληνες ήρωες αξιωµατικοί και σε αναγωγή σε εθνικό επί-
πεδο, που πολλοί από εσάς ξέρετε, δηµιουργήθηκαν οι περίφη-
µες «γκρίζες ζώνες», που ακόµα και σήµερα υπάρχουν, απόρροια
εκείνης της πολιτικής. Τότε, λοιπόν, το ξηµέρωµα της επόµενης
µέρας, κανείς από την πολιτική ηγεσία της κυβέρνησης Σηµίτη
δεν είχε το σθένος να παραιτηθεί, σε αντίθετη περίπτωση µε τον
Κώστα Καραµανλή της κυβέρνησης του Κυριάκου Μητσοτάκη, ο
οποίος ανέλαβε την πολιτική ευθύνη και υπέβαλε άµεσα την πα-
ραίτησή του. 

Τελειώνοντας, θέλω να τοποθετηθώ ως εξής: Αυτό που ειπώ-
θηκε είναι τροφή για σκέψη, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για
όσους πρόκειται να υποστηρίξουν την πρόταση µοµφής που
απευθύνεται σήµερα στην Κυβέρνηση. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε για τη συνέπεια στον χρόνο, κύριε Βλαχάκο.

Ο κ. Χρήστος Κατσώτης έχει τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι, γνωρίζετε πολύ καλά ότι είναι καθολικό το

αίτηµα του λαού µας, και ιδιαίτερα των συγγενών των θυµάτων,
για απόδοση των πολιτικών και ποινικών ευθυνών για το έγκληµα
στα Τέµπη. Το ΚΚΕ από την επόµενη τραγική µέρα της 28ης Φλε-
βάρη του 2023, µε όσες δυνάµεις διέθετε, µπήκε µπροστά και
κάλεσε τον λαό σε συµπόρευση στον αγώνα, για να µη συγκα-
λυφθεί το έγκληµα και να πληρώσουν οι πραγµατικοί ένοχοι. 

Ακολούθησαν συγκλονιστικά συλλαλητήρια µε εκατοµµύρια
κόσµου σε όλη την Ελλάδα. Πήραµε, επίσης, την πρωτοβουλία
για εξεταστική επιτροπή, που αν δεν γινόταν η εξέλιξη σήµερα
θα ήταν πολύ βολική για την απόκρυψη της εγκληµατικής πολι-
τικής της Ευρωπαϊκής Ένωσης, της απελευθέρωσης και των µε-
ταφορών, της πολιτικής κόστους-οφέλους που ακολούθησαν
όλες οι κυβερνήσεις. 

Ο συνάδελφος Καραθανασόπουλος αναφέρθηκε στα σηµεία
του πορίσµατος που καταθέσαµε ως ΚΚΕ. Από την πρώτη στιγµή
ο κρατικός µηχανισµός, Κυβέρνηση και κόµµατα που έχουν κυ-
βερνήσει, επιχείρησαν τη συγκάλυψη. Ξεκίνησε αµέσως, τις επό-
µενες στιγµές, η Κυβέρνηση να ρίχνει τις ευθύνες µόνο στο
ανθρώπινο λάθος, που βεβαίως υπήρχε, για να αθωώσει, όµως,
την πολιτική απελευθέρωσης των µεταφορών, που οδήγησε στο
έγκληµα.

Προχώρησε στο µπάζωµα του χώρου, µε αποτέλεσµα την κα-
ταστροφή σηµαντικών στοιχείων. Τα ερωτήµατα για την αιτία που
ξέσπασε η φωτιά έµειναν αναπάντητα. Αρνήθηκε η κυβερνητική
πλειοψηφία στην εξεταστική επιτροπή να κληθούν κρίσιµοι µάρ-
τυρες και έκλεισε βίαια τις εργασίες της. Προχώρησε η αλλοίωση
των συνοµιλιών του σταθµάρχη µε τον µηχανοδηγό, όπως απο-
καλύφθηκε πριν λίγες ηµέρες από έντυπο µεγάλου συγκροτήµα-
τος. 

Η απαίτηση της µεγάλης πλειοψηφίας του λαού, που συνεχίζει
να συµµετέχει µαζικά στους αγώνες, είναι καµµία συγκάλυψη, να
πληρώσουν οι ένοχοι.

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΓ’ - 26 ΜΑΡΤΙΟΥ 2024 (ΑΠΟΓΕΥΜΑ) 13403



Αυτό κυριάρχησε και στην απεργία στις 28 Φλεβάρη του 2024
σε όλη τη χώρα, παρά την υπονόµευση από Κυβέρνηση, µηχανι-
σµούς της εργοδοσίας και τους εντολοδόχους του κεφαλαίου
στο εργατικό κίνηµα, τις δυνάµεις του ΠΑΣΟΚ, της Νέας Δηµο-
κρατίας και του ΣΥΡΙΖΑ, την πλειοψηφία της ΓΣΕΕ. Η συµµετοχή
ήταν συγκλονιστική, µε αιτήµατα όπως η µη συγκάλυψη του εγ-
κλήµατος των Τεµπών, µέτρα υγιεινής και ασφάλειας στην εργα-
σία, αυξήσεις στους µισθούς, µέτρα κατά της ακρίβειας. 

Επόµενος αγωνιστικός σταθµός είναι η απεργία στις 17 Απρι-
λίου. Καλούνται οι εργαζόµενοι, οι αυτοαπασχολούµενοι και οι
αγρότες, που καταστρέφονται, οι φοιτητές, συνολικά οι νέοι και
οι νέες, αλλά και όσοι οργίζονται και δεν έχουν ξεπεράσει τον
φόβο, για να συµµετέχουν µαζικά και να κάνουν µοµφή στην πο-
λιτική σας, που στηρίζει τα κέρδη των λίγων κόντρα στις ζωές
του λαού. 

Οι εργατικές λαϊκές οικογένειες ζουν τις βαριές συνέπειες της
πολιτικής σας. Ζουν και τα άλλα «Τέµπη». Πάνω από δύο χιλιάδες
είναι οι νεκροί εργάτες τα τελευταία χρόνια λόγω της έλλειψης
µέτρων υγείας και ασφάλειας. Μεταξύ αυτών και οι έντεκα ερ-
γαζόµενοι των τρένων στα Τέµπη. Η πλειοψηφία των εργατικών
λαϊκών οικογενειών στερείται βασικών αγαθών και αναγκών λόγω
των µισθών και των συντάξεων πείνας. Το 30% ζει κάτω από τα
όρια της φτώχειας. 

Θρηνούµε νεκρούς κάθε χρόνο από πληµµύρες, φωτιές και
σεισµούς, γιατί τα αντίστοιχα έργα που αφορούν την ασφάλεια
της ζωής του λαού δεν θεωρούνται επιλέξιµα. 

Ζήσαµε τα αποτελέσµατα στο σύστηµα υγείας, µε τις τερά-
στιες ελλείψεις και την έκρηξη των θανάτων στην πανδηµία.
Πάνω από σαράντα χιλιάδες ήταν οι νεκροί. Ατέλειωτες οι λίστες
αναµονής για επεµβάσεις. Πλήρης εµπορευµατοποίηση των υπη-
ρεσιών υγείας, µε αποκορύφωµα τις τελευταίες αποφάσεις για
τα απογευµατινά χειρουργεία µε πληρωµή, που νοµιµοποιούν το
φακελάκι. Έχετε βέβαια επιβάλει και νέα χαράτσια του 1 και των
3 ευρώ για τα παραπεµπτικά. 

Σύµφωνα µε έρευνα της «ΔΙΑΝΕΟΣΙΣ» τώρα τον Μάρτιο του
24 πάνω από 22% του λαού λόγω του κόστους δεν κάνει χρήση
των υπηρεσιών υγείας από 5,9% το 2006, σύµφωνα πάλι µε µε-
λέτη της Εθνικής Σχολής Δηµόσιας Υγείας. 

Φτηνή εργατική δύναµη, αβάσταχτη φορολογία. Το 95% των
φορολογικών εσόδων το αρπάζετε από τους πολλούς που έχουν
λίγα. Πλειστηριασµοί εργατικών λαϊκών κατοικιών, καταστολή
των αγώνων, περιστολή δηµοκρατικών και στεγαστικών ελευθε-
ριών, εισφοροαπαλλαγές, φοροαπαλλαγές, προνόµια και συνε-
χείς χρηµατοδοτήσεις στο κεφάλαιο και αµύθητα κέρδη. 

Παραχώρηση του δηµόσιου πλούτου. Νερό, γη, παραλίες,
δάση, επιχειρήσεις, όπως η «ΛΑΡΚΟ», στο µεγάλο κεφάλαιο.
Όλα αυτά είναι το «ελκυστικό» επενδυτικό περιβάλλον που επι-
καλέστηκε ο Πρωθυπουργός και στον Καναδά. Επικαλέστηκε,
επίσης, την τακτοποίηση των οικονοµικών. Τακτοποίηση είναι ο
κατώτατος µισθός να είναι όσο το 2012, ενώ η αγοραστική δύ-
ναµη να έχει µειωθεί έως 40%, οι συντάξεις να είναι πείνας, οι
δανειολήπτες έρµαια των κρατικών πόρων που αρπάζουν το βιος
τους, η ασύλληπτη διάσταση στην προσωρινότητα της δουλειάς,
η ουσιαστική κατάργηση του δικαιώµατος της απεργίας, η κατα-
στολή των εργατικών λαϊκών αγώνων µε τους νόµους Χατζηδάκη
- Γεωργιάδη, η κατάργηση του οκταώρου ως προσαρµογή όλων
αυτών σε αποφάσεις και οδηγίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης, των
απαιτήσεων των επιχειρηµατικών οµίλων. 

Η µοµφή, λοιπόν, του ΚΚΕ προς την Κυβέρνηση της Νέας Δη-
µοκρατίας είναι δεδοµένη, είναι διαρκής, για όλα τα προβλήµατα
που συσσωρεύονται στις πλάτες του λαού. Αυτή τη µοµφή την
εκφράζουµε στη Βουλή µε την καταψήφιση των αντιλαϊκών νο-
µοσχεδίων, αλλά κυρίως στον καθηµερινό αγώνα ενάντια στην
αντιλαϊκή πολιτική. 

Αυτή η µοµφή αφορά και τα άλλα κόµµατα που στηρίζουν το
σηµερινό σάπιο σύστηµα και το κράτος τους, τις οδηγίες της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης. Μοµφή στον ΣΥΡΙΖΑ για τα έργα και τις ηµέ-
ρες του, το τρίτο µνηµόνιο, τον νόµο Αχτσιόγλου - Βρούτση για
τον κατώτερο µισθό, τα επιπλέον εµπόδια στο δικαίωµα της
απεργίας µε θέσπιση του 50 συν 1 για νόµιµη απόφαση, τον νόµο
Κατρούγκαλου, που έκοψε συντάξεις και ασφαλιστικές παροχές,

την εισαγωγή της ενέργειας στο Χρηµατιστήριο Ενέργειας, του
εµπορίου ρύπων, το κλείσιµο των λιγνιτικών µονάδων, που οδή-
γησε στην έκρηξη των τιµολογίων του ρεύµατος, την παράδοση
των κόκκινων δανείων στα funds και την ποινικοποίηση του
αγώνα και της αλληλεγγύης ενάντια στους πλειστηριασµούς. 

Εκτός αυτών, και ως Αντιπολίτευση ο ΣΥΡΙΖΑ ψήφισε όλα τα
κρίσιµα νοµοσχέδια -πάνω από το 50%- που φέρνει η Νέα Δηµο-
κρατία, επιλογές των επιχειρηµατικών οµίλων και οδηγίες της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης. Αυτό είναι απόδειξη της κοινής στρατηγικής
σας. 

Μοµφή στο ΠΑΣΟΚ, που όλα αυτά τα χρόνια στήριξε την πο-
λιτική της Κυβέρνησης Μητσοτάκη και µάλιστα σε κρίσιµα ζητή-
µατα, όπως στην αναθεώρηση του άρθρου 16, παρά την
αρνητική ψήφο στο νοµοσχέδιο. Έχει ψηφίσει πάνω από το 70%
των νοµοσχεδίων της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας και
έχει συνδιαµορφώσει το πλαίσιο της απελευθέρωσης των σιδη-
ροδροµικών συγκοινωνιών. Έβγαζε λάδι την Ευρωπαϊκή Ένωση.
Την παρουσίαζε ως θεµατοφύλακα της ασφάλειας των σιδηρο-
δροµικών συγκοινωνιών, πολιτική που δηµιούργησε το έδαφος
για το έγκληµα των Τεµπών. 

Η πραγµατική µοµφή του λαού χρειάζεται να είναι βροντερή
και σε συµµετοχή στους αγώνες και µε την ψήφο του στις ευ-
ρωεκλογές. Πρέπει να καταδικαστούν πλέον τα κόµµατα της
συµπολιτευόµενης Αντιπολίτευσης, του ΣΥΡΙΖΑ και του ΠΑΣΟΚ,
που υπερψηφίζουν πάνω από τα µισά νοµοσχέδια της Νέας Δη-
µοκρατίας, ιδιαίτερα αυτά που αποτελούν ευρωπαϊκές οδηγίες,
που συµφώνησαν µε την επιστολική ψήφο και εκ των υστέρων
ανακαλύπτουν ότι κινδυνεύει το αδιάβλητο των εκλογών, µε
αφορµή και τη διαρροή προσωπικών δεδοµένων των εκτός Ελ-
λάδος ψηφοφόρων, το «Μισέλ-gate». 

Μόνο µε την ισχυροποίηση του ΚΚΕ µπορεί να εκφραστεί η δυ-
σαρέσκεια και η αντίθεση στην Ευρωπαϊκή Ένωση των λόµπι,
στην πολιτική που σαρώνει δικαιώµατα, που βάζει σε κίνδυνο τις
ζωές µας. Είναι το µόνο κόµµα που δεν έχει καµµία δέσµευση
απέναντι στο κεφάλαιο, στους επιχειρηµατικούς οµίλους, στις ιµ-
περιαλιστικές ενώσεις και συµµαχίες, όπως έχετε όλοι εσείς.
Υπερασπίζεται σταθερά τα εργατικά λαϊκά συµφέροντα και δι-
καιώµατα σε όλες τις συνθήκες. Στηρίζει τους εργατικούς λαϊ-
κούς αγώνες και διεκδικήσεις. Ο λαός µπορεί να γίνει το ισχυρό
αντίπαλο δέος στη βαρβαρότητα, στη σήψη και την αντιλαϊκή πο-
λιτική µε ένα ΚΚΕ πιο δυνατό. 

Ψηφίζουµε υπέρ της πρότασης δυσπιστίας. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ο κ. Μπαρ-

τζώκας έχει τον λόγο και αµέσως µετά η κ. Αθανασίου.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΠΑΡΤΖΩΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Αξιότιµες κυρίες Υπουργοί και κύριε Υπουργέ, αγαπητές και

αγαπητοί συνάδελφοι, τις τελευταίες µέρες ζούµε µια πρωτο-
φανή προσπάθεια διαστρέβλωσης της ίδιας της πραγµατικότη-
τας, µια πρωτόγνωρη και απέλπιδα προσπάθεια συνωµο-
σιολογίας, ανάφλεξης και ανάδειξης όλων των ειδών θεωριών,
εντελώς εκτός λογικής. 

Φυσικά τα τελευταία χρόνια έχουµε συνηθίσει να µιλάµε για
fake news, ένα φαινόµενο που συνιστά δυστυχώς σύγχρονη µά-
στιγα. Όµως αυτό που συµβαίνει αυτή τη φορά ξεπερνά ακόµα
και τη συνηθισµένη πρακτική των fake news ή αυτό που παλιό-
τερα ήταν γνωστό ως «λάσπη στον ανεµιστήρα». Είναι µια άνευ
προηγουµένου επίθεση στους ίδιους τους θεσµούς της πατρίδας
µας. Γιατί αυτό που δεν αντιλαµβάνονται οι περισσότεροι από
όσους στηρίζουν όλο αυτόν τον παραλογισµό είναι ότι δεν πλήτ-
τεται η Νέα Δηµοκρατία, δεν πλήττεται η Κυβέρνηση ούτε ο
Πρωθυπουργός Κυριάκος Μητσοτάκης, γιατί µάλλον αυτή ήταν
η επιδίωξή σας. Ωστόσο, ο µόνος που µπορεί να πληγωθεί και
τελικά πλήττεται, δυστυχώς, είναι η χώρα µας, είναι το κύρος της
Ελλάδας στο εξωτερικό και είναι όλοι οι Έλληνες πολίτες. 

Όταν ακούµε δηλώσεις για ανάγκη διεξαγωγής, για παρά-
δειγµα, εκλογών παρουσία διεθνών παρατηρητών, µόνο η Ελλη-
νική Δηµοκρατία πληγώνεται και κανένας άλλος. Επιπλέον,
προσβάλλονται µε αυτές τις κατηγορίες και όλοι οι δικαστές, οι
δικηγόροι, όλοι οι παράγοντες που διασφαλίζουν το αδιάβλητο
της εκλογικής διαδικασίας στη χώρα µας, για το οποίο, εξάλλου,
ουδέποτε έχει υπάρξει αµφιβολία. 
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Και έρχοµαι στο αντικείµενο της σηµερινής πρότασης δυσπι-
στίας, µια πρόταση που δεν έχει ούτε σαφές αντικείµενο ούτε
σαφή κατεύθυνση. Αναφέρεται σε πλειάδα θεµάτων εντελώς
ασύνδετων µεταξύ τους, ενώ καταλήγει στην εξής πρόταση: «Η
Ελλάδα µοιάζει όλο και λιγότερο µε µια σύγχρονη ευρωπαϊκή
χώρα, καθώς η Κυβέρνηση αδυνατεί να διασφαλίσει στους πολί-
τες αξιοπρεπές εισόδηµα, τη στοιχειώδη ασφάλεια και τα δια-
χρονικά κεκτηµένα του κοινωνικού κράτους». 

Είναι όµως πράγµατι έτσι; Μοιάζει η Ελλάδα όλο και λιγότερο
µε ευρωπαϊκή χώρα; Ας θυµηθούµε, λοιπόν, µερικά µόνο από τα
επιτεύγµατα, από αυτά που έχουµε πετύχει µαζί µε τον ελληνικό
λαό τα τελευταία χρόνια. 

Σύµφωνα µε τη EUROSTAT, η Ελλάδα είχε την τρίτη µεγαλύ-
τερη αύξηση του ΑΕΠ στο πρώτο τρίµηνο του 2023. Η Ελλάδα
πέτυχε τη µεγαλύτερη βελτίωση στον δείκτη ψηφιακής ωριµότη-
τας µεταξύ των χωρών της Ευρωπαϊκής Ένωσης για το διάστηµα
2018 - 2023. Εκτός όλων αυτών, η χώρα µας αναβαθµίστηκε για
πρώτη φορά µετά το 2010 από µεγάλους οίκους αξιολόγησης
και επανήλθε σε καθεστώς επενδυτικής βαθµίδας. Και βεβαίως,
η Ελλάδα για πρώτη φορά και πάλι από το 2010 ανεβαίνει πέντε
θέσεις στον δείκτη της ποιότητας της δηµοκρατίας. 

Επίσης, η χώρα µας διαθέτει µε νόµο αυτής της Κυβέρνησης
την Εθνική Αρχή Διαφάνειας, η οποία αντιµετωπίζει καταγγελίες
διαφθοράς του δηµόσιου τοµέα. Πραγµατοποιούνται διαρκώς
µεταρρυθµιστικές παρεµβάσεις σε σχέση µε το κράτος δικαίου,
γεγονός που έχει βοηθήσει τη συνολική εικόνα της χώρας µας
σε αυτόν τον τοµέα, όπως έχει αποδεχθεί και ο ΟΟΣΑ σε εκθέ-
σεις του αλλά και η Ευρωπαϊκή Επιτροπή στους δείκτες αποτε-
λεσµατικότητας της δικαιοσύνης. Στο επίπεδο της πολυφωνίας,
τα τελευταία χρόνια έχει αυξηθεί δραστικά ο αριθµός των έντυ-
πων και ηλεκτρονικών µέσων που λειτουργούν στην Ελλάδα,
απόδειξη του ευνοϊκού κλίµατος που υπάρχει.

Και φυσικά, στον αντίποδα δεν µπορούµε να ξεχάσουµε ότι
σύµφωνα µε πρόσφατες παραδοχές των κορυφαίων στελεχών
της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης η διακυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ
είχε δηµιουργήσει ένα «παραϋπουργείο δικαιοσύνης» και είχε
επιχειρήσει να δηµιουργήσει δικαστικές υποθέσεις κατά πολιτι-
κών αντιπάλων της. Όλα αυτά βέβαια, όπως όλοι µας γνωρί-
ζουµε, κατέπεσαν πανηγυρικά. Όσο για το επιχείρηµα που
καταγράφεται στην πρόταση δυσπιστίας ότι η Κυβέρνηση δεν
διασφαλίζει στους πολίτες αξιοπρεπές εισόδηµα, η απάντηση
είναι περισσότερο από προφανής, ότι είναι η µοναδική κυβέρ-
νηση των τελευταίων χρόνων που προχωρά σε αύξηση του βα-
σικού µισθού µε την τελευταία αύξηση να επίκειται σε λίγες µόλις
µέρες.

Μάλιστα, κανονικά, εάν δεν συζητούσαµε σήµερα και τις επό-
µενες µέρες την πρόταση δυσπιστίας, η αύξηση του κατώτατου
µισθού θα ήταν αντικείµενο του αυριανού Υπουργικού Συµβου-
λίου.

Έγινε επίσης αναφορά και στο πρόβληµα της ακρίβειας που
ταλαιπωρεί -είναι αλήθεια- την ελληνική κοινωνία. Και πάλι, όµως,
ξεχνάµε τα πολλαπλά βήµατα που έχουν γίνει από την παρούσα
Κυβέρνηση για να µειωθεί η ένταση της ακρίβειας, µε αύξηση
των µισθών, µε αύξηση των συντάξεων, µε επιστροφή του ειδικού
φόρου κατανάλωσης στο αγροτικό πετρέλαιο, µε υψηλότατα
πρόστιµα σε υποθέσεις αισχροκέρδειας, µε πλαφόν σε ειδικά
προϊόντα, όπως το βρεφικό γάλα και άλλα πολλά µέτρα.

Όµως, κατά την άποψή µου, η πιο ανησυχητική, η πιο τροµα-
κτική προσπάθεια χειραγώγησης της κοινής γνώµης και κυρίως
πολιτικής εκµετάλλευσης, αφορά στο τραγικό δυστύχηµα των
Τεµπών. Υιοθετήθηκε, δυστυχώς, σήµερα και τις τελευταίες
µέρες από µέρους της Αντιπολίτευσης, η θεωρία ότι δήθεν η Κυ-
βέρνηση παρενέβη στις συνοµιλίες που δόθηκαν στη δηµοσιό-
τητα το µοιραίο βράδυ. Κι όλα αυτά, µε βάση ένα πρόσφατο
δηµοσίευµα, που παραδόξως δεν αποκάλυψε τίποτα. Τίποτα που
δεν ξέραµε ήδη. Απλώς έφερε ένα ηχηρό τροµακτικό τίτλο, ενώ
ήδη η δικαιοσύνη έχει στα χέρια της όλους τους πραγµατικούς
διαλόγους κι ενώ κυρίως δεν προκύπτει κανένας απολύτως
λόγος για την Κυβέρνηση να προβεί σε µια τέτοια πράξη.

Ακούσαµε σήµερα για σκάνδαλα, ακούσαµε για διαφθορά,
ακούσαµε για ατιµωρησία. Και εδώ φυσικά προκύπτει το ερώ-

τηµα, υπάρχει κάποιος που πραγµατικά αµφισβητεί την υπέρτατη
αρχή, την ανεξάρτητη ελληνική δικαιοσύνη; Όλη αυτή η παρα-
φροσύνη συγκρούεται δοµικά µε την αδιαµφισβήτητη παραδοχή
ότι η Ελλάδα είναι ένα δηµοκρατικό σύγχρονο κράτος δικαίου,
όπου οι θεσµοί λειτουργούν όπως πρέπει και η δικαιοσύνη είναι
η κορωνίδα του πολιτεύµατος µας.

Ας δείξουµε, λοιπόν, για άλλη µια φορά εµπιστοσύνη στη δι-
καιοσύνη, εµπιστοσύνη στους δικαστικούς λειτουργούς µας, που
έχουν στα χέρια τους ένα δύσκολο και πολύ σοβαρό έργο. Και
ειδικά για την τραγωδία των Τεµπών, όλοι θέλουµε να αποδοθεί
δικαιοσύνη και να είστε βέβαιοι ότι θα αποδοθεί. Και ας µην πα-
ρασυρόµαστε από υποθέσεις και σενάρια που δεν ανταποκρίνον-
ται στην πραγµατικότητα.

Είναι, λοιπόν, εύκολο να δηµιουργούνται εντυπώσεις. Είναι εύ-
κολο να κινητοποιούµε το συναίσθηµα των πολιτών, µε βάση τον
φόβο και την παραπληροφόρηση. Όλες αυτές τις πρακτικές
όµως, διαχρονικά είναι η υπέρτατη απόδειξη της ένδειας επιχει-
ρηµάτων, της ένδειας και της απουσίας πραγµατικού πολιτικού
λόγου. Όταν η πολιτική, λοιπόν, υπολείπεται, τη θέση της παίρνει
ο εντυπωσιασµός.

Βεβαίως αυτό που παραβλέπουν όσοι ελπίζουν στον εντυπω-
σιασµό, είναι ότι ο ελληνικός λαός είναι πιο ώριµος από ποτέ.
Ωρίµασε τις τελευταίες δεκαετίες υπό εξαιρετικά δύσκολες συν-
θήκες και δεν επηρεάζεται ούτε από τροµακτικούς τίτλους ούτε
από ανυπόστατες κατηγορίες. Ας µην υποτιµάµε λοιπόν, τον
σοφό ελληνικό λαό. Ο τελευταίος λόγος είναι πάντοτε δικός του.
Και αυτή τη φορά είµαι βέβαιος ότι το µήνυµα που θα στείλει, θα
είναι πιο δυνατό από ποτέ τόσο εδώ µέσα µε την καταψήφιση
της πρότασης δυσπιστίας όσο και εκεί έξω στην κοινωνία. Είµαι
σίγουρος ότι ο ελληνικός λαός θα αντισταθεί στην εύκολη και
άκριτη αποκαθήλωση των πάντων, τις ανύπαρκτες συνωµοσιο-
λογίες και θα προστατέψει τις δηµοκρατικές βάσεις της κοινω-
νίας µας. Θα δείξει πίστη στη δικαιοσύνη και σε όλους τους
θεσµούς της δηµοκρατίας. Και έτσι για άλλη µια φορά θα βγει
πιο δυνατός. Θα αναγνωρίσει τα βήµατα και τις προσπάθειες που
έχουν γίνει µέχρι σήµερα και όλοι µαζί θα προχωρήσουµε µπρο-
στά σε ένα καλύτερο αύριο για όλους µας.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
έχει η κ. Αθανασίου και αµέσως µετά ο κ. Μπαραλιάκος. Θα ακο-
λουθήσει η κ. Πέρκα, Δηµητροκάλης, Ρούντας και Κατσιβαρδάς.

Ορίστε, κυρία Αθανασίου, έχετε τον λόγο.
ΜΑΡΙΑ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, η

Νέα Δηµοκρατία, το ΠΑΣΟΚ και ο ΣΥΡΙΖΑ πάλι πρωταγωνιστούν
στο θέατρο του παραλόγου µε αυτή την πρόταση δυσπιστίας, η
οποία θα συσπειρώσει την Κοινοβουλευτική Οµάδα µιας Κυβέρ-
νησης που καταρρέει από τα λάθη της και όχι µόνο τη συσπει-
ρώνει, αλλά η Νέα Δηµοκρατία κερδίζει και έξι µήνες
ανενόχλητης παραµονής στην εξουσία, αφού δεν θα µπορεί να
γίνει ξανά πρόταση δυσπιστίας για τα µνηµόνια της επαίσχυντης
Συµφωνίας των Πρεσπών για την εκχώρηση κυριαρχικών δικαιω-
µάτων στο Αιγαίο.

Η Ελληνική Λύση είχε καταθέσει πρόταση δυσπιστίας στο νο-
µοσχέδιο για τον γάµο των οµοφυλοφίλων πριν δύο µήνες. Τότε
λοιπόν, ο κ. Ανδρουλάκης αν ήθελε πραγµατικά, είχε τη δυνατό-
τητα να το κάνει αφού πενήντα ένας Βουλευτές της Κυβέρνησης
δεν το στήριξαν. Τώρα µάλλον, δεν θέλει να ρίξει την Κυβέρνηση,
αλλά να τη στηρίξει. Και είναι προφανές, αφού ψηφίζει το 80%
των νοµοσχεδίων της Νέας Δηµοκρατίας.

Η Ελληνική Λύση µίλησε πρώτη για την έκρηξη λόγω εύφλε-
κτου υλικού, µίλησε για το ξυλόλιο. Πρώτη κατέθεσε αίτηµα εξε-
ταστικής. Πού ήταν τότε η ευαισθησία, κύριοι; Η Ελληνική Λύση
ζήτησε έλεγχο του λογισµικού της «SINGULAR LOGIC» από ανε-
ξάρτητους πραγµατογνώµονες. Πού ήταν τότε ο κ. Ανδρουλά-
κης;

Πώς τολµά η Κυβέρνηση να µας χαρακτηρίζει εκτός συνταγ-
µατικού τόξου, όταν αυτή ίδια φιµώνει κάθε διαφορετική άποψη,
όταν διασύρει τη χώρα και την κατατάσσει σε ντροπιαστικές θέ-
σεις στην ελευθερία του Τύπου; Όταν παρεµποδίζει το έργο της
δικαιοσύνης, χειραγωγώντας την, αφού ο φάκελος της δικογρα-
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φίας του εγκλήµατος των Τεµπών είχε αλλάξει τρία χέρια;
Είναι µια κυβέρνηση που επιχειρεί να παρακολουθήσει απόρ-

ρητες ιδιωτικές επικοινωνίες, που παραβιάζει απόρρητα προσω-
πικά δεδοµένα και διασπείρει ηλεκτρονικές διευθύνσεις για
µικροκοµµατικούς σκοπούς, που θέτει σε επεξεργασία και κυ-
κλοφορεί απευθείας από το Υπουργείο Εσωτερικών τα προσω-
πικά αυτά δεδοµένα σαν να πρόκειται για τον χειρότερο χάκερ,
που ωθεί το Ευρωκοινοβούλιο να σας καλέσει να αφήσετε τις
αρχές να κάνουν τη δουλειά τους, λες και απευθύνονται σε κυ-
βέρνηση τριτοκοσµικού κράτους η οποία δεν έχει γεύση δηµο-
κρατίας, που παραβιάζει το κράτος δικαίου το οποίο αποτελεί
την κατ’ εξοχήν εγγύηση της δηµοκρατίας, που κάνει την πα-
τρίδα µας να σέβεται ολοένα και πιο λίγο τους κανόνες του κρά-
τους δικαίου, που ωθεί τους συγγενείς των θυµάτων να
καταφεύγουν για δικαιοσύνη στους ευρωπαϊκούς θεσµούς, διότι
είναι βέβαιο ότι οι εγχώριοι θεσµοί δεν θα τους ακούσουν καν,
που θεωρεί το Ενωσιακό Δίκαιο ότι λειτουργεί κατά παραγγελία
της άλλοτε να υπερέχει του Ελληνικού Συντάγµατος, όπως στον
πρόσφατο νόµο περί ιδιωτικών πανεπιστηµίων, ενώ άλλοτε να
παρουσιάζεται αντιθέτως, δηλαδή άκαµπτος, όπως εν προκει-
µένω ο νόµος περί ευθύνης Υπουργών. Η Κυβέρνηση, λοιπόν,
που κάνει όλα αυτά κινείται εντός του δηµοκρατικού τόξου;

Η Ευρωπαία Εισαγγελέας καταγγέλλει ευθεία παρεµπόδιση
της διαλεύκανσης της υπόθεσης του εγκλήµατος των Τεµπών.
Τότε, λοιπόν, το δηµοκρατικό τόξο αποδεικνύεται ότι δεν είναι
καθόλου δηµοκρατικό, αλλά σφετερίζεται τον χαρακτηρισµό και
παραπλανά τους πολίτες. Το µπάζωµα δεν έχει να κάνει µόνο µε
το µαρτυρικό πρανές των Τεµπών, αλλά είναι µπάζωµα του
έργου της δικαιοσύνης, είναι µπάζωµα θεσµών εγχώριων και ευ-
ρωπαϊκών. Αλλά κυρίως είναι µπάζωµα συνειδήσεων και ελευθε-
ρίας.

Η ευρωπαϊκή εισαγγελική αρχή διεµήνυσε ότι υφίσταται άµεση
αιτιώδης συνάφεια της µη ολοκλήρωσης της 717 σύµβασης µε
το ατύχηµα. Αν λειτουργούσε είτε η τηλεδιοίκηση είτε έστω και
µόνο η σηµατοδότηση, τότε θα είχε αποφευχθεί το ατύχηµα.
Πόσο µάλλον αν λειτουργούσε και το δευτεροβάθµιο κέντρο
ελέγχου των εγκαταστάσεων της οδού Καρόλου, έστω το ένα
από τα τρία, όχι και τα τρία συνδυαστικά. Παρ’ όλα αυτά η Κυ-
βέρνηση επιµένει να επιρρίπτει ευθύνη µόνο στον ανθρώπινο πα-
ράγοντα, στο ανθρώπινο λάθος του σταθµάρχη, ενώ η
τηλεδιοίκηση και η σηµατοδότηση έχουν ως προορισµό το να
αποτρέψουν τις ολέθριες συνέπειες του ανθρώπινου λάθους.
Εδώ, λοιπόν, είναι και οι ευθύνες της Κυβέρνησης.

Μάλιστα υπήρχαν κονδύλια για τη σήµανση και την τηλεδιοί-
κηση. Πού πήγαν αυτά τα κονδύλια; Πού απορροφήθηκαν; Γιατί
δόθηκαν εκατοµµύρια ευρώ στο µπάζωµα; Με εντολές ποιου; Και
µετά µας µιλάτε εδώ για µικροκοµµατισµούς, αλλά δεν απαντάτε
σε ερωτήµατα. Αποδείχτηκε ότι η εγκατάσταση της τηλεδιοίκη-
σης χρειάστηκε µόνο τέσσερις µήνες και πολύ λιγότερα κονδύ-
λια από αυτά τα οποία χρησιµοποιήθηκαν για το µπάζωµα.

Κύριοι, θα πρέπει να ενεργοποιηθεί η άρση της ασυλίας των
εµπλεκοµένων και να εξεταστεί η ευθύνη και η ανεπάρκειά τους.
Η επιµονή σας µόνο στο ανθρώπινο λάθος και η µη επίρριψη ευ-
θυνών στην Κυβέρνηση λόγω απουσίας ηλεκτρονικών συστηµά-
των ασφαλείας συνιστά υποτίµηση της νοηµοσύνης µας και
ελαφρυντικό για τους Υπουργούς και τις ευθύνες τους.

Η πρόταση δυσπιστίας έχει να κάνει µε τη συνεχή, σκόπιµη,
µεθοδευµένη διαστρέβλωση εκ µέρους της Κυβέρνησης δηµο-
κρατικών ορισµών και εννοιών, οι οποίες συνιστούν και την
απαρχή της δηµοκρατικής ουσίας. Η πολυφωνία βαφτίζεται ως
αναρχία, η διαφωνία ως αντιεπιστηµονικότητα και η ελεύθερη έκ-
φραση ιδεών και απόψεων ως επικίνδυνη για τη συνταγµατική
υπόσταση της χώρας και δήθεν αντίθετη µε τις επιταγές του Συν-
τάγµατος.

Για την Ελληνική Λύση η πρόταση δυσπιστίας αντανακλά την
εντονότατη διαµαρτυρία των πολιτών ενάντια στην παρούσα Κυ-
βέρνηση τους οποίους εµείς ως κόµµα εκφράζουµε.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε και για τον χρόνο.

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Μπαραλιάκος και αµέσως µετά η κ.
Πέρκα.

ΞΕΝΟΦΩΝ (ΦΩΝΤΑΣ) ΜΠΑΡΑΛΙΑΚΟΣ: Ευχαριστώ πολύ,
κύριε Πρόεδρε.

Κύριοι Υφυπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η κατατε-
θείσα πρόταση δυσπιστίας κατά της Κυβέρνησης της Νέας Δη-
µοκρατίας από µια ετερόκλητη Αντιπολίτευση σκιαγραφεί µε τον
πλέον εναργή τρόπο το πολιτικό αδιέξοδο και την πολιτική αφά-
νεια στο οποίο έχουν περιέλθει οι εµπνευστές της.

Με αφορµή ένα πρωτοσέλιδο το οποίο δεν κοµίζει τίποτα και-
νούργιο, αφού όλα όσα περιγράφονται είναι ήδη εδώ και έναν
χρόνο γνωστά τόσο στις αρχές της ελληνικής δικαιοσύνης όσο
και στην κοινή γνώµη, ΠΑΣΟΚ και ΣΥΡΙΖΑ συνυπέγραψαν το σε-
νάριο ενός πολιτικού θεατρινισµού εντυπώσεων.

Σόου και κοκοροµαχία, έτσι χαρακτήρισε ο Πρόεδρος του ΣΥ-
ΡΙΖΑ την τριήµερη συζήτηση στη Βουλή επί της πρότασης δυ-
σπιστίας κατά της Κυβέρνησης, που ο ίδιος συνυπέγραψε. Είναι
αµετανόητοι δηλαδή, κυνικοί λαϊκιστές.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όµως η αλήθεια είναι ότι αυτή
η Κυβέρνηση, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, επιθυµεί όσο
τίποτε άλλο να χυθεί άπλετο το φως της δικαιοσύνης και να φω-
τίσει όλες τις πτυχές και τους υπαίτιους του τραγικού δυστυχή-
µατος στα Τέµπη. Αυτή την αλήθεια θα υπερασπιζόµαστε
πάντοτε µε απροσµέτρητο σεβασµό απέναντι στους πενήντα
επτά νεκρούς και στους γονείς που έχασαν τα παιδιά τους εκείνο
το τραγικό βράδυ, επειδή δεν υπάρχει µεγαλύτερος ανθρώπινος
πόνος από το να χάσει ένας γονιός το παιδί του τόσο πρόωρα
και τόσο αναπάντεχα.

Και όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτό τον ανείπωτο
πόνο ορισµένοι χωρίς πολιτική αιδώ έχουν αποδυθεί σε σπουδή
να το εργαλειοποιήσουν για να αποκοµίσουν πρόσκαιρα µικρο-
κοµµατικά οφέλη εν όψει των εκλογών. Είναι αυτοί οι ίδιοι που
εγκαλούν την Κυβέρνηση για συγκάλυψη που δεν έβρισκαν δι-
καστικές αίθουσες για την τραγωδία στο Μάτι, όταν οι συγγενείς
εκείνων των θυµάτων ζητούν ακόµη δικαίωση για ό,τι έχει συµβεί.
Μέσα σε έναν χρόνο η ελληνική δικαιοσύνη κινείται ταχύτατα για
να ξεκινήσει η ακροαµατική διαδικασία για να καταλογίσει τις ποι-
νικές ευθύνες στους αληθινά υπαίτιους.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι Έλληνες πολίτες µε ηχηρό
τρόπο έδωσαν πρόσφατα ισχυρή εντολή στον Πρωθυπουργό Κυ-
ριάκο Μητσοτάκη να συνεχίσει µε µεγαλύτερη ορµή το µεταρ-
ρυθµιστικό µας πρόγραµµα. Αυτή τη σχέση πολιτικής
εµπιστοσύνης και ειλικρίνειας, που είναι θεµελιωµένη βαθιά στην
ελληνική κοινωνία, είναι που εχθρεύεται περισσότερο από κάθε
τι άλλο αυτή η ανίερη συµµαχία ετερόκλητων συµφερόντων που
µε αφορµή το τραγικό δυστύχηµα προσπαθεί να αποσυντονίσει
την κυβερνητική συνοχή και να αποσταθεροποιήσει τη χώρα.

Ξεδιπλώνεται µια ενορχηστρωµένη προσπάθεια, ώστε όλα όσα
πετύχαµε αυτά τα τεσσεράµισι χρόνια διακυβέρνησης της χώρας
να αµφισβητηθούν, διότι κατά βάθος επιθυµούν µία Ελλάδα φο-
βική και ουραγό των εξελίξεων, ενώ εµείς καταστήσαµε την πα-
τρίδα µας από παρία της διεθνούς αποµόνωσης σε πρωτα-
γωνιστή των εξελίξεων µε ισχυρό ρόλο στα ευρωπαϊκά και διεθνή
τεκταινόµενα. Χτίζουµε µια πατρίδα που ακτινοβολεί µε δυναµι-
σµό, ό,τι δηλαδή δεν αντέχουν όσοι ευαγγελίζονται µοιρολατρικά
και θέλουν να µας γυρίσουν σε ένα µίζερο και σκοτεινό εαυτό.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας έχει αποδείξει ότι ο µόνος αντίπαλος είναι τα προβλή-
µατα της καθηµερινότητας των πολιτών, ο µηνιαίος
οικογενειακός προϋπολογισµός, η ισότιµη και αποτελεσµατική
πρόσβαση στη δηµόσια υγεία, οι ίσες ευκαιρίες σε όλες τις εκ-
παιδευτικές βαθµίδες, η ασφάλεια των πολιτών και η θωράκιση
των θεσµικών λειτουργιών του κράτους. Σε αυτή την πολιτική κο-
νίστρα επιλέγουµε να δώσουµε τις µάχες µας και όχι στην αρένα
κοκοροµαχίας και άγρας εντυπώσεων που προσπαθεί να σύρει
ανεπιτυχώς η Αντιπολίτευση την πολιτική ζωή του τόπου.

Έχουµε εµπιστοσύνη στην ελληνική δικαιοσύνη. Από την
πρώτη στιγµή που δεχθήκαµε µε τις καθαρές επιλογές. Όλα στο
φως. Δεν χωρά καµµία έκπτωση σε αυτό και είναι αδιαπραγµά-
τευτη η βούλησή µας. Η ελληνική δικαιοσύνη έχει και θα έχει τον
πρώτο και τον τελευταίο λόγο όπως ακριβώς αρµόζει στο κράτος
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δικαίου, το οποίο η Αντιπολίτευση επικαλείται αλά καρτ, άλλοτε
για να δυσφηµεί µε ανεπαίσχυντα ψεύδη την πατρίδα µας και άλ-
λοτε για να καλύπτει την πολιτική της ανεπάρκεια.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η απάντηση που θα εξαχθεί από
αυτή τη συζήτηση θα είναι σαφής. Δεν θα σας αφήσουµε να γυ-
ρίσετε τη χώρα µας πίσω. Η Κυβέρνηση είναι ισχυρή, προσανα-
τολισµένη στο µεταρρυθµιστικό της έργο και η εµπιστοσύνη που
αναλαµβάνει από τους Έλληνες πολίτες ειλικρινής και µε γερά
θεµέλια. Τη λαϊκή ετυµηγορία θα τη λάβετε σύντοµα. Η εποχή
του διχασµού έχει παρέλθει ανεπιστρεπτί και οι κήρυκες που
επενδύουν στα ψεύδη και στο εµπόριο του πόνου και του φόβου
θα βρεθούν στο περιθώριο της ιστορίας.

Η Νέα Δηµοκρατία δεν φοβάται ούτε τον διάλογο στη Βουλή
ούτε το διάλογο µε την κοινωνία. Η πρόταση δυσπιστίας θα µε-
τατραπεί σε µια συµπαγή και ηχηρή ψήφο εµπιστοσύνης προς
την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και προς τον Πρωθυ-
πουργό Κυριάκο Μητσοτάκη. Είµαστε εδώ, για να τιµήσουµε στο
ακέραιο την αποστολή µας, να πράξουµε ό,τι απαιτείται, για να
µη θρηνήσουµε ξανά την ίδια τραγωδία. Αυτό είναι το ιερό µας
χρέος, το ιερό µας καθήκον.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
έχει η κ. Πέρκα και ακολουθεί ο κ. Ρούντας. 

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητοί συνάδελφοι –ένας, δυο, τρεις, τέσσερις, πέντε, όσοι

µείναµε τρεις η ώρα µε αυτή τη διαδικασία-, ξεκινώ λέγοντας ότι
η Νέα Αριστερά στηρίζει την πρόταση δυσπιστίας που κατέθεσε
το ΠΑΣΟΚ. Επιτελούµε το καθήκον µας ως αξιόπιστη, σοβαρή
Αντιπολίτευση. Επιλέγουµε να στεκόµαστε αταλάντευτα µε την
κοινωνία και να στηρίζουµε το αίτηµά της, όπως έχει εκφραστεί
µε τις πάνω από τρία εκατοµµύρια τριακόσιες τριάντα υπογρα-
φές του ψηφίσµατος, που ζητά διερεύνηση και απόδοση ευθυ-
νών για την πρωτοφανή τραγωδία. Γι’ αυτό καταθέσαµε πρόταση
νόµου, έτσι ώστε οι υπογραφές των πολιτών να πιάσουν τόπο και
επίσης έχουµε καταθέσει και πρόταση προανακριτικής επιτρο-
πής µε τα νέα στοιχεία, ώστε να µπορούν να διερευνηθούν και
ποινικές ευθύνες γι’ αυτές τις παρεµβάσεις και καλέσαµε τα υπό-
λοιπα κόµµατα να τη στηρίξουν.

Έχουµε δεσµευτεί ως Νέα Αριστερά πως δεν θα επιτρέψουµε
στην κυβέρνηση να προχωρήσει σε συγκάλυψη. Αυτό προσπα-
θήσαµε να κάνουµε στην εξεταστική επιτροπή, που συµµετείχα
και προσωπικά. Και πιστεύω ότι, παρά το ότι λειτούργησε ως µια
προσπάθεια συγκάλυψης, αφού η Πλειοψηφία απέκλεισε και κα-
τασυκοφάντησε κρίσιµους µάρτυρες, εξέθεσε την υπόθεση εκ-
κινώντας από βάθος τριάντα ετών και έκανε και πλήθος άλλων
µεθοδεύσεων, εισφέραµε σηµαντικά στοιχεία που µπορεί και
οφείλει να διερευνήσει η δικαιοσύνη από εδώ και πέρα.

Σε ό,τι αφορά τις τελευταίες αποκαλύψεις για αλλοίωση συ-
νοµιλιών του µοιραίου σταθµάρχη που έγινε λίγες µόλις ώρες
µετά το τραγικό δυστύχηµα, ένα είναι το βασικό ερώτηµα που
οφείλει να απαντήσει η Κυβέρνηση: Ποιος µπήκε παράνοµα στο
σύστηµα καταγραφών του ΟΣΕ τις πρώτες ώρες µετά το τραγικό
συµβάν; Ποιοι πήραν το υλικό και έκαναν συρραφή συνοµιλιών
παραποιώντας τις τελικά; Αυτός µάλιστα που θα έπρεπε την επο-
µένη των αποκαλύψεων να ζητήσει την απάντηση σε αυτό το
ερώτηµα είναι ο ίδιος ο Πρωθυπουργός, καθώς στο µονταρι-
σµένο, παραποιηµένο ηχητικό ντοκουµέντο αναφέρθηκε αµέσως
µετά την τραγωδία ο ίδιος ο κ. Μητσοτάκης. Δεν έχουµε δει,
όµως, καµµία απολύτως αντίδραση από τον κ. Μητσοτάκη.

Το γεγονός αυτό δηµιουργεί µείζον πολιτικό και θεσµικό ζή-
τηµα που κτυπάει στην καρδιά του κράτους δικαίου. Η αλήθεια
είναι ότι έχουµε να κάνουµε µε µία Κυβέρνηση ψευδόµενη κατ’
εξακολούθηση από το µοιραίο βράδυ της 28ης Φεβρουαρίου του
2023 µέχρι και σήµερα. Ο κ. Μητσοτάκης, ο κ. Καραµανλής και
οι Βουλευτές της Πλειοψηφίας, όλοι προετοιµασµένοι, διαβα-
σµένοι, πλήρως συντονισµένοι, επαναλαµβάνουν τα αφήγηµα
περί ανθρώπινου λάθους. Με αυτό το λάθος του σταθµάρχη πε-
ράσανε κάπως αναίµακτα τρεις µήνες στην εξεταστική επιτροπή,
µια επιτροπή-ντροπή για το ελληνικό Κοινοβούλιο. Χρειάστηκαν
επίσης επτακόσιες και πλέον σελίδες, για να περιγράψει η Νέα

Δηµοκρατία αυτό το ανθρώπινο λάθος στο πόρισµά της για το
έγκληµα. Και µε το ίδιο αφήγηµα περί ανθρώπινου λάθους έρχε-
στε και σήµερα εδώ, Βουλευτές και Βουλεύτριες της Πλειοψη-
φίας, για να περάσει και αυτός ο σκόπελος της πρότασης
δυσπιστίας να τελειώνουµε και µε αυτό το θέµα.

Μόνο που το ψέµα έχει κοντά ποδάρια και είναι πλέον πολύς
ο κόσµος που έχει καταλάβει. Θα αναφερθώ σε κάποια µόνο ψέ-
µατα της Κυβέρνησης για το έγκληµα των Τεµπών που έχουν
αποδοµηθεί µε στοιχεία που έχουµε καταθέσει στην εξεταστική
αλλά και στην προηγούµενη Ολοµέλεια:

Ψέµα πρώτο. Ο µοιραίος σταθµάρχης µόνος υπαίτιος της τρα-
γωδίας. Αλήθεια; Και ποιος ευθύνεται για την προδήλως παρά-
νοµη µετάταξή του, που ήταν πρώην αχθοφόρος χωρίς εµπειρία
σε έναν τόσο κεντρικό σταθµό, αν όχι ο κ. Καραµανλής µε την εκ
των υστέρων υπουργική του απόφαση; Και βεβαίως η Νέα Δη-
µοκρατία ξεχνάει να αναφερθεί ότι από την πρώτη θητεία της εγ-
καταλείφθηκαν σταδιακά όλες οι δικλίδες ασφαλείας από την πιο
απλή στα πιο σύγχρονα συστήµατα, δηλαδή και στη Λάρισα, το
δευτεροβάθµιο κέντρο ελέγχου στην Καρόλου, το σύστηµα ρα-
διοεπικοινωνίας GSMR. Αυτά είναι µόνο ορισµένες δικλίδες
ασφαλείας, που έστω µία να λειτουργούσε, το µοιραίο βράδυ το
δυστύχηµα θα είχε αποφευχθεί.

Ψέµα δεύτερο. Καµµία συγκάλυψη στην υπόθεση του µπαζώ-
µατος. Θα µας πείτε ποιος έδωσε εντολή να αποµακρυνθεί µέσα
σε πέντε µόλις µέρες µεγάλος όγκος χωµάτων και στη συνέχεια
να µπαζωθεί ο χώρος, µε αποτέλεσµα να χαθούν πολύτιµα στοι-
χεία και βιολογικό υλικό των θυµάτων; Υπάρχει µια εντολή ορ-
φανή που περιφέρεται. Αυτά θα πρέπει να τα απαντήστε κάποτε.

Ψέµα τρίτο. Ο κ. Καραµανλής έλαβε υπ’ όψη του τις προειδο-
ποιήσεις για την οριακή κατάσταση σιδηροδρόµου. Εδώ δεν
χρειάζεται να πω πολλά. Τα εξώδικα των µηχανοδηγών, οι επι-
στολές του προέδρου της επιτροπής ETCS κ. Χρήστου Κατσι-
ούλη, του Διευθύνοντος Συµβούλου της «ΤΡΑΙΝΟΣΕ» κ. Τσαλίδη
και του ίδιου του Προέδρου του ΟΣΕ κ. Σπηλιόπουλου και πολ-
λές παρεµβάσεις κοινοβουλευτικές που είχαν γίνει µε δική µου
πρωτοβουλία, µερικές εκ των οποίων µιλούσαν για την κατάρ-
ρευση του σιδηρόδροµου, είχαν και αναφορά στα Τέµπη. Όλα
αυτά πετάχτηκαν στον κάλαθο των αχρήστων και οι προαναφε-
ρόµενοι προφανώς αποκλείστηκαν από µάρτυρες.

Πολλά και ύποπτα ψέµατα και µε τη σύµβαση 717. Με λίγα
λόγια. Δεν έχω χρόνο να αναλύσω. Τα είπα. Η σύµβαση 717 βάλ-
τωσε -υπάρχουν και υπόνοιες- το 2020-2021. Είναι αποδεδειγ-
µένο στοιχείο ότι τον Μάρτιο του 2020 ήταν 74% η πρόοδος και
τον Φεβρουάριο του ’23 ήταν 77%. Μας είπε ο κ. Πέτσας 17. Ό,τι
θέλουν λένε. Καταθέσαµε στοιχεία. Και µάλιστα, επειδή υπάρ-
χουν στοιχεία, ήρθε το αφήγηµα «ναι, ήταν όντως 74%, µόνο που
δεν ήταν πραγµατικό, ήταν 30% γιατί ξηλώθηκαν κάποια συστή-
µατα». Και γιατί ξηλώθηκαν τα συστήµατα και µε ποια εντολή και
µε ποιο τίµηµα; Γιατί το επέβαλε το πόρισµα της ΕΔΕ. Καταθέ-
τουµε το πόρισµα της ΕΔΕ. Πουθενά δεν µιλάει για νέα αρχιτε-
κτονική. Και µετά λένε:  «αργήσαµε, γιατί το πήγαµε και στο
Ελεγκτικό Συνέδριο». Σοβαρά; Πάλι; Τους το επέστρεψε πίσω,
γιατί δεν είχε ενηµερωθεί. Και έρχεται η Αρχή Διαφάνειας, για να
αποδείξει ότι πραγµατικά είχαν κάνει λαθροχειρία.

Και εκείνη την ίδια εποχή γίνονται και κάτι περίεργα γεγονότα.
Ένας πραγµατογνώµονας που όρισε το ΤΕΕ να εξετάσει την κο-
ρυφαία εταιρεία στο είδος της, µετά από δώδεκα µήνες λέει ότι
έχει άδικο ο κ. Κατσιούλης µε αυτά που λέει. Τι είπε ο κ. Κατσι-
ούλης; Ότι ήταν απαράδεκτο το ξήλωµα εγκαταστάσεων, οι
οποίες λειτουργούσαν καλά και είχαν πληρωθεί µε κονδύλια της
Ευρωπαϊκής Ένωσης και επίσης κατήγγειλε κακή διαχείριση της
σύµβασης και επισήµανε ότι η αποξήλωση των εγκαταστάσεων
θα προξενούσε τεράστιες καθυστερήσεις. Είπε, λοιπόν, ο πραγ-
µατογνώµονας του ΤΕΕ ότι κακώς και προσλήφθηκε ως σύµβου-
λος στην «ΕΡΓΟΣΕ».

Την ίδια εποχή έχει γίνει και το εξής περίεργο. Ο κ. Καραµαν-
λής µε απόφασή του δίνει 2,8 εκατοµµύρια συν 500.000 η «ΕΡ-
ΓΟΣΕ» στην εταιρεία, στην Κοινοπραξία, ενώ τελούσε υπό ειδική
πρόσκληση, ένα βήµα πριν την έκπτωση.

Όποιος το ακούσει αυτό -κι ελπίζω ότι το ακούν οι δικαστικές
αρχές- το ψάχνει. Και την ίδια περίοδο βέβαια παραιτείται και ο
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Γενικός Γραµµατέας Μεταφορών κ. Σταθόπουλος προφανώς για
να µην υπογράψει αυτές τις αποζηµιώσεις. Και κάποιος κακοπρο-
αίρετος βεβαίως -δεν λέω εγώ- µπορεί να σκεφθεί ότι υπήρξε
αφανής διαπραγµάτευση µε την ανάµειξη της «ΕΡΓΟΣΕ» και του
Υπουργείου, να λύσει τα εσωτερικά προβλήµατα της Κοινοπρα-
ξίας και η αποζηµίωση των 3,3 εκατοµµυρίων αποτελεί µέρος της
όποιας συµφωνίας επετεύχθη. Αυτά να απαντήσετε.

Δυστυχώς η Κυβέρνηση έχει πολύ κακό προηγούµενο. Έχει
καταστήσει εδώ και πέντε χρόνια κουρελόχαρτο το κράτος δι-
καίου. Κύριε Μητσοτάκη, το να είσαι κεντρώος, όπως θέλετε να
τοποθετείτε την Κυβέρνησή σας στο τέταρτο κύµα εκσυγχρονι-
σµού της Ελλάδας, δεν γίνεται µε δηλώσεις ούτε µε µεταγραφές.
Τα πεπραγµένα της Κυβέρνησής σας δείχνουν ότι εφαρµόζετε
στην πράξη πολιτικές βγαλµένες από ένα σκοτεινό παρελθόν της
Δεξιάς. Να µη θυµίσουµε τις νόµιµες επισυνδέσεις, τις παρεµβά-
σεις στην ανεξαρτησία ανεξάρτητων αρχών, στο ψήφισµα-ράπι-
σµα του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου στη θέση «107» της Ελλάδας
όσον αφορά στην ελευθερία του Τύπου. Είναι µεγάλη η λίστα.
Ιδιωτικά πανεπιστήµια κόντρα στις προβλέψεις του Συντάγµατος.
Δεν µπορώ να µην αναφερθώ στη διαρροή από το Υπουργείο
Εσωτερικών προσωπικών δεδοµένων, ένα σκάνδαλο που αν είχε
συµβεί σε οποιαδήποτε άλλη χώρα θα είχαµε αµέσως παραίτηση
της κ. Κεραµέως. Σχεδόν κάθε πράξη, κάθε πολιτική, κάθε νοµο-
θέτηµα της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας αποµακρύνει την
Ελλάδα από το κράτος δικαίου και πλήττει βάναυσα τη δηµοκρα-
τία µας. Δεν θα σας επιτρέψουµε, λοιπόν, να… (δεν ακούστηκε)
αυτή την κυριαρχία και θα κάνουµε ό,τι µπορούµε µέσα και έξω
από τη Βουλή. Συντασσόµαστε µε το δίκιο, τη δηµοκρατία και το
κράτος δικαίου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ο κ. Ρούν-
τας από τη Νίκη, έχει τον λόγο. Και θα κλείσουµε µε τον κ. Κα-
τσιβαρδά.

Ελάτε, κύριε συνάδελφε. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΡΟΥΝΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες Υπουργοί, κύριε

Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε σήµερα την
πρόταση δυσπιστίας κατά της Κυβέρνησης Μητσοτάκη. Πρώτα,
όµως, ας δούµε συνοπτικά ποια είναι η Κυβέρνηση Μητσοτάκη.
Είναι η Κυβέρνηση της υποτέλειας η οποία ετοιµάζει υπόγεια τις
«Πρέσπες του Αιγαίου» µε εκχώρηση του Καστελόριζου και της
ΑΟΖ στην Τουρκία και η οποία συγχρόνως στηρίζει έναν πόλεµο
στην Ουκρανία παραδίδοντας ελληνικό πολεµικό υλικό ενώ όλη
η Αντιπολίτευση και ο ελληνικός λαός είναι αντίθετοι. Μπορεί τυ-
πικά και µόνο η Κυβέρνηση να ενηµερώνει για τις κινήσεις της
και αυτό µόνο και µόνο επειδή είναι υποχρεωµένη, όµως όσο κι
αν σας εκθέτουµε την ξεκάθαρη καταδίκη και εναντίωση µας σε
αυτή την τακτική της παραχώρησης ελληνικών οπλικών συστη-
µάτων στην Ουκρανία εσείς αδιαφορείτε µε τον χειρότερο τρόπο
κάνοντας χρήση της δύναµης της Πλειοψηφίας. Να ξέρετε ότι η
ίδια ιστορία σας έχει ήδη κρίνει. Έχετε αποκλειστικά ολόκληρη
την πνευµατική και την εθνική ευθύνη. Δεν είστε στη σωστή
πλευρά της ιστορίας γιατί δεν στηρίζετε την ειρήνη και τη διπλω-
µατία. Στηρίζετε τον πόλεµο.

Είστε η Κυβέρνηση η οποία παραβιάζει το ελληνικό Σύνταγµα
και κάθε έννοια διαβουλευτικής δηµοκρατίας µε τον χειρότερο
τρόπο κάνοντας χρήση ασαφών ρητορικών σχηµάτων της πολι-
τικής ορθότητας. Έχετε παραβιάσει κάθε έννοια κοινοβουλευτι-
σµού καθ’ ότι ο πρόεδρος του κόµµατός σας και Πρωθυπουργός
της χώρας εξανάγκασε τους Βουλευτές του σε έναν αδιανόητο
κοινοβουλευτικό ευνουχισµό µέσω της αποχής καθώς και σε
φροντιστήρια σκέψης και συνείδησης εξευτελίζοντας την βου-
λευτική σας αξιοπρέπεια όπως πρόσφατα αποδείχτηκε περί-
τρανα στο πρόσφατο νοµοσχέδιο για τον ΛΟΑΤΚΙ γάµο.

Έχετε παραβιάσει τη διάκριση των εξουσιών και συγχρόνως
περηφανεύεστε αλαζονικά δήθεν για την ποιότητα της δηµοκρα-
τίας. Προφανώς δεν έχετε καµµία επαφή µε την πραγµατικότητα.
Είστε η Κυβέρνηση της ελλειµµατικής δηµοκρατίας, είστε η Κυ-
βέρνηση της ψηφιακής δικτατορίας, της φίµωσης του ελεύθερου
λόγου του διαδικτύου και της ελεύθερης έκφρασης των πολιτών.
Είστε η Κυβέρνηση του «Predator» η οποία διαρρέει συγχρόνως
παράνοµα προσωπικά δεδοµένα εκατοντάδων πολιτών για να τα
χρησιµοποιήσει στον βωµό των εκλογών. Έχετε υπογράψει µνη-

µόνια και έχετε επιφέρει την παρατεταµένη ακρίβεια και την ασυ-
δοσία των τραπεζικών funds. Έχετε καταστρέψει την ύπαιθρο και
έχετε διαλύσει την ελληνική οικογένεια. Επιβάλλετε µε φασιστικό
τρόπο υποχρεωτικότητες και αποστρέφεστε κάθε ελεύθερη
φωνή, όπως την φωνή του αγέννητου παιδιού το οποίο δεν το
αφήνετε καν να ζήσει και σας φωνάζει «αφήστε µε να ζήσω».

Είστε η Κυβέρνηση του διπλού εγκλήµατος των Τεµπών, των
πενήντα επτά θανάτων και της παράνοµης συγκάλυψης της αλή-
θειας την οποία από την πρώτη στιγµή προσπαθείτε να κουκου-
λώσετε µε µονταζιέρες, µε µπαζώµατα και µε τσιµέντωµα της
σκηνής του εγκλήµατος γιατί θέλετε να κρύψετε τις ποινικές και
πολιτικές ευθύνες του Πρωθυπουργού και των επιτελών Υπουρ-
γών. Κάνατε µια παράνοµη συγκάλυψη η οποία, όµως, ευτυχώς
αναδείχθηκε µε τη συγκλονιστική γενναιότητα από την κοινωνική
αντιπολίτευση ενάµισι εκατοµµυρίου πολιτών και από τις οικογέ-
νειες και τους συγγενείς των θυµάτων. Αυτή είναι η Κυβέρνησή
σας.

Τι ουσιαστικό, λοιπόν, θα προσφέρει σε όλα τα παραπάνω η
συζητούµενη τώρα πρόταση µοµφής του κ. Ανδρουλάκη, αφού
είναι µαθηµατικά βέβαιο ότι η δικτατορία της κυβερνητικής πλει-
οψηφίας θα την απορρίψει; Βρισκόµαστε προφανώς µπροστά σε
µία ακόµη παράσταση της κοµµατοκρατίας και ένα είναι βέβαιο:
µε την απόρριψη της πρότασης µοµφής Ανδρουλάκη η Κυβέρ-
νηση, δυστυχώς, θα συνεχίσει ένα επιπλέον ακόµη εξάµηνο την
αντιδηµοκρατική νεκροπολιτική της.

Εκτός από τα πενήντα επτά αγγελούδια που έχασαν τη ζωή
τους µε τραγικό τρόπο στα Τέµπη η Κυβέρνηση Μητσοτάκη δεν
έχει αποκλείσει το ενδεχόµενο να στείλει Έλληνες καταδροµείς
είτε ακόµα και απλούς στρατιώτες να χύσουν άδικα το αίµα τους
στην Ουκρανία, πολεµώντας µάλιστα εναντίον οµόδοξων χριστια-
νών αντί να µεσολαβήσει για να σταµατήσει τελείως ο πόλεµος.
Ήδη χάσαµε άδικα ήρωες στο φιάσκο της Λιβύης για το οποίο
ακόµη δεν έχουµε λάβει απαντήσεις. Είστε η Κυβέρνηση της
υποχρεωτικότητας, της ρατσιστικής διάκρισης των Ελλήνων σε
δύο κατηγορίες, της διαφθοράς και της αλαζονείας, της διάβρω-
σης της καρδιάς της κοινωνίας µετά την αντιχριστιανική θέσπιση
του γάµου και της τεκνοθεσίας των ΛΟΑΤΚΙ µετά την υποβάθµιση
της δηµοκρατίας και του κράτους δικαίου.

Είστε η Κυβέρνηση η οποία καταδικάστηκε από το Ευρωκοινο-
βούλιο και η οποία, δυστυχώς, θα µπορέσει να συνεχίσει για του-
λάχιστον έξι µήνες να θέτει εν αµφιβόλω την εδαφική ακεραιότητα
και τα κυριαρχικά δικαιώµατα της χώρας καθώς και να ξεπουλά
την ιδιωτική και δηµόσια περιουσία µε πλειστηριασµούς των funds
ή µε απευθείας αναθέσεις. Τη στιγµή που διαπιστώνεται η ραγδαία
µεταστροφή της κοινής γνώµης και η µείωση των εκλογικών πο-
σοστών της Νέας Δηµοκρατίας η πρόταση της συστηµικής Αντι-
πολίτευσης Ανδρουλάκη και Κασσελάκη είναι φανερό ότι
αποσκοπεί στη βλάβη µόνο και µόνο της Νέας Δηµοκρατίας, ώστε
να µπορούν να τη διαδεχθούν εκείνοι. Εκείνοι οι οποίοι στήριξαν
τις υποχρεωτικότητες που τα κόµµατά τους ψήφισαν µαζί και συ-
νεχίζουν την πολιτική του ξεπουλήµατος της Μακεδονίας και της
δηµόσιας περιουσίας στους δανειστές του εξωτερικού, της κα-
τάργησης της κυριαρχίας του εθνικού κράτους έναντι των ξένων
δανειστών µε τα µνηµόνια και αυτών οι οποίοι θέλουν να αντικα-
ταστήσουν τον πληθυσµό της Ελλάδος από τη λαθροµετανά-
στευση και τις άλλες πολιτικές της Ευρωπαϊκής Ένωσης, της
παγκοσµιοποίησης και της τουρκικής απειλής.

Το Δηµοκρατικό Πατριωτικό Κίνηµα «Νίκη» προτείνει, αντί του
φύλλου συκής που δίνουν Ανδρουλάκης και Κασσελάκης, τη γύ-
µνια της αποτυχηµένης Κυβέρνησης Μητσοτάκη να ψηφίσει σύσ-
σωµη η Αντιπολίτευση µαζί µε όποιον άλλο Βουλευτή θέλει τη
σύσταση ειδικής κοινοβουλευτικής επιτροπής για τη διενέργεια
προκαταρκτικής εξέτασης µε την εντολή να διερευνήσει άµεσα
τις ποινικές ευθύνες του τέως Υπουργού Συγκοινωνιών Κώστα
Καραµανλή καθώς και άλλων Υπουργών του επιτελείου του Πρω-
θυπουργού για το διπλό έγκληµα των Τεµπών. Και φυσικά του
ιδίου του Πρωθυπουργού. Δηλαδή, να µάθει ο ελληνικός λαός
ποιοι είναι οι πραγµατικά υπεύθυνοι για να τιµωρηθούν όχι µόνο
αυτοί οι οποίοι ήταν υπεύθυνοι και είναι υπεύθυνοι για τον θά-
νατο πενήντα επτά ανθρώπων αλλά και για τις βαριές σωµατικές
βλάβες άλλων τριάντα δύο, αλλά και για όσους µετά το έγκληµα
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έστησαν µονταζιέρα και µηχανή συγκάλυψης των αληθινά υπευ-
θύνων µε σκοπό την αλλοίωση στοιχείων για τα πραγµατικά αίτια
και τους πραγµατικούς ενόχους.

Πρέπει, επιτέλους, να µπει τέλος στην νεκροπολιτική της δια-
χρονικής κοµµατοκρατίας που παράγει θύµατα στη Μάνδρα, στο
Μάτι, στα Τέµπη, στους σεισµούς και στις πληµµύρες, στις πυρ-
καγιές και στους δρόµους, στην πολιτική που σκοτώνει τους
φτωχούς για να γίνουν ακόµη πιο πλούσιοι οι εκλεκτοί επιχειρη-
µατίες της εκάστοτε πολιτικής εξουσίας. Η Αντιπολίτευση µπορεί
και οφείλει να διαφυλάξει το κοινοβουλευτικό εργαλείο της πρό-
τασης µοµφής για την περίπτωση που η Κυβέρνηση τολµήσει να
ακρωτηριάσει την πατρίδα µας, ξεπουλώντας το Καστελόριζο και
την ΑΟΖ στην Τουρκία µε την Κύπρο στο έλεος της κατοχικής
δύναµης και µε τον χορό των πετρελαϊκών συµφερόντων πάνω
από το πτώµα της Ελλάδας. Σε λίγο η Κυβέρνηση Μητσοτάκη
δεν θα µπορέσει να σχηµατίσει µετά τις ευρωεκλογές Κυβέρ-
νηση µε ποσοστά κάτω του 30%, αλλά ούτε θα µπορούν να κά-
νουν το ίδιο τόσο ο Ανδρουλάκης όσο και ο Κασσελάκης. Τότε
να ξέρετε θα είναι η ώρα της Νίκης. Και αυτό δεν είναι ένας αφε-
λής λόγος ή ένας κοµπασµός. Θα είναι η στιγµή που οι άνθρωποι
της Νίκης θα είναι οι µόνοι ικανοί να εµπιστευτούν το όραµα των
Ελλήνων και να το τραβήξουν µπροστά. Και να είστε σίγουροι
ότι, παρά τον αποκλεισµό µας από τα µέσα ενηµέρωσης, ο ελ-
ληνικός λαός σιγά σιγά το πληροφορείται.

Τελειώνοντας, θα ήθελα να πω ότι είναι αυτονόητο ότι εφόσον
τελικά ήρθε προς συζήτηση στη Βουλή πρόταση µοµφής, οφεί-
λουµε να τη στηρίξουµε και θα τη στηρίξουµε, ενηµερώνοντας,
όµως, τον ελληνικό λαό, όχι µόνο για το αλυσιτελές της πρότα-
σης, αφού από την πρώτη στιγµή δεν έχει καµµία προοπτική επι-
τυχίας, αλλά κυρίως για το επιζήµιο αποτέλεσµά της.

Και θα είναι επιζήµιο γιατί, στην πραγµατικότητα, η Κυβέρνηση
θα µπορέσει, δυστυχώς, να απολαύσει ένα ακόµα εξάµηνο κα-
ταστροφικής διακυβέρνησης. Πρέπει η Κυβέρνηση αυτή να πα-
ραιτηθεί, γιατί είναι επικίνδυνη για την Ελλάδα και για τη
δηµοκρατία.

Αντίθετα µε τα υπόλοιπα κόµµατα, εµείς το Δηµοκρατικό Πα-
τριωτικό Κίνηµα Νίκη, επιµένουµε να φωνάζουµε ότι αντί της
πρότασης µοµφής έπρεπε να προβλεφθεί πρωτίστως το κύριο
αίτηµα του ελληνικού λαού, δηλαδή να συσταθεί άµεσα ειδική
κοινοβουλευτική επιτροπή για τη διενέργεια προκαταρκτικής εξέ-
τασης σε βάρος των εµπλεκοµένων πολιτικών προσώπων στο
διπλό έγκληµα των Τεµπών.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κλείνουµε

τη συζήτηση µε τον κ. Κατσιβαρδά.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΤΣΙΒΑΡΔΑΣ: Αξιότιµε κύριε Πρόεδρε, αξιό-

τιµη κυρία Υπουργέ, αξιότιµε κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, κατ’ αρχάς εγώ θα ξεκινήσω µε το εξής, καθ’ ότι
προ µίας εβδοµάδος, όταν συµµετείχα ως οµιλητής κατόπιν κλη-
ρώσεως ως ανεξάρτητος Βουλευτής στο να διατυπώσω τη
γνώµη µου αναφορικώς µε το πόρισµα της εξεταστικής επιτρο-
πής καθόσον αφορά το έγκληµα των Τεµπών, ξεκίνησα µε τη
φράση «ότι οι οιµωγές των ακρωτηριασµένων αποβιωσάντων και
δη νέων, βρίσκονται ακόµη στο µυαλό µας και στη σκέψη µας.
Και ότι όλοι εµείς οι πολίτες, κύπτουµε το γόνυ ευλαβικά και η
µνήµη µας βρίσκεται προς τα πρόσωπα αυτά». 

Αυτό είναι ένα ζήτηµα, το οποίο είναι πανανθρώπινο, διότι η
ανθρώπινη αξία είναι ένα διακύβευµα το οποίο κατοχυρώνεται
ρητώς, πέραν και πάνω από ιδεολογίες, ιδεοληψίες, κόµµατα και
χρώµατα. Βεβαίως, αυτή είναι η ηθική και η ανθρωποκεντρική, η
διαχρονικά αναλλοίωτη, διάσταση µιας αντικειµενικής πραγµατι-
κότητας µε την οποία ουδείς συµφωνεί. Βεβαίως, υπάρχει µια
τραγική κατάσταση. Αναγνωρίζεται το ανθρώπινο λάθος. Όµως,
δεν δικαιολογεί σε αυτή την αξιολογική στάθµιση, σε αυτή την
διελκυστίνδα, δηλαδή, το γεγονός ότι υπήρχαν πενήντα επτά νε-
κροί.

Πέραν αυτής της απτής, της ψηλαφητής, πραγµατικότητας, η
δικαιοσύνη ήδη πλησίστια, επιλαµβάνεται προκειµένου να διε-
ρευνήσει ενδελεχώς, να θέσει τον δάκτυλον επί τον τύπον των
ήλων -προεχόντως και κυρίως ο ειδικός εφέτης ανακριτής-
ούτως ώστε να µην υπάρχει καµµία πτυχή µη φωτισµένη.

Εις τον αντίποδα, να εντοπιστούν τα αίτια του τραγικού αυτού
δυστυχήµατος και οι υπαίτιοι, συναίτιοι, εν γένει όλοι αυτοί οι
οποίοι ενέχονται κατ’ ουσίαν µε πράξεις και παραλείψεις, να αχ-
θούν στην οδό της δικαιοσύνης.

Όλοι εποµένως εµείς, µε αίσθηµα ευθύνης, αναµένουµε τη λει-
τουργικά ανεξάρτητη δικαιοσύνη να προβεί στις δέουσες ενέρ-
γειες. Βεβαίως, υπάρχει και η παρέµβαση της εισαγγελέως από
την Ευρώπη, η οποία συνεισφέρει προς την έρευνα αυτήν, προς
την θετική κατεύθυνση.

Σε επίρρωση όλων αυτών, υπάρχει µια υπόνοια ότι αν προκύ-
ψουν και ποινικές ευθύνες, υπάρχει ήδη το άρθρο 86 του Συν-
τάγµατος, ο νόµος περί των ποινικών ευθυνών των Υπουργών,
ούτως ώστε η δικογραφία, δυνάµει των επίµαχων διατάξεων του
Συντάγµατος, να διαβιβαστεί αµελλητί στη Βουλή. Κατόπιν τού-
του, να συγκροτηθεί προσηκόντως η επιτροπή, η οποία θα διε-
νεργήσει προκαταρκτική εξέταση και από εκεί και πέρα να
αποφανθεί περί ποινικής δίωξης και µετά ταύτα να επιληφθεί το
ανώτατο ειδικό δικαστήριο.

Αυτές είναι οι διαδικασίες του αρκούντως ικανοποιητικού πλαι-
σίου, υπαγµένου βεβαίως στη λειτουργική ανεξαρτησία της δι-
καιοσύνης, προκειµένου να απονεµηθεί ακριβοδίκαιη δικαιοσύνη.

Αυτά είναι εκείνα τα οποία είπα την προηγούµενη εβδοµάδα.
Τα επαναλαµβάνω και συντάσσοµαι αναφανδόν προς την κατεύ-
θυνση αυτή.

Και έρχοµαι ευθύς αµέσως στο επίµαχο ζήτηµα περί της επι-
τροπής δυσπιστίας. Η επιτροπή αυτή δυσπιστίας εµένα µε βρί-
σκει αντίθετο. Και µε βρίσκει αντίθετο για τον λόγο ότι
παρατήρησα, µετά τεταµένης προσοχής, τα κόµµατα της Αξιω-
µατικής Αντιπολίτευσης και συλλήβδην της Αριστεράς να διαρ-
ρηγνύουν τα ιµάτιά τους και να επιχειρούν υπό τα δικά τους
κοµµατικά οµατογυάλια κατ’ ουσίαν να σφετεριστούν και να οι-
κειοποιηθούν τον ανθρώπινο πόνο. Επιχείρησαν και αποπειράθη-
καν µια µορφή διαστρέβλωσης του θεσµού, κατά την ταπεινή
υποκειµενική νοµική µου γνώµη. Δηλαδή, τι εννοώ; Κατά κατα-
χρηστική επίκληση και προσφυγή στον θεσµό της επιτροπής δυ-
σπιστίας. Και είναι -και αιτιολογώ- καταχρηστική διότι δεν πληροί
τις τυπικές προϋποθέσεις του Συντάγµατος, αλλά και του κοινο-
βουλευτικού κώδικα, υπό ποια έννοια; Είναι µια προδήλως νόµου
αβάσιµη και παντάπασιν ουσία αβάσιµη πρόταση, διότι πάσχει
αφ’ ενός, αοριστίας και εξ ετέρου, δεν περιέχει ακριβή και σαφή
θεµελιωτικά στοιχεία, τα οποία συνοδεύονται µε τα θέµατα,
βάσει των οποίων να υπάρχει µια ενάργεια, µια σαφήνεια.

Ποια είναι η δυσπιστία; Είναι η δυσπιστία κατά της Κυβερνή-
σεως, δηλαδή να αρθεί η εµπιστοσύνη στην Κυβέρνηση, η οποία
έχει νωπή εντολή για ένα ζήτηµα το οποίο το γε νυν έχον έχει
επιληφθεί, ήδη, η δικαιοσύνη για την προηγούµενη τετραετία της
παρούσης Κυβερνήσεως; Θεωρώ ότι αυτό είναι ένα θεσµικόν πα-
ράδοξο και νοµίζω ότι δεν θα παραγάγει κανένα απολύτως απο-
τέλεσµα.

Εις τον αντίποδα, είναι µια παρελκυστική πρακτική η οποία κα-
τατείνει στην χειραγώγηση της κοινής γνώµης, απευθύνεται απο-
κλειστικά και µόνο στο εκλογικό Σώµα, προκειµένου, ουσιαστικά,
να µετατοπιστεί το κέντρο βάρους του δηµοσίου λόγου σε φύρ-
δην µίγδην ζητήµατα, δηλαδή ζητήµατα ασύνδετα και ετερό-
κλητα, αναιτιώδη µε το κεντρικό αυτό ζήτηµα –επαναλαµβάνω-
τη στιγµή την οποία η ανεξάρτητα λειτουργικά δικαιοσύνη και
όλοι συντασσόµαστε προς την κατεύθυνση αυτή, έχει αναλάβει
και από την οποία προσδοκούµε να χυθεί άπλετο φως.

Άρα, εδώ, για να µην παρεξηγηθώ, αποσαφηνίζω: Ηθικά και
νοµικά, βεβαίως, προσδοκούµε, είµεθα δίπλα στους συγγενείς
γι’ αυτή την εθνική τραγωδία. Βεβαίως, βδελύττοµαι και αποκη-
ρύττω εγώ ως ανεξάρτητος Βουλευτής την αντικειµενική ευθύνη
και την αβελτηρία ή ακηδία του κράτους επί τόσα χρόνια.

Εδώ όµως στενά νοµικά, δεν προσιδιάζει η συγκεκριµένη παν-
τελώς αόριστη και πρόδηλα αβάσιµη αυτή επιτροπή δυσπιστίας,
η οποία κατ’ ουσίαν επιχειρεί περισσότερο να συγχύσει και να
συσκοτίσει την πραγµατικότητα, παρά να διασαφηνιστεί την
πραγµατικότητα ή ουσιαστικά να συµβάλει περαιτέρω στην ενί-
σχυση και στη θωράκιση του κράτους δικαίου.

Για όλους αυτούς, λοιπόν, τους λόγους εγώ θα καταψηφίσω
την πρόταση δυσπιστίας, η οποία ουσιαστικά δεν θα συµβάλει
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σε απολύτως τίποτα, τη στιγµή την οποία θεωρώ ότι η πατρίδα
χρειάζεται µια ισχυρή Κυβέρνηση και συν τοις άλλοις ας εµπι-
στευτούµε την ανεξάρτητη δικαιοσύνη, από την οποία προσδο-
κούµε το µέγιστο αποτέλεσµα.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριοι συ-

νάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Με τη συ-

ναίνεση του Σώµατος και ώρα 3.29’ λύεται η συνεδρίαση για σή-

µερα, ηµέρα Τετάρτη 27 Μαρτίου 2024 και ώρα 9.00’, µε αντικεί-
µενο εργασιών του Σώµατος, συνέχιση της συζήτησης επί της
προτάσεως δυσπιστίας κατά της Κυβέρνησης, που υπέβαλαν οι
Πρόεδροι των Κοινοβουλευτικών Οµάδων «ΠΑΣΟΚ-ΚΙΝΗΜΑ ΑΛ-
ΛΑΓΗΣ» κ. Νικόλαος Ανδρουλάκης, «ΣΥΡΙΖΑ - ΠΡΟΟΔΕΥΤΙΚΗ
ΣΥΜΜΑΧΙΑ» κ. Σωκράτης Φάµελλος, «ΝΕΑ ΑΡΙΣΤΕΡΑ» κ. Αλέξαν-
δρος (Αλέξης) Χαρίτσης, «ΠΛΕΥΣΗ ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΣ» κ. Ζωή Κων-
σταντοπούλου και οι Βουλευτές των Κοινοβουλευτικών τους
Οµάδων, σύµφωνα µε τα άρθρα 84 του Συντάγµατος και 142 του
Κανονισµού της Βουλής.
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